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(प्रश्न 21) 

माननीय अध्यक्ष : प्रश्न संख्या – 21 

श्री मग ुंटा श्रीनिवास लू रड्ेडी। 

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्यगण, मैं आपसे आग्रह करता ह ूँ कक प्रश्न काल में ककसी भी 

कवषय पर, चाहे इधर से हो या उधर से हो, ककसी को भी नहीं बोलना है। प्रश्न काल का मतलब प्रश्न 

काल होता है। 

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : आप अगर व्यवस्था बनाकर रखना चाहते हैं, सदन चलाना चाहते हैं तो सदन 

इसी व्यवस्था से चलेगा। प्रश्न काल में ककसी को भी एलाऊ नहीं ककया जाएगा।  

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : प्रश्न काल एक महत्वपूणण समय होता ह ैऔर वह मैम्बसण का समय होता है। 

इसकलए ये व्यवस्थाए ंहमेशा परपंरा में रही हैं और आगे इस परपंरा को और ज्यादा ठीक से लागू 

ककया जाएगा।  

… (व्यवधान) 

SHRI MAGUNTA SREENIVASULU REDDY (ONGOLE): Thank you very 

much Speaker Sir for giving me an opportunity to speak for the first time in this 

18th Lok Sabha.  

Sir, I am very much thankful to my leader hon. Chief Minister of Andhra 

Pradesh Shri Nara Chandrababu Naidu Garu for bringing this issue of 

declaring Prakasam District as a backward district with the help of hon. Prime 

Minister and hon. Finance Minister on the lines of Bundelkhand. I have been 

fighting for this issue for a long time since I entered into the 12th Lok Sabha. 

That is, about 26 years back this issue has been raised. … (Interruptions) 

Now, today, I am very happy that yesterday in the Budget itself, this has 

been announced. I am very proud to tell to my people of Prakasam district that 

this NDA Government has done this favour to the State of Andhra Pradesh 

particularly my Prakasam district. … (Interruptions) 

Through you, I would like to ask the hon. Minister whether the funds 

allocated for this Backward Region Development is only Rs. 50 crore.  This is 

a small amount. This must have been declared about 25 years back. With the 
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increase in population and inflation, I would like to know whether this Rs. 50  

crore is going to be increased. … (Interruptions) 

SHRI RAO INDERJIT SINGH: Sir, Aspirational Districts Programme is a pan- 

India Programme. It is the brainchild of the hon. Prime Minister and in 2018, all 

districts were assessed to find out which were the lowest ranked in living index. 

… (Interruptions) 

One hundred and twelve districts were selected and out of these 112 

districts, we have tried to make sure that these districts come up at par with the 

rest of the better off districts in the country. The theme in all these districts is to 

make them rise above their backwardness with the help of convergence, 

cooperation and competition. Convergence of all Government schemes whether 

they are State Government Schemes or whether they are Government of India 

schemes is done. Then, we have moved one step forward and asked for 

cooperation between the State Governments and the Central Government and 

thereafter, we had competition amongst all these 112 districts through a delta 

ranking system whereby according to the baseline, the performance of each of 

these districts was decided by seeing whether it has gone up or down.  

Now, Andhra Pradesh has three districts which were in the list of 112 

Aspirational districts. However, two of these Aspirational Districts namely 

Visakhapatnam and Vizianagaram were bifurcated and instead of 

Visakhapatnam, … (Interruptions) 

1105 बजे 

(इस समय श्री बी. मनिक्कम टैगोर, प्रो. सौगत राय, श्री टी. आर. बालू और कुछ अन्य माननीय 

सदस्य सभा से बाहर चले गए।) 

(1105/KDS/SM) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्यगण, क्या आप लोग सदन नहीं चलाना चाहते हैं, प्रश्नकाल नहीं 

चलाना चाहते हैं? सदन में कनयोकजत तरीके से गकतरोध करना ठीक नहीं है। माननीय सदस्यगण, 

संसद में प्रदशणन करते समय इस बात का ध्यान रखना चाकहए कक ककसी भी माननीय सदस्य को 

गकतरोध पैदा नहीं होना चाकहए। … (व्यवधान) मैंने बलुाकर भी चचाण की है। यह उकचत नहीं है। मझेु 

कई माननीय सदस्यों ने कलखा है। 

… (व्यवधान) 

ससंदीय कायय मतं्री; तथा अल्पसखं्यक कायय मतं्री (श्री ककरने ररकििू) : स्पीकर सर, आपने जो 

अभी ररमाकण  ककया है, कई माननीय सदस्यों ने मझेु भी एप्रोच ककया है कक जो मेन पाकलणयामेंट का 

द्वार है .. 
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माननीय अध्यक्ष : मझुे बकायदा कलखकर कदया गया है।  

श्री ककरने ररकििू : आपके संज्ञान में भी आया है और मझु ेभी बताया गया है। दूसरी बात आज 

प्रश्नकाल के दौरान अपोजीशन के एमपीज ने जो ककया है, वह कनन्दनीय है। ऑल पाटी मीकटंग 

में सभी पाकटणयों के फ्लोर लीडर ने कहा कक हाउस अच्छे से चलना चाकहए, कनयम से चलना 

चाकहए। सभी ने कहा, किर सदन में आकर इस तरह से प्रश्नकाल के दौरान कडस्टबण करना ठीक 

नहीं है। 

माननीय अध्यक्ष : मैं व्यवस्था दे रहा ह ं कक प्रश्नकान के दौरान सदन में प्रकतपक्ष या सत्तापक्ष 

की तरि से ककसी को भी बोलने की इजाजत नहीं होगी। प्रश्नकाल में प्रश्नकाल ही चलेगा। यह 

व्यवस्था है। सेकें ड सप्लीमेंट्री। 

SHRI MAGUNTA SREENIVASULU REDDY (ONGOLE): Sir, as per the 

Minister’s reply, Rs.34 crore have been sanctioned out of which only Rs.49 

lakh have been spent. What is the reason for this? I would like to know it 

from the hon. Minister.  

 I would also like to know from him whether this Rs.50 crore is going to 

be increased in future because it is a very small amount for the development 

of a district. Prakasam district has been declared as an aspirational district 

by the hon. Prime Minister at the initiative of my leader, Shri Chandrababu 

Naidu garu, hon. CM of Andhra Pradesh. When will it be operationalised? I 

would like to know whether they are going to take it up with the existing list 

of other aspirational districts.  

RAO INDERJIT SINGH: Sir, I was trying to make the hon. Member 

understand that aspirational districts are not given funds out of the 

Government by devolving funds. They are given funds on the basis of Delta 

Ranking by virtue of which, there is a competition amongst all the 112 

aspirational districts.  

 The first district amongst those 112 districts gets Rs.10 crore per 

month. The district that comes second gets Rs.5 crore per month. Apart from 

that, sectors like health, nutrition, agriculture water harvesting etc. are also 

assessed and whichever comes first out of those 112 districts on these 

parameters is given Rs.3 crore each.  So, there is no separate budget as 

such for aspirational districts. All the schemes of the Central Government 
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and the State Governments are converged. Thereafter, there is a 

competition to select the best district.   

Since its inception in 2018, Rs.1,582 crore have been given to the 

aspirational districts by virtue of the delta ranking system. In the first phase, 

which was from 2019 to 2022, Rs.974 crore were given. In the second 

phase, which was from 2022 to 2024, Rs.930 crore have been given so far.  

 There seems to be a little bit of confusion in the mind of the hon. 

Member. He is asking whether we give funds. We do not give funds. The 

funds have been devolved by the Finance Ministry as stated by the hon. 

Finance Minister, Shrimati Nirmala Sitharaman. They have given a sizable 

package to Andhra Pradesh. Right now, there is no extra money which can 

be given through NITI Aayog to these aspirational districts. It has to be a 

convergence of all the schemes which are already in force whether it is at 

the State level or at the Central level.  

(1110/RP/RAJ) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य रूद्र नारायण पा जी। 

रूद्र नारायण पाणी जी 

श्री रुद्र नारायण पाणी (धेन्कानल) : सर, मैं ओकडशा से चनु कर आया ह ं, रूद्र नारायण पाणी। 

…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : इनके नाम को सधुार कर पाणी कर दें।  

श्री रुद्र नारायण पाणी (धेन्कानल) : सर, पाणी, Pany, पीने का पानी।  

 सर, इस बार प्रधान मंत्री जी पर जगन्नाथ महाप्रभु की असीम कृपा हुई है। संयोग से मैं 

एक आकांक्षी कजले से चनु कर यहां आया ह ं, that is Dhenkanal.  It is located in Central 

Odisha. सर, हर कजले में एक-एक मेकडकल कॉलेज की स्थापना की जाएगी, ऐसा कपछले 10 

सालों में कहा गया है। मुझे आशा और कवश्वास है कक इस आकांक्षी योजना के अंतगणत धेन्कािल 

कजले के कलए क्या माननीय मंत्री जी का यह कवचार है कक इस योजना के अंदर, ककसी दूसरी या 

तीसरी योजना के अंदर धेन्कािल कजले में मेकडकल कॉलेज, हॉकस्पटल बनाया जाएगा? 

राव इन्द्रिीत कसहं : स्पीकर साहब, ओकडशा में कुल 10 आकांक्षी कजले हैं, कजनमें कुल 104 

प्रोजेक्ट्स सैंक्शन हुए हैं एवं सैंक्शंड एमाउंट 126 करोड़ रुपए है। माननीय सदस्य जो मझुसे 

पूछ रहे हैं, शायद यह बेहतर होता कक मेकडकल कॉलेज संबंधी कवषय के बारे में अगर हेल्थ 

कमकनस्ट्री से चचाण की गई होती। मैं समझता ह ं कक वे ही इस बात का जवाब देने में ज्यादा सक्षम 

होंगे।                  (इकत) 
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(प्रश्न 22) 

DR. NAMDEO KIRSAN (GADCHIROLI-CHIMUR): Thank you, Sir.  This is an 

issue of broad-gauge railway line from Wadsa to Gadchiroli.  I belong to 

Gadchiroli-Chimur Lok Sabha Constituency which is too backward and it is a 

tribal district.  The work of this railway line was started in 2022 and still the work 

is going on at a very slow pace. It is not getting completed.  There is another 

broad-gauge railway line from Nagpur to Nagbhid.  There also, the work is going 

on at a very slow pace. That line is a replacement from narrow-gauge to broad-

gauge.  Can the hon. Minister state when it will be completed? I would like to 

know whether the Government will expedite the matter and complete it as early 

as possible.  

 Another thing is that this line starts from Wadsa.  An underpass has been 

constructed there but a huge amount of water gets accumulated during the rainy 

season under that bridge and it is very difficult for the people to cross it.  As a 

result, the bridge got abandoned for days together.  This issue has to be 

resolved.   

 Apart from that, the operation of Passenger Trains like 08808 from Wadsa 

to Chanda Fort, 08805 from Chanda Fort to Gondia, 08724 from Gondia to 

Raipur, and 57160 from Kazipet to Nagpur have been stopped.  They are not 

running since the COVID-19 pandemic period.  I would like to know whether the 

hon. Minister will start these trains immediately for the convenience of the 

people.  These people belong to very far-off places or remote areas.  They face 

a lot of inconvenience due to non-operation of these trains. These trains were 

running before the COVID-19 pandemic but they have been stopped now.  Since 

the COVID-19 Pandemic is over, I request the Government to start operation of 

these trains immediately.  

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य, सदन में प्रश्न काल हो या भाषण हो तो कभी भी एक जेब में हाथ 

डाल कर न प्रश्न पूछे और न ही भाषण दें। आप इसका ध्यान रखें एवं और लोग भी इसका ध्यान रखें। 

यह बहुत लोग करते हैं।  

(1115/KN/NKL) 

श्री अकिनी वैष्णव : मान्यवर अध्यक्ष जी, महाराष्ट्ट्र के कलए रलेवे के एलोकेशन में बहुत कसग्नीकिकें ट 

एमाउंट कदया गया है और पूर ेके पूर ेमहाराष्ट्ट्र स्टेट में बहुत सार ेप्रोजेक्ट्स कलए गए हैं। मैं पहल े

मान्यवर सांसद महोदय के वडसा-गढ़कचरोली प्रोजेक्ट के कवषय में कह ंगा। वडसा-गढ़कचरोली प्रोजेक्ट 

बहुत ही इम्पोटेंट प्रोजेक्ट है। यह लेफ्ट कवंग एक्सकट्रकमस्ट से इम्पैक्ट करने वाले एररया को भी एक 
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बहुत बड़ा कमकटगेशन देता है और वहां की जो गरीब, आकदवासी जनता है, उनके कलए बहुत इम्पोटेंट 

प्रोजेक्ट है। अनिॉच्युणनटेली, इसके कलए लैंड एकक्वकजशन का, जब तक श्री ठाकर ेजी की सरकार थी, 

तब तक इसके कलए लैंड एकक्वकजशन की सपोटण नहीं कमल रही थी, लेककन श्री दवेेन्द्र िडणवीस जी 

और श्री एकनाथ कशंदे जी ने सरकार बदलने के बाद लैंड एकक्वकजशन पर बहुत अच्छा काम ककया। 

कपछल ेसाल 2023-24 में करीब-करीब इसके कलए 220 हेक्टेयर लैंड ररक्वायडण थी, वह सारी एक्वायर 

हो गई है। किर माननीय भूपेन्द्र यादव जी के सहयोग से िॉरसे्ट की सारी परकमशन कमल गई है। अब इस 

प्रोजेक्ट पर काम तेजी से आगे चल पड़ा है।  

इसके अलावा अगर मैं सम्पूणण महाराष्ट्ट्र प्रदेश की बात करंू, तो वषण 2009 से 2014 का जो 

यूपीए काल था, उसमें पूर ेमहाराष्ट्ट्र जैसे प्रदेश के कलए साल में मात्र 1171 करोड़ रुपये रलेवे के 

डेवलपमेंट के कलए कमलते थे। कपछले िाइनेंकशयल ईयर 2023-24 में महाराष्ट्ट्र को 13549 करोड़ रुपये 

रलेवे के डेवलपमेंट के कलए कमल ेहैं और काम की गकत भी कपछले दस वषों में बहुत बढ़ी है। यूपीए के 

पीररयड में साल में केवल 58 ककलोमीटर रलेवे लाइन्स बनती थी। प्रधान मंत्री श्री नरने्द्र मोदी जी के 

10 साल के िस्टण और सैकें ड टेन्योर में 183 ककलोमीटर पर ईयर रलेवे लाइन्स बनीं और दस वषों में 

टोटल 1830 ककलोमीटर रलेवे लाइन्स बनी हैं। इसके अलावा महाराष्ट्ट्र में रलेवे स्टेशन का डेवलपमेंट 

और हर तरह से रलेवे इंफ्रास्ट्रक्चर का बहुत बड़ा िोकस है।  

मान्यवर अध्यक्ष जी, आज जब कडटेल्ड कडमाडं िोर ग्रांट्स पेश करेंगे, उसमें भी महाराष्ट्ट्र के 

कलए कई नई बातें होंगी। 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य, आप अपना सप्लीमेंट्री पूकछये। 

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : मैं कहीं और नहीं देखंूगा, कसिण  माननीय सदस्य की ओर देखंूगा। आप अपना 

सप्लीमेंट्री पूकछये। 

DR. NAMDEO KIRSAN (GADCHIROLI-CHIMUR): Sir, the issue is that this work 

is going on at a very slow pace. So, I would like to ask in particular whether that 

work will be completed as early as possible. I would also like to ask whether the 

trains, which are not running, would be started as early as possible for the 

convenience of the people of my Constituency.   

श्री अकिनी वैष्णव : मान्यवर अध्यक्ष जी, जैसा मैंने कहा कक लैंड एकक्वकजशन कम्पलीट हो गया है। 

अब प्रोजके्ट की गकत बढ़ गई है। इसमें कोई दकुवधा नहीं है। इस प्रोजके्ट में कजतने िंड्स चाकहए, वे सार े

सैंक्शन ऑलरडेी हो चकेु हैं। जो दूसरी टे्रन्स की बात है, तो मैं माननीय सांसद महोदय से कनवेदन करंूगा 

कक वे जब भी कडटेल्स लेकर आएगें तो साथ में बैठ कर उस पर चचाण कर लेंगे। 

श्री वीरने्द्र स िंह (चन्दौली) : अध्यक्ष महोदय, मैं माननीय मंत्री जी से पूछना चाहता ह ं कक वाराणसी 

कजले से सटा जो चन्दौली कजला है, मैं उस क्षेत्र से सासंद चनुकर आया ह ं। मेरा ऐसा कपछड़ा क्षेत्र है, 

जहां पर पकललक ट्रांसपोटण की कोई सकुवधा नहीं है। मात्र रलेवे ही एक ऐसा साधन है, कजससे गरीब को 

आने-जान ेकी व्यवस्था है। लेककन कोरोना के बाद हमार ेक्षेत्र में जो तीन-चार स्टेशन्स हैं, उन पर जो 
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रुकने वाली टे्रन्स हैं, वे टे्रन्स बंद हैं। इसकलए गरीबों को गंतव्य स्थान तक आन-ेजाने में ककठनाई का 

सामना करना पड़ता है। 

मैं माननीय मंत्री जी से पूछना चाहता ह ं कक जो मगुलसराय से गया लाइन है, उसमें चन्दौली 

और सैयदराजा स्टेशन पर जो रुकने वाली टे्रन्स हैं – देहरादून एक्सप्रेस अप एडं डाउन, जम्मूतवी 

एक्सप्रेस अप एडं डाउन, गंगा-सतलजु एक्सप्रेस अप एडं डाउन टे्रन्स जैसे पहले रुकती थीं, क्या 

माननीय मंत्री जी व्यवस्था करेंगे कक ये टे्रन्स किर से वहां पर रुकें  कजससे लोगों को सकुवधा कमल सके। 

(1120/VB/VR) 

श्री अकिनी वैष्णव : माननीय अध्यक्ष जी, वैसे यह प्रश्न महाराष्ट्ट्र से संबंकधत था और कवशेषकर 

गढ़कचरौली एररया से संबंकधत था। किर भी मान्यवर सांसद महोदय अपने इकंडकवजअुल प्रोजके्ट्य या 

इंकडकवजअुल टे्रन्स के बार ेमें जब भी चचाण करना चाहें, तो आपका स्वागत है। इन-िैक्ट सभी मान्यवर 

सांसदों का स्वागत है। आप जब भी ककसी इंकडकवजअुल टे्रन या इंकडकवजअुल स्टॉपेज के बार ेमें चचाण 

करना चाहें, तो आपका स्वागत है। हम बैठकर चचाण कर सकते हैं। शायद मैं यहाूँ पर इंकडकवजअुल 

प्रॉजेक्ट्स के बार ेमें जवाब न दूूँ। 

श्री बापी हलदर (मथुरापुर) : बंगाली… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : आप अपनी भाषा में बोल सकते हैं, लेककन उसके कलए आप आधे घंटे पहले कलखकर 

द ेदें। कोई कदक्कत नहीं है। 

श्री बापी हलदर (मथुरापुर) : ठीक है। 

(At the outset, I thank you for allowing me to speak. 

I would humbly request hon. Minister that in Raidighi Assembly, for the extension 

of the railway line from Jaynagar to Raidighi in the Mathurapur Lok Sabha 

constituency. The then Railway Minister Smt. Mamata Bandyopadhyay, who's now 

our Chief Minister, had made enough budgetary allocation for the work, the place 

had also been earmarked, but to date, the work on that line has not started. Lakhs 

of people of that area could have benefited from that project, But it didn't happen. 

So, I would request hon. Minister to take up the matter at the earliest and complete 

the project without any further delay.) जयनगर से मथुरापरु तक रले लाइन के कलए कनवेदन 

करता ह ूँ। इससे वहाूँ के बहुत सार ेलोगों को सकुवधा कमलेगी। 

श्री अकिनी वैष्णव : मान्यवर अध्यक्ष जी, यह प्रश्न भी मूल प्रश्न से संबकंधत नहीं है। इस स्पेकसकिक 

प्रॉजेक्ट के बार ेमें जब भी मान्यवर सांसद आए,ं तो हम उनके साथ चचाण कर सकते हैं। 

(इकत) 

 

माननीय अध्यक्ष : इस कवषय पर बीएसी में चचाण हुई है। जब कडमांड्स िॉर ग्रांट्स पर लम्बी चचाण 

होगी, तो उसमें आप सबको बोलन ेका मौका कमलेगा। 

 प्रश्न संख्या 23, श्री कवष्ट्ण ुदयाल राम। 

 

 () Original in Bengali 
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(प्रश्न 23) 

श्री कवष्ण ुदयाल राम (पलामू) : माननीय अध्यक्ष जी, मैं आपके माध्यम से माननीय मंत्री जी को उनके 

द्वारा कदये गये कवस्ततृ उत्तर के कलए धन्यवाद देना चाहता ह ूँ।  

 उनके उत्तर से स्पष्ट ह ैकक कवकभन्न राज्यों को कवकभन्न गणुवत्ता वाल ेकोयले का कवतरण ककया जा 

रहा है। मैं आपके माध्यम स ेमाननीय मंत्री जी से जानना चाहता ह ूँ कक कोयले का कवतरण ककस मापदण्ड 

पर आधाररत है? यह राज्य की आवश्यकता पर आधाररत है या इसका अभी तक कोई मापदण्ड कनधाणररत 

नहीं ककया गया है? कजस राज्य में कजस तरह के कोयले का उत्खनन हो रहा है, उस तरह के कोयले की 

आपूकतण की जा रही ह।ै 

श्री िी. ककशन रड्ेडी : माननीय अध्यक्ष जी, स्टेट गवनणमेंट्स इसके बार ेमें एक ऐक्शन प्लान बनाकर 

कोल कमकनस्ट्री को देती हैं। स्टेट गवनणमेंट्स की क्या ररक्वायरमेंट्स हैं, अन्य कौन-से प्रॉजेक्ट्स हैं, गवनणमेंट 

के दृकष्टकोण से कोई पकललक सेक्टर या स्टील इंडस्ट्री आकद है, इन सब चीजों को देखने के बाद वे ऐक्शन 

प्लान बनाते हैं। उसके आधार पर स्टेटवाइज़ कोल कडकस्ट्रलयूशन एलोकेट करके हम सप्लाई करते हैं।  

श्री कवष्ण ुदयाल राम (पलामू) : माननीय अध्यक्ष जी, देश में आज भी बहुत बड़ी संख्या में कोयला की 

खदानें बंद हैं। करीब 380 कमकलयन टन कोयला अभी खदानों में सरुकक्षत है और करीब 30 स े40 कमकलयन 

टन कोयल ेको बहुत आसानी स ेकनकाला जा सकता ह।ै मेर ेसंसदीय क्षेत्र पलामू में एक ऐसी ही कोयला 

खदान है- राजहरा। यह खदान वषों स ेबंद पड़ी हुई ह।ै इसे खोलने के कलए सार ेउपाय ककये जा चकेु हैं, 

सारी व्यवस्थाए ंहो चकुी हैं। केवल 23 कवस्थाकपतों को नौकरी देने का प्रश्न है, कजस पर अटॉनी जनरल की 

भी सहमकत प्राप्त हो चकुी है। मैं आपके माध्यम से माननीय मंत्री जी से एश्योरेंस के रूप में जानना चाहता 

ह ूँ कक राजहरा कोयला खदान कब तक खलुेगी और उन कवस्थाकपतों को कब तक नौकरी कमलेगी? 

श्री िी. ककशन रड्ेडी : आदरणीय अध्यक्ष जी, देश भर में कोल इंकडया के द्वारा, वषण 2014 में जब सपु्रीम 

कोटण ने एक आदेश कदया था, यूपीए के समय में जो कोल स्कैं डल हुआ, उसको मदे्दनज़र रखते हुए सपु्रीम 

कोटण ने पेपर पर कदये गए लगभग 204 कोल माइंस के एलोकेशन को रद्द करते हुए कहा था कक कोयला 

खदानें नैशनल प्रॉपटी हैं, इनको व्यकिगत आधार पर नहीं कदया जाना चाकहए। इस तरह के आदेश के बाद 

आदरणीय श्री नरने्द्र मोदी जी के नेततृ्व में हम एक नयी पॉकलसी लाए हैं और उसके तहत हमने पारदकशणता 

के साथ कोल एलोकेशन का काम शरुू ककया है। 

(1125/PC/SAN) 

 आज कोल इंकडया कलकमटेड के द्वारा टोटल 322 कोल माइन्स ऑपरशेन्स में हैं। कसंगारनेी में 

लगभग 42 कोल माइन्स ऑपरशेन्स में हैं। कमकशणयल एडं कैकप्टव माइन्स 54 हैं। देश में आज 418 कोल 

माइन्स ठीक तरीके स ेचल रही हैं। आने वाले समय में हम 15 कोल माइन्स को जल्द ही ऑपरशेनल 

करेंगे।  

 अध्यक्ष महोदय, मैं आपके द्वारा आदरणीय सदस्य को बताना चाहता ह ं कक अब देश में कोल 

शॉटेज नहीं है। जो टागटे था, सीआईएल ने 99.23 परसेंट टागेट का अचीवमेंट ककया है। कसंगारनेी के 95 

परसेंट टागेट को हमने अचीव ककया है। कैकप्टव माइन्स कजतनी भी हैं, 102 परसेंट हमने अचीव ककया है। 

भारत सरकार के द्वारा, श्री नरने्द्र मोदी जी के नेततृ्व में टोटल 99.54 परसेंट का कोल प्रोडक्शन हुआ है।  
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 मैं आपको बताना चाहता ह  ंकक हम हर साल के कलए टागेट रखते हैं। हर साल हम टागेट को दस 

परसेंट बढ़ाते जा रहे हैं। हमारी सरकार की इच्छा ह ैकक कोल का इम्पोटण कम हो, कजतना कोल चाकहए, 

उतना कोल भारत सरकार सप्लाई करने के कलए तैयार है।  

 दूसरा कवषय, जो कोल माइन्स के इश्यूज़ हैं, जैसे इनवॉयनणमेंट की प्रॉललम्स हों, स्टेट गवनणमेंट के 

कक्लयरेंसज़े हों, जैसे-जसैे स्टेट गवनणमेंट्स ने ओपनली कोऑपरशेन करके हमें समथणन कदया, तो जल्द ही 

हम सारी कोल माइन्स को ऑपरशेनल करेंग।े  

 जैसा कक आदरणीय सांसद जी ने बताया है, मैं जरूर सांसद जी से बात करंूगा। उनके यहां जो 

भी इंप्लॉयमेंट की प्रॉललम है, हर क्षेत्र में हम कजतना लैंड एक्वॉयर करते हैं, सभी लोगों को स्लोली 

इंप्लॉयमेंट देने की शरुुआत की थी, क्योंकक इंप्लॉयमेंट ज्यादा हो गया, इसकलए उसको अजेंट सोचकर 

उनको िाइनेंकशयल अकसस्टेंस देकर, लैंड एक्यजुीशन के साथ-साथ इंप्लॉयमेंट की जगह िइनेंकशयल 

अकसस्टेंस देने की शरुूआत भी कर रहे हैं। मैं जरूर आदरणीय सांसद जी से बात करके उनकी 

कांकस्टट्यूएसंी की समस्या को हल करंूगा। 

श्री खगेन मुमुु (माल्दहा उत्तर) : माननीय अध्यक्ष जी, मैं आपके माध्यम से माननीय मंत्री जी से पूछना 

चाहता ह ं कक क्या मंत्रालय के पास जानकारी है कक राज्य ककस प्रकार की पहलों के कलए रॉयल्टी राजस्व 

का उपयोग कर रही ह?ै 

 यकद हा,ं तो तत्संबंधी कववरण देने की कृपा करें। धन्यवाद। 

श्री िी. ककशन रड्ेडी : आदरणीय अध्यक्ष महोदय, माननीय सदस्य ने बहुत अच्छा प्रश्न पूछा ह।ै कोयल े

से संबंकधत कजतनी भी माइकनंग होती ह,ै वषण 2015 स ेऑक्शन का जो काम शरुू ककया गया ह,ै उसमें 

ट्रांसपेरेंसी के साथ कोयला माइन्स का ऑक्शन हो रहा है। इसमें जो रॉयल्टी है, वह रॉयल्टी स्टेट गवनणमेंट 

को लगातार कोल माइन्स के ऑगणनाइजसण देते रहते हैं। जो टोटल कबकलंग होती है, उसमें 14 परसेंट रॉयल्टी 

स्टेट गवनणमेंट को कमलती है। कडकस्ट्रक्ट कमनरल िाउडेंशन िंड कजला कलेक्टर के नेततृ्व में होता है। जो 

इिेक्टेड पीपल हैं, जो प्रभाकवत लोग रहते हैं, उनका भला करने के कलए, वेलिेयर एकक्टकवटी करने के 

कलए, जो लैंड लेते हैं आकद, इसके कलए डीएमएि, कडकस्ट्रक्ट कमनरल िाउंडेशन िंड कलेक्टर के नेततृ्व 

में रहता है। उसके कलए 4.2 परसेंट ही कडकस्ट्रक् ट कलेक्टर के नेततृ्व में रहता है।  

 उसके साथ जीएसटी भी होता है, जीएसटी में स्टेट गवनणमेंट का शेयर 2.5 परसेंट होता है। इसके 

साथ ही National Mineral Exploration Trust (NMET) का 28 परसेंट, लगभग 21 परसेंट स्टेट 

गवनणमेंट्स को हम देते हैं। उदाहरण के कलए झारखडं, ओकडशा जैसे प्रदेशों में यह होता है। झारखंड में 

रॉयल्टी के द्वारा हर साल अच्छा अमाउटं, लगभग 30,000 करोड़ रुपए से ज्यादा, स्टेट गवनणमेंट को 

कमलता है। 

(1130/CS/SNT) 

जैसा मैंने कहा ह ैकक कजतना कोल प्रोडक्शन बढ़ेगा, जल्दी कक्लयरेंसेज कमलेगा, क्योंकक हम पूरा 

ऑक्शन के द्वारा ही कोल ललॉक्स अलॉटमेंट कर रहे हैं। परुाने जैसा, यूपीए के जैसा, कोई पेपर के ऊपर, 

कचट्ठी देकर अलॉटमेंट नहीं कर रहे हैं।… (व्यवधान) हम ऑक्शन के आधार पर अलॉटमेंट करते हैं। इसकलए 

मैं सभी लोगों से अनरुोध करता ह ूँ, स्टेट गवनणमेंट्स भी पूरा कोऑपरशेन करके ई-ऑक्शन में सपोटण करेंगी 

तो जरूर कजतना प्रोडक्शन बढ़ेगा, उतना स्टेट गवनणमेंट्स को िाइनेकन्शयल बेकनकिट भी, रॉयल्टी भी 

उनको कमलगेी। यह मैं आपके माध्यम स ेबताना चाहता ह ूँ। 
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माननीय अध्यक्ष : आज पहली बार चनुकर आए सभी माननीय सदस्यों को सप्लीमेन्टरी प्रश्न पूछने का 

मौका कदया जा रहा है।  

SHRI VAMSI KRISHNA GADDAM (PEDDAPALLE): Thank you, Sir, for this 

opportunity. 

 I come from Peddapalle, Telangana where we have 15 lakh voters, out of 

which five lakh voters belong to the Singareni workforce. As you all know, PSUs 

ensure employment and their benefits continue to the larger workforce of our country. 

I request hon. Kishan Reddy Garu not to privatise Singareni Coal Mines and to 

ensure direct allotment to Singareni because Singareni itself is under great difficulty. 

We have around Rs. 30,000 crore of receivables pending. If allotment is done directly 

to Singareni, the majority of our workforce will benefit from this great decision. 

Also, I request to continue the benefits and the same number of jobs to 

continue even if the Government is not looking at the situation. I really request that 

the privatisation of Singareni Coal Mines is not to be done. The Singareni Coal Mines 

has to be saved, and all the public sector units have to be continued. Thank you so 

much. 

श्री िी. ककशन रड्ेडी : मैं आदरणीय सांसद जी को बताना चाहता ह ूँ कक भारत सरकार ककसी कोल माइन 

का प्राइवेटाइजेशन नहीं कर रही है। कसंगरनेी में पूरा कजतना भी है, अगर कसंगरनेी का प्राइवेटाइजेशन करना 

है, उसमें 51 परसेंट शेयर स्टेट गवनणमेंट का है, 49 परसेंट शेयर गवनणमेंट ऑि इंकडया का ह ैऔर दूसरा, 

जो भी पूरा एडकमकनस्टे्रशन है, वह 100 परसेंट स्टेट गवनणमेंट के हाथ में है। इसकलए मैं आपके द्वारा माननीय 

सांसद और पूरी तेलंगाना की जनता को बताना चाहता ह ूँ कक कसंगरनेी कोल माइन प्राइवेटाइजेशन हमार े

लक्ष्य में नहीं है। हम उसको मजबूत करना चाहते हैं। हम उसे और मजबूत करना चाहते हैं। अभी-अभी मेर े

मंत्री बनने के बाद, जो पहले सरकार थी, ओकडशा में एक कोल माइन कमली है, 10 साल से उसमें माइकनंग 

नहीं हुई थी। ओकडशा में हमारी बीजपेी की सरकार आने के बाद, मखु्यमंत्री जी से, स्टेट गवनणमेंट 

ऑकिकशयल्स स,े हमार ेधमेन्द्र प्रधान जी से बात करके कसंगरनेी को एक नया कोल माइन कदलाया। नरने्द्र 

मोदी सरकार में, ओकडशा में बीजेपी सरकार आने के बाद, ऐसा हुआ है।… (व्यवधान) इसकलए मैं बताना 

चाहता ह ूँ कक आज कसंगरनेी कोल माइंस में, … (व्यवधान) जो भी है, … (व्यवधान) अभी मैं एक कवषय 

बताता ह ूँ कक कजतने भी कोल माइंस ललॉक्स हैं, हमारा कोल इंकडया भी ओपन ऑक्शन में लेता है। कजतने 

भी पीएसयूज हैं, पकललक सके्टर अंडरटेककंग्स हैं, कसंगरनेी भी आकर ले सकता है। यह मैं उनको बताना 

चाहता ह ूँ। कसंगरनेी में 49 परसेंट शेयर केन्द्र सरकार का है। हम उसका प्राइवेटाइजशेन नहीं करेंग,े हम 

कमणचाररयों का पूरा सपोटण, समथणन करेंगे, कसंगरनेी को समथणन करेंगे, मोदी सरकार कसंगरनेी कोल माइंस 

के साथ है। धन्यवाद। 

(इकत)   
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(प्रश्न 24) 

श्री ज्ञानेश्वर पाटील (खण्डवा) : महोदय, माननीय रले मंत्री जी से हमने गाड़ी क्रमांक 22111 और 

22112, जो भसुावल से नागपरु दादा धाम के नाम से चलती थी, के कवषय में प्रश्न पूछा था। यह टे्रन 

लगभग 8 कजलों और 6 लोक सभा क्षेत्रों से होकर गजुरती है। बैतूल में एक बड़ा कैं सर हॉकस्पटल है। 

वहाूँ बड़ी संख्या में कैं सर पीकड़त मरीज इलाज के कलए इस टे्रन के माध्यम से जाते हैं। कजन 43 टे्रन्स 

का उल्लेख ककया गया है, वे 43 टे्रन्स भसुावल से वाया अकोला, बडनेरा होते हुए नागपरु जाती हैं, 

लेककन बरुहानपरु, खण्डवा, हरदा, कटमरनी होते हुए कोई भी डायरके्ट टे्रन नागपरु के कलए नहीं चलती 

है। 

(1135/IND/AK) 

 अध्यक्ष महोदय, मैं आपके माध्यम से माननीय मंत्री जी से आग्रह करना चाहता ह ं कक जो टे्रन 

कोकवड काल से पहले चलती थी, यकद वह टे्रन पनु: शरुू की जाती है तो कैं सर पीकड़त पेशेंट्स के 

कलए, कवद्याकथणयों के कलए तथा बड़ी संख्या में हमार ेक्षेत्र से जो लोग नागपरु में व्यापार आकद के कलए 

जाते हैं, उन्हें इस टे्रन के शरुू होने से बहुत सकुवधा होगी। 

श्री अकिनी वैष्णव : अध्यक्ष जी, माननीय सदस्य ने बहुत सही और अच्छा कवषय रखा है। हालांकक 

भसुावल से नागपरु के बीच में करीब 40 से अकधक गाकड़यां चलती हैं। कजस टे्रन का माननीय सदस्य 

ने कजक्र ककया है, वह वॉया इटारसी होकर जाती थी। इस वजह से इस टे्रन का कडस्टेंस बहुत ज्यादा 

करीब 75 ककलोमीटर था और इस कारण इसमें बहुत कम लोग जाते थे।  

 महोदय, मैं माननीय सांसद महोदय से ररक्वसे्ट करंूगा कक आपने अपने क्षेत्र के कलए जो बात 

कही है, उस क्षेत्र के कलए कोई अलग से व्यवस्था की जा सकती है, तो हम दोनों साथ बैठ कर इस 

टे्रन के अलावा भी यकद कोई व्यवस्था की जा सकती है, तो उस पर जरूर कवचार करेंगे। 

माननीय अध्यक्ष : अब आप संतषु्ट होंगे। 

श्री ज्ञानेश्वर पाटील (खण्डवा) : अध्यक्ष जी, मैं माननीय मंत्री जी को बहुत-बहुत धन्यवाद देना 

चाहता ह ं कक मेर ेकपछल ेदो वषों के कायणकाल में लगभग 17 टे्रनों का स्टॉपेज कदया है। माननीय मंत्री 

जी और माननीय प्रधान मंत्री मोदी जी को कवशेष रूप से धन्यवाद देना चाहता ह ं कक ढाई हजार 

करोड़ रुपये पटररयों के सदुृढ़ीकरण के कलए और ररडेवलपमेंट के कलए धनराकश दे कर बहुत बड़ी 

कृपा की है। यकद माननीय मंत्री जी यह टे्रन भी चला देंगे, तो माननीय मंत्री जी की बहुत बड़ी कृपा मरे े

क्षेत्र की जनता पर होगी। धन्यवाद। 

DR. K. SUDHAKAR (CHIKKBALLAPUR): Speaker Sir, thank you for allowing 

me to raise a supplementary question. 

 My Parliamentary Constituency of Chikkballapur lies on the borders of the 

southern part of Andhra Pradesh, and my question is co-related with it. There is 

a long-pending demand for new railway line projects such as Chikkaballapur-

Gowribidnur broad gauge line, Chikkaballapur-Puttaparthy broad gauge line, 

Srinivaspura-Madanapalli broad gauge line, and Marikuppam-Kuppam broad 
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gauge line projects. Has the Government carried out any feasibility study of 

these projects? If so, the details thereof and if not, then the reasons thereof. I 

would also request the hon. Minister to kindly consider it as this is a border area 

and there are a lot of people who would like to commute between the adjoining 

States. Thank you, Sir. 

SHRI ASHWINI VAISHNAW: Hon. Speaker Sir, the project that the hon. MP has 

raised is of Karnataka. As regards any individual project, I am willing to discuss 

in full detail as and when the hon. MP can come and discuss with me separately. 

CAPTAIN BRIJESH CHOWTA (DAKSHINA KANNADA): Hon. Speaker Sir, 

thank you for giving me an opportunity.  

I come from Dakshina Kannada District. We had a meter gauge train 

running from the District Headquarter to the bordering Subrahmanya Road. This 

meter gauge was converted to broad gauge in 2005. Thereafter, this train was 

discontinued. Presently, this train is running from Mangaluru to Kabaka Puttor. 

The train number is 056645, this falls under the South-Western Railway. I would 

request the hon. Minister to continue the train which was earlier running from 

Mangaluru to Subrahmanya Road. This will facilitate the students and all the 

people from our district. This is the only passenger train that is running in our 

district. So, I would request the hon. Minister to continue the train to 

Subrahmanya Road so that all the people from our district would be facilitated 

to come to the District Headquarters. Thank you. 

SHRI ASHWINI VAISHNAW: Hon. Speaker Sir, Captain Brijesh ji is a very 

respectable ex-serviceman and an hon. MP now. So, I will request him that 

whenever he finds time, he could come and discuss with me separately on every 

individual project and individual train issue. We are open to discussion and we 

can discuss it separately whenever he comes. 

श्री दरु्न स िंह चौधरी (होर्िंगाबाद) :  अध्यक्ष जी, माननीय मंत्री जी से कनवेदन है कक हमार ेयहां 

कोकवड काल में पेसेंजर टे्रन बंद हो गई थी। इटारसी से लेकर कटनी से आग ेइलाहाबाद तक यह टे्रन 

जाती थी। यह बहुत महत्वपूणण टे्रन है और इसके बंद होने से छोटे-छोटे स्टेशनों पर जैसे बोहानी, 

वनखेड़ी, कपपररया और कसमनी मालवा जैसे छोटे स्टॉपेजेज पर बड़ी-बड़ी टे्रनें नहीं रुकती हैं। इस 

कारण हमारी आम जनता को बहुत कदक्कत होती है। 

 अत: आपके माध्यम से मरेा मंत्री जी से कनवेदन है कक इस शटल टे्रन को पुन: शरुू करके 

लोगों को ररयायत देने की कृपा करें। 
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(1140/RV/UB) 

श्री अकिनी वैष्णव : माननीय अध्यक्ष जी, माननीय दशणन कसंह जी हमार ेबहुत परुाने साथी 

हैं और मध्य प्रदेश में मझेु उनके साथ काम करने का मौका भी कमला है। आपके माध्यम से मैं 

माननीय सांसद जी से कनवेदन करना चाह ंगा कक इंडीकवडुअल टे्रन के बार ेमें वे समय कनकाल 

कर मझुस ेरले भवन में कमलें। उसके बार ेमें चचाण करके उसका समाधान करेंगे।… (व्यवधान) 

श्री अ ादुद्दीन ओवै ी (हैदराबाद) : सर, जब हर प्रश्न के कलए मंत्री जी स ेकमलना है तो किर 

यह पाकलणयामेंट ककसकलए है?… (व्यवधान) 

वस्त्र मतं्री (श्री कगररराि कसहं): इसमें गलत क्या है? माननीय मंत्री जी ने तो और अच्छी 

बात कही है।… (व्यवधान) 

श्री नीरज मौयु (आिंवला) : माननीय अध्यक्ष जी, आपने मझेु अनपूुरक प्रश्न पूछने की अनमुकत 

दी, इसके कलए मैं आपका आभारी ह ं। 

 माननीय अध्यक्ष महोदय, शाहजहाूँपरु से िरूण खाबाद को जोड़ने के कलए नई रले 

लाइन बनाने के कलए कई बार प्रस्ताव भेजे गए हैं, कई बार सवे ककया गया, लेककन आज तक 

इस रले लाइन का कनमाणण कायण नहीं ककया गया है, कजससे लाखों लोगों का आवागमन अवरुद्ध 

है। इसकलए मैं आपके माध्यम से माननीय मंत्री जी स ेयह जानना चाह ंगा कक शाहजहाूँपरु से 

वाया जलालाबाद, िरूण खाबाद के नलए जो मैलानी रूट है, कजस पर नई रले लाइन प्रस्ताकवत 

है, क्या उसको बनाने की स्वीकृकत देने का काम करेंगे? 

श्री अकिनी वैष्णव : माननीय अध्यक्ष जी, दशे भर में करीब प्रकतकदन करीब-करीब 20,000 

रलेगाकड़या ंचलती हैं। उसमें इंडीकवडुअल टे्रन और इंडीकवडुअल प्रोजके्ट के बार ेमें अगर कोई 

भी माननीय सासंद महोदय कुछ पूछना चाहें तो उनका स्वागत है, वे इंडीकवडुअल प्रोजेक्ट 

के बार ेमें कडस्कशन करें। अगर वे इस प्रश्न से संबंकधत सप्लीमेंट्री प्रश्न पूछेंगे तो मैं उनको 

जवाब दे पाऊंगा।… (व्यवधान) 

(इकत) 

 

 

माननीय अध्यक्ष : नीरज जी, कृपया बैठ जाइए। 

 आज मैंने सभी नए माननीय सदस्यों को सप्लीमेंटरी प्रश्न पूछने के कलए एलाउ ककया 

है। आपको भी एलाउ ककया। 
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(Q. 25) 

SHRI KESINENI SIVANATH (VIJAYAWADA): I would like to ask this to the hon. 

Minister of Railways. What is the number of railway lines that are under construction 

falling fully or partly within the State of Andhra Pradesh? I would like to know the date 

on which the construction of these lines began along with the length of railway lines, 

in kilometre, that have been constructed and classified year-wise. I would also like 

the hon. Minister to state the amount allocated for construction of these railway lines 

along with the amount utilised or classified year-wise and the timeline by which the 

Government plans to complete the construction of these railway lines.  

SHRI ASHWINI VAISHNAW: Sir, Andhra Pradesh is a very important State and if we 

look at the budget allocation that has been done for the development of Railways in 

the last ten years, this is a historical budget allocation which has been done for the 

development of Andhra Pradesh. I would like to place the data. Between the years 

2009 and 2014, the average allocation for combined Andhra Pradesh and Telangana 

used to be only Rs. 886 crore per year. 

(1145/SRG/GG) 

 So, that was the allocation during the UPA period. Under the leadership of the 

hon. Prime Minister, Shri Narendra Modi Ji, the budget allocation for Andhra Pradesh 

in the last Financial Year alone was Rs. 8,406 crore. This was a historical budget 

allocation. After today’s detailed Demands for Grants, the Budget allocation for this 

year will also get revealed.  

The project execution within Andhra Pradesh has also significantly increased. 

The average construction of railway lines during the UPA period was just about 72 

kms a year.  During the first two terms of the hon. Prime Minister, Shri Narendra Modi 

Ji, the average construction of railway lines in Andhra Pradesh increased almost 

more than double to 151 kms per year.  

 There was an issue of cost sharing between the Andhra Pradesh Government 

and the Railways. For some time that issue is also being discussed. There were 

issues about land acquisition. I have also personally discussed that issue with the 

hon. Chief Minister of Andhra Pradesh. Now, the projects are getting expedited. Even 

the connectivity to Amravati, which was a very long cherished project, costing about 

Rs. 2,000 crore, has also been cleared by the NITI Aayog. It is a 56-km new line with 

a major bridge in between. So, a lot of development on the railway front is being done 

in Andhra Pradesh. 

SHRI KESINENI SIVANATH (VIJAYAWADA): Sir, the railway station in my 

constituency Vijayawada is the largest railway junction in India. It strategically 
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connects North and South of India. Millions of passengers gather in the station. So, 

priority has to be given for its development. Keeping this fact in view, I would like to 

ask this to the hon. Minister. It has been two years since the Vijayawada railway 

station was selected under the Amrit Bharat Station Scheme which was inaugurated 

by the hon. Prime Minister, Shri Narendra Modi Ji. But then there is no clear data of 

information regarding work taken up, funds allocated and funds utilized. So, I would 

like to request the hon. Minister to give the details regarding the number of works 

sanctioned, funds allocated for these works and the date of completion of these 

works.  

SHRI ASHWINI VAISHNAW: Sir, I will send a detailed report to the hon. Member. 

The Vijayawada station is a very complex station. It is part of the Amrit Bharat Station 

Scheme. The master planning for this station has already been done. This is one of 

the busiest junctions in the entire country. That is why, the planning for this junction 

is being done looking at the next 50 years as also the development of Amravati which 

is next to Vijayawada. That is why, this complex station is being planned in a very, 

very methodical and very comprehensive way. I will share the details of the master 

plan as well as the project details with the hon. Member. 

SHRI C. M. RAMESH (ANAKAPALLE): I have gone through the answer of the hon. 

Minister. I would like to ask this. What is the likely cost escalation of unfinished new 

railway lines in Andhra Pradesh? I want to know whether any timeline has been fixed 

to complete those railway lines while keeping in mind the factors which may delay it 

before sanctioning of those new railway lines. My constituency Anakapalle is a newly 

created district. There also, the railway station should be modernized. 

SHRI ASHWINI VAISHNAW: Sir, the Anakapalle station that the hon. Member, Shri 

C.M. Ramesh is talking about, is included in the Amrit Bharat Station Scheme. We 

can discuss the master plan for Anakapalle.  

Regarding the cost escalation etc., it is dependent on many factors. Of course, 

the delay in land acquisition is among the biggest factors, which comes in the 

execution of the railway project. I hope with the new Government in Andhra Pradesh, 

we will be working in unison and in harmony to make sure that the land acquisition is 

expedited.  

(ends) 

… (व्यवधाि) 

माननीय अध्यक्ष : मुंत्री जी, प्रश्न काल में माििीय मुंत्री को प्रश्न पूछिा अलाउ िहीं है। 

… (व्यवधाि) 
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(1150/RCP/MY) 

(Q. 26) 

ADV. ADOOR PRAKASH (ATTINGAL): Sir, the Sabari Railway Line Project 

was sanctioned by the Government in the Railway Budget 1997-98. The 

works on this project started in 2008. But it is unfortunate that even after 26 

years this project is remaining as a dream. The landowners whose land and 

property were earmarked for the project are facing great difficulties. The line 

could become a third corridor for the State of Kerala and it has much 

importance after the completion of Vizhinjam International Seaport. The line 

will connect a large number of tourist destinations, pilgrim and commercial 

centres. 

Extension of this line from Erumeli to Vizhinjam International Seaport 

via Konni, Pathanapuram, Punalur, Nedumangadu under the Rail Sagar 

Project will be an advantage for movement of goods and will provide rail 

connectivity to 22 more towns in the State. So, I would like to know whether 

the Government will take a final decision in this regard without further delay. 

SHRI ASHWINI VAISHNAW: Hon. Speaker, Sir, the Angamali-Sabarimala 

line via Erumeli is a very, very complex project.  The cooperation from the 

State Government is required to be able to take this project forward.  I will 

explain the complexity of this project.  This line is about 111 kilometres.  The 

project, basically along the old alignment, is about 35 kilometres short of the 

Sabarimala shrine.  So, there is a public demand for an alternative alignment 

which is from Chengannur to Pamba which is shorter, which is about 75 

kilometres.  This is the new alignment.  The new alignment is only about four 

kilometres short of the shrine.  So, a decision has to be taken in consultation 

with the hon. MPs and the State Government whether the old alignment 

should be done or a new alignment is done.  The new alignment is much 

better because it goes all the way and it is four kilometres short of the shrine.  

If we maintain the old alignment, then it is 35 kilometres short of the shrine.  

So, that is the first thing. So, the detailed assessment of the new alignment 

is going on.  Once the detailed assessment of the new alignment is done, 

then we take the final call.  That is the first point. 
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The second point is about the Vizhinjam Port. The Vizhinjam Port 

has no connection with the Erumeli line.  If you look at the location of the 

Vizhinjam Port, the nearest railhead is Nemam.  So, it is logical to connect 

the Vizhinjam Port with Nemam rather than taking it all the way to Erumeli.  

So, there is absolutely no connection of Vizhinjam Port with the Erumeli 

line.  

ADV. ADOOR PRAKASH (ATTINGAL): Sir, the line will provide rail 

connectivity to many districts such as Kottayam, Idukki, Pathanamthitta, 

Kollam, Thiruvananthapuram and also towns having more than 50,000 

population including Nedumangadu and Thodupuzha. I would like to know 

whether the Government will provide adequate budget allocation for 

speeding up the works on this line? 

SHRI ASHWINI VAISHNAW: Hon. Speaker, Sir, I would like to place on 

record that the Government of Kerala has not been very cooperative in the 

railway projects.  I request the hon. MPs to use their good offices to get 

the support in land acquisition.  Out of the 459 hectares required, only 62 

hectares of land has been made available.  This is in a situation where the 

hon. Prime Minister has given so much extra allocation for Kerala.  In the 

UPA Government’s time, the allocation for Kerala used to be only Rs.372 

crore per year.  Now, hon. Prime Minister Shri Narendra Modi ji has given 

in the first and second term a huge amount of allocation for the Railways.   

(1155/PS/CP) 

 In the previous financial year – 2023-24, the allocation for the railway 

projects for Kerala was Rs. 2,033 crore compared to the average of Rs. 

372 crore during the UPA period. The projects can be taken up only if the 

State Government supports the land acquisition.  

 I request you to use your good offices so that if the State 

Government supports us, then we can do a lot more in the State of Kerala.  

(ends) 
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(Q.27) 

SHRI RADHAKRISHNA (GULBARGA): Hon. Speaker, Sir, thank you for giving me 

the opportunity to raise this question. I represent Gulbarga constituency in Karnataka. 

 Sir, considering the special status granted to the region under Article 371(J) 

and the region’s economic development, the then Government had sanctioned a 

Railway Division at Kalaburagi during the year 2014-15. It has been 10 long years 

since the people of Kalyana Karnataka have been waiting for the establishment of 

the Railway Division. Various committees have been formed one after another but 

the Railway Division has still not been established. Through the years, meagre 

amount was allocated towards the establishment of the Division in various budgets 

but nothing came out of such allocations. Further, the requisite land for the purpose 

was given by the State Government completely free of cost, which is currently in the 

possession of the Railways. … (Interruptions) This Division would have served as a 

crucial lifeline for the region and ushered in a new phase of economic growth and 

development for the people of Kalyana Karnataka.  

 Therefore, I seek a definitive answer from the hon. Minister of Railways. Will 

the Railway Division at Kalaburagi be established or not? And second, how much 

longer must the people of Kalyana Karnataka wait for the implementation of the 

Railway Division? … (Interruptions) 

माननीय अध्यक्ष : प्लीज माननीय सदस्य। 

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय मंत्री जी, आप बोकलए। 

SHRI ASHWINI VAISHNAW: Hon. Speaker, Sir, the question of Kalaburagi Division 

has been answered in the reply. The point is that during the UPA Government without 

doing any feasibility and without actually looking at the details of a project, 

announcements were made and no follow-up action was taken up. That was the 

situation during the UPA Government.  

 The fact of the matter is that Kalaburagi was not sanctioned as mentioned by 

the hon. MP in his Question. The announcement, which was made by the then 

Railway Minister, was evaluated by the committee formed by the same Railway 

Minister and it was found to be not feasible. I would also like to place on record that 

the amount sanctioned for the development of railways in Karnataka has also seen 

a record increase during the Prime Minister Shri Narendra Modi ji’s first and second 

term. During the UPA Government, for a State like Karnataka, the funds allocated 

was only Rs. 835 crore. And in the previous financial year – 2023-24, the hon. Prime 

Minister Shri Narendra Modi ji had allocated Rs. 7,561 crore for Karnataka.  



24.07.2024            RPS       Uncorrected / Not for publication  20 

 

(pp. 20-30) 

 

So, there is a huge emphasis on development of railways throughout the 

country and also in the State of Karnataka. 

SHRI RADHAKRISHNA (GULBARGA): Sir, kindly consider the project positively.  

SHRIMATI ANITA SUBHADARSHINI (ASKA): Jai Jagannath. 

 Thank you, hon. Speaker, Sir, for allowing me to ask a question in this august 

House.  

 Sir, first of all, I would like to thank the hon. Prime Minister and the hon. 

Railway Minister for sanctioning the survey of Sambalpur to Gopalpur railway line 

project. I belong to Aska and we are really deprived of the railway service because 

of the lack of political interest of the previous State Government.  

 Sir, I would like to know from the hon. Railway Minister when the final DPR is 

going to be sanctioned for the above-mentioned project. Thank you.  

(1200/NK/SMN) 

SHRI ASHWINI VAISHNAW: Sir, although the question is not related to the main 

Question. The main Question was about Division at Kalaburugi but I would still like 

to mention that the fund allocation and the progress of works in Odisha has seen 

huge increase during the last ten years. The funds which were allocated for Odisha 

used to be just about Rs. 800 odd crore for a large and very important State like 

Odisha during the UPA period and now, the funds allocated are more than Rs. 10,000 

crore every crore for Odisha. That is a huge jump from the previous period and also 

the work which has been implemented, that also has picked up so much pace in the 

last ten years and 1726 Kilometres of Railway lines have been constructed in the 

State of Odisha which is if you compare, that is more than the entire Railway network 

of Sri Lanka. That is the pace of construction which is there in Odisha now and we 

hope that this pace will continue.  

(ends) 

 

QUESTION HOUR OVER 

 

 

माननीय अध्यक्ष: माननीय सदस्गयण, आज बजट पर लंबी चचाण है तो आज लंच बे्रक नहीं होगा।  

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष: प्रश्नकाल समाप्त। आज लंच बे्रक नहीं होगा, लोक महत्व के अकवलंबनीय मदेु्द के बाद 

बजट पर चचाण होगी।  
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स्थगन प्रस्ताव की सूचनाओ ंके बार ेमें वववनर्णय  

1202 बजे  

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्यगण, मझेु विविन्न विषयों पर कई माननीय सदस्यों से स्थगन 

प्रस्ताि की सूचनाए ंप्राप्त हुई है। मैंने स्थगन प्रस्ताि की वकसी सूचना के विए अनमुवत प्रदान नहीं 

की है। 

प्रो. सौगत राय (दम दम ): सर, एक बार अनमुवत दे दीवजए, आपका नाम ररकार्ड में आ जाएगा। 

माननीय अध्यक्ष: अगर ठीक होगा तो करेंगे। 
 

----- 

 

सभा पटल पर रखे गए पत्र 

1202 बजे 

माननीय अध्यक्ष : अब पत्र सिा पटि पर रखे जाएगंे, श्री अविनी िैष्णि जी।  

रले मतं्री; सूचना और प्रसारर् मतं्री; तथा इलेक्ट्रॉवनकी और सूचना प्रौद्योवगकी मतं्री (श्री अविनी 

वैष्र्व) : महोदय, रिे मंत्रािय की िषड 2024-2025 की अनदुानों की विस्ततृ मांगों की एक प्रवत 

(वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) सिा पटि पर रखता ह ं।  

कोयला मतं्रालय में राज्य मतं्री; तथा खान मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्री सतीश चंद्र दुबे): 

महोदय, श्री जी. किशन रड्ेडी की ओर से मैं वनम्नविवखत पत्र सिा पटि पर रखता ह ं:- 

(1) खान और खकनज (कििास और किकनयमन) अकिकनयम, 1957 िी िारा 28 िी उप-िारा 

(1) िे अंतर्गत कनम्नकिकखत अकिसूचनाओ ं िी एि-एि प्रकत (किन् दी तथा अंगे्रजी 

संस्िरण):- 

 (एि) सा.िा.कन.48(अ) जो कदनांि 19 जनिरी, 2024 िे भारत िे राजपत्र में 

प्रिाकशत िुए थे तथा कजनिे द्वारा, उसमें उकलिकखत चार प्रत्याकयत कनजी 

अन्िेषण एजेंकसयों िो अकिसूकचत किया र्या िै। 

 (दो) खकनज (नीिामी) संशोिन कनयम, 2024 जो कदनांि 21 जनिरी, 2024 िे 

भारत िे राजपत्र में अकिसूचना सं. सा.िा.कन. 49(अ) में प्रिाकशत िुए थे।  

 (तीन) खकनज (परमाण ुऔर िाइड्रो िार्गन ऊजाग खकनजों से कभन्न) ररयायत संशोिन 

कनयम, 2024 जो कदनांि 21 जनिरी, 2024 िे भारत िे राजपत्र में अकिसूचना 

सं. सा.िा.कन. 50(अ) में प्रिाकशत िुए थे।  

 (चार) खकनज संरक्षण और कििास (संशोिन) कनयम, 2024 जो कदनांि 21 जनिरी, 

2024 िे भारत िे राजपत्र में अकिसूचना सं. सा.िा.कन. 51(अ) में प्रिाकशत 

िुए थे।  

 (पांच) खकनज (खकनज अंतिगस्त ुिा साक्ष्य) संशोिन कनयम, 2024 जो कदनांि 21 

जनिरी, 2024 िे भारत िे राजपत्र में अकिसूचना सं. सा.िा.कन. 52(अ) में 

प्रिाकशत िुए थे।  
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 (छि) परमाण ुखकनज छूट (संशोिन) कनयम, 2024 जो कदनांि 14 फरिरी, 2024 

िे भारत िे राजपत्र में अकिसूचना सं. सा.िा.कन. 106(अ) में प्रिाकशत िुए थे।  

 (सात) खकनज (परमाण ुऔर िाइड्रो िार्गन ऊजाग खकनजों से कभन्न) ररयायत (दूसरा 

संशोिन) कनयम, 2024 जो कदनांि 20 फरिरी, 2024 िे भारत िे राजपत्र में 

अकिसूचना सं. सा.िा.कन. 118(अ) में प्रिाकशत िुए थे।  

 (आठ) सा.िा.कन. 152(अ) जो कदनांि 1 माचग, 2024 िे भारत िे राजपत्र में प्रिाकशत 

िुए थे तथा कजनिे द्वारा खान और खकनज (कििास और किकनयमन) 

अकिकनयम, 1957 िी दूसरी अनसूुची में, उसमें उकलिकखत िकतपय संशोिन 

किए र्ए िैं।  

 (नौ) िा.आ.1359(अ) जो कदनांि 14 माचग, 2024 िे भारत िे राजपत्र में प्रिाकशत 

िुआ था तथा कजसिे द्वारा खान और खकनज (कििास और किकनयमन) 

अकिकनयम, 1957 िी िारा 4 िी उप-िारा (1) िे दूसर ेपरतंिु िे प्रयोजनाथग 

मेससग एमईसीओएन किकमटेड िो अकिसूकचत किया र्या िै।  

 (दस) िा.आ.1872(अ) जो कदनांि 30 अपै्रि, 2024 िे भारत िे राजपत्र में 

प्रिाकशत िुआ था तथा कजसिे द्वारा खान और खकनज (कििास और 

किकनयमन) अकिकनयम, 1957 िी िारा 4 िी उप-िारा (1) िे दूसर ेपरतंिु िे 

प्रयोजनाथग मेससग एनटीपीसी माईकनंर् किकमटेड िो अकिसूकचत किया र्या िै।  

 (ग् यारि) सा.िा.कन. 264(अ) जो कदनांि 30 अपै्रि, 2024 िे भारत िे राजपत्र में 

प्रिाकशत िुए थे तथा कजनिे द्वारा 18 जनिरी, 2018 िी अकिसूचना सं. 

सा.िा.कन. 40(अ) िो कनरस् त किया र्या िै।  

 (र्ारि) िा.आ.2077(अ) जो कदनांि 22 मई, 2024 िे भारत िे राजपत्र में प्रिाकशत 

िुआ था तथा कजसिे द्वारा, उसमें उकलिकखत 48.493 िेक् टेयर िे एि क्षेत्र िो 

मेससग एनएमडीसी किकमटेड िे पक्ष में आरकक्षत किया र्या िै।  

 (तेरि) िा.आ.2379(अ) जो कदनांि 20 जून, 2024 िे भारत िे राजपत्र में प्रिाकशत 

िुआ था तथा कजसिे द्वारा मेससग किकटिि कमनरि टै्रिसग और मेससग माइकनंर् 

टेि िंसल टेंसी सकिसेज किकमटेड िो प्रत् याकयत कनजी अंिेषण एजेंकसयों िे रूप 

में अकिसूकचत किया र्या िै। 

(2) अपतट क्षेत्र खकनज (कििास और किकनयमन) अकिकनयम, 2002 िी िारा 35 िी उप-

िारा (3) िे अंतर्गत कनम्नकिकखत अकिसूचनाओ ंिी एि-एि प्रकत (किन् दी तथा अंगे्रजी 

संस्िरण):- 

 (एि) िा.आ.5411(अ) जो कदनांि 21 कदसम् र्र, 2023 िे भारत िे राजपत्र में 

प्रिाकशत िुआ था तथा कजसिे द्वारा, उसमें उकलिकखत 10277.10 िेक् टेयर 

(102.77 िर्ग किमी) िे किस् तार ति िे क्षेत्र िो आरकक्षत किया जाना  

अकिसूकचत किया र्या िै। 
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 (दो) अपतट क्षेत्र (खकनज संसािनों िी किद्यमानता) कनयम, 2024 जो कदनांि 6 जून, 

2024 िे भारत िे राजपत्र में अकिसूचना सं. 315(अ) में प्रिाकशत िुए थे।  

(3) उपयुगक्त (1) िी मद सं. (एि) से (पांच) तथा (2) िी मद सं. (एि) में उकलिकखत पत्रों िो सभा 

पटि में रखने में िुए कििम्र् िे िारण दशागने िािा कििरण (किन्दी तथा अंग्रेजी संस्िरण)। 

-----  

1202 hours   (Shrimati Sandhya Ray in the Chair)  

THE MINISTER OF STATE OF THE MINISTRY OF STATISTICS AND 

PROGRAMME IMPLEMENTATION; MINISTER OF STATE OF THE MINISTRY 

OF PLANNING; AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF CULTURE 

(RAO INDERJIT SINGH): Sir, I beg to lay on the Table:- 

(i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the  

         Indian Statistical Institute, Kolkata, for the year 2022-2023. 

(ii) A copy of the Annual Accounts (Hindi and English versions) of the 

Indian Statistical Institute, Kolkata, for the year 2022-2023, together 

with Audit Report thereon.  

(iii) Statement regarding Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Indian Statistical Institute, Kolkata, 

for the year 2022-2023.  

(2) Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in laying 

the papers mentioned at (1) above.  

-----   

ववज्ञान और प्रौद्योवगकी मतं्रालय के राज्य मंत्री; पृथ्वी ववज्ञान मंत्रालय के राज्य मंत्री; प्रधानमंत्री 

कायाणलय में राज्य मतं्री; कावमणक, लोक वशकायत और पेंशन मंत्रालय में राज्य मंत्री; परमार्ु ऊर्ाण 

ववभाग में राज्य मंत्री; तथा अंतररक्ष ववभाग में राज्य मंत्री (डॉ. वर्तेंद्र वसहं) : महोदय, मैं अकखि 

भारतीय सेिाए ंअकिकनयम, 1951 िी िारा 3 िी उप-िारा (2) िे अंतर्गत भारतीय प्रशासकनि सेिा 

(पररिीक्षाकथगयों िी अंकतम परीक्षा) संशोिन किकनयम, 2024 जो 5 अप्रैि, 2024 िे भारत िे राजपत्र 

में अकिसूचना सं. सा.िा.कन. 242(अ) में प्रिाकशत िुए थे, िी एि प्रकत (किन् दी तथा अंग्रेजी संस् िरण) 

सभा पटि पर रखता ह ं:-  

-----  

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF POWER; AND MINISTER OF 

STATE IN THE MINISTRY OF NEW AND RENEWABLE ENERGY (SHRI 

SHRIPAD YESSO NAIK):   Madam, I beg to lay on the Table a copy of the Output 

Outcome Monitoring Framework (Hindi and English versions) of the Ministry of 

New and Renewable Energy for the year 2024-25.  

-----  
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THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF RURAL DEVELOPMENT; 

AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF COMMUNICATIONS (DR. 

CHANDRA SEKHAR PEMMASANI): Madam, I beg to lay on the Table:- 

(1) A copy of the Use of Low Power Short Range Radio Frequency Devices 

(Exemption from Licensing Requirement) Amendment Rules, 2024 

(Hindi and English versions) published in Notification No. G.S.R. 271(E) 

in Gazette of India dated 10th May, 2024 issued under sub-section (5) of 

Section 7 of the Indian Telegraph Act, 1885 and sub-section (4) of 

Section 10 of the Indian Wireless Telegraphy Act, 1933. 

(2) A copy of the Output-Outcome Monitoring Framework (Hindi and 

English versions) of the Department of Telecommunications, Ministry of 

Communications for the year 2024-2025. 

-----   
 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF FOOD PROCESSING 

INDUSTRIES; AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF RAILWAYS 

(SHRI RAVNEET SINGH): Madam, I beg to lay on the Table:-  

(1) A copy of the Land Acquisition (Special Railway Projects) (Amendment) 

Rules, 2024 (Hindi and English versions) published in Notification No. 

G.S.R.341(E) in Gazette of India dated 21st June, 2024, under Section 

199 of the Railways Act, 1989.  

(2) Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in 

laying the papers mentioned at (1) above.  

-----  

उपभोक्ता मामले, खाद्य और सावणर्वनक ववतरर् मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्रीमती वनमबेुन 

र्यंतीभाई बांभवर्या) : सिापवत महोदय, मैं वनम्नविवखत पत्र सिा पटि पर रखती ह :ं- 

(1) जन किश् िास (उपर्ंिों िा संशोिन) अकिकनयम, 2023 िी िारा 1 िी उप-िारा (2) िे 

अंतर्गत जारी अकिसूचना सं. िा.आ.1930(अ) जो कदनांि 7 मई, 2024 िे भारत िे 

राजपत्र में प्रिाकशत िुई थी तथा कजसिे द्वारा उक् त अकिकनयम िे उपर्ंिों, जिां ति 

िे खाद्य कनर्म अकिकनयम, 1964 िे उसमें उकलिकखत संशोिनों से संर्ंकित िैं, िी 

प्रितृ्त िोने िी तारीख िे रूप में 7 मई, 2024 िो कनयत किया र्या िै, िी एि प्रकत 

(किन् दी तथा अंग्रेजी संस् िरण)। 
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(2) आिार (कित् तीय और अन् य सिाकयकियों, प्रसकुििाओ ं और सेिाओ ं िा िकक्षत पररदान) 

अकिकनयम, 2016 िी िारा 55 िे अंतर्गत कनम् नकिकखत अकिसूचनाओ ंिी एि-एि प्रकत 

(किन् दी तथा अंगे्रजी संस् िरण):- 

 (एि)   िा.आ.1355(अ) जो कदनािं 14 माचग, 2024 िे भारत िे राजपत्र में प्रिाकशत िुआ 

था तथा कजसिे द्वारा कदनािं 8 फरिरी, 2017 िी अकिसूचना सं. िा.आ.371(अ) 

में िकतपय संशोिन किए र्ए िैं।  

 (दो)  िा.आ.2236(अ) जो कदनािं 11 जून, 2024 िे भारत िे राजपत्र में प्रिाकशत िुआ 

था तथा कजसिे द्वारा कदनािं 8 फरिरी, 2017 िी अकिसूचना सं. िा.आ.371(अ) 

में िकतपय संशोिन किए र्ए िैं।  

(3) भांडार्ारण (कििास और किकनयमन) अकिकनयम, 2007 िी िारा 52 िे अंतर्गत भांडार्ारण 

(कििास और किकनयमन), भांडार्ारों िा रकजस् ट्रीिरण (संशोिन) कनयम, 2024, जो कदनांि 5 जून, 2024 

िे भारत िे राजपत्र में अकिसूचना सं. सा.िा.कन.311(अ) में प्रिाकशत िुए थे, िी एि प्रकत (किन् दी तथा 

अंगे्रजी संस् िरण)। 

-----  

BUSINESS ADVISORY COMMITTEE 

1st Report 

1204 hours 

THE MINISTER OF PARLIAMENTARY AFFAIRS; AND MINISTER OF MINORITY 

AFFAIRS (SHRI KIREN RIJIJU): Madam, I beg to present the First Report of the 

Business Advisory Committee.  

(1205/SM/SK) 
 

STATEMENT RE: STATUS OF IMPLEMENTATION OF RECOMMENDATIONS IN 

250TH REPORT OF STANDING COMMITTEE ON HOME AFFAIRS – LAID 
 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF EDUCATION; AND MINISTER 

OF STATE IN THE MINISTRY OF DEVELOPMENT OF NORTH EASTERN REGION 

(SHRI SUKANTA MAJUMDAR): I beg to lay a statement regarding the status of 

implementation of the recommendations contained in the 250th Report of the 

Standing Committee on Home Affairs on action taken by the Government on the 

recommendations/observations contained in the 243rd Report of the Committee on 

Demands for Grants (2023-2024) pertaining to the Ministry of Development of North 

Eastern Region. 

--- 
 

माननीय सभापवत (श्रीमती सधं्या राय): शून्य काि। 

                  श्री राजेश िमाड जी। 
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लोक महत्व के अववलम्बनीय मदेु्द 

श्री राजेश वर्ाा (खगड़िया) : माननीय सिापवत जी, मैं आपका धन्यिाद करना चाहता ह ं वकि आपने 

मझेु पहिी बार इस सदन में बोिने का मौका वदया। मैं आपके माध्यम से खगविया की जनता का 

धन्यिाद देता ह ं वकि उन्होंने मझेु यह सौिाग्य वदया और िोकतंत्र के सबसे बिे मंवदर में प्रवतवनवधत्ि 

करने का अिसर वदया। 

 खगविया िोकसिा क्षेत्र वबहार का सबसे वपछिा हुआ इिाका है। यहां एक तरफ हम िोग 

बाढ़ और सखुाि की मार तो झेिते ही हैं िेवकन दूसरी तरफ मूििूत समस्याओ ंसे िी जूझ रहे हैं। 

मैं आपका ध्यान खगविया में स्िास््य समस्याओ ंकी तरफ वदिाना चाहता ह ं। हमार ेयहां मात्र एक 

वजिा अस्पताि है, जहां िोग र्ॉक्टर, नसड और स्टाफ के अिाि में स्िास््य सेिाओ ंसे जूझ रहे 

हैं। मैं वनिेदन करना चाहता ह ं वकि हमार ेवजिे को राष्रीय स्िास््य वमशन के तहत रावश आबंवटत 

की जाए। इसके साथ ही खगविया िोकसिा क्षेत्र में मेवर्कि कॉिेज की िी मांग है तावक यहां 

स्िास््य सेिाए ंसचुारू रूप से सवुनवित की जा सकें । आज िी यहां कई ऐसे पररिार हैं वजनके 

सदस्यों ने अपनी जान केिि इसीविए गंिाई क्योंवकि यहां बेहतर स्िास््य सेिाए ंउपिब्ध नहीं हैं। 

 मैं आपके माध्यम से सरकार का ध्यान इस तरफ आकृष्ट करना चाहता ह ं तावक यहां स्िास््य 

सेिाए ंबेहतर उपिब्ध हों और इसे सवुनवित करने के विए यहां मेवर्कि कॉिेज बने। मैं  देश के 

यशस्िी प्रधान मंत्री जी और माननीय वित्त मंत्री जी का धन्यिाद देता ह ं वकि उनके द्वारा देश वबहार, 

जो वक वपछिा राज्य है, को विशेष पैकेज देने का काम वकया गया। धन्यिाद। 

श्री कीडता आज़ाद (बर्ार्ान-दुगाापुर) : माननीय सिापवत जी, एक बहुत महत्िपूणड विषय है और 

संविधान से जिुा हुआ है, इसविए मैं इसे िेकर आपके सामने आया ह ं। यहां माननीय मंत्री जी, जो 

प्रिार में जीरो आिर देख रहे हैं, इसको सनुना आिश्यक है। 

 माननीय सिापवत जी, कुछ संिैधावनक पद ऐसे होते हैं, वजनका सदैि बने रहना बहुत 

आिश्यक होता है। संविधान में ये मैन्रे्वटर् हैं िेवकन अब संविधान की धवज्जयां उि रही हैं। अनेक 

ऐसे कमीशन्स हैं, वजनके अध्यक्ष नहीं हैं। मैं विशेषकर चार जगह के नाम ि ेरहा ह ं और इनसे संबंवधत 

िे िोग हैं जो सामावजक रूप से वपछिे हुए हैं। There is persistent neglect and disregard 

for constitutional mandate and support system for socially-disadvantaged 

section. इनके नाम हैं - National Commission for Scheduled Tribes, National 

Commission for Scheduled Castes, National Commission for Backward Classes, 

National Commission for Protection of Child Rights.  इनके अध्यक्ष अब नहीं हैं जबवक 

ये पद सदैि िर ेहोने चावहए क्योंवकि ये वसविि कोटड का काम िी करते हैं। िोग अपनी अिग-अिग 

वशकायतें िेकर आते हैं और इन विषयों की जांच होती है। ये वसविि कोटड का काम करते हैं वजससे 

तरुतं न्याय वमिता है। िेवकन “सबका साथ, सबका विकास”ििािी पाटी के िोग खदु कहते हैं, जो 

हमार ेसाथ हैं, उनका ही विकास होगा, बावकयों का नहीं होगा। आज ऐसी पररवस्थवत में, मैं सरकार 
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से जानना चाहता ह  ंवकि इसका क्या कारण है? आप 400 पार पर संविधान बदिना चाहते थे, क्या 

आप उसकी खीज उतार रहे हैं?ि…ि (व्यिधान) आपने शैर््यूल्िर् राइब्स, शैर््यूल्र् कास्ट और 

बैकिर्ड क्िास के अध्यक्ष नहीं बनाए हैं? इसका क्या कारण है?ि…ि(व्यिधान) सरकार के मंत्री जी 

को यहां बैठकर जिाब देना चावहए।  …ि(व्यिधान) 

माननीय सभापवत : माननीय सदस्य, आपका विषय ररकॉर्ड में आ गया है। 

…ि(व्यिधान) 

(1210/KDS/RP) 

श्री कीडता आज़ाद (बर्ार्ान-दुगाापुर) : आपने वजस प्रकार से पूर ेदेश में वढंढोरा पीटा था, एससी-

एसटी, ओबीसी, प्रोटेक्शन फॉर चाइल्र् एक्ट कहां है? यहां तक वक एससीएसटी के िाइस चेयरमैन 

िी नहीं हैं। जानबूझकर एससी-एसटी, ओबीसी, चाइल्र् प्रोटेक्शन के वजतने िोग हैं, ये कायड नहीं 

करना चाहते, क्योंवक ये चाहते हैं वक संविधान में बदिाि आए और ऐसे िोगों को, जो सामावजक 

रूप से वपछिे हैं, उनको न्याय नहीं वमिे। अत: मैं कहना चाह ंगा वक जो िी यहां प्रिारी मंत्री बैठे हैं, 

िह जिाब दें वक जो ररक्त जगह हैं, उसको िरेंगे और संविधान को बदिने का इन्होंने वदमाग में जो 

वफतूर रखा है, उसे हटाएगंे। …ि(व्यिधान) यह कमीशन तरुतं शरुू होने चावहए। धन्यिाद। 

माननीय सभापवत (श्रीमती सधं्या राय) : धन्यिाद, श्री जनादडन वमश्रा जी।  

श्री र्नादणन वमश्रा (रीवा) : धन्ियिाद महोदया, मैं आपका ध्यान हमार ेरीिा संसदीय क्षेत्र वसंगरौिी 

के रीिा-वमजाडपरु िाया हनमुना रिे मागड की ओर आकृष्ट करना चाहता ह ं। हमारा यह क्षेत्र बहुत वपछिा 

और रिे सवुिधाओ ंसे िंवचत क्षेत्र हैा इसके विए रीिा से वमजाडपरु िाया वसंगरौिी रिेिे िाइन का 

सिेक्षण पूरा हो चकुा है। र्ीपीआर बनाने की मांग की जा रही है। यह बहुत महत्िपूणड रिेिे िाइन हैा 

इसमें वसंगरौिी, सतना, रीिा के बीच बहुत बिे-बिे सीमेंट पिांट हैं, पािर हब्स हैं। बनारस और 

वमजाडपरु के िोग इिाहाबाद होकर आगे बढ़ते हैं। अगर यह रिे िाइन तैयार हो जाए तो सीधे बनारस, 

वमजाडपरु और रीिा होकर सतना को कााँटैक्ट करगेी। अत: मेरा रिे मंत्री महोदय से आग्रह है वक इस 

रिेिे िाइन के विए बजट आिंटन वकया जाए और रीिा से वमजाडपरु िाया रिेिे िाइन का वनमाडण 

कराया जाए।  

श्री दरोगा प्रसाद सरोज (लालगजं) : धन्यिाद महोदया, मैं सदन के माध्यम से कुछ कहना चाह ंगा। 

वकसी ने विखा है वक – 

महसूस ये होता है ये दौर ेतबाही है, शीशे की अदाित में, पत्थर की गिाही है।  

दवुनया में कहीं इसकी तफसीि नहीं वमिती, कावति ही महुाव  फज है।  

माननीय सभापवत : माननीय सदस्य, शून्य काि है, इसविए विषय पर बोविए।  

श्री दरोगा प्रसाद सरोज (लालगजं) : महोदया, मैं उत्तर प्रदेश से आता ह ं। …ि(व्यिधान) आप िोग 

सनुने की कोवशश कीवजए। ऐसे बैसाखी पर आप नहीं चिेंगे।  

माननीय सभापवत : माननीय सदस्य, आप विषय पर बोविए।  
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श्री दरोगा प्रसाद सरोज (लालगजं) : सनुने की आदत र्ािो। कि िहां हम िी होंगे और आप इधर 

होंगे। बैसाखी पर नहीं चिोगे। कब तक जाविम जलु्म करगेा सत्ता के गवियारों से, जराड-जराड गूंज रहा 

है क्ांवतकारी नारों से। पूरा प्रदेश त्रस्त हो रहा है आपके कारनामों से।  

माननीय सभापवत : माननीय सदस्य, आप विषय पर बोविए।  

श्री दरोगा प्रसाद सरोज (लालगंज) : महोदया, मैं विषय पर आ रहा ह ं। उत्तर प्रदेश के जनपद 

आजमगढ़, 68 िोक सिा, िािगंज से मैं आता ह ं। मैं दवित पररिार से ह ं। आपके संज्ञान में इस 

सदन के माध्यम से मैं यह बताना चाहता ह ं वक मंदरुी हिाई अर््र्ा है। जब िह बना तब विरोध नहीं 

हुआ। मैं समझता ह ं वक 85 फीसदी िोगों की रोजी-रोटी उसकी मां, उसकी जमीन है। उसकी मां को 

छीना जा रहा है। वकसानों ने रे्ढ़-दो साि से आंदोिन वकया और आज िी आंदोवित हैं।  

(1215/MK/NKL) 

 सिापवत महोदया, मैं सदन के माध्यम से आपसे कहना चाह ंगा वक उसकी मााँ को मत वछनो। 

यवदि मााँ को वछनोगे तो क्ांवत हो जाएगी । यह घमंर् टूट जाएगा। हम सार ेिोग आंदोवित होंगे। इसविए, 

उसके बार ेमें आप पनु: सरकार से यह कवहए वक िहां मंदरुी हिाई अर््रे् का विस्तारीकरण न हो। 

यह मैं आपसे मांग करता ह ं। 

SHRI T. M. SELVAGANAPATHI (SALEM): Hon. Chairperson, I am fortunate that 

the hon. Railway Minister is here in this House to appreciate the point that I have 

been raising.  

 Madam Chairperson, there are thousands of farmers living on either side 

of the railway track of Salem Railway Division. There are large number of 

farmers carrying out farming activities for their livelihood. There are thousands 

of children going to school. Also, in cases of emergency, patients are taken along 

the routes that have been there from time immemorial. They have been using 

the route along the railway track for hundreds of years. Now, the Indian Railways 

has a proposal to fence their property. In the name of fencing and protecting 

their property, they are fencing the livelihood of the people who are living on 

either side of the railway track. Thousands of acres go waste. They are unable 

to move out. Let them be humane. They are not taking care of the people. Even 

we, the public representatives make representations to the Indian Railways. 

They have a scant respect for the humans who have been passing through the 

railway tracks, roads or pathways. 

 Therefore, I urge upon the hon. Railway Minister to instruct the Salem 

Railway Division to leave space, wherever necessary, for the people moving 

around. Even the patients are unable to go to the hospitals for proper treatment. 

This is deplorable. The Indian Railways should be practical. We are all for the 
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public, for the people. They should leave a pathway or passage wherever it is 

necessary. So, I urge upon the Railway Minister to respond to this very important 

issue concerning the Salem Railway Division. Thousands of farmers are affected 

because of that. …ि(Interruptions) I urge upon the Railway Minister to please 

intervene and ensure that a passage is left for all those who are living on either 

side of the track. 

श्री सुखदेव भगत (लोहरदगा) : धन्यिाद सिापवत महोदया। मैं आपके माध्यम से झारखंर् के गमुिा 

वजिे में नये रिेि े कनेवक्टविटी की मांग करना चाहता ह ं। गमुिा वजिा मेर े पाविडयामेंटरी 

कांवस्टट्यूएसंी िोहरदगा से 75 वकिोमीटर दूर है और िहां धावमडक रूप से अिग-अिग धमों की 

बहुत मान्यता है तथा िह हनमुान जी की जन्मस्थिी अंजनधाम मानी जाती है। िहां महादेि जी की 

टांगीनाथधाम और वसरावसता नािा धावमडक स्थि िी है। साथ ही साथ पूर ेपूिोत्तर िारत के परमिीर 

चक् विजेता िांस नायक एल्बटड एक्का की जन्मस्थिी है, िेवकन आज िी उस वजिे में रिेिे 

कनेवक्टविटी नहीं है। 

 मैं आपके माध्यम से अनरुोध करता ह ं वक िोहरदगा जहां से गमुिा 75 वकिोमीटर दूर है, 

िहां रिेि ेिाइन है, उसको गमुिा होते हुए कोरबा-छत्तीसगढ़ तक, वजसका सिे िी हो चकुा है, मैं 

माननीया वित्त मंत्री जी और माननीय रिे मंत्री जी से अनरुोध करता ह ं वक िहां इसी वित्तीय िषड में 

नई रिेि ेिाइन दी जाए। धन्यिाद। 

(1220/SJN/VR) 

SHRI K. SUDHAKARAN (KANNUR): Madam, I rise today to draw the attention 

of the Government to a critical issue concerning Kannur International Airport, a 

vital infrastructure asset situated within the municipal town and city limits of 

Kannur Corporation. The airport serves a significant catchment area 

encompassing the North Malabar region, including Coorg, Mysore, and 

Mangalore, and is home to 30 per cent of non-resident Keralites. 

 During the COVID-19 pandemic, Kannur airport demonstrated remarkable 

capability by successfully operating wide-body aircraft of both Indian and foreign 

carriers. This is an achievement that sets Kannur apart, particularly when we 

consider the limitations faced by other regional airports such as Calicut, which 

lack the necessary runway length to accommodate such aircraft. I would request 

the Government to kindly consider the legitimate demand of Kerala.  

श्री अर्रा रार् (सीकर) : माननीय सिापवत महोदया, मैं आपके माध्यम से सरकार और जि शवक्त 

मंत्री जी का ध्यान एक बात की ओर वदिाना चाह ंगा वक राजस्थान के चार वजिे - सीकर नीमकाथाना, 

झुंझनंूु और चरुू हैं, इन चारों वजिों के िोग पीने के पानी के विए तरस रहे हैं। राजस्थान के विए 

यमनुा िॉटर का जो वहस्सा है, आज आठ दशक पूर ेहो चकेु हैं, िेवकन आज तक उसका वहस्सा नहीं 
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वमिा है। िहां के िोग बूंद-बूदं पीने के पानी के विए तरसते हैं। िोगों को क्िोराइर् यकु्त पानी खरीदकर 

पीना पिता है। एक तरफ तो सरकार ने यह घोषणा की हुई है वक ‘जि जीिन वमशन’िके तहत हर घर 

तक पाइपिाइन से पानी पहंुचाने का काम वकया जाएगा। िहीं यमुना नदी का पानी बाढ़ के रूप में िोगों 

के घरों को तबाह कर रहा है और दूसरी तरफ िोग पयासे मर रहे हैं। 

 महोदया, मैं आपके माध्यम से सरकार से एक वनिेदन करना चाहता ह ं। अिी 17 फरिरी, 2024 

को इसका एग्रीमेंट िी हुआ है और इसको पांच महीने में स्िीकृवत वमि जानी चावहए थी, िेवकन मैं 

समझता ह ं वक आज तक उस पर कोई िी कारडिाई नहीं हुई है।  

अतः मेरा आपके माध्यम से यह वनिेदन है वक राजस्थान के वहस्से का यमनुा का जो 1,750 

क्यूसेक पानी है, िह आज आठ दशकों के बाद िी राजस्थान को नहीं वमि पा रहा है। इन चारों वजिों 

के िोग बोति का पानी पीते हैं और िे क्िोराइर् यकु्त पानी खरीदकर पीते हैं। मैं समझता ह ं वक इससे 

ज्यादा शमडनाक बात और कुछ नहीं हो सकती है। मंत्री महोदय अवतशीघ्र इसकी स्िीकृवत वदिाने का 

काम करें, तावक पयासे िोगों को पीन ेका पानी वमि सके। 

श्री डवष्ण ुदयाल रार् (पलार्ू) : माननीय सिापवत महोदया, मैं आपका ध्यान एक अवत महत्िपूणड 

विषय की ओर आकृष्ट करना चाहता ह ं। पिामू संसदीय क्षेत्र के अंतगडत गढ़िा वजिे में ििनाथपरु में 

सेि की 1,160 हेक्टेयर जमीन है, वजस पर एनआईसीर्ीसी के द्वारा अमतृसर-कोिकाता इंर्वस्रयि 

प्रोजेक्ट का झारखंर् राज्य में इंटीग्रेटेर् मैन्यफैुक्चररगं क्िस्टसड स्थावपत करने का प्रस्ताि है। 

 इस संबंध में एनआईसीर्ीसी के एमर्ी और सीईओ के द्वारा झारखंर् सरकार को एक पत्र विखा 

गया था और गढ़िा वजिे के उपायकु्त से छः वबन्दओु ंपर एक प्रवतिेदन की मांग की गई थी। उपायकु्त न े

उन छः वबन्दओु ंपर अपना प्रवतिेदन झारखंर् सरकार को िेज वदया है। परतं ुउसके बाद िी झारखंर् 

सरकार उस प्रस्ताि को िकेर बैठी हुई है, क्योंवक झारखंर् सरकार यह नहीं चाहती है वक ििनाथपरु 

प्रखंर् के अंतगडत आईएमसी की स्थापना हो सके। जबवक आपको ज्ञात होगा वक 112 आकांक्षी वजिों 

के तहत गढ़िा वजिा िी आता है और वनवित रूप से यहां पर विकास की ज्यादा आिश्यकता है। 

 महोदया, 1,160 हेक्टेयर जमीन का जो विषय है, उसके विरुद्ध केिि 760 हेक्टेयर जमीन 

बोकारो में उपिब्ध है। राज्य सरकार बोकारो में आईएमसी की स्थापना करना चाहती है। बोकारो पहिे 

से ही इंर्वस्रयि विकवसत वजिा है।  

अतः मेरा आपके माध्यम से यह अनरुोध है वक एनआईसीर्ीसी की एक टीम िहा ंपर िेजी 

जानी चावहए और एक कंपैरवेटि इिैल्यूशन होना चावहए वक आईएमसी की स्थापना ििनाथपरु प्रखंर् 

के अंतगडत ज्यादा जरूरी है या वफर बोकारो के अंतगडत ज्यादा जरूरी है। अगर एक बार इिैल्यूशन ररपोटड 

आ जाएगी, तो वफर इसके औवचत्य या अनौवचत्य पर विचार वकया जा सकेगा एिं उसके आधार पर 

वनणडय विया जा सकेगा। 

 महोदया, आपको पता है वक जो 112 आकांक्षी वजिे हैं, आदरणीय प्रधानमंत्री जी की इच्छा है 

वक ये वजि ेविकवसत हो सकें  और मखु्य विकवसत वजिों की शे्रणी में आ सकें । ऐसी पररवस्थवत में इस 

प्रकार के प्रस्ताि को वनवित रूप से प्रोत्साहन वमिना चावहए।  
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(1225/SPS/SAN) 

श्री अडनल डिरोडजया (उज्जैन) : सिापवत जी, धन्यिाद। मैं आपके माध्यम से यशस्िी प्रधान मंत्री 

श्रीमान ्नरने्र मोदी जी को बहुत-बहुत धन्यिाद दनेा चाहता ह ं, वजन्होंने इस देश में राइट टू एजकेुशन 

को िागू वकया।  

माननीय प्रधान मंत्री जी बच्चों के प्रवत बिे संिेदनशीि हैं। राइट टू एजकेुशन में एक समस्या 

वदख रही है। इसमें यह देखने में आ रहा है वक पहिी क्िास से आठिीं क्िास तक के बच्चों को मफु्त 

वशक्षा दी जा रही है। वजन बच्चों को होटिों, वकसी दकुान या कहीं िी िे काम करते हैं, मजूदरी करते 

हैं, हम िहां से उठाकर िाते हैं और उनको अच्छे स्कूिों में पढ़ाते हैं, िेवकन आठिीं कक्षा के बाद उस 

बच्चे की फीस नहीं िर पाते हैं। उनके माता-वपता फीस िरने में असमथड रहते हैं तो िे बच्चे स्कूि जाने 

से िंवचत रह जाते हैं। इससे उनकी आगे की पढ़ाई रुक जाती है और इस िजह से िे बच्चे नहीं पढ़ पाते 

हैं। अच्छे स्कूिों में जाने के कारण िे काम करने में िी शमाडने िगते हैं। िे न उधर के रहते हैं, न इधर के 

रहते हैं। 

माननीय सिापवत महोदया, मेरा आपके माध्यम से माननीय प्रधान मंत्री जी से अनरुोध है, 

विनती है वक राइट टू एजकेुशन को िे अवनिायड रूप से ग्रेजएुशन तक अवनिायड करें, तावक जैसा माननीय 

प्रधान मंत्री जी चाहते हैं वक बच्चों का िविष्य उज्जिि हो और िे वशवक्षत हों तथा आगे उनको रोजगार 

के अिसर वमिें, िैसा हो सके। मझेु पूणड वििास है वक अवत संिेदनशीि प्रधान मंत्री जी मेर ेइस अनरुोध 

को स्िीकार करेंगे और राइट टू एजकेुशन को ग्रेजएुशन तक करने की कृपा करेंगे। आपने मझेु बोिने का 

अिसर वदया, इसके विए मैं आपका वदि की गहराइयों से बहुत-बहुत धन्यिाद प्रेवषत करता ह ं। 

श्रीर्ती गनीबेन नागाजी ठाकोर (बनासकांठा) : सिापवत महोदया, आपने मझेु इस अत्यंत महत्िपूणड 

विषय पर बोिन ेका मौका वदया, मैं इसके विए आपका धन्यिाद करती ह ं। आज मैं िोक सिा में पहिी 

बार बोि रही ह ं, वजसके विए मैं सिडप्रथम अपने संसदीय क्षेत्र बनासकांठा की देितलु्य जनता का 

आिार प्रकट करती ह ं, वजन्होंने मझेु पंचायत से पाविडयामेंट तक आन ेका सफर तय करने वदया। 

सिापवत महोदया, मेर े संसदीय क्षेत्र बनासकांठा समेत पूर ेगजुरात में इन वदनों में चांदीपरुा 

नामक िायरस ियानक रूप िेता जा रहा है। गजुरात के अिग-अिग वजिों में अब तक 84 मामि े

सामने आ चकेु हैं। चांदीपरुा िायरस से अब तक 37 बच्चों की जान जा चकुी है। इन आंकिों के अनसुार 

इस िायरस की चपेट में आने िािे 100 में से वसफड  15 फीसदी मरीजों को ही बचाया जा सकता है। 

गजुरात में अहमदाबाद, बनासकांठा, साबरकांठा, अराििी, मेहसाणा, खेिा, िर्ोदरा, सूरत समेत 

ज्यादातर वजिों में यह जानिेिा िायरस बढ़ता जा रहा है। यह िायरस वदन-प्रवतवदन घातक होता जा 

रहा है, क्योंवक यह िायरस ज्यादातर बच्चों को अपना वशकार बना रहा है, इसविए इस िायरस को 

बहुत ही खतरनाक माना जा सकता है। अगर इस बीमारी को गंिीरता से नहीं विया गया तो दोबारा 

कोरोना जैसी ियानक वस्थवत पैदा हो सकती है।  

मेरा आपके माध्यम से माननीय प्रधान मंत्री जी एिं स्िास््य मंत्री जी से आग्रह है वक गजुरात 

में तेजी से बढ़ते इस िायरस को गंिीरता से विया जाए और उसकी रोकथाम के विए जल्द से जल्द 

कठोर कदम उठाए जाए।ं आपका बहुत-बहुत धन्यिाद। 
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(1230/MM/SNT) 

SHRI C. N. ANNADURAI (TIRUVANNAMALAI): Thank you, Madam 

Chairperson. 

The temple city of Tiruvannamalai in Tamil Nadu is famous for Lord Shiva 

Temple. More than one lakh domestic as well as foreign tourists visit the said 

temple everyday for darshan and girivalam but the rail infrastructure to this place 

is yet to be modernised. This place has huge potential for revenue generation 

from religious tourism, which is affected due to absence of daily direct intercity 

express train facility between Chennai and Tiruvannamalai. 

I again request hon. Union Railway Minister to introduce a daily direct 

intercity express train between Chennai and Tiruvannamalai for larger public 

interest. Thank you. 

श्रीर्ती कर्लेश जांग़िे (जांजगीर-चांपा) : जय छत्तीसगढ़! धन्यिाद सिापवत महोदया।  

महोदया, मझेु पंचायत से देश की िोक सिा में आज पहिी बार बोिने का मौका वमिा, 

इसके विए मैं अपने िोक सिा क्षेत्र जांजगीर-चांपा की जनता जनादडन और देितलु्य कायडकताडओ ं

को सादर प्रणाम करती ह ं।  

महोदया, मेर ेिोक सिा क्षेत्र में सक्ती नया वजिा बना है। यहां बहुत सारी रेनों की स्टॉपेज 

नहीं होने के कारण िोगों को आिागमन में बहुत सारी परशेावनयों का सामना करना पिता है। मैं 

आपके माध्यम से रिे मंत्री जी से वनिेदन करती ह ं वक मेर ेयहां के सक्ती रिेिे स्टेशन का सौंदयीकरण 

हो और िहां जो सीढ़ी बनी है, िह बहुत ज्यादा ऊपर-नीचे बनी है, इसविए िहां एक विफ्ट की 

सवुिधा दी जानी चावहए। इसमें तीन विधान सिा क्षेत्र आते हैं और तीनों विधान सिा क्षेत्र बहुत 

प्रिावित हैं। मैं आपके माध्यम से माननीय रिे मंत्री जी से वनिेदन करती ह ं वक यहां रेनों के ठहराि 

और स्टेशन पर यात्री सवुिधाए ंदेने का कायड करें। धन्यिाद। 

श्री र्ोडहब्बुल्लाह (रार्पुर) : मैर्म, मैं आपका बहुत मशकूर ह ं, ममनून ह ं वक आपने मझेु बोिने का 

मौका वदया है। मैं पाविडयामेंट के सामने िािी मवस्जद में अपने देशिावसयों के विए सेहत की दआु 

करता था। मझेु यह अिसर रामपरु की आिाम ने वदया है, जहां से मैं चनुकर आया ह ं। उनके विए मैं 

आपके माध्यम से यह दरख्िास्त करता ह ं वक रामपुर एक बहुत गरीब वजिा है। िहां बहुत बेरोजगारी 

है। इिाज के विए िोगों को दर-बदर जाना पिता है। मखु्तविफ ररयासतों में जाना पिता है और जो 

वर्वस्रक्िट अस्पताि है, उसकी हाित इंतेहाई कावबिे रहम है। वजसमें र्ॉक्टरों और मशीनों की बेहद 

कमी है। मैं आपके माफड त से िजीर-ेसेहत से दरख्िास्त करता ह ं वक िह रामपुर में एक एम्स जैसा 

अस्पताि दें। पूर ेवजिे में कोई मेवर्कि कॉिेज नहीं है, वजसकी िजह से वदल्िी के अस्पतािों में 

ज्यादातर मरीज रामपरु और उसके आस-पास के वजिों के होते हैं और िहां बेहद परशेानी होती है। 

रोज़ाना अमिातें हो रही है। हम वसिाय खत विखने के, र्ॉक्टर िी बहुत पै्रशर में रहते हैं, ि ेक्या 

करें? इसविए आपकी तिज्िजहु से अपने इिाके और खास तौर से रामपरु में एक ऐसा अस्पताि 
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बजे जो तमाम आस-पास के वजिों के बोझ को और केवपटि के अस्पताि के बोझ को िी कम कर,े 

वजसका ख्िाब हमार ेस्िगीय माननीय अटि वबहारी िाजपेयी जी ने देखा था वक देश में एम्स की 

तरह के अस्पताि हों, मेवर्कि कॉिेज हों। अगर रामपरु में आपकी तिजहु से मोहतरम िजीर साहब 

फैसिा िेंगे तो यह हम सब के विए, मेरी पाविडयामेंटरी कांवस्टट्यूएसंी के िोगों के विए बहुत बिा 

तोहफा होगा। 

(1235/YSH/AK) 

चूाँवक मैं पहिी बार सदस्य बनकर आया ह ाँ, इसविए मझेु इतनी खशुी हो रही है वक मैं बराबर 

की मवस्जद में अपने देश के तमाम मरीजों के विए दआु करता था और सदन में यह मेरी पहिी मांग 

है। अगर इसको जनाब – ए – िजीर तिज्जो देंगे तो यह मेरी वजंदगी, मेर ेवजि ेऔर मरे ेविए बहुत 

बिा तोहफा होगा।  

، میڈم میں اپٓ کا بہت مشکور ہوں، ممنون ہوں کہ اپٓ نے (:  رامپور) محب اللہ   جناب
ملک   میں اپنے  مجھے بولنے کا موقع دیا۔ میں پارلیمینٹ کے سامنے والی مسجد 
کی عوام کے لئے صحت کی دعا کرتا تھا۔ مجھے یہ موقع رامپور کی عوام نے دیا،  

خواست کرتا ہوں  جہاں سے میں چُن کر ایٓا ہوں۔ ان کے لئے میں اپٓ کے ذریعہ یہ در
الج کے لئے   رامپور ایک بہت غریب ضلع ہے۔ وہاں بہت بے روزگاری ہے۔  کہ 
لوگوں کو در بدر جانا پڑتا ہے، مختلف ریاستوں میں جانا پڑتا ہے اور جو ڈسٹرکٹ  
میں ڈاکٹروں اور مشینوں کی    اسپتال ہیں، ان کی حالت انتہائی قابلِ رحم ہے۔ جس 
بے حد کمی ہے۔ میں اپٓ کی معرفت سے وزیرِ صحت سے درخواست کرتا ہوں کہ  
میڈیکل کالج   میں کوئی  رامپور کو ایک ایمس جیسا اسپتال دیں۔ پورے ضلعے  وہ 
نہیں ہے، جس کی وجہ سے دہلی کے اسپتالوں میں زیادہ تر مریض رامپور اور اس  

پریشانی ہوتی ہے۔ روزانہ  کے اسٓ پاس کے ضلعوں کے ہوتے ہیں اور وہاں بے حد  
امواتیں ہو رہیں ہیں، ہم سوائے خط لکھنے کے، ڈاکٹر بھی بہت پریشر میں رہتے 
القے  اور خاص طور   ہیں، وہ کیا کریں؟ اس لئے میں اپٓ کے توسل سے میرے 
سے رامپور میں ایک ایسا اسپتال بنے جو تمام اسٓ پاس کے ضلعوں کے بوجھ کو 

ے بوجھ کو بھی کم کرے، جس کا خواب ہمارے مرحوم  اور کیپیٹل کے اسپتال ک
محترم، اٹل بہاری باجپئی جی نے دیکھا تھا کہ ملک میں ایمس کی طرح کے اسپتال 
ہوں، میڈیکل کالج ہوں۔ اگر رامپور میں اپٓ کے توسّل سے محترم وزیر صاحب فیصلہ  

 حفہ ہوگا۔  لیں گے تو یہ ہم سب کے لئے، میرے پارلیمانی حلقہ کے لئے بہت بڑا ت 
چونکہ میں پہلی بار ممبر بن کر ایٓا ہوں، اس لئے مجھے اتنی خوشی ہو رہی   

ہے کہ میں برابر کی مسجد میں اپنے ملک کے تمام مریضوں کے لئے دعا کرتا تھا  
اور اس ایوان میں میری یہ پہلی مانگ ہے۔ اگر اس کو جناب وزیر توجہ دیں گے تو 

 بڑا تحفہ ہوگا ۔۔  یہ میری زندگی، میرے ضلع اور میرے لئے بہت 
 )ختم شد(           
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श्री गौरव गोगोई (र्ोरहाट) : सिापवत महोदया, मैं उन 12 िाख छात्रों के वहत में खिा हुआ ह ाँ, 

वजन्होंने सरकार की तरफ से वर्पिोमा इन एिीमेंरी एजकेुशन को 18 महीनों में कंपििीट कर विया, 

िेवकन आज िी उनको नौकरी नहीं वमि रही है।  

 मैं संक्षेप में बताता ह ाँ वक िषड 2017 में केन्र सरकार एक नोवटवफकेशन वनकािती है वक हम 

चाहते हैं वक िारत के अप्रवशवक्षत अध्यापक वर्पिोमा इन एिीमेंरी एजकेुशन में दो िषड का कोसड कर 

िें। िगिग 12 िाख िोगों ने इस कोसड को विया। िगिग 18 महीनों में उनका यह कोसड पूरा हुआ। 

उसके बाद िारत सरकार यह कहते हुए दोबारा ऑर्डर वनकािती है वक अब दो िषड का नहीं, अगर 

18 महीने हो गए तो इसको हम दो िषड के बराबर मानेंगे और ये िोग काम कर पाएगंे। उसके बाद इन 

िोगों ने िारत सरकार की बात सनुी और िे काम पर िग गए।  

 उसके बाद िषड 2023 में सपु्रीम कोटड रूविंग वनकािता है वक 18 महीने का कोसड और दो 

िषड का कोसड, दोनों को एक समान नजर से नहीं देखा जा सकता है। इसविए वजन िोगों ने 18 महीने 

का कोसड वकया है, उनको अब हम नौकरी जारी रखने नहीं दे सकते हैं। अब ये िोग कहां जाए? ये 

िोग सरकार के इवश्तहार को देकर इस वर्पिोमा कोसड में िती हुए। इन्होंने सरकार का ऑर्डर मानते 

हुए 18 महीने कंपिीट वकए और वफर सपु्रीम कोटड की रूविंग आ गई वक 18 महीने पयाडप्त नहीं हैं तो 

वफर य ेिोग कहां जाए?  

 मैं चाहता ह ाँ वक केन्र सरकार, वमवनस्री ऑफ एजुकेशन, वशक्षा वििाग इन छात्रों का संज्ञान 

िें। ये िगिग 12 िाख छात्र हैं और इनमें काफी ज्यादा असम से िी हैं, उत्तर पूिाांचि से िी हैं और 

उत्तराखंर् से िी हैं। मैं चाहता ह ाँ वक इनको न्याय वमिे। अगर वमवनस्री ऑफ एजकेुशन एक गजट 

नोवटवफकेशन वनकाि देगा तो इन 12 िाख छात्रों को इंसाफ वमिेगा।  

DR. HEMANT VISHNU SAVARA (PALGHAR): Hon. Chairperson Madam, 

through you, I want to draw the kind attention of the hon. Education Minister 

towards the opening of a Jawahar Navodaya Vidyalaya in Thane District, 

Maharashtra. 

 Earlier, Thane and Palghar were a combined District and in the same 

District, a Jawahar Navodaya Vidyalaya was established in Palghar in 1987. At 

that time, Palghar and Thane together used to be one District. On first August, 

2014 Palghar District was established and Thane District was divided into two 

parts as Thane and Palghar. Since the last 10 years, the people of Thane and 

Palghar Districts have been continuously demanding that a Jawahar Navodaya 

Vidyalaya should be established in Thane District also, because there is no 

Jawahar Navodaya Vidyalaya now in Thane District. The population of Thane 

and Palghar Districts has also almost doubled in the last 10 years. 

 I have also been a first batch student of Jawahar Navodaya Vidyalaya, 

Thane and I am proud of it. So, I know that this Jawahar Navodaya Vidyalaya 



24.07.2024             MMN   Uncorrected / Not for publication  295 

 

provides high-level of educational opportunities to all the bright students. 

Therefore, I would humbly request, through you, the hon. Education Minister that 

a Jawahar Navodaya Vidyalaya should be established in Thane District as soon 

as possible and the talented children there should be provided with an 

opportunity for better education. 

 Jai Hind! Jai Maharashtra! Jai Navodaya! 

डॉ. रार्ीव भारद्वार् (कांगडा) : सिापवत महोदया, आपने मझेु शनु्य काि के अंतगडत बोिने का 

सौिाग्य प्रदान वकया, उसके विए मैं आपको धन्यिाद देता ह ाँ।  

 सिापवत महोदया, मेरा िोक सिा क्षेत्र कांगिा दो वजिों में वििक्ित है। पहिा कांगिा वजिा 

है और दूसरा चंबा वजिा है। िषड 2018 में देश के आदरणीय प्रधान मंत्री जी ने आकांक्षी वजिों की 

घोषणा की थी। उसमें चंबा वजिा आकांक्षी वजिे के रूप में विया गया था। इसके तहत सिक, वशक्षा 

और स्िास््य के ऊपर अवधक वचंता की जाती है।  

(1240/RAJ/UB) 

मैं वजिा चंबा के विषय में कहना चाहता ह ं वक मेरा वजिा वशक्षा के क्षेत्र में बहुत वपछिा है। मैं 

आपके माध्यम से माननीय वशिक्षा मंत्री महोदय से इस वजिा के विषय में प्राथडना करना चाहता ह ं वक 

िहां कोई बिा व्यािसावयक संस्थान नहीं है। मेरी आपके माध्यम से वशक्षा मंत्री जी से एक प्राथडना है 

वक िहां एक एनआईटी खोिने की कृपा करें। उसके साथ चरुाह वपछिा, दगुडम एिं आरवक्षत विधान 

सिा क्षेत्र है। िहां एक केन्रीय विधािय खोिने की कृपा करें। यवद मैं वजिा कांगिा के विषय में कह  ं

तो िह र्ोगरों की धरती है। िह नूरपरु के साथ िगती है, जो चार विधान सिा क्षेत्र है। जम्मू, नूरपरु 

विधान सिा एिं आस-पास के क्षेत्रों से बहुत सार ेिोग फौज में सेिा कर रहे हैं। िहां हर घर से एक 

व्यवक्त फौजी है।…(व्यिधान) 

  मैं आपके माध्यम से कहना चाहता ह ं वक हमार ेसामने रक्षा मंत्री महोदय विद्यमान हैं, 

मैं उनसे यह प्राथडना करंूगा वक उस र्ोगरों की धरती एिं िीरों की िूवमि में एक सैवनक स्कूि खोिने 

की कृपा करें। इसके विए मैं इनका बहुत-बहुत आिारी रह ंगा, मेर ेक्षेत्र की जनता बहुत-बहुत आिारी 

रहेगी।  

सिापवत महोदया, मैं आपको धन्यिाद देता ह ं वक आपने मझेु बोिने का मौका वदया। 

सुश्री प्रडणती सुशीलकुर्ार डशंदे (शोलापुर) : सिापवत महोदया, आपने मझेु शून्य काि में बोिने 

का मौका वदया है, इसके विए मैं आपका तहेवदि से शवुक्या अदा करती ह ं।  

 महोदया, र्ॉ. बाबा साहेब अम्बेर्कर जी ने िारत देश को संविधान वदया। उस संविधान के 

तहत िारत देश में वपछिे िगों को आरक्षण वमिा, िेवकन वपछिे कई सािों से हम देख रहे हैं वक 

सरकार काफी सार ेकंपवनयों का प्राइिेटाइजेशन करके आरक्षण समाप्त करने की सावजश कर रही 

है। हमार ेमहाराष्र में मराठा आरक्षण एि ंधनगर आरक्षण के विए िोग सिक पर उतर ेहुए हैं। अिी 

िहां श्री जरांगे जी िूख हिताि पर बैठे हुए हैं। हमार ेधनगर समदुाय के िाई एसटी कैटेगरी में शावमि 

की मांग कर रहे हैं, पर सरकार तनाि बढ़ा रही है। जब िहां केन्र सरकार और राज्य सरकार दोनों 
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बीजेपी के हैं तो क्यों न नेगोवसएशन करके इस समस्या को हि कर रहे हैं? ि ेक्यों इतना िक्त िगा 

रहे हैं? महाराष्र में बार-बार तनाि बढ़ रहा है। मेरी मांग है वक सरकार जल्द से जल्द मराठा आरक्षण 

और धनगर आरक्षण के ऊपर बात कर ेऔर समस्या को हि कर।े  

 हमार ेिीर्र ऑफ अपोवजशन राहुि गांधी जी हमेशा कहते आए हैं वक कास्ट सेंसस होनी 

चावहए। मवहिा आरक्षण वबि पास वकया गया है िेवकन अिी तक कास्ट सेंसस नहीं हुई है। जब तक 

कास्ट सेंसस नहीं होती है, तब तक हमार ेिाइयों और बहनों को आरक्षण वमिने िािा नहीं है।  

 मैं सरकार से यही गजुाररश करती ह ं वक कास्ट सेंसस जल्द से जल्द हो जाए। उनको मराठा-

धनगर आरक्षण वमि जाए। हमारी मवहिाओ ंको िी आरक्षण वमि जाए। धन्यिाद। 

SHRI G. M. HARISH BALAYOGI (AMALAPURAM): Madam, I am deeply grateful 

for this opportunity to raise an urgent and heartfelt matter on behalf of my 

constituency from Konaseema district regarding the completion of the Kotipalli-

Narasapur railway line. 

Today, I stand before you not only as an elected representative of about 

20 lakh people from Konaseema but also as a devoted son striving to realize his 

father's cherished dream. I joined politics with one objective, that is, to fulfil the 

Balayogi Sankalpam which is to unlock the true potential of our Konaseema and 

bring a holistic development to the region.  

I am sure that all the Members of this august House are aware that my 

father, Shri G. M. C. Balayogi, served as the Speaker of the Lok Sabha from 

1998-2002 and was the youngest to ever hold this esteemed position. He was a 

dedicated three-term MP from Amalapuram. While his legacy includes 

remarkable contributions to education, the establishment of MPLADS, and even 

a courageous mission to meet Saddam Hussein to secure the release of 

fishermen, his heart always belonged to Amalapuram. His vision was to develop 

infrastructure, particularly railway lines, to uplift the lives of his beloved people.  

A railway line between Kotipalli and Kakinada existed in pre-

Independence India but was dismantled by the British during World War II. It 

was during my father's tenure as an MP that the dream of reviving a railway line 

in the Konaseema region gained traction. The NDA government at that time 

sanctioned the construction of a railway line connecting Magam, Amalapuram, 

Peruru, Pasarlapudi, Jaggannapeta, and Razole at an estimated cost of Rs. 

2,120 crores. 
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(1245/SRG/KN) 

However, the progress of this vital 57-km railway line has been stalled 

in the recent years due to the callous indifference and gross negligence of the 

YSRCP Government in Andhra Pradesh. Their failure to release 25 per cent  

share of the project's costs, contributing a mere amount of Rs. 22.69 crore, 

out of an outstanding amount of Rs. 358 crore, is a grave injustice. 

Furthermore, only 44 per cent of the necessary land acquisition has been 

completed as on February 2022. 

Madam, I would like to tell you that this railway project also will bring in 

significant development in my district. It will help boost the tourism. It will also 

help the coconut processing industry. It will also enhance aquaculture 

profitability.  

In conclusion, I would like to say that the State of Andhra Pradesh has 

endured severe financial distress due to the reckless and destructive financial 

policies of the YSRCP Government over the past five years. They have 

plundered our State and left it in utter financial ruin.  Therefore, I would like to 

urge the hon. Railway Minister and the hon. Finance Minister to allocate the 

necessary funds for the completion of the railway line, increase the Central-

State share and expedite the process. I am confident that unlike the previous 

Government, we will ensure full cooperation with the Centre to see this project 

through to completion. 

ADV. DEAN KURIAKOSE (IDUKKI): Madam, the issue related with human-

animal conflict is the main problem in Kerala as well as in my district Idukki. In 

my constituency alone, we share more than 350 kms border areas with forest.  

One day before, one Adivasi man aged 48 years has been killed by a cruel 

elephant attack. It is the most unfortunate incident. It is the fourth incident this 

year and there are around hundred such incidents in the last 10 years. We are 

facing a crucial situation. It is the survival crisis of the poor people in my 

constituency.  

In our Constitution, there is a Fundamental Right which guarantees 

‘Rightि toि liveि withि dignity’.ि Butि noि Governments,ि notि onlyि theि Centralि

Government but also the State Government, are not at all concerned about 

the protection of the people. No Government is giving any protection. The 
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Government of Kerala does not bother about it. They are not disbursing the 

compensation in time. This is a high time for further amendment in the Forest 

(Conservation) Act. That is my point.  

Last time, there was an amendment eliminating the Schedule for 

vermin species. We objected, but the Government of India eliminated it. That 

has to be re-introduced. Also, we have to adopt the policies of the foreign 

countries. we have to adopt those policies to tackle this crisis. This is high 

time to introduce the control of birth rate policies. We have to adopt the 

policy of culling. We have to adopt the policy of birth rate control of the cruel 

animals whichever are entering the agricultural lands. So, we are 

demanding that we should get the right to kill the cruel animals whichever 

enterिtheिfarmers’िlandिotherwiseिthereिisिnoिremedy.िPeopleिareिnotिgettingि

any protection. Therefore, I urge upon the Government to make further 

amendment in the Forest (Conservation) Act.     

र्ाननीय सभापडत (श्रीर्ती सधं्या राय) : अर् मैं िुछ नए माननीय सदस्यों िो एि-एि कमनट 

र्ोिन ेिा मौिा दे रिी ि ं, जो अभी ति शून्य िाि में निीं र्ोिे िैं। 

…ि(व्यििान) 

र्ाननीय सभापडत : श्री आनंद भदौररया जी। 

…ि(व्यििान) 

श्री आनंद भदौररया (र्ौरहरा) : अकिष्ठाता मिोदया, आपने मझुे अपनी र्ात रखने िा अिसर 

कदया िै, उसिे किए मैं आपिा िन्यिाद िरता ि ं। मैं आपिा ध्यान अपने िोि सभा के्षत्र 

िौरिरा िे कििान सभा के्षत्र िरर्ांि और िौरिरा में आई िुई र्ाढ़ िी तर्ािी िी ओर आिृष्ट 

िरना चािता ि ं। 

(1250/VB/RCP) 

 महोदया, महोना और सहेुिी नवदयााँ, जो नेपाि में वस्थत हैं, नेपाि सरकार का जब मन 

होता है तब ढ़ाई-ढ़ाई िाख क्यूसेक पानी छोि देती है, वजससे पीिीिीत से िेकर पूिाांचि तक 

और वबहार होते हुए इससे बाढ़ की तबाही होती है। अच्छा िगा वक बाढ़ में वबहार के विए वचन्ता 

व्यक्त की गई, िहााँ के विए बजट वदया गया, िेवकन वबना नेपाि सरकार के साथ बैठे हुए, वबना 

पानी का प्रबंधन वकये बाढ़ से वनपटने का इंतजाम नहीं हो सकता है।  

 महोदया, मैं आपसे कहना चाहता ह ाँ वक सरकार को नेपाि सरकार के साथ बैठकर कोई 

समग्र रणनीवत बनानी चावहए। जहााँ तक उत्तर प्रदेश का सिाि है, तो मैं कहना चाहता ह ाँ वक 

जब बाढ़ आती है, तो िह अपने साथ वसफड  बाढ़ का पानी ही नहीं िाती है, बवल्क तबाही िेकर 
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आती है, बीमाररयााँ िेकर आती है, कटान िेकर आती है। बाढ़ से जो के्षत्र प्रिावित हैं, िहााँ का 

जन-जीिन हर साि शरुू होता है और हर साि नये वसर ेसे वजंदगी व्यिवस्थत होती है। इसविए 

मैं आपके माध्यम से कहना चाहता ह ाँ वक मआुिज़े की रावश बढ़ाई जाए। बीमाररयों के विए 

दिाइयों का इंतजाम कराया जाए। बाढ़ राहत सामग्री के नाम पर आम जन-जीिन का केिि 

मजाक न बनाया जाए, बवल्क उनको पयाडप्त सामग्री महैुया करायी जाए।  

 आपने मझुे इस विषय पर बोिने का मौका वदया, आपका बहुत-बहुत धन्यिाद। 

श्री चंदन चौहान (डबजनौर) :  माननीय अवधष्ठाता महोदया, आपने िोक वहत के एक महत्िपूणड 

विषय पर मझुे बोिने का मौका वदया, इसके विए मैं आपका आिार व्यक्त करता ह ाँ। 

 महोदया, मैं आपके माध्यम से पूरे देश में एिं मेरे िोक सिा के्षत्र वबजनौर के अन्दर जो 

अवत ज्ििनशीि समस्या है, उसकी तरफ मैं सदन का ध्यान आकवषडत करना चाहता ह ाँ। 

 महोदया, मानि और िन्य जीि संघषड की घटनाए ंिगातार बढ़ रही हैं। उसी संज्ञान में 

जहााँ आज पयाडिरण की चनुौवतयााँ सामने हैं, िहीं िन्य जीिों ने िी अपने आप को एरै्पट करने 

का काम वकया है। इस समय, खासकर इस मौसम में जहााँ फॉरसे्ट ररज़िड हैं, विशेषकर अमानगढ़ 

टाइगर ररज़िड में बाघों की संख्या बढ़ी है। जो परुानी मवुहम थी, उसके विए िी आिार है, िेवकन 

इसके कारण िहााँ पर जो िेपर््डस हैं, िे अपनी टेररटरी से बाहर आकर ग्रामीण के्षत्रों और शहरी 

के्षत्रों में िगातार हमिे कर रहे हैं। इसी क्म में, पविमी उत्तर प्रदेश या केरि या महाराष्र में, इस 

एवनमि को िाइल्र् कैट फैवमिी का कहा जाता है, इसके सबसे स्माटड सदस्य ने अपने आप 

को एरै्पट कर विया है। मेर ेिोक सिा के्षत्र के अंतगडत चााँदपरु विधान सिा के्षत्र में दो वदन पूिड 

वपिाना गांि में एक 15 िषीय बच्ची की दखुद मौत हो गई। वपछिे िषड तेंदएु के अटैक के कारण 

िगिग 17-18 िोगों की मौत हुई है।  

 मैं आपके माध्यम से मांग करता ह ाँ वक हमारे के्षत्र में फॉरसे्ट वर्पाटडमेंट के द्वारा केजेज़ 

िगान ेकी आिश्यकता है और रसे्क्यू िाहन से की व्यिस्था हो।…ि(व्यिधान) 

माननीय सभापवत (श्रीर्ती सधं्या राय) : माननीय सदस्य आपका विषय आ चकुा है। 

 श्री मोहम्मद हनीफा जी।  

…ि(व्यिधान) 

माननीय सभापवत : मैं सिी माननीय सदस्यों से आग्रह करती ह ाँ वक सिी सदस्यों को बोिने 

का मौका वमिेगा। 

…ि(व्यिधान) 

श्री र्ोहम्र्द हनीफ़ा (लद्दाख) : मैर्म, मैं पहिी बार िद्दाख से चनुकर आया ह ाँ, वजसके विए 

मैं िद्दाख की आिाम का शुक्गज़ुार ह ाँ वक उन्होंने मझुे देश की सबसे बिी पंचायत में िद्दाख 

की नमुाइंदगी करने का मौका वदया है।  
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 मैर्म, एररया के वहसाब से िद्दाख इस देश की सबसे बिी कांवस्टट्यूएसंी है। 

स्रैटेवजकिी इसका महत्ि हम सबको मािूम है, क्योंवक इसके एक तरफ से चाइना बॉर्डर है 

और दूसरी तरफ से पावकस्तान बॉर्डर है। िद्दाख की अिाम बहुत ही अमन पसंद और िाइचारगी 

से रहन ेिािी अिाम है। हम सच्चे देशिक्त हैं। जब िी जरूरत पिी, तो हम देश के विए कुबाडनी 

देने से पीछे नहीं हटे। 

(1255/PC/PS) 

 िषड 2019 में ररयासत-ए-जम्मू कश्मीर को तक़सीम करके िद्दाख को यूटी का दजाड 

वदया गया। हािांवक, िद्दाख की आधी आबादी यूटी के वखिाफ थी, िेवकन उसके बािजूद िहां 

यूटी सेटअप हुई। यूटी सेटअप होने के बाद, वजन िोगों ने वर्मांर् की थी, िे िी इस यूटी में 

नाखशु हैं। वजस यूटी की वर्मांर् ये िोग कर रहे थे, िह यूटी यह नहीं थी। िे िोग यूटी-विद-

िवजस्िेचर की वर्मांर् कर रहे थे। वपछिे चार सािों से पूरे िद्दाख के िोग …ि(व्यिधान) 

माननीय सभापवत (श्रीर्ती सधं्या राय) : माननीय सदस्य, आप अपने विषय को रवखए। 

आपको बोिते हुए एक वमनट से ऊपर का समय हो गया है। 

…ि(व्यिधान) 

श्री र्ोहम्र्द हनीफ़ा (लद्दाख) : पूर ेिद्दाख की आिाम चार वर्मांर््स को िेकर एहवतजाज पर 

है। …ि(व्यिधान) िे िोग फुि-फ्िेज्र् स्टेटहुर् और वसक्सथ शेर््यूि के अंदर कांवस्टट्यूशनि 

सेफगार्ड …ि(व्यिधान) िद्दाख में 2019 के बाद पीएससी खत्म हुई। िहा ंअिी तक ररकू्टमेंट 

वसस्टम बंद पिा है। …ि (व्यिधान) िहां बेरोज़गारी काफी बढ़ी है। …ि (व्यिधान) आिाम 

वसक्सथ शेर््यूि के अंदर कांवस्टट्यूशनि सेफगार्ड की वर्मांर् कर रही है। …ि(व्यिधान) 

माननीय सभापवत : माननीय सदस्य, श्री प्रिीण पटेि जी। 

…ि(व्यिधान) 

श्री र्ोहम्र्द हनीफ़ा (लद्दाख) : िद्दाख में ऑनरेबि प्राइम वमवनस्टर …ि(व्यिधान) 

میڈم میں پہلی بار لداخ سے چُن کر ایٓا ہوں، جس   (:لداخ)محمد حنیفہ   جناب
کے لئے میں لداخ کی عوام کا شکر گزار ہوں  کہ انہوں نے مجھے ملک 
 کی سب سے بڑی پنچایت  میں لداخ کی نمائندگی کرنے کا موقع دیا ہے۔ 

ملک کی سب سے بڑی    اس  میڈم ایریے کے حساب سے لداخ 
کانسٹیٹوینسی ہے ۔ اسٹریٹیجیکلی اس کی اہمیت ہم سب کو معلوم ہے،  
کیونکہ اس کے ایک طرف چین کا بارڈر ہے  اور دوسری طرف پاکستان  
بارڈر ہے۔ لداخ کی عوام بہت ہی امن پسند اور  بھائی چارگی سے رہنے  

ش بھکت ہیں۔ جب بھی ضرورت پڑی، تو ہم  والی عوام ہے۔ ہم سچے دی
 دیش کے لئے قربانی دینے سے پیچھے نہیں ہٹے۔ 
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جموں کشمیر کو تقسیم کرکے لداخ کو   2019سال    ریاست  میں 
یو۔ٹی۔ کا درجہ دیا گیا۔ حالانکہ لداخ کی ادٓھی ابٓادی یو۔ٹی۔ کے خلاف تھی،  
لیکن اس کے باوجود وہاں یو۔ٹی۔ سیٹ اپ ہوئی ۔ یو۔ٹی۔ سیٹ اپ ہونے 
کے بعد جب لوگوں نے ڈیمانڈ کی تھی،وہ بھی اس یوٹی میں نا خوش 

و۔ٹی۔ کی ڈیمانڈ یہ لوگ کر رہے تھے، وہ یو۔ٹی۔ یہ نہیں تھی۔ ہیں۔ جس ی
وہ لوگ یو۔ٹی۔ وِد لیجسلیچر کی ڈیمانڈ کر رہے تھے، پچھلے چار سالوں  

 سے پورے لداخ کے لوگ )مداخلت(۔۔
پورے لداخ کی عوام  چار ڈیمانڈس کو لیکر احتجاج پر ہے )مداخلت(   

وہ لوگ فلُ فلیج اسٹیٹ ہوڈ اور چھٹے شیڈیول کے اندر کانسٹیٹیوشنل  
کے بعد پی۔ایس۔سی۔ ختم ہوئی۔   2019سیف گارڈ )مداخلت(  لداخ میں  

وہاں بے   )مداخلت(۔  ہے۔  رکِروٹمینٹ سسٹم بند پڑا  ابھی تک  وہاں 
عوام چھٹے شیڈیولڈ کے اندر  روزگاری کاف ہے۔ )مداخلت(   ی بڑی 

 کانسٹیٹیوشنل سیف گارڈ کی ڈیمانڈ کر رہے ہے۔۔۔ )مداخلت(
 )ختم شد(          

 

माननीय सभापवत : श्री प्रिीण पटेि – उपवस्थत नहीं। 

…ि(व्यिधान) 

माननीय सभापवत : माननीय सदस्य, श्री दशडन वसंह चौधरी जी। 

…ि(व्यिधान) 

श्री दशान डसंह चौर्री (होशंगाबाद) : सिापवत महोदया, आपका धन्यिाद। मैं नमडदा माटी से 

आता ह ं। …ि(व्यिधान) मेरा होशंगाबाद-नरवसंहपुर िोक सिा के्षत्र है। …ि(व्यिधान) िहा ंमंूग 

का उत्पादन बहुत अवधक मात्रा में होता है। मैं सरकार का धन्यिाद देता ह  ंवक पूरे देश में …ि

(व्यिधान) 

माननीय सभापवत : मैं माननीय सदस्यों से, चाहे िे पुराने हैं या नए सदस्य हैं, सिी से आग्रह 

कर रही ह ं वक समय पर सिी को बोिने का मौका वदया जाएगा। 

…ि(व्यिधान) 

श्री दशान डसहं चौर्री (होशंगाबाद) : सिापवत महोदया, मैं कें र सरकार और मध्य प्रदेश की 

राज्य सरकार को धन्यिाद देना चाहता ह ं वक पूरे देश में मंूग की खरीदी यवद कहीं पर हो रही 

है, तो समथडन मूल्य पर हमार ेमध्य प्रदेश में मंूग की खरीदी हो रही है। वतवथ कम है और उत्पादन 

अवधक है, वकसानों ने बहुत अवधक मेहनत की है, वजसके कारण उत्पादन बढ़ा है। बाजार में 

वजसका मूल्य चार-पांच हजार रुपए था, सरकार की कृपा से मंूग का समथडन मूल्य वमि रहा है 

और वकसान उत्सावहत हैं।  
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मेरा वनिेदन है वक इसकी वतवथ बढ़ाकर, पोटडि की रे्ट बढ़ाकर और पोटडि खोिकर 

वकसानों को ररयायत दी जाए, वजससे मेर ेयहां, संपूणड नरवसंहपुर, रायसेन और होशंगाबाद 

सवहत पूरे मध्य प्रदेश के 32 वजिों में मंूग की खरीदी सचुारू ढंग से संपन्न की जा सके।  

 धन्यिाद। 

डॉ. र्न्ना लाल रावत (उदयपुर) : सिापवत महोदया, धन्यिाद वक आपने मझुे बोिने का 

अिसर वदया। उदयपुर, राजस्थान की जनता का बहुत-बहुत आिार, उन्होंने राष्र की सबसे 

बिी पंचायत में मझुे िेजा।  

 महोदया, राजस्थान का अनसूुवचत के्षत्र, वजसमें विकास की काफी गवतविवधयां चि रही 

हैं और िारत सरकार के साथ-साथ राज्य की िी काफी गवतविवधयां चि रही हैं, वजनमें वशक्षा 

और स्िास््य की सारी गवतविवधयां शावमि हैं।  

 महोदया, मैं एक महत्िपूणड विषय की ओर ध्यान आकवषडत करना चाहता ह ं। सन् 2018 

से 2023 की अिवध के दौरान इस के्षत्र में आवदिावसयों पर आईपीसी िागू नहीं होती, ऐसा भ्रम 

फैिाया गया था और दूसरा, संस्कृवत पर आक्मण करते हुए Protection of Civil Rights 

Act, जो वक 1955 का संसद का कानून है, उसकी धारा 3 के विरुद्ध आवदिासी वहंदू नहीं हैं, 

ऐसा भ्रम िी फैिाया गया। उसके उपरांत उस के्षत्र में यिुाओ ंको ििकाकर काकरी रंू्गरी का 

कांर् वकया गया, वजसमें दो आवदिासी यिुा, वकशोर गोिी के वशकार हुए।  

 मैं यह आह्वान करना चाह रहा ह ं और जो वजम्मेदार एजेंवसयां हैं, आपके माध्यम से उनसे 

कहना चाहता ह  ं वक इस भ्रम की िजह से, वक आवदिावसयों पर आईपीसी िागू नहीं होती, 

इसकी िजह से पूर ेके्षत्र में पत्थरबाज पैदा हो रहे हैं और पूरी कानून व्यिस्था िंग हो रही है। 

वपछिे वदनों पाििािा घाटी सवहत काफी जगहों पर ऐसी घटनाए ंहो रही हैं वक शाम को सात 

बजे के बाद चिना मवुश्कि हो गया है।  

 मेरा आपके माध्यम से आग्रह है वक जो वजम्मेदार एजेंवसयां हैं, चाहे एनआईए हो या 

अन्य एजेंवसयां हों, िहा ंजो िी उत्पात हो रहा है, जो बाहरी तत्ि िहा ंआ रहे हैं, उनकी जांच 

होनी चावहए।  

 आपका बहुत-बहुत धन्यिाद। 
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(1300/SMN/CS) 

DR. SHARMILA SARKAR (BARDHAMAN PURBA): Thank you Madam for 

giving me the opportunity to speak for my constituency on this esteemed 

platform. 

 I would like to thank the people of my Constituency for sending me here 

to speak for them.  

 River bank erosion along the Ganga poses a significant challenge in 

various regions of West Bengal, particularly in Purba Bardhaman district. Areas 

such as Katwa, Agradip, Krishnapur, Palashi, Pila, Patuli, Jhaudanga, Majida, 

Dangapara and Kalinagar of Purbasthali Dakshin are severely affected by this 

erosion.  It is deeply concerning that the river has encroached 100 meters of 

railway tracks near Jauidanga of Samudragarh.  Erosion has already led to the 

engulfment of schools, bridges, markets, buildings, and even cremation 

grounds. 

The effects of erosion are profound. It often forces communities to 

relocate, disrupting their livelihood and causing socio-economic instability. 

Bardhaman Purba heavily relies on agriculture but erosion leads to the 

loss of fertile land, impacting crop production and food security. The erosion is 

damaging roads, bridges, and thus disrupting transportation networks and 

increasing maintenance costs for local authorities. 

 It has also a huge social and psychological impact. Affected communities 

experience stress and uncertainty about their future. Displaced families may 

struggle with integration leading to loss of cultural ties.  

To address these challenges, Government and local authorities may 

implement measures such as embankments, afforestation and early warning 

systems. However, effective solutions require integrated planning and 

community engagement. 

I urge your kind attention, Madam, to prioritize long-term strategies such 

as constructing embankments. 

Anyway, the affected people of Bardhaman Purba are hopeful that the 

issue will be taken seriously by the authority concerned so that we will be able 

to sleep at night peacefully. 

Thank you. 
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श्री सुदामा प्रसाद (आरा) : महोदया, आपका आभार कक आपने मझेु बोलने का मौका कदया।  

 कबहार के भोजपरु और रोहतास कजले में सोन नदी बहती है और सोन नदी की मूल धारा को 

बाांधकर बालू माकिया अवैध खनन कर रहे हैं, गहरी खदुाई कर रहे हैं, कजसकी वजह से सोन नदी के 

ककनार ेके गााँवों में पीने के पानी का सांकट पैदा हो गया है, चापाकल भाग गए हैं। यह दभुााग्य है। बालू 

का पहाड़ खड़ा कर कदया है। नदी के ककनार ेके गााँवों में बालू उड़कर खेतों में जा रही है और खेतों 

की उवारक क्षमता खत्म हो रही है। लोगों के खाने में भी बालू पड़ रही है। जो बालू लदे हुए ट्रक जाते 

हैं, उनसे हर साल सैंकड़ों की तादाद में लोग चापा कगरकर के मरते हैं और जो नदी में गहरी खदुाई 

हुई है, उसमें डूबकर लोग मरते हैं। जो बालू से पानी टपकते हुए जाता है, उससे सड़कों की कमयाद, 

सड़कों का जीवन बहुत कम समय का होता है, 6 माह में सड़कें  खराब हो जाती हैं। इसकलए आपके 

माध्यम से मैं सरकार से मााँग करता ह ाँ कक सोन नदी की मूल धारा को मकु्त ककया जाए यानी उसे मूल 

स्वरूप में लाया जाए और बालू माकियाओ ां के अवैध उत्खनन पर रोक लगायी जाए। धन्यवाद।     

श्री लक्ष्मीकान्त पप्पू निषाद (सतं कबीर िगर) : महोदया, आपने मझेु बोलने का अवसर कदया, 

इसके कलए आपका धन्यवाद। 

 मैं उत्तर प्रदेश के सांत कबीर नगर से चनुकर आया ह ाँ। मेर ेगोरखपरु पररक्षेत्र में खलीलाबाद, 

बस्ती आकद में टे्रन का कटकट, दो-दो, तीन-तीन महीने तक कन्िमा नहीं होता है। माननीय रले मांत्री 

जी यहााँ बैठे हुए हैं, मैं उनका ध्यान आककषात कराना चाह रहा ह ाँ। वहााँ टे्रनें बहुत कम चलती हैं। हमार े

गोरखपरु पररक्षेत्र के यात्री कटकट कन्िमा न होने के चलते बहुत परशेान रहते हैं। मैं माननीय रले मांत्री 

जी से चाहता ह ाँ कक गोरखपरु पररक्षेत्र में खलीलाबाद, बस्ती आकद अन्य जगहों पर रूकने के कलए 

और टे्रनें चलायी जाएां।  

(1305/IND/SM) 

 महोदया, याकत्रयों को सकुवधा कमलनी चाकहए और सबकी कटकट जल्दी कां िमा होनी चाकहए। 

मैं रले मांत्री जी से एक कनवेदन यह भी करना चाहता ह ां कक सांत कबीर नगर जनपद में खलीलाबाद 

कजले के स्टेशन पर नई रले पटरी बननी है। 15 वषा बीत जाने के बाद भी आज तक इसका काम शरुू 

नहीं हुआ है।  

माननीय सभापति (श्रीमती सधं्या राय) : आप माांग रकखए। 

श्री लक्ष्मीकान्त पप्पू निषाद (सतं कबीर िगर) : महोदया, 15 वषों से इस पटरी का कशलान्यास 

हो चकुा है, लेककन आज तक कोई काया नहीं हुआ है। मैं कहना चाहता ह ां कक यह जो नई रले पटरी 

बननी है, इसे तत्काल शरुू कराया जाए, ताकक इस क्षेत्र का कवकास हो सके। 

SHRIMATI JUNE MALIAH (MEDINIPUR): Madam, instead of one minute, I 

would request you to give me two minutes. Thank you for giving me an 

opportunity to be heard as a first-time parliamentarian.  

 The needs of my State and its people have been ignored in the Budget 

which was presented yesterday. So, I feel it necessary to rise to speak in this 

august House and raise the voice of the people residing in the railway colonies 
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situated in Kharagpur town which falls under my parliamentary constituency, 

Medinipur, West Bengal.  

 Kharagpur, as we all know, is the oldest and busiest junction station in 

South Eastern Railway Zone after Howrah. Approximately, 13,000 to 15,000 

households with a population comprising 70,000 to 80,000 people reside on the 

land owned by the Railways in Kharagpur. They have been residing there for 

more than 50 years.  

 The main problem is that these people come from a very low-income 

group and they are extremely poor. But the Railways do not provide these 

colonies even with basic infrastructure facilities like water supply, electricity 

supply and sometimes, toilets. About eight wards of Kolkata Municipality fall 

under these railway colonies which are run by the Government of West Bengal. 

Every time, people come to take help from our councillors and the municipalities. 

But they get absolutely no cooperation from the Railways… (Interruptions) 

माननीय सभापति : आप भूकमका मत रकखए। आप केवल माांग रकखए। 

SHRIMATI JUNE MALIAH (MEDINIPUR): Madam, I am coming to my demand. 

The hon. Railway Minister is present here. He had been to Kharagpur and is 

aware of this situation. So, on behalf of my people, I would like to know about 

the steps taken by the Railways to provide ownership rights to them. Why is the 

Railways not taking enough initiative for the development of these colonies?  

माननीय सभापति : धन्यवाद, माननीय सदस्या। आप बैठ जाएां। 

SHRIMATI JUNE MALIAH (MEDINIPUR): Madam, please let me finish. It is my 

maiden speech. The people are compelled to live in such despair… 

(Interruptions) 

माननीय सभापति : यह शून्य काल है। 

SHRIMATI JUNE MALIAH (MEDINIPUR): Madam, one more minute.  

माननीय सभापति : धन्यवाद, आप बैठ जाएां। यह शून्य काल है। मैं माननीय सदस्यों से आग्रह कर 

रही ह ां कक कािी लम्बी कलस्ट है इसकलए केवल एक-एक कमनट में अपनी बात रखें। धन्यवाद। 

 डॉ. लता वानखेड़े जी। 

डॉ. लता वािखड़े े(सागर) : माननीय सभापकत जी, मैं आपका बहुत धन्यवाद ज्ञाकपत करती ह ां। 

आज मेरा सदन में पहला वक्तव्य है। मैं सागर लोक सभा क्षेत्र की जनता को भी धन्यवाद ज्ञाकपत 

करना चाहती ह ां, कजन्होंने मझेु पांच से पाकलायामेंट तक पहुांचाया है। मैं सागर लोक सभा बुांदेलखांड, 

मध्य प्रदेश से आती ह ां। कवकदशा कजले की तीन कवधान सभाएां कुरवाई, शमशाबाद और कसरोंज ऐसी 

हैं, जहाां अभी भी टे्रन रूट का अभाव है। मैं यशस्वी रले मांत्री जी से कनवेदन करना चाहती ह ां कक 
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भोपाल से बहरकसया, शमशाबाद, कसरोंज, आरोन, गुना रलेवे लाइन कजसका पूवा में भी सवे हो चकुा 

है, लेककन अभी तक काम शरुू नहीं हुआ है। इसका प्राथकमकता से रले मागा कनमााण का काया प्रारम्भ 

कराने की कृपा करें, कजससे यातायात सगुम हो सके और हमार ेक्षेत्र का कवकास सकुनकित हो सके। 

 महोदया, मेरा एक कनवेदन और है कक सागर से साउथ की तरि जाने के कलए एक भी टे्रन 

नहीं है और हमें सागर से नागपरु टे्रन की बहुत आवश्यकता है क्योंकक सागर से अकधकाांश लोग 

ट्रीटमेंट के कलए नागपरु जाते हैं। उन्हें आने-जाने के कलए बहुत परशेानी का सामना करना पड़ता है, 

इसकलए मेरा माननीय रले मांत्री जी से करबद्ध कनवेदन है कक तत्काल सागर से नागपरु के कलए टे्रन 

चलाने की कृपा करें। धन्यवाद। 

(1310/RV/RP) 

श्री प्रवीण पटेल (फूलपुर) : अकधष्ठाता महोदया, आपको धन्यवाद कक आपने मझेु अपनी बात रखने 

का अवसर कदया।  

 महोदया, सबसे पहले तो हम प्रयागराज के िूलपरु सांसदीय क्षेत्र के लोगों के प्रकत बहुत आभार 

प्रकट करना चाहेंगे। उनके आशीवााद से मझेु यहाां पर अपनी बातों को रखने का अवसर कमल रहा है। 

जैसा कक आप जानती हैं, प्रयागराज को ‘तीथों का राजा’ कहा जाता है। प्रयागराज में गांगा-यमनुा-

सरस्वती का सांगम है। आने वाले समय में वहाां कुम्भ मेला लगने वाला है। वषा 2019 के कपछले कुम्भ 

को केन्र सरकार और प्रदेश सरकार ने बहुत ही अच्छे ढांग से सम्पन्न कराने का काया ककया। 

प्रयागराज के आस-पास कौशाम्बी, प्रतापगढ़, रायबरलेी से लेकर बाांदा, कचत्रकूट, कमर्ाापरु, जौनपरु, 

मछलीशहर इत्याकद बहुत-से ऐसे बड़े क्षेत्र हैं और कवगत कई वषों से प्रयागराज में एक एम्स की जरूरत 

महसूस हो रही है। 

 माननीय अकधष्ठाता महोदया, मैं सरकार का ध्यान आकृष्ट कराना चाह ांगा कक प्रयागराज में 

अगर एम्स की स्थापना हो जाएगी तो उसके अगल-बगल के कजलों में और यहाां तक कक मध्य प्रदेश 

के कजलों के लोगों को भी कचककत्सकीय सकुवधा उपलब्ध हो सकेगी। 

 महोदया, हम आपसे यही माांग करना चाहते हैं। बहुत-बहुत धन्यवाद। 

श्री आलोक शमाा (भोपाल) : माननीय सभापकत महोदया, आपने मझेु शून्य काल में बोलने का 

अवसर कदया, इसके कलए मैं आपके प्रकत आभार व्यक्त करता ह ां। 

 माननीय सभापकत महोदया, मैं भोपाल लोक सभा सांसदीय क्षेत्र से पहली बार चनुकर इस 

सदन में आया ह ां। भोपाल, मध्य प्रदेश की राजधानी है। मेर ेभोपाल लोक सभा क्षेत्र के अन्तगात 

बैरकसया कवधान सभा रले लाइन से कनेक्टेड नहीं है। आज पूर ेभारत में रले नेटवका  का जाल कबछ 

रहा है। भोपाल, बैरकसया कवधान सभा क्षेत्र के लोग आज तक इस सकुवधा से वांकचत हैं जबकक भोपाल, 

मध्य प्रदेश की राजधानी है।  

 महोदया, लोक सभा चनुावों के दौरान मैंने भोपाल की जनता-जनादान के सामने यह सांकल्प 

कलया था कक आप मझेु साांसद बनाकर कदल्ली पहुांचाएांगे तो मैं आपकी इस माांग को पूरा कराऊां गा। 



24.07.2024       RJN Uncorrected / Not for publication 307 
 

 माननीय सभापकत महोदया, मेरा आपके माध्यम से रले मांत्री जी से कनवेदन है कक कवत्तीय वषा 

2024-25 के बजट में भोपाल के बैरकसया में रलेव ेस्टेशन बनाने और इसको रले लाइन सवे से 

जोड़ने के काया को शाकमल ककया जाए। 

श्री राजीव राय (घोसी) : सभापकत महोदया, आपका धन्यवाद कक आपने मझेु बोलने का मौका 

कदया। मैं बहुत पीड़ा में खड़ा ह ां। मैं घोसी लोक सभा क्षेत्र से चनु कर आया ह ां। शायद मेरा गनुाह यही 

है कक पूवाांचल के इकतहास में मेरी जीत सबसे बड़ी रही है। 

 मैडम, मैं पीड़ा में इसकलए बोल रहा ह ां क्योंकक वहाां सुनवाई नहीं है। मेरी एक बात से पक्ष या 

कवपक्ष, दोनों के माननीय सदस्य सहमत होंगे। मैंने कजलाकधकारी को पत्र भी कलखा कक कजन 

कजलास्तरीय मीकटांग में साांसद की उपकस्थकत अपेकक्षत हो, ऐसी मीकटांग्स को सदन के सत्र के दौरान 

न रखा जाए। अकधकारी सुनते नहीं हैं। मीकटांग इसकलए होती है कक जब जनता पर जलु्म हो या उन्हें 

कोई परशेानी हो, तो उस बात को उस मीकटांग में रखा जा सके।  

(1315/GG/NKL)  

हमार ेयहाां दकलतों और मसुलमानों के घरों को कचकन्हत कर के चार सौ मीटर में लगातार 

बलुडोर्र चलाने का काम हो रहा है। हाई कोटा के आदेश का उल्लांघन हो रहा है। हमारी पीड़ा यह है 

कक  हम तीन-तीन साांसद और पाांच-पाांच कवधायकों के साथ डेकलगेशन ले कर गए, लेककन कोई 

अकधकारी घटना स्थल पर नहीं आया, एक कसपाही तक नहीं आया। मैं जब कपछली बार वहाां गया तो 

उसके पहले मीकटांग रख दी गई। इस बार मैं ररटन में दे कर आया ह ूां और मझेु िोन आता है, तब मैंने 

कहा कक महीने की जो मीकटांग है, र्रूरी तो नहीं है कक 22 तारीख से ही हो। हमार ेयहाां बाढ़ की 

समस्या है। … (व्यवधान) 

माननीय सभापति (श्रीमती सधं्या राय) : माननीय सदस्य जी, आप जो मााँग रखना चाहते हैं, वह 

मााँग रकखए। 

… (व्यवधान) 

श्री राजीव राय (घोसी) : महोदया, पहले मैं अपनी बात कह लेता ह ूां, उसके बाद अपनी मााँग रख 

देता ह ूां। … (व्यवधान) मेरी मााँग एक ही है कक हमार ेयहाां बाढ़ की समस्या है, गाांव के गाांव मधबुन 

इलाके में डूब रहे हैं, कटान है, हमार ेयहाां बलुडोर्र चल रहे हैं। साांसदों से जनता अपेक्षा करती है 

कक उनकी बात कही जाएगी, लेककन प्रशासन नहीं सुनता है। इसकलए मैं आपसे कनवेदन करता ह ूां कक  

कम से पीठ से और सांसदीय काया मांत्री द्वारा कजले के अकधकाररयों को कनदेश दे कदया जाए, जो कक 

पहले से है कक बार-बार अगर आप कवपक्ष के साांसद को जानबूझकर बैठक में नहीं बलुाते हैं तो यह 

कस्थकत ठीक नहीं है और बलुडोर्र की कायावाही बांद होनी चाकहए। … (व्यवधान) 

श्रीमती भारती पारधी (बालाघाट) : माननीय सभापकत महोदया, मैं पहली बार मध्य प्रदेश के 

बालाघाट कजले से चुन कर आई ह ूां। मध्य प्रदेश में कलांग अनपुात में मकहलाओ ां की सांख्या बालाघाट में 

बहुत अकधक है। शायद इसीकलए मझेु मकहला के तौर पर पहली बार वहाां से जीतने का मौका कमला 

है। मैं आदरणीय रले मांत्री जी के सांज्ञान में लाना चाहती ह ूां कक  मेरा क्षेत्र नक्सलवाद से प्रभाकवत है। 

हमारी दोनों ही सरकार – प्रदेश की सरकार और आदरणीय मोदी जी की सरकार आने के बाद वहाां 
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पर नक्सलवाद की वारदातें र्रूर कम हुई हैं, लेककन वह अभी भी कपछड़ा क्षेत्र कहलाता है। वहाां पर रले की 

कनेकक्टकवटी के कलए नैरो गेज से ब्रॉड गेज अटल कबहारी जी के समय में हुआ है, लेककन अभी वहाां कसांगल 

लाइन होने के कारण कनेकक्टकवटी की बहुत ज्यादा परशेानी होती है। मैं आपके माध्यम स ेआदरणीय रले मांत्री 

जी से कहना चाहती ह ूां कक  वहाां पर रले के टै्रक को बढ़ाया जाए। दूसरा, मरे ेकजले के कवद्याकथायों को अगर 

अध्ययन के कलए भोपाल, इांदौर या अन्य ककसी भी बड़े महानगर में जाना पड़ता है तो कनेकक्टकवटी न होने के 

कारण उनको टे्रनों की सकुवधाएां नहीं कमल पाती हैं। इसकलए मैं आदरणीय मांत्री जी से मैं कनवेदन करती ह ूां कक 

मेर ेक्षते्र के 60 ककलोमीटर पर महाराष्ट्ट्र की सीमा लगी हुई है, वहाां पर बहुत सी टे्रनें आती हैं और इधर कशवनी 

जो मेर ेही सांसदीय क्षेत्र में आता है, वहाां पर भी पांचवेली एक्सपे्रस का स्टॉपेज होता है तो उन टे्रनों को बढ़ाते 

हुए जबलपरु से जाने वाली टे्रनों को आगे बढ़ाया जाए और मेर ेक्षते्र स ेजोड़ा जाए, क्योंकक एकशया की सबस े

बड़ी मैंगनीज की खदान मेर ेही क्षेत्र मलाजखांड में है। वहाां गड्ुस टे्रनों के कारण भी बहुत ज्यादा परशेानी होती 

है। मैं आपके माध्यम से माननीय रले मांत्री जी से रलेवे टै्रक बढ़ाने की मााँग रखती ह ूां। 

धन्यवाद। जय कहन्द। 


SHRIMATI PRATIBHA SURESH DHANORKAR (CHANDRAPUR): Hon'ble 

Chairperson, I strongly believe in the ideology of Phule-Shahu-Ambedkarji and I would 

like to thank the people of my constituency Chandrapur Wani-Arni. 

Madam, 10 years ago in the year 2014, this Modi Government had promised to 

double the income of farmers, but the farmers of my Lok Sabha constituency are living 

in abject poverty and they are committing suicide. In Chandrapur 444 and in Yavatmal 

1641 farmers have committed suicide. Out of this 444, around 319 farmers and out of 

1641, around 775 farmers in Chandrapur and Yavatmal Districts are found to be eligible 

for Government’s relief and rehabilitation. BJP Government had made hollow promises 

of doubling the income to these poor farmers. This Government is pro industrialist and 

anti-farmers. It’s agriculture policy shows that they are totally indifferent towards 

farmers’ plight and genuine demands. Hence, I would like to request the Government 

to take some steps to stop the famers’ suicides.  Thank you. 

(1320/MY/VR) 

श्री आशीष दबु े(जबलपुर) : सभापकत महोदया, मैं आपके माध्यम स ेसबसे पहल ेजबलपरु को धन्यवाद देता 

ह ां, जबलपरु की जनता को प्रणाम करता ह ां, कजन्होंने मझुे आशीवााद देकर अपनी सेवा करने का अवसर 

लोकतांत्र के सबसे बड़े मांकदर में प्रदान ककया है। 

महोदया, आज मैं आपके माध्यम से जबलपरु के कलए एक बात रखना चाहता ह ां। कवगत कदनों की बात 

है, जबलपरु-गोंकदया रलेवे लाइन एक नैरोगेज रले लाइन हुआ करती थी और यह ब्रॉडग्रेज में पररवकतात हुई है। 

इसमें बहुत बड़ी भूकमका हमार ेपूवा प्रधानमांत्री स्वगीय अटल कबहारी वाजपेयी जी की सरकार की थी। आज मैं 

आपके माध्यम से बोलना चाहता ह ां कक जबलपरु की दकक्षण भारत से जो दरूी है, पहल ेइटारसी होकर जात े

थे, उसको कम करने के कलए जबलपरु-गोंकदया रलेव ेलाइन को ब्रॉडगेज में बदला गया।  

 Original in Marathi 
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महोदया, आज मैं आपके माध्यम से इस सदन में अपनी माांग रखता ह ां कक वतामान में यह 

लाइन शरुू तो हो गई है, लेककन यह लाइन कसांगल होने की वजह से इसका अकधकतम लाभ जो इस 

क्षेत्र को कमलना चाकहए, वहाां की जनता को कमलना चाकहए, शायद वह नहीं कमल रहा है। इसका 

दोहरीकरण कजतनी शीघ्रता से होगा, मझेु लगता है कक उसका लाभ जनता को भी कमलेगा और क्षेत्र 

को भी कमलेगा।  

इसके साथ ही, चूांकक जबलपरु सांस्कारधानी कहलाता है। लांबे समय समय से 

जबलपरुवाकसयों की एक माांग रही है।… (व्यवधान) 

माननीय सभापति (श्रीमती सधं्या राय): माननीय सदस्य, एक कवषय पर आपकी माांग हो चकुी है। 

… (व्यवधान) 

श्री आशीष दुबे (जबलपुर) : सभापकत महोदया, इस कवषय को रखकर मैं अपनी बात समाप्त करूां गा। 

जबलपरुवाकसयों की जबलपरु से अमतृसर के कलए एक सीधी रले की मााँग लगातार लांबे समय से  है। 

आज मैं आपके माध्यम से उसकी भी मााँग रखता ह ां। बहुत-बहुत धन्यवाद। 

श्रीमती अनिता िागरनसहं चौहाि (रतलाम) :  माननीय सभापकत जी, आपने मझेु बोलने का मौका 

कदया, उसके कलए आपका बहुत-बहुत धन्यवाद। 

सभापकत जी, मैं रतलाम सांसदीय क्षेत्र से पहली बार जीत कर आई ह ां। मैं आकदवासी कजले से 

आती ह ां। वहाां पर स्वास््य से सांबांकधत कोई भी अच्छी सकुवधाएां नहीं हैं। छोटे-छोटे स्वास््य लाभ के 

कलए गजुरात जाना पड़ता है। मेर ेसांसदीय क्षेत्र के अलीराजपरु-झाबआु कजले में एक मेकडकल कॉलेज 

की स्वीकृकत प्रदान की जाए, ताकक आकदवासी कजले को स्वास््य लाभ कमल सके। धन्यवाद। 

श्रीमती मजूं शमाा (जयपुर) : सभापकत जी, सबसे पहले मैं प्रधानमांत्री श्री नरेन्र भाई मोदी जी का 

धन्यवाद करती ह ां। मैं राजस्थान की राजधानी गलुाबी नगरी जयपरु शहर से आती ह ां। मैं वहाां की 

जनता का बहुत-बहुत आभार और धन्यवाद करना चाहती ह ां।  

माननीय सभापकत जी, मेर ेसांसदीय क्षेत्र जयपरु शहर में स्थाकपत सवाई मानकसांह राजकीय 

कचककत्सालय वषा 1934 से सांचाकलत है। यह कािी कवस्तार में िैला हुआ है। इससे 11-12 राजकीय 

कचककत्सालय सांबद्ध है। बेहतरीन कचककत्सा पद्धकत के कलए प्रकसद्ध सवाई मानकसांह कचककत्सालय मे 

सांपूणा देश के लोग अपने कचककत्सा उपचार हेत ुजाते हैं, जहाां पर उन्हें सस्ता और सलुभ उपचार 

महैुया होता है। राजस्थान की आबादी एवां जयपरु राजस्थान की राजधानी होने के पररणामस्वरूप 

सवाई मानकसांह राजकीय कचककत्सालय को एम्स का दजाा प्रदान ककया जाना जनकहत में अपेकक्षत है। 

सभापकत जी, मेरा आपके माध्यम से माननीय स्वास््य मांत्री जी से कवशेष अनरुोध है कक 

जयपरु शहर की आबादी एवां सलुभ कचककत्सा व्यवस्था को दृकष्टगत रखते हुए, जयपरु कस्थत सवाई 

मानकसांह राजकीय कचककत्सालय को एम्स का दजाा प्रदान करने की कृपा करें। 

सभापकत जी, आपने मझेु बोलने के कलए पहली बार मौका कदया, आपका बहुत-बहुत धन्यवाद। 

SHRI VISHALDADA PRAKASHBAPU PATIL (SANGLI): Thank you, Madam, 

Chairperson, through you I would like to draw the attention of the House to an 

important matter particularly regarding my constituency, Sangli and also the 
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entire western Maharashtra region, which has been affected by floods various 

times in the past few decades like in 2005, 2019 and 2021. आप वाकपस उसी कस्थकत 

में माांग हो रही है। The Central Water Commission (CWC) has set clear guidelines in 

terms of water level in dams in the two States, especially Koyna dam of 

Maharashtra and Almatti dam of Karnataka.  

(1325/SAN/CP)  

 But the CWC norms are being flouted in both the Staes. I, therefore, 

request the Government to intervene.  

 I have only four or five basic requirements from the Government. They 

should enforce the CWC guidelines in the Krishna River sub-basins. They 

should implement real time monitoring of dam levels across both the States, 

There are the Krishna, the Koyna and the Panchganga rivers. They should 

develop a comprehensive flood management plan, invest in flood mitigation 

infrastructure and establish inter-State coordination for synchronised water 

release.  

 Madam, we have heard  the speech of the Finance Minister where she 

spoke about Assam. I request that something should be done for western 

Maharashtra floods also because it is an important matter. There takes place 

huge loss of lives, cattle, livestock and property. I would really urge the 

Government to intervene, get those Governments together and work on it. 

 Thank you so much.  

श्री मिीष जायसवाल (हजारीबाग) : महोदया, मैं सबसे पहले हर्ारीबाग लोक सभा क्षेत्र की जनता 

का आभार व्यक्त करता ह ां कक उन्होंने मझेु इस सवोच्च सदन में चनुकर भेजा है। हर्ारीबाग और 

रामगढ़ कजला, दोनों इस काांस्टीच्यएुांसी का कनमााण करते हैं। यहाां बहुत सारी माइन्स हैं। टाटा स्टील 

की माइन्स यहाां आपरटे होती हैं, सीसीएल की माइन्स यहाां ऑपरटे होती हैं और अभी एनटीपीसी 

की माइन्स यहाां पर ऑपरटे होनी शरुू हुई हैं। कोयले का बहुतायत पररचालन यहाां से हो रहा है। 

हमार े कजतने स्टेशन्स हैं, हर्ारीबाग स्टेशन, बरही स्टेशन, बरकाकाना स्टेशन, पतरापरु स्टेशन, 

रामगढ़ स्टेशन, इन सभी स्टेशन्स से दूर की पैसेंजर टे्रन्स का पररचालन बहुत कम है। सम्माननीय 

रले मांत्री जी यहाां उपकस्थत हैं। मैं उनका ध्यान आकृष्ट कराना चाहता ह ां कक यह लगभग 30 लाख 

आबादी का क्षेत्र है। बरकाकाना से राांची को जोड़ा गया है। यह ककठन रले मागा है, ककन्त ुपहाड़ों को 

छेद करके इसको जोड़ा गया है। मैं इतना ही आग्रह करना चाहता ह ां कक इन स्टेशन्स से लांबी दूरी की 

टे्रन्स, जैसे मुांबई के कलए, कदल्ली के कलए, चेन्नई के कलए, बेंगलरुु के कलए टे्रन्स की शरुुआत की 

जाए। यह अकत महत्वपूणा है। वहाां के लोगों को ऐसा महसूस होता है कक हमार ेयहाां रले लाइन केवल 

कोयल ेके इवैक्यएुशन के कलए है, कोयला ढोने के कलए है। 



24.07.2024       RJN Uncorrected / Not for publication 311 
 

एडवोकेट गोवाल कागडा पाडवी (िन्दुरबार) : महोदया, मैं आपका आभारी ह ां कक आज मझेु आपने 

सदन में बोलने का अवसर कदया। मैं आकदवाकस यों से जड़ेु एक बहुत ही गम्भीर मदेु्द पर ध्यान कदलाना 

चाहता ह ां। आकदवाकसयों से जड़ेु कई मदेु्द हैं, लेककन सबसे बड़ा मदु्दा आकदवाकसयों की प्रकतष्ठा का है। 

आकदवासी मांत्री को आकदवासी मांत्री की जगह जनजाकत मांत्री कहा जा रहा है। यह त्य है कक कपछले 

दस वषों में आकदवाकसयों से जल, जांगल, जमीन छीन ली हैं। आप लोगों ने आकदवाकसयों के सांवैधाकनक 

अकधकार भी छीन कलए हैं। कृपया आप आकदवाकसयों की पहचान न छीनें, इसकलए मैं आपसे कवनती 

करना चाहता ह ां। आकदवाकसयों की एक अलग पहचान है। यह जो पहचान है, वह उनकी अपनी पहचान 

है। आकदवाकसयों की पहचान उनका जन्मकसद्ध अकधकार है और वह पहचान हजारों वषों से चली आ 

रही है।  

मैं यह कहना चाहता ह ां कक हम वनवासी नहीं, हम आकदवासी हैं, हम जनजाकत  नहीं, हम 

आकदवासी हैं और भकवष्ट्य में भी आकदवासी ही रहेंगे। इस देश के इकतहास में हमारी पहचान को कमटाने 

की कोकशश न करें। इसे एक प्रकतकष्ठत मदु्दा मानते हुए सरकार को जनजाकत मांत्रालय को आकदवासी 

मांत्रालय के रूप में सांदकभात करना चाकहए, यह मेरी कवनती है। जनजाकत मांत्री को आकदवासी मांत्री के 

रूप में पनुकवाचार करना चाकहए, साथ ही आकदवाकसयों का नाम बदलने की बजाए सरकार को 

आकदवाकसयों के उत्थान हेत ुकाया करना चाकहए। धन्यवाद।    

(1330/NK/SNT) 

SHRIMATI BIJULI KALITA MEDHI (GUWAHATI): Thank you, hon. Chairperson, 

Madam, for giving me the opportunity to speak in this august House. Since I am 

here for the first time, I would like to thank the people of my constituency of 

Guwahati. 

I would like to speak about the Asia’s largest banana market which is 

situated in Goalpara district under Guwahati constituency. From this market, 

bananas are exported to West Bengal, Bihar, Uttar Pradesh, Jharkhand and out 

of the country, like Bhutan and Nepal. The malbhog banana is being exported 

to Dubai. Since it is a perishable product, there is a demand for cold storage and 

banana processing industry. 

Madam, I would like to say that Bongaigaon to Guwahati Railway line by 

the south bank of Brahmaputra passes through Darangiri, one kilometre of 

northern side. But in spite of the banana market and maximum potentialities of 

large business centre, there is no railway station. There is a demand to set up a 

railway station for both passenger and goods trains. Also, there is a demand for 

stoppage, at least, for five minutes, of all trains running through the district. 

Thank you, Madam. 



24.07.2024       RJN Uncorrected / Not for publication 312 
 

SHRI KODIKUNNIL SURESH (MAVELIKKARA): Thank you, Chairperson 

Madam. 

It is deeply concerning to note that out of the total 99 Nipah cases reported 

in more than two decades, that is, between 2001 and 2023, in India, Kerala has 

accounted for 28 per cent of the total confirmed Nipah cases in the country, 

including the latest case in Kozhikode. This situation along with a case fatality 

rate in the first outbreak peaking at 89.4 per cent with 17 deaths out of 19 lab-

confirmed cases in Kozhikode and Malappuram is a major cause for concern as 

the second wave is rising and the State Government is not serious. 

In this situation, I would urge the Government to send a Central 

Government expert team and render all assistance to the State of Kerala and 

ensure immediate help for the same. I would further demand the Government to 

provide compensation for the victim’s family which lost a young life to the Nipah 

outbreak. The Union Government must ensure supply of monoclonal antibodies 

to the State, and it must further take steps in providing urgent delivery of sample 

results from the Pune Virology Lab as well. Thank you. 

श्री अजय भट्ट (िैिीताल-ऊधमनसहं िगर) : सभापकत महोदय, मैं आपका आभारी ह ां कक आपने 

मझेु शून्यकाल में अकवलांबनीय कवषय पर बोलने का अवसर कदया है। देश के कई राज्यों में मैट्रो टे्रन 

सेवा सांचाकलत हो रही है। मैं माननीय प्रधानमांत्री जी को बहुत बधाई देना चाहता ह ां। इससे रोजगार, 

पयाटन एवां सगुम यातायात में कािी सकुवधा कमल रही है।  

 मान्यवर, उत्तराखांड राज्य बने दो दशक से भी ज्यादा समय हो गया है। इसका पूरा तराई 

क्षेत्र हर बार मैट्रो टे्रन की कडमाांड करता है। मरे ेलोक सभा क्षेत्र के अांतगात काठगोदाम, हल्द्वानी, 

रामनगर, काशीपरु, जसपरु, बाजपरु, गदरपरु, कदनेशपरु, रूरपरु, लाल कुआां, ककच्छा, नानकमता, 

कसतारगांज, खटीमा टनकपुर तक मैट्रो लाइन सांचाकलत ककया जाना अकत आवश्यक है। इसी के साथ 

हररद्वार, ऋकषकेश, रूड़की, देहरादून में मैट्रो टे्रन सांचाकलत ककया जाना अकत आवश्यक है। आपके 

माध्यम से मैं सरकार से माांग करता ह ां कक इस कदशा में अकत शीघ्र कारावाई की जाए।  

श्री राजेश रजंि (पूनणाया) : सभापकत महोदय, नेपाल में कािी बाररश होने के कारण कोसी सीमाांचल 

की सारी नकदयाां कािी ज्यादा उिान पर है, लगातार कटाव जारी है। चाहे नौवहट्टा हो, चाहे पूकणाया 

कजले का अमौर हो, बायसी हो। ककटहार के महानांदा से लेकर कोशी और गांगा हो, कुसेला-बरारी में 

लगातार कटाव हो रहा है। यह प्रशासकनक लापरवाही है, इसके चलते कई गाांव कवलीन हो गए हैं।    

(1335/SK/AK) 

नौवहट्टा के कई गाांव कवलीन हो गए हैं, मेर ेलगातार सांपका  में होने के बावजूद भी कोई काम नहीं हो 

पा रहा है। एक कडमाांड लगातार उठ रही है वह गाद को कनकालने की है। … (व्यवधान) गाद को 

कनकालने के साथ सबसे ज्यादा कोसी बैराज पर दबाव की बात कही जा रही है, यहाां हाई डैम बनना 
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चाकहए। हाई डैम का कनमााण आवश्यक है।  … (व्यवधान) कोसी सीमाांचल और कमथलाांचल के 

कलए मैं सरकार से माांग करता ह ां कक  हाई डैम कनमााण करने की योजना शीघ्र लागू की जाए। धन्यवाद। 

SHRI SHER SINGH GHUBAYA (FIROZPUR): (I thank you, ma’am 

Chairperson for giving me the opportunity to speak on a matter of urgent public 

importance. Sir, I want to raise an important matter pertaining to farmers of 

border area of my constituency.  Ferozepur is the border area that shares 200 

kms long border with Pakistan.   

वषा 2007 की पॉकलसी के अनसुार ककसानों को जमीन आवांकटत की गयी थी और आज 

सरकार की तरि से नोकटस पेश हुआ है, ककसानों और गरीबों ने पैसे कदए हुए हैं, जमीन को लीर् 

पर देना चाहते हैं। ककसान धरने पर बैठे हैं, ककसान, जमींदार भी हैं, जो कबल्कुल गरीब लैवल से 

उठे हैं और इनके गाांव बॉडार के साथ लगते हैं। अब पैडी लगाने का समय चल रहा है। एक तरि 

पैडी लग रही है और दूसरी तरि ककसानों को उजाड़ा जा रहा है। 

 मेरा आपके माध्यम से सरकार से अनरुोध ह ै कक  इसका सांज्ञान लें। पांजाब की सरकार 

लीर् पर जमीन देने जा रही है, इससे ह्रासमेंट हो रही है। मेरा कनवेदन है कक  इसे रोका जाए ताकक 

ककसान अपनी जमीन पर िसल बोकर बच्चों का पालन कर सकें  और उनका घरबार चल सके। 

धन्यवाद। 

श्री नजया उर रहमाि (सम्भल) : सर-ए-मोहतरमा, मैं आपका शकुिया अदा करता ह ां कक आपने 

मझुे बोलने का मौका कदया। मझु ेसम्भल लोकसभा के्षत्र की अवाम ने कजताकर भेजा ह,ै मैं उनका 

भी शिुगजुार ह ां। 

                मैं आपका ध्यान इस महुराम के जलूुस की तरि कदलाना चाहता ह ां। हर्रत अली के 

बेटे हर्रत इमाम हुसैन ने शहीद होकर हक और इांसाि को बचाने का काम ककया था। यह 

अिसोस की बात है कक  इस बार उत्तर प्रदेश में सम्भल, मरुादाबाद में जलूुस के मनाने में अड़चन 

पैदा की गई। एक तानाशाह आदेश जारी ककया गया कक उस जलूुस को परांपरागत तरीके से नहीं 

मना सकते और सम्भल, मरुादाबाद, अमरोहा, सम्भल कुां दरकी कबलारी और चांदौसी के अांदर 

पकुलस प्रशासकनक अकधकाररयों ने उत्पीड़न पैदा ककया। … (व्यवधान) 

माननीय सभापति (श्रीमिी सधं्या राय): यह राज्य का कवषय है।  

… (व्यवधान) 

श्री नजया उर रहमाि (सम्भल) : उन्होंने लोगों को धमकाकर, उसकी हाइट को कम करके उनके 

कखलाि कारावाई की। … (व्यवधान) हम सभी धमों की इज्जत करते हैं। काांवड़ यात्रा कनकल रही 

है, हमें उससे कोई परहेर् नहीं है। … (व्यवधान) 
  

 
 Original in Punjabi 
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LIST OF MEMBERS WHO HAVE ASSOCIATED THEMSELVES WITH THE ISSUES 

RAISED UNDER MATTERS OF URGENT PUBLIC IMPORTANCE 
 

 

माननीय सभापति: धन्यवाद। 

       महासकचव।  

सदस्य, नजिके द्वारा अनवलम्बिीय लोक महत्व 

के नवषय उठाये गये।  

 

सदस्य, नजन्होंिे उठाए गए नवषयों के साथ स्वयं को सम्बद्ध नकया। 

Sushri Praniti Sushilkumar Shinde  
 

Shri Omprakash Bhupalsinh Alias Pavan Rajenimbalkar 

Shri Kirti Azad  
 

Shri Omprakash Bhupalsinh Alias Pavan Rajenimbalkar 

Shrimati Geniben Nagaji Thakor  Shri Navaskani K. 

Shri C. N. Annadurai  Shri Navaskani K.  

Shrimati Kamlesh Jangde  Shri Navaskani K.  

Shri Mohibbullah   Shri Navaskani K.  

Shri Vishnu Dayal Ram  Shri Navaskani K.  

Shri Gaurav Gogoi  Shri Navaskani K.  

Shri Omprakash Bhupalsinh Alias Pavan Rajenimbalkar 

Dr. Hemant vishnu savara  Shri Navaskani K.  

Shri Anil Firojiya  Shri Omprakash Bhupalsinh Alias Pavan Rajenimbalkar 

Shri Rajesh Verma  Shri Navaskani K.  

Shri K. Sudhakaran  Shri Navaskani K.  

Shri Daroga Prasad Saroj  Shri Navaskani K.  

Shri Janardan Mishra  Shri Navaskani K.  

Shri T. M. Selvaganapathi  Shri Navaskani K.  

Shri Sukhdeo Bhagat  Shri Navaskani K. 

Shri Amra Ram  Shri Navaskani K. 

Dr. Rajeev bharadwaj  Shri Navaskani K.  

Shri G. M. Harish balayogi  
Shri Navaskani K.  

Adv. Dean kuriakose  Shri Navaskani K.  

Shri Anand Bhadauria  Shri Navaskani K. 

Shri Chandan Chauhan  Shri Navaskani K. 

Shri Mohmad Haneefa  Shri Navaskani K.  

Adv. Gowaal kagada padavi  Shrimati Supriya Sule  

Shrimati Pratibha Suresh Dhanorkar  Shrimati Supriya Sule  
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COMMITTEE ON PUBLIC ACCOUNTS 

124th to 152nd Reports  

 

1338 hours 

SECRETARY-GENERAL: Madam, I beg to lay on the Table the following 

Reports

 (Hindi and English versions) of the Public Accounts Committee (2023-

24):-  

(1) 124th Report on Construction of toilets in schools by CPSEs  

(2) 125th Report on Rejuvenation of River Ganga (Namami Gange) 

(3) 126th Report on Avoidable Payment due to Non-Charging of Service 

Tax/GST from the Passengers 

(4) 127th Report on Action Taken by the Government on the Observations 

and Recommendations of the Committee contained in their 46th Report 

(16th Lok Sabha) on Implementation of Public Private Partnership Project 

at Chhatrapati Shivaji International Airport, Mumbai  

(5) 128th Report on Action Taken by the Government on the Observations 

and Recommendations of the Committee contained in their 71st Report 

(17th Lok Sabha) on Implementation of USOF Project (Phase - I) to 

Provide Mobile Services in Areas Affected by Left Wing Extremist  

(6) 129th Report on Action Taken by the Government on the Observations 

and Recommendations of the Committee contained in their 93rd Report 

(15th Lok Sabha) on Performance of Civil Aviation in India 

(7) 130th Report on Pradhan Mantri Ujjawala Yojana 

(8) 131st Report on Action Taken by the Government on the Observations and 

Recommendations of the Committee contained in their 39th Report (17th 

Lok Sabha) on Failure to implement Scheme objectives on disbursement 

of Capital Subsidy 

(9) 132nd Report on Derailment in Indian Railways  

(10) 133rd Report on Short Closure of Electrification Works due to Incomplete 

Pre-Requisite Works: South East Central Railway  

 

 The Reports were presented to Hon’ble Speaker (17th Lok Sabha) on 23rd February, 2024 and 29th April, 2024 under Direction 71 A of the 

Directions by the Speaker, Lok Sabha when the House was not in Session and the Speaker was pleased to order the printing, publication and 

circulation of the Reports under Rule 280 of the Rules of Procedure and Conduct of Business in Lok Sabha. 
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(11) 134th Report on Infructuous Expenditure on Creation of Mid-Life 

Rehabilitation Facilities at Parel Workshop: Central Railways 

(12) 135th Report on Action Taken by the Government on 

Observation/Recommendations of PAC contained in their 70th Report on 

Failure to Implement Ministry of Railways Order resulted in Damage to 

Railway Cables: South Eastern Railway and West Central Railway  

(13) 136th Report on Grant of Concession without the support of Declaration in 

Form ‘F’  

(14) 137th Report on Action Taken by the Government on 

Observation/Recommendations of PAC contained in their 66th Report on 

Excesses over Voted Grants and Charged Appropriations (2020-21) 

(15) 138th Report on Evasion of Tax Due to Suppression of Sales 

(16) 139th Report on Loss of Revenue due to Running of Suvidha Express Trains: 

South Western Railway  

(17) 140th Report on Manpower and Logistics Management in Delhi Police  

(18) 141st Report on Loss of Revenue Due to Non-Registration of Lease 

Agreement  

(19) 142nd Report on National Social Assistance Programme 

(20) 143rd Report on Performance Audit on Schemes for Flood Control and Flood 

Forecasting  

(21) 144th Report on Implementation of Phase-I of Bharatmala Pariyojana 

(22) 145th Report on Measures underway for Transition in the Energy Sector 

(23) 146th Report on Subject specific Compliance Audit on GST Refunds 

(24) 147th Report on Short realization of Entry Fees and Licence Fees  

(25) 148th Report on Short levy of tax and interest due to excess allowance of 

ITC on purchase of Capital Goods 

(26) 149th Report on Reforms in Banking Sector  

(27) 150th Report on Reforms in Insurance Sector  

(28) 151st Report on Performance Audit of Ayushman Bharat – Pradhan Mantri 

Jan Arogya Yojana   

(29) 152nd Report on Action Taken by the Government on the 

Observations/Recommendations of the Committee contained in their 69th 

Report (17th Lok Sabha) on the Issues Relating to Accounting of 

Cess/Levies.  

---- 
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1339 hours   (Hon. Speaker in the Chair)  

 

तनयम 377 के अधीन मामले – सभा पटल पर रखे गये 

 

माननीय अध्यक्ष: माननीय सदस्यगण, कनयम 377 के अधीन मामलों को सभापटल पर रखा 

जाए। कजन सदस्यों ने कनयम 377 के अधीन मामलों को आज उठाने की अनमुकत दी गई है, वे 

कलकखत में पठन सभा पटल पर रख सकते हैं। 

 

Re: Setting up of a Paika Regiment in the State of Odisha 
 

SHRIMATI MALVIKA DEVI (KALAHANDI): I would like to request the 

Hon’ble Prime Minister and Hon’ble Minister of Defence to consider a Paika 

Regiment for the State of Odisha. 40 years before sepoy mutiny of 1857 

there was a rebellion against the British in Kalinga, one of the earliest 

popular uprisings against the British. Beginning on the 2nd of April 1817, 

Paikas under their leader Bakshi Jagabandhu Bidydhar Mohapatra Rai 

confronted the British and fought against their unfair practices. The brave 

Paikas rendered martial services, fought valiantly to protect the people of 

Odisha with their lives. It started in Banapur and spread to many areas of 

Odisha and lasted for 8 years supported by the rajas, their bravery united 

the people to fight against the British.  

History is full of stories of their prowess and valour. The Sanskrit 

Mahabharata attributes the military strength of Kalinga to the Paikas. Odisha 

stayed invincible to Mughals. Legend says that they turned the river Daya 

red fighting Ashoka never giving up.  

Please consider a regiment for Odisha as an honour and tribute to the 

historically brave Oriya’s and acknowledge their contribution in one of the 

earliest and most significant uprising against the British. 

(ends) 

 

----- 
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Re: Need to provide funds for the construction of road from 

Gulabganj to Mount Abu under Central Road Fund 
 

श्री लुम्बा राम (जालौर) : राजस्थान के सिरोही सजले में सस्थत अरावली की पहासियों की 

िबिे ऊँची चोटी पर बिे माउंट आबू की भौगोसलक सस्थत और वातावरण राजस्थान के अन्य 

शहरों िे सभन्न व मनोरम है। माउंट आबू सहन्दू और जैन धमम का प्रमखु तीथमस्थल है। यहां का 

ऐसतहासिक मंसदर और प्राकृसतक खूबिूरती िैलासनयों को अपनी ओर खींचती है। यहॉ पर 

प्रत्येक वर्म लाखो पयमटक देश और सवदेश िे आते है। 2) गलुाबगंज िे माउट आबू यह 25 िाल 

परुाना मागम है। परुाने िमय पर िे ही लोग गुलाबगंज िे माउट आबू के रास्ते पहािी पर पैदल 

चढाई करते है। यहॉ वाहनो का आवागमन नही होता है । जबसक 1990 में करीब 6 सक0मी0 

तक गे्रवल ििक भी बनी हैं। वतममान में माउट आबू आने के सलए तलेटी िे एक मात्र ििक मागम 

है। भारी बाररश के िमय यह मागम बंद हो जाता है। इि मागम के बंद हो जाने पर माउट आबू जाने 

के सलए अन्य कोई सवकल्प नही है। यहॉ के नागररको की िमस्या को देखते हुए गलुाबगंज िे 

माउट आबू के सलए 23 सक0मी0 लम्बी वैकसल्पक मागम का सनमाणम केसन्िय ििक सनसध िे 

करवाने श्रम करावे । 

(इसत) 

----- 

Re: Need to complete the construction of Dr. Y.S. Parmar 

Government Medical College at Nahan, Himachal Pradesh 
 

श्री सुरशे कुमार कश्यप (नशमला) : मैं इि िदन के माध्यम िे माननीय स्वास््य मंत्री जी का 

ध्यान िॉ. यशवंत सिंह परमार मेसिकल कॉलेज, नहान, सजला सिरमौर, सहमाचल प्रदेश, की 

ओर सदलाना चाहता  ह ।ँ इि कालेज  की स्थापना 2016 में हुई थी। इिके भवन सनमामण के 

सलए 290 करोि रुपए आवंसटत सकए गए थे। इिके भवन सनमामण का कायम प्रारभं हो चकुा था 

लेसकन बहुत िमय िे इि मेसिकल कॉलेज के भवन सनमामण का कायम लंसबत पडा है। सजिके 

कारण टे्रनी िाक्टरों को परशेानी का िामना करना पड रहा है।  

अत: मेरा माननीय स्वास््य मंत्री जी िे अनुरोध है सक इिका कायम शीघ्रासतशीघ्र दोबारा 

प्रारभं करवाने के आदेश जारी कर दें। 

(इसत) 

 

----- 
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Re: Need to introduce a New Guaranteed Pension Scheme (NGPS) for central 

Government Employees 

DR. BHOLA SINGH (BULANDSHAHR): I rise to demand for the launch of New 

Guaranteed Pension Scheme (NGPS) in place of existing New Pension Scheme (NPS) 

for the Central Government Employees (CGEs), similar to Andhra Pradesh as it is a 

hybrid model between NPS and Old Pension Scheme (OPS), as reversal to the non-

contributory OPS is financially unfeasible. NGPS offers middle path wherein providing 

a guaranteed monthly pension of 50% of the last drawn basic salary along with 

additional dearness relief (DR) twice a year to the CGEs will address the long pending 

demand of Government Employees for restoration of OPS. Under the NGPS, all CGEs 

will be eligible for a guaranteed monthly pension of 50% of their last drawn basic salary 

and dearness allowance. The Government will match contribution to the employee’s 

NPS account, with employees having investment options. Any shortfall in the pension 

amount from the NPS corpus will be borne by the Government, ensuring minimum 

pension of 50% of their last drawn salary, even if their NPS investment returns are 

lower.  

Therefore, in view of the ‘impossibility’ of going back to OPS, the new guaranteed 

pension system model may be launched at the earliest. 

(ends) 

----- 

 

Re: Need for optimum utilization of Paradip-Haridaspur Railway line 
 

SHRI BHARTRUHARI MAHTAB (CUTTACK): There is need for construction of a third 

line from Baranga to Kapilash Road via Cuttack Railway Station. Twenty years ago, the 

second line was constructed between Talcher and Paradip via Cuttack which I 

felicitated. Movement of goods train during the last twenty years in both the lines have 

become awfully busy and many Superfast Trains (Doranto, Hirakud Express) are 

bypassing Cuttack railway station. There is a greater demand from public that at least 

two superfast trains, one morning train to Rourkela another city and another train to 

Bolangir via Sambalpur has become essential for the commuters who are coming to 

Cuttack with number of patients for treatment to SCB Medical College Hospital and also 

to attend cases in Odisha High Court from Western part of the State. As there is third 

line from Bhubaneswar to Baranga, it can be extended via Cuttack up to Kapilash Road.  

For easy movements of goods train to Paradip, the newly constructed Paradip –

Haridaspur line may be put to maximum use and if necessary, the second line may also 

be constructed for movement of freight and commuters.         (ends) 

----- 
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Re: Deployment of trained teachers and starting of training programmes 

for employment generation in tribal areas 

श्री मिसुखभाई धिजीभाई वसावा (भरूच) : देश के आसदवािी क्षेत्रों में सशक्षा प्रदान करने हेत ु

अक्िर अविंरचनात्मक िसुवधाओ ंजैिे भवन के िाथ ही अन्य शैक्षसणक िसुवधाए ंउपलब्ध है, परतं ु

अध्यापकों को अन्य शािकीय कायों में लगा देने िे पढाई में अवरोध उत्पन्न होता है, सजििे 

आसदवािी बच्चों की पढाई को नकुिान पहंुचता है तथा िाथ ही शैक्षसणक गणुवत्ता को ध्यान में 

रखकर ठीक िे प्रसशसक्षत सशक्षकों को आसदवािी क्षेत्रों में तैनात सकया जाना चासहए। देश के िभी 

आसदवािी क्षेत्र के यवुाओ ंको तहिील स्तर पर िरकारी नौकररयां तथा स्वरोजगार हेत ु सनरतंर 

प्रसशक्षण कायमक्रम चलाए जाने की व्यवस्था की जानी चासहए। इि िंबंध में िरकार िे मेरा आग्रह है 

सक तत्काल उपयकु्त कदम उठाए जाए।ं 

(इसत) 

-----  

 

Re: Plight of Arecanut farmers affected by spread of yellow disease in 

Dakshina Kannada Parliamentary Constituency 

CAPTAIN BRIJESH CHOWTA (DAKSHINA KANNADA): I would like to bring to the 

attention of this August House the distress that Arecanut farmers in my constituency 

are facing owing to the spread of Yellow Disease and seek remedial measures to 

address the same. India is the largest producer and consumer of arecanut in the 

world and the crop also has a cultural significance. Dakshina Kannada, has a gross 

cropped area of 1.74 lakh ha wherein the major crop is arecanut which covers 

84,157a ha - almost 50 % of the cropped area. But the Yellow Leaf Disease, caused 

by phytoplasma and spread through plant hoppers, poses a serious challenge as 

high incidence and intensity of the spread of the disease has caused massive crop 

loss to our farmers. Campco reported that over 16,000 ha of areca plantations had 

been destroyed owing to the yellow disease and 6000 of their farmers had reported 

to have been affected. This can be addressed with a one-time compensation and 

funding the setting up of a research center for developing disease-resistant variety 

of areca as well as controlling the spread by carriers of the disease. Collective action 

and commitment can address the concerns that loom over the future of arecanut 

cultivation in Dakshina Kannada. 

(ends) 

----- 
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Re: Establishment of New Trauma Centres in the Country 

SHRI DUSHYANT SINGH (JHALAWAR-BARAN): India is making significant strides 

in road infrastructure. Since 2014, National Highway development has surged 

significantly, with the MoRTH’s average annual budget increasing over 940% from 

2009-14 to 2023-24. In 2020-21, we achieved a remarkable pace of 37 km of highway 

construction per day and set a record. As we aim for a Viksit Bharat by 2047, we plan 

to construct over 200,000 km of national highways by 2037, including a tenfold 

increase in high-speed roads. Linking Jhalawar (NH-12) and Baran (NH-27) via 

National Highway No. 90 is essential for enhancing connectivity and promoting 

equitable growth across the country. However, the rising fatalities from road 

accidents on national highways necessitate urgent and comprehensive road safety 

initiatives. The tragic loss of 168,000 lives in 2022 emphasises the critical need for 

Trauma Care Services along highways. Experts emphasise the significance of the 

"Golden Hour" for survival, making the establishment of such centres imperative. 

Further in order to enhance trauma care on highways, it is also essential to implement 

Advanced Trauma Life Support (ATLS) and Basic Life Support (BLS) for medical 

staff, improving the skills of existing personnel. Hence, by establishing new Trauma 

Care Centres, we can significantly increase survival rates for victims of road 

accidents. (ends) 

----- 

Re: Request for sanctioning of Railway lines between Dehradun and Kalsi 

श्रीमती माला राज्यलक्ष्मी शाह (नटहरी गढ़वाल) : माननीय अध्यक्ष महोदय मैं िरकार का ध्यान अपने 

िंिदीय क्षेत्र के देहरादून सजले की ओर सदलाना चाहती ह ।ँ मरुादाबाद मंिल के अन्तगमत देहरादून िे 

कालिी तक रले लाईन सबछाने का िवे दो बार हो चकुा है, सजिमें कोई टेक्नीकल फॉल्ट नहीं है। लेसकन 

अभी सवसत्तय स्वीकृसत नहीं समली है। यह क्षेत्र पछुवादून प्रवादून जौनिार बावर क्षेत्र में आता है. और इि 

क्षेत्र के बहुत िार ेलोग िेना में तैनात हैं सजनको अपने घर आने-जाने में भारी अिसुवधा होती है। इिके

िाथ ही िाथ कालिी सशलालेख पयमटन की दृसि िे भी बहुत महत्वपूणम माना जाता है एवं व्यापाररक दृसि 

िे भी यह क्षेत्र महत्वपूणम ह।ै रले लाईन न होने के कारण यहां के व्यापाररयों तथा यहां आने-जाने वाले 

पयमटकों को अत्यसधक कसठनाईयों का िामना करना पडता है। देहरादून िे कालिी तक रले लाईन की 

मांग बहुत परुानी है और िमय-िमय पर मरुादाबाद मंिल के देहरादून रलेवे स्टेशन िे कालिी तक रले 

लाईन सबछाने की मांग होती रही है। 

मेरा आपके माध्यम िे रले मंत्री जी िे अनरुोध है सक मरुादाबाद मंिल के देहरादून रलेवे स्टेशन 

िे कालिी तक रले लाईन सबछाने के सलए सवत्तीय स्वीकृसत प्रदान करने की कृपा करें। क्षेत्र की जनता 

आपकी आभारी रहगेी।        (इसत) 

----- 
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Re: Need to provide immediate relief to the farmers for the damage of crops 

श्री जुगल नकशोर (जम्मू) : िीमावती के्षत्र के छम्ब िेक्टर पलांवाला में एक तो कांटेदार तार लगी है और अभी 

तक माइन सबछे हुए है। दभुामग्यवश तार के उि पार हमारे सकिानों की कई एकड जमीने भी है जो बहुत ही उपजाऊ 

है, सजिमे धान, चावल आसद की खेती कर अपना जीवन सनवामह करते थे, उनकी उपजाऊं जमीन तार के उि 

पार चले जाने िे ना ही वो खेती कर पाते है और ना ही इन लोगों को कोई मआुवजा समला है। अध्यक्ष महोदय 

जी, मैं आपके माध्यम िे िरकार िे सवनती करना चाहता ह  ँ सक उनकी दयनीय दशा को देखते हुए सजनको 

मआुवजा नहीं समला है, उन सकिानों की एक िूची जम्मू-कश्मीर िरकार िे मंगवाई जाए तासक उि जमीन का 

मआुवजा उन सकिानों को यथाशीघ्र समल िकें , सजििे वह अपनी सजन्दगी गजुर-बिर ठीक प्रकार िे कर िकें । 

 (इसत) 

----- 

Re: Development of purchase and storage centres and setting up of maize 

industry in Araria Parliamentary Constituency 

श्री प्रदीप कुमार नसहं (अरररया) : आज का सवर्य हमारे कोशी िीमांचल के मक्का सकिानों िे जडुा है, कोशी 

िीमांचल में 'मक्का' को पीला िोना के रूप में जाना जाता है, हर िाल सकिान मक्के की अच्छी पैदावार करते 

है, लेसकन अच्छी उपज के बावजूद, सकिान हर िाल खदु को ठगा महिूि करता है। महोदय हमारे कोशी िीमांचल 

में मक्के के सकिानों के सलए न ही कोई क्रय कें ि है, न ही इिके भंिारण की व्यवस्था और न ही इिपर आधररत 

कोई उद्योग शरुू पाया है। हमार ेअरररया में मक्का आधाररत उद्योग लगाने की शुरुआत तो हुई लेसकन करीब 14 

िाल बीत जाने पर भी यह चालू नहीं हो पाया है। भंिारण की व्यवस्था न होने के कारण सकिान अनाज मासफयाओ ं

के हाथ औने पौने दाम पर अपनी फिल देने पर मजबूर हो जाते है, और पीला िोना उपजाने वाले सकिान हर 

िाल खदु को ठगा मानकर अगली फिल की तैयारी में जटु जाते हैं। मेरा िरकार िे आग्रह है सक इन मक्का 

सकिानों की सचंता करते हुए, अलग - अलग प्रखंिो में क्रय कें ि और भंिारण की व्यवस्था बनाई जाए , िाथ ही 

हमारे िंिदीय के्षत्र अरररया में लग रहे मक्का उद्योग कें ि को असतशीघ्र चालू की जाएl       (इसत) 

----- 

Re: Problem of water logging in North East Delhi 

श्री मिोज नतवारी (उत्तर-पूवा नदल्ली) : पीने के पानी की सकल्लत के बाद उत्तर पूवी सदल्ली िंिदीय के्षत्र की 

जनता पानी-सनकािी की िमस्या िे परशेान है बाररश की शरुुआत भर िे िडके जलमग्न है,तो कॉलोनी की 

गसलयां गंदे नाले में तब्दील हो जा रही हैं आवा-गमन बासधत हो रहा है तो घंटे के जाम िे लोग अपने गंतव्य तक 

नहीं पहंुच रहे हैं हमार ेिंिदीय के्षत्र उत्तर पूवी सदल्ली के में वजीराबाद रोि,घोंिा गांव को मौजपरु चौक िे जोडने 

वाली रोि,ब्रह्मपरुी रोि िेवा धाम रोि करावल नगर रोि के िाथ-िाथ बुराडी सवधानिभा का 100 फुटा रोि 

जरा िी बाररश में जलमग्न हो जाते हैं और पीिब्ल्यूिी का यह रोि िंबंसधत नालों की िफाई न होने के कारण 

जल जमाव की िमस्या खडी कर रहे हैं अभी तो बाररश शुरू ही हुई है की जल जमाव िे लोग परशेान है कमोबेश 

ऐिी ही हालात पूरी सदल्ली की तमाम अनअसधकृत कॉलोनीयों की है। माननीय िभापसत महोदय, िदन के माध्यम 

िे मैं माननीय शहरी सवकाि मंत्री जी िे सनवेदन करंूगा सक वह स्वयं हस्तके्षप कर सदल्ली िरकार को सनदेश दें 

और जल जमाव की सस्थसत िे सनपटने के सलए कुछ कारगर कदम उठाए जाए|ं        (इसत) 

------ 
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Re: Review and beautification of Ramzan River in Kishanganj, Bihar 

DR. MOHAMMAD JAWED (KISHANGANJ): The Ramzan River, flowing through the 

heart of Kishanganj town, is in a deplorable state, causing distress among local 

residents. Despite years of promises and discussions about its revival and 

beautification, no significant improvements have been made. The river has now 

degraded to the point where it resembles more of a drain than a river, putting its very 

existence at risk. It is imperative to conduct a thorough assessment of the current 

state of the Ramzan River and formulate a comprehensive action plan for its revival 

and beautification. Stringent measures to control pollution and remove 

encroachments must be implemented. A clear timeline for the action plan, along with 

regular updates to the public, is essential to foster transparency and accountability. 

Adequate funds should be allocated for the implementation of the revival plan, 

recognizing the importance of preserving this natural resource for the well-being of 

the community. Despite writing to the Director of the National Mission for Clean 

Ganga (letter no. MS/LS/23/256), no action has been taken so far, with state and 

central governments blaming each other and resorting to mere paperwork. 

(ends) 

----- 

Re: Human-animal conflicts across Kerala 

SHRI K. SUDHAKARAN (KANNUR): The recent surge in human-animal conflicts 

across Kerala, as highlighted by the State Forest Department's report identifying 

1004 conflict zones, demands urgent attention and a proactive response from the 

Government. The escalating incidents involving wild elephants, leopards, tigers, and 

other species pose significant threats to both lives and livelihoods in regions such as 

Wayanad, Kannur, Munnar, Idukki, and Vazhachal. The families who have lost the 

lives of their loved ones are not compensated appropriately. The Government should 

prioritize and implement comprehensive measures aimed at mitigating these conflicts 

sustainably. Investing in technology for early warning systems and promoting 

sustainable practices in agriculture and development projects can foster coexistence 

between humans and wildlife. A collaborative approach involving experts, 

communities, and governmental agencies is essential to achieve a lasting solution. I 

earnestly appeal to the Government to act decisively to safeguard both wildlife and 

human interests, ensuring a harmonious balance between development and 

conservation.     (ends) 

----- 
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Re: Expansion of metro network up to Sonipat 

श्री सतपाल ब्रह्मचारी (सोिीपत) :  सदल्ली में मेट्रो शरुू होने के बाद िोनीपत वासियों को उम्मीद 

थी सक इिका सवस्तार िोनीपत तक सकया जाएगा जो नहीं हो पाया । सदल्ली-पानीपत रीजनल रसैपि 

ट्रांसजट सिस्टम (सदल्ली-पानीपत आरआरटीएि) िे िोनीपत िंिदीय क्षेत्र को उम्मीद थी सजििे 

उन्हें िगुम यातायात का लाभ समलता तथा हर रोज िोनीपत िे सदल्ली नौकरी,पढाई, व्यविाय 

तथा अन्य कारणों िे हजारों की िंख्या में लोगों का आवागमन रहता है। िोनीपत लोकिभा के 

क्षेत्रवासियों को उम्मीद थी की िोनीपत भीअन्य सवकसित शहरों की तरह मेट्रो िे सवकसित होगा | 

राष्ट्ट्रीय राजधानी क्षेत्र में सदल्ली, िोनीपत और पानीपत को जोडने वाला 103 सकमी (64 मील) लंबे 

िेमी-हाई स्पीि रले कॉररिोर को स्वीकृसत समलने के बावजूद कदम नहीं बढाया जा रहा है। मेरा िदन 

के माध्यम िे अनरुोध है सक यह पररयोजना मेर ेिंिदीय क्षेत्र िोनीपत के सलए महत्वपूणम है, इिसलए 

इि पररयोजना को जल्द िे जल्द शरुू सकया जाए। िोनीपत को भी रीजनल रसैपि ट्रांसजट सिस्टम 

के जररए रसैपि टै्रन और मेट्रो िे जोडा जाए।तथा टै्रन न. 12005/12006 तथा 22447/22448 का 

ठहराव भी िोनीपत जंक्शन पर सकया जाये। सजििे क्षेत्रवासियों को िोनीपत िे चंिीगढ /सदल्ली 

आवागमन में यासत्रयों को कसठनाई न हो |             (इनत) 

----- 

Re: Plight of handloom sector in the country 

DR. SHASHI THAROOR (THIRUVANANTHAPURAM): I wish to draw the attention 

of the Hon’ble Minister of Textiles and the Hon’ble Minister of Finance towards the 

deteriorating plight of the handloom sector in India. Given that the textile sector is the 

second largest employment generating sector in the country, this issue is of the 

utmost importance. Handloom weaving is spread across many states in the country 

and is in considerable decline in several of them. Many districts in Telangana and 

Karnataka have seen a decrease in weaving activities and the number of handlooms. 

My own state Kerala, recognised worldwide for the tremendous handloom tradition 

in Balaramapuram, has also seen low wages and uncertainty in the employment 

pattern putting weavers in a state of total despair. While the first All India Handloom 

Census indicated that there were 67 lakh handloom weavers in the country, the fourth 

census showed that the number had dropped to 35 lakhs. The 5% GST levied on 

handloom clothes and raw materials is further creating financial distress for many 

poor handloom weavers, who are in dire need of some sort of state support. I 

therefore urge upon the Hon’ble Minister to kindly consider waiving the GST on 

handloom products and also evaluate the possibility of a support package for 

handloom weavers to mitigate the existential threat to this crucial industry.  

(ends) 

----- 
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Re: Construction of a Statue of Perum Thalaivar K. Kamaraj in the sea off the 

coast of Kanniyakumari 
 

SHRI VIJAYAKUMAR ALIAS VIJAY VASANTH (KANYAKUMARI): I propose a 

visionary project regarding erecting a 1,000-foot statue of Perum Thalaivar K. 

Kamaraj in the middle of the sea off Kanniyakumari's coast. This monument would 

honor K. Kamaraj’s immense contributions to our nation and transform 

Kanniyakumari into a global tourist destination. Such a grand statue would attract 

visitors worldwide, boosting our local economy through increased tourism. This 

project would generate jobs in construction, hospitality, and transportation, 

revitalizing our region. Building this statue presents unique engineering challenges, 

but with expert collaboration, it is achievable. A solid foundation and resilience to 

natural forces are paramount. Additionally, integrating a museum and educational 

center at the statue’s base would offer rich insights into Perum Thalaivar K. Kamaraj's 

life and Tamil Nadu's history. Environmental sustainability is crucial. We must 

conduct thorough impact assessments and use eco-friendly practices to protect the 

marine ecosystem. Funding can be sourced through public-private partnerships, 

government grants, and public contributions, ensuring broad support. This 1,000-foot 

Kamaraj statue would be a beacon of inspiration, cultural pride, and economic 

growth. Let us unite to realize this dream, honoring Perum Thalaivar K. Kamaraj's 

legacy and transforming Kanniyakumari into an iconic destination. 

(ends) 

----- 
 

Re: Need to provide compensation and employment to farmers affected due 

to land acquisition by NTPC 

श्री लालजी वमाा (अम्बेडकर िगर) : एन०टी०पी०िी० टाण्िा सजला अम्बिेकरनगर उत्तर प्रदेश के 

सवस्तारीकरण के अन्तगमत ग्राम- िलाहपरु रजौर, हुिेनपरु िधुाना, िम्हररया, शरीफरपरु, ककराही आसद 

ग्रामों के सकिानों की जमीन असधग्रहण की गयी एवं ग्राम िलाहपरु रजौर, हुिेनपरु िधुाना आसद कई ग्रामों 

के लगभग 500 घरों को सबना पनुवामि हेत ुभूसम सदए सबना ही असधग्रहण कर सलया गया है। लगभग 10 वर्म 

बीत जाने के बाद भी लगभग 86 व्यसक्तयों के मकान सगरा सदये जाने के बाद भी न तो पनुवामि हेत ुभूसम दी 

गई तथा न ही मआुवजा सदया गया। इिी तरह िे लगभग 100 सकिानों के कृसर् भूसम का भी मआुवजा नही 

सदया गया। प्रभासवत कृर्कों को एन०टी०पी०िी० के अन्तगमत आऊट िोसििंग के रोजगार सदये जाने का 

कायम भी नही सकया गया है। सजिके कारण प्रभासवत कृर्कों में आक्रोश व्याप्त है। अस्त ुइि लोक महत्व के 

असवलम्बनीय प्रश्न पर िरकार िे कायमवाही सकये जाने की मांग करता ह ं।         (इसत) 

-----   
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Re: Problem of irrigation in Jalaun Parliamentary Constituency 

श्री िारायणदास अनहरवार (जालौि) : मेरे िंिदीय सनवामचन के्षत्र जालौन में सिंचाई जल की 

भीर्ण िमस्या है सजिके कारण वहां का सकिान उसचत रूप िे खेती नहीं कर पा रहा है। 

असधकांश भूसम वर्ाम आधाररत कृसर् पर सनभमर है। यसद के्षत्र की पंचनद नदी पर (जगम्मनपरु के 

नीचे) बांध का सनमामण कर सदया जाए तो जनपद जालौन के िाथ-िाथ सभंि और इटावा जनपद 

भी इिके जल िे लाभासन्वत होंगे और के्षत्र में सिंचाई जल की उपलब्धता बढेगी। 

(इसत) 

-----  

 

Re: Train accident in Darjeeling 

PROF. SOUGATA RAY (DUM DUM): On 17th June, a goods train rammed 

into Kanchanjunga Express in Darjeeling. 10 people died and 43 

passengers were injured. After the accident the Chairman of Railway Board 

had said that the accident was due to the fault of the driver of the goods train 

who did not follow the signal. The accident pertains to the rear-end collision 

of a goods train with Train No.13174 Agartala-Sealdah Kanchanjunga 

Express between Rangapani and Chattar Hat stations in the Katihar Division 

of the Northeast Frontier Railway. But in a report submitted by Chief 

Commissioner of Railway Safety (CCRS), it has been stated that lapses at 

multiple levels in managing train operations was responsible for accident 

and not the driver.  

The accident pertains to the rear-end collision of a goods train with 

Train No.13174 Agartala-Sealdah Kanchanjunga Express between 

Rangapani and Chattar Hat stations in the Katihar Division of the Northeast 

Frontier Railway. There was neither infrastructure nor adequate training. As 

a result of which the accident was waiting to happen. These could have been 

a bigger accident in North Bengal. The report has asked for immediate 

implementation of automatic train protection system of “KAVACH” which 

should be followed.  

(ends) 

-----   
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Re: Setting up of a Defence Industrial Corridor at Salem 

SHRI T. M. SELVAGANAPATHI (SALEM): The then Hon’ble Finance Minister in his 

Budget speech for the year 2018-19 had announced setting up of two Defence 

Industrial Corridors in the Country. One is earmarked for the State of Tamil Nadu, 

and Salem was one of the locations identified for this purpose in the State by the 

Centre. It is the Tamil Nadu Government's vision to make Tamil Nadu Defence 

Industrial Corridors a global defence manufacturing destination to invest, innovate 

and create products and services catering to the aerospace and defence industry. In 

this regard, I wish to say that Salem is an ideal place for setting up a Defence 

Industrial Corridor as it has all the infrastructure needed for the same. Electricity, 

water, road network, skilled labour force, air-connectivity are all available in Salem. 

Apart from that, SAIL’s one of the biggest steel plants is at Salem. Salem is also one 

of the Divisions of Southern Railway. The land required for the same is also available 

at Salem as Salem Steel Plant has excess and unused land of 3,000 acres. 

Therefore, Salem is the most suitable place for the same. Therefore, I urge upon the 

Government to put up a Defence Industrial Corridor at Salem as announced. 

(ends) 

 -----  

Re: Need to transfer Salt Department land to MBMC for developmental 

work in Thane Parliamentary Constituency  

श्री िरशे गणपत म्हस्के (ठाणे) : मैं ठाणे लोक िभा का प्रसतसनधत्व करता ह  ँसजिके अंतगमत मीरा 

भायंदर महानगरपासलका भी शासमल है.मीरा भायंदर महानगरपासलका की मांग है सक वे नमक सवभाग 

के स्वासमत्व वाली भूसम के असधकार MBMC को हस्तांतररत कर,े सजिमें सनम्नसलसखत शासमल हैं। 

नेताजी िुभार् चंि बोि स्टेसियम (आरक्षण िंख्या 19),भायंदर (पसिम) िे मीरा रोि रलेवे स्टेशन 

की ओर जाने वाली िडक,भायंदर रलेवे स्टेशन के िामने 5,935 वगम मीटर भूसम और स्टेसियम िे 

मोरवा गांव के सलए प्रस्तासवत िडक के सलए 27,180 वगम मीटर भूसम।वासणज्य मंत्रालय के अंतगमत 

आने वाली इि भूसम का स्थानांतरण न होने के कारण मेर ेक्षेत्र में सवकाि के कायम रुके हुए है और 

राज्य िरकार द्वारा भी इिके सलए प्रसतवेदन कें ि िरकार को भेजा गया है लेसकन कोई भी कायमवाई 

अभी तक नहीं की गई है।ज़मीन की उपलब्धता होते ही महानगरपासलका इन लंसबत पररयोजनाओ ं

पर कायम शरुू करगेी सजििे मेर ेलोक िभा क्षेत्र का सवकाि होगा और बढते टै्रसफक के कारण हो रही 

िमस्या का भी सनवारण हो िकेगा। मेरा कें ि िरकार िे आग्रह है सक नमक सवभाग के स्वासमत्व वाली 

भूसम के असधकार MBMC को एक िमय िीमा के अंतगमत हस्तांतररत सकया जाए सजििे सवकाि 

कायों को गसत समल िके और ठाणे लोक िभा का सवकाि हो । 

(इसत) 

-----   
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Re: Establishment of tourism corridor between Kodaikanal and Munnar 

SHRI SACHITHANANTHAM R. (DINDIGUL): Kodaikanal, the Queen of hills is 

the evergreen choice of tourist of hundreds of foreigners and Indians all over the 

Seasons. The Ancient Tamils used to cultivate different agricultural products and 

cash crops through their age-old culture observed from their fore fathers. They 

used to make In-roads upto kilavarai and reached out to Vattavadai, Kovilur by 

engaging horses, ponies, for transporting their products with the markets at 

Kodaikanal and Munnar before separation of Statehood. British rulers have used 

as Escape Route during world war times. 

In the present context, anyone taking ride from Berijam lake, Kodaikanal 

visit the Top Station, Boomparai - The Murugan Temple built by Siddhar Bohar 

of Ancient times with Thasabasanam to Kilavarai and reachout to Vattavadai, 

Kovilur and Munnar and visit Anamudi and Eravi Kulam Park and make his stay 

at Munnar on a single day. 

The points of importance are that the two major tourist places on the 

Western Ghat is at the distance of 16 kms. It is also important to note that upto 

Kilavarai in Tamil Nadu and Vattavadai in Kerala is already having road access 

for tourist and marketing of spices and only 11 kms stretch in the forest area is 

to be connected. 

It is my earnest appeal to the Government that those necessary steps to 

construct green in road/flyover connecting Kodaikanal and Munnar without 

hampering the Wild life and the Nature. If it is done anyone can visit from Berijam 

Lake to Top Station and reach Munnar and visit their place of choice make a halt 

to visit Anamudi on a single day. The growth of tourism will augur the income of 

both the States and Tourists will also be happier to visit both the hill stations in 

a single day. Agriculturists and marketers can find fine prices for their products. 

The establishment of tourism Corridor between Kodaikanal and Munnar 

is not a new one but the Revival of our Traditional path for the welfare of both 

the States and to augment the Revenue in interest of the Nation. 

I earnestly hope that the Government must accomplish this scheme for 

the welfare of the Agriculturist, Tourist and National Interest. 

(ends) 

 

-----   
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Re: Alleged corruption in UT of Dadra and Nagar Haveli and  

Daman and Diu 

श्री उमेषभाई बाबूभाई पटेल (दमि और दीव) : अध्यक्ष महोदय मैं आपके िमक्ष एक महत्त्वपूणम सवर्य की ओर ध्यान 

आकसर्मत करना चाहता ह ।ं कें ि शासित प्रदेश दादरा और नगर हवेली और दमन एवं दीव में इन आठ िालों में जो भी कोई 

कायम हुआ है उिमें कसथत तौर पर असनयसमतताए ंपाई गई हैं। आमजन दुुःखी और परेशान है। महोदय वतममान प्रशािक का 

कायमकाल खत्म होने के बाद भी वह इि पद पर सनयकु्त है। जबसक इि पद के सलए वतममान प्रशािक सनयसुक्त के मानदंि भी 

पूरे नही हो रहे हैं।  

अत: मेरा आपके माध्यम िे भारत िरकार िे सनवेदन है सक वतममान प्रशािक के स्थान पर कोई आई.ए.एि. 

असधकारी या कोई प्रशािसनक असधकारी की सनयसुक्त होनी चासहए।  

(इसत) 

-----  

Re: Request for renaming of railway station 

श्री हिुमाि बेिीवाल (िागौर) : माननीय अध्यक्ष जी, आपके माध्यम िे रेल मंत्री जी का ध्यान जोधपरु शहर में ही जोधपरु 

रेल मंिल के उपनगरीय रेलवे स्टेशन राई का बाग पैलिे जक्शन के नाम में स्पेि खत्म करते हुए िंशोधन करके राईका बाग 

करने की मांग की तरफ आकसर्मत करते हुए यह अवगत करवाना चाहता ह  ँकी राजस्थान, गजुरात िसहत कई राज्यों में 

देवािी िमाज सजन्हें राडका या रैबारी भी कहा जाता है, इि िमाज की भावना इि स्टेशन के िाथ जडुी हुई है और रेलवे 

की गलती िे ही राईका बाग नाम में राई और का के मध्य स्पेि दे सदया गया ओ पूणम रूप िे अनसुचत ह ैऔर पनुुः नाम 

िंशोधन की मांग को लकेर राजस्थान में देवािी िमाज आंदोसलत है. चकुी देवािी िमाज पशपुालक कौम है सजिका बहुत 

बडा इसतहाि राजस्थान और गजुरात िसहत देश भर में रहा है, भारत की प्राचीन परपंरा और िंस्कृसत को जीवंत रखने में 

भी देवािी िमाज का बडा योगदान आज भी है. लोक देवताओ ंके इसतहाि पर पररदृश्य िालेंगे तो भी यह िामने आएगा की 

देवािी िमाज भी भरोिे और मजबूती का दूिरा नाम रहा है। राई का बाग पलैेि जंक्शन रेलवे स्टेशन के नाम में राई और 

का के बीच का स्पेि खत्म करने की मांग को लेकर देवािी िमाज मसुहम भी चला रहा है और राजस्व ररकािम में भी राई और 

का शब्द के मध्य स्पेि नहीं ह,ै इिसलए देवािी िमाज की जन भावना, उनके मजबूत इसतहाि को मध्य नजर रखते हुए 

आप असवलंब जोधपरु रेल मंिल के उप नगरीय रेलवे स्टेशन राईका बाग में राई और का के मध्य स्पेि खत्म करके राईका 

बाग करने के आदेश शीघ्रता िे करने हेतु आदेश जारी करके, दवेािी िमाज सजन्हे रेबारी या राईका के नाम िे भी जाना 

जाता ह,ै उनकी जन भावना का िम्मान करे। 

 (इनत) 

-----  

Re: Various Railway related issues pertaining to Bhiwandi Parliamentary Constituency 

श्री बाल्या मामा सुरशे गोपीिाथ म्हाते्र (नभवंडी) : मेरे सभवंिी लोकिभा के्षत्र में कल्याण, बदलापरु, शहाि, सटटवािा, 

अंसबवली तथा खिवली आसद रेलवे स्टेशन है। इि रेलवे स्टेशन िे नौकरी के सलए मुंबई जाने वाले यासत्रयों की िंख्या बहुत 

बडी है। ये यात्री लोकल िे यात्रा कर के अपने ि्यूटी स्टेशन पहुंचते हैं। उपरोक्त रेलवे स्टेशनों पर इन यासत्रयों को आवश्यक 

िसुवधाओ ंकी कमी है। खािकर उपरोक्त िभी रेलवे स्टेशनों पर शेि बनाने की िख्त जरूरत ह।ै इिके िाथ ही खिवली 

रेलवे स्टेशन िे मुंबई जाने वाली लोकल टे्रनों की िंख्या बढाने की बहुत आवश्यकता ह।ै मैं माननीय रेल मंत्री िे अनरुोध 

करता ह ं सक खिवली रेलवे स्टेशन िे असधक िंख्या मे लोकल टे्रनें शरुू की जाए ंऔर यासत्रयों को आवश्यक िसुवधाए ंप्रदान 

करने के सलए उपरोक्त रेलवे स्टेशन के िधुार हेत ुउसचत राशी उपलब्ध कराई जाए। इिी तरह, कल्याण िे उल्हािनगर होते 

हुए मरुबाि तक रेल िेवा शरुू करने की िख्त जरूरत है। कल्याण िे मरुबाि रेल शरुु करने की मागं कई वर्ों िे की जा रही 

है। प्राप्त जानकारी के अनिुार कल्याण िे मरुबाि तक 28 सकमी रेलवे लाइन को रेल मंत्रालय ने मंजूरी दे दी है। इिके िाथ 

ही में माननीय रेल मंत्री िे अनरुोध करता ह ं सक विई िे सदवा रेल िेवा शरुू कर के यात्रीयों को यातायात की िसुवधा उपलब्ध 

कराने की कृपा करें। 

(इसत) 
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सामान्य बजट – सामान्य चचाा 

और 

जम्मू-कश्मीर सघं राज्यक्षेत्र का बजट – सामान्य चचाा 

और 

जम्मू-कश्मीर सघं राज्यक्षेत्र – अनुदानों की मांगें 

 

माननीय अध्यक्ष: आइटम नांबर 14 से 16 एक साथ कलए जा रहे हैं।  

     

          प्रस्ताव प्रस्ततु हुआ: 
 

“कक काया-सूची के दूसर ेस्तांभ में माांग सांख्या 1 से 36  के सामने कदखाए गए 

माांग शीषों के सांबांध में 31 माचा, 2025 को समाप्त होने वाले वषा के दौरान 

होने वाले खचों का भगुतान करने के कनकमत्त अथवा के उदे्दश्य से, सांबांकधत 

धनराकशयाां, जो काया-सूची के तीसर ेस्तांभ में कदखायी गयी राजस्व लेखा 

तथा पूांजी लेखा सांबांधी रकमों से अकधक न हों, जम्मू एवां कश्मीर सांघ राज्य 

क्षेत्र की सांकचत कनकध में से राष्ट्ट्रपकत को लेखे पर प्रदान की जाए।” 

 

--- 

 

माननीय अध्यक्ष: कुमारी िैलजा। 
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(1340/KDS/UB) 

1340 बजे 

कुमारी सैलजा (नसरसा) : धन्यवाद अध्यक्ष महोदय, मैं सबसे पहले बधाई देना चाह ांगी बतौर 

मकहला कवत्त मांत्री जी, श्रीमती कनमाला सीतारमण जी को, कक इन्होंने छ: बार बजट पेश ककया 

है। साथ में बतौर काांगे्रस एमपी मझेु इस बात की भी खशुी है कक इन्होंने बहुत बड़ा कदल 

कदखाया है और हमारा मैकनिेस्टो पढ़ा, कजसे बड़ी मेहनत के साथ हमने तैयार ककया। हमने 

कोई गारांटी इनकी सरकार की तरह, मोदी जी की गारांटी की तरह नहीं कहा, लेककन हमार े

नेता राहुल गाांधी जी ने पूर ेदेश में जा-जाकर, लोगों को गले लगाकर, उनके दखु-तकलीि 

समझकर इस मैकनिेस्टो को सबके साथ कमलकर तैयार ककया। इन्होंने हमारा मैकनिेस्टो 

पढ़ा, अपनी गारांटी को साइड में रखा और हमार ेमैकनिेस्टो को लागू ककया। मैं इनकी बहुत 

शिुगजुार ह ां। अब मैं इस बजट पर क्या बोलूां?, कुसी बचाओ बजट बोलें, बजट नहीं, लेककन 

कवचकलत बजट बोलें या किर एक और जमुला बजट बोलें, क्योंकक बार-बार हमें इसमें जमुले 

नजर आते हैं। आपने चार लोगों की बात की, लेककन ये 4 कौन लोग हैं? गरीब, मकहलाएां, 

यवुा, हमारा अन्नदाता ककसान। लेककन इनकी कगनती कैसे हो? क्या मालूम पड़े कौन क्या 

है? क्या मालूम पड़े कक ये योजनाएां ककसके कलए बनाएां? क्या मालूम पड़े कक टारगटे ग्रपु कौन 

है? अगर आप कास्ट सेंसस नहीं करेंग,े अगर आप सेंसस को सावाजकनक नहीं करेंगे, राहुल 

जी, हमार ेनेता ने माांग की कक कास्ट सेंसस ककया जाए, लेककन यह सरकार चपु्पी साधे हैं। 

And I wonder, कक इनके सहयोगी नीतीश कुमार जी क्या कहना चाहेंगे कास्ट सेंसस के 

बार ेमें? उन्हें तो बहुत कुछ कमला है, लेककन यह बजट है ककसके कलए यह भी तो पता चले? 

क्या केवल दो राज्यों पर ही मेहरबानी हुई है या पूर ेदेश पर भी नजर डाली गई है? ऐसा नजर 

नहीं आता कक दो राज्यों के अलावा कुछ कदखा हो या किर भाजपा शाकसत प्रदेशों के अलावा 

कुछ नजर आता हो।  

 सर, मझेु याद आता है कक जब माननीय प्रधान मांत्री मोदी जी, मखु्य मांत्री होते थे और 

उस समय हमारी सरकार थी और वह एनडीसी की मीकटांग में आते थे। अब एनडीसी नहीं 

रहा। वह हमेशा को-ऑपरकेटव िेडरकेलज्म की बात कहते थे। अब शायद वह शब्द पूरी 

शब्दावली से कनकल चकुा है। कम से कम भाजपा की और सरकार की शब्दावली से कनकल 

चकुा है, लेककन दो राज्यों को भी मैं थोड़ा आगाह करना चाह ांगी। नीतीश जी तो हमार ेसाथ 

पहले भी रह चकेु हैं। ये 10वीं लोक सभा में थे। सब समझते हैं। नायडू जी भी बहुत अनभुवी 

राजनीकतज्ञ हैं। इनकी बातों पर न जाएां। आज बेशक लगता हो कक बहुत-कुछ कदया है, लेककन 

नजर िेरते देर नहीं लगती। इसकलए उनको भी मैं आगाह करना चाह ांगी, लकेकन समय बदलते 

देर नहीं लगगेी। पेश ककए गए बजट में इन्होंने गारांटी की बात की, शायद लोगों को कवश्वास नहीं 
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हुआ। इसीकलए 303 से लेकर 241 पर आ गए। कवश्वास पैदा करना इनका काम है। इन्होंने 

कवश्वास खोया, तभी यह डाउन स्लाइड हुआ। आज के कदन भी जब बातें होती हैं, बजट में हम 

सनुते हैं तो ऐसा लगता है कक कुछ पर मेहरबान और बाककयों को दरबान बना कदया गया। 

दरवाजे के बाहर खड़े रहो। अगर मेहरबानी होगी, तो शायद आपको कुछ कमल पाएगा।  

सर, प्राकृकतक आपदा की भी बात होती है। भाजपा शाकसत प्रदशेों के कलए तो सेंट्रल 

अकसस्टेंस की बात की गई, लेककन कहमाचल प्रदेश की जब बात हुई तो एक्सटनाल एजेंसीज 

की बात आ गई कक उनके माध्यम से मदद की जाएगी।  

(1345/MK/SRG) 

 ऐसा भदेभाव क्यों? यह नहीं होना चाकहए। इसकी हम घोर कनन्दा करते हैं। आप सबके 

साथ ऐसा भेदभाव क्यों करते हैं? एक बात और है कक हररयाणा, महाराष्ट्ट्र, झारखांड और 

शायद जम्मू-कश्मीर चनुाव की ओर जा रहे हैं। लकेकन, ऐसा लगता है कक सरकार ने पहले ही 

हार मान ली है। इन तीनों राज्यों का कजि तक नहीं हुआ है। उनको कुछ कदया तक नहीं और 

द:ुख इस बात का है कक कें र में आज तीन-तीन कें रीय मांत्री हररयाणा से हैं। इनमें स ेएक तो 

मखु्यमांत्री भी रह चकेु हैं, लेककन हररयाणा को कुछ नहीं कमला। मझेु मालूम नहीं कक इनकी 

अांदरूनी क्या बातें होती हैं। खैर वह तो सावाजकनक नहीं हो सकती है। लेककन, दभुााग्य मेर े

राज्य हररयाणा का है कक तीन-तीन कें रीय मांत्री होने के बाद भी हररयाणा को ये कुछ नहीं द े

पाए हैं और नाम तक लनेा भी मनुाकसब नहीं समझा। 

 सर, जहाां तक ककसान की बात है तो ककसान की आय दगुनुी करने की बात कही गई 

थी। स्वामीनाथन कमेटी ररपोटा की बात लागू करने की शरुू में की थी, लेककन बहुत आसानी 

से अब स्वामीनाथन कमेटी ररपोटा का नाम तक नहीं कलया जाता है। कृकष सेक्टर का बजट 

आधे के करीब हो गया है। वषा 2019-20 में जहाां यह 4.97 प्रकतशत था, इस बजट में आपने 

2.74 प्रकतशत करके छोड़ कदया है। 

 अब हम एमएसपी की बात करते हैं। एमएसपी के बार ेमें माननीय कवत्त मांत्री जी ने कहा 

कक इस बार बहुत से उपजों को एमएसपी कदया है। लेककन, क्या आपने स्वामीनाथन कमेटी 

ररपोटा के मतुाकबक सी-2 प्लस 50 प्रकतशत का िॉमूाला अपनाया है? आपने कबल्कुल नहीं 

अपनाया है, क्योंकक आप उसे भूल चकेु हैं। मैं उसे थोड़ा सा याद कदलाना चाह ांगी। यह बढ़ाने 

के बावजूद, जब हमारी यूपीए सरकार थी, उस समय हमने गेह ाँ की एमएसपी 119 प्रकतशत 

और धान की 134 प्रकतशत बढ़ाई थी। लकेकन, मोदी जी की सरकार ने केवल 47 प्रकतशत 

गेह ाँ की और 50 प्रकतशत धान की बढ़ाई है। इसमें पीठ थपथपाने जैसा कुछ नजर नहीं आता 

है। आज के कदन इतनी एगे्रररयन िाइसेज है, खासकर हमार ेराज्यों में, लेककन उसकी ओर 

कोई ध्यान नहीं है। ककसान एक साल से ऊपर बैठा रहा, लकेकन उसकी ओर ध्यान नहीं कदया 
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गया। ऐस ेबना देते हैं जैसे कोई दशु्मन हो, ककसी दशु्मन देश के साथ बॉडार बनाए जाते हों। 

ऐसी बात नहीं होनी चाकहए। 

 ये पूांजीपकतयों के कमत्र हैं, यह दकुनया जानती है, पूांजीपकत खास तौर स ेजानते हैं। 

ककसान अपने द:ुख को समझते हुए यह जानता है कक केवल और केवल पूांजीपकतयों का ध्यान 

कदया जाएगा। 

 सर, हमारी सरकार ने ककसानों का 72 हजार करोड़ रुपये का कजाा माि ककया था। 

लेककन, आपने अपने पूांजीपकत कमत्रों का 16 लाख करोड़ रुपये माि ककया है। आपका 

ककसानों की ओर कोई ध्यान नहीं है। शायद आपको लगता है कक ककसानों का कजाा माि 

करेंगे तो वे आलसी हो जाएांगे, व ेपैदावार नहीं करेंगे और वे काम नहीं करेंगे। शायद यही शांका 

है, मैंने कहीं पर पढ़ा है।  नाबाडा के मतुाकबक हर ककसान औसतन 1.35 लाख रुपये के कजे 

में है। यह नाबाडा का किगर है, मेरा नहीं है। साकथयों, ऐसी बात नहीं है, किर से वही बात आ 

गई, ‘कमत्रों पर मेहरबानी और ककसानों तथा मजदरूों से बेईमानी’। 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य, क्या यह नाबाडा का किगर है? 

कुमारी सैलजा (नसरसा) : जी सर, यह नाबाडा का किगर है। मैं यह इसकलए कह रही ह ां, 

क्योंकक आपने ककसानों के साथ समझौता ककया, लेककन आपने वादाकखलािी की। हर बात 

में आपने वादाकखलािी की। कौन-सा साल था? वह वषा 2021 था। आज कौन-सा साल आ 

गया है, कौन-सा समय आ गया है? ककसान अपना द:ुख लेकर अभी भी बैठा है। आप ककसान 

को उग्रवादी मत ककहए। आप ककसान को उग्र होने पर मजबूर मत कीकजए। आपने ककसान 

और मजदरू को मजबूर और मजदरू दोनों बना कदया है। आपका ककसी ओर ध्यान नहीं है। 

 इसके ऊपर एक िसल बीमा योजना की बात है। मैं अपने प्रदेश की बात कर सकती 

ह ां। िसल बीमा योजना से, आप ककसान स ेप्रीकमयम का पैसा तो ले लतेे हैं, लेककन जब 

मआुवजा देने की बात आती है तो वह सालों-साल बैठा रहता है। मेरी अपनी काांकस्टट्यूएांसी 

नरवाना में ककसान तीन सालों से मआुवजे के कलए बैठा है। उसकी ओर कोई ध्यान नहीं है।    

(1350/SJN/RCP) 

 बीमा कां पकनयों को 3,40,000 करोड़ रुपये का प्रॉकिट कमला है, लेककन जब ककसान 

को दनेे की बात आती है, तो वह दर-दर भटकता रहता है। कोई उसकी ओर ध्यान नहीं दतेा 

है। 

 माननीय अध्यक्ष महोदय, ककसान धरने पर बैठा रहा। 736 ककसान शहीद हो गए, इस 

दकुनया से चल ेगए, लेककन उनके बार ेमें एक भी शब्द नहीं बोला गया और न ही उन्हें कुछ 

देने की बात की गई। आज भी हररयाणा और पांजाब के ककसान शांभू बॉडार पर बैठे हुए हैं, व े
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मजबूर हैं। लोगों को आने-जाने में भी तकलीि हो रही है, लेककन आप उस मजबूर ककसान 

की ओर देखना तक नहीं चाहते हैं, जो उस बॉडार पर बैठे हैं।   

ककसान क्या माांग रहे हैं? आप एमएसपी देने की बात करते हैं, लेककन बात तो लीगल 

गारांटी की है। इस वायदे को क्यों नहीं याद करते हैं? जब तक आप ककसान को उसकी 

एमएसपी की लीगल गारांटी नहीं देंगे, तब तक आप ककसान के साथ इांसाफ़ नहीं कर सकते 

हैं। आप ककसानों से पूछ लीकजए। आपने कजस अन्नदाता की बात की है, अगर अन्नदाता 

कमजोर होगा, तो ये देश कभी भी पनप नहीं सकता है, न ही ककसी का कवकास और न ही 

कवककसत भारत बनेगा, अगर इस तरह स ेककसान और मजदरू मजबूर हो जाएांगे। 

 हमने अपने मैकनिेस्टो में ककसानों को लीगल गारांटी देने की बात कही है। अगर आप 

हमार ेमैकनिेस्टो का ये कबांद ुभी पढ़ लेते तो, बहुत अच्छा होता। मजदरूों की दयनीय कस्थकत 

और खास तौर से ग्रामीण मजदूरों की जो कस्थकत हो गई है, भारतीय जनता पाटी और मोदी 

सरकार के कपछले 10 सालों में मजदूरी वकृद्ध हर साल केवल एक प्रकतशत की गई है, उससे 

भी कम है। अगर मनरगेा की बात करें, मझेु इस बात का दखु हुआ कक पूर ेबजट में मनरगेा का 

एक बार भी नाम नहीं कलया गया। मनरगेा तो वह है, कजसे आप पहले नकारते थे। किर आपने 

समझा और उसको अपनाया। बेशक माननीय प्रधानमांत्री जी ने हम पर कटाक्ष करके मनरगेा 

को अपनाया, लेककन उसको अपनाया। अगर कोकवड-19 के दौरान ग्रामीण क्षेत्रों में कोई 

सेकवयर था, तो वह मनरगेा था। आप आज मनरगेा को भूल गए हैं। मनरगेा के बजट को याद 

ही नहीं रखते हैं।  

 जब आप गरीब और मजदूरों को याद ही नहीं रखेंगे, तो ग्रामीण क्षेत्रों में सबसे ज्यादा 

बरुा हाल है। ककसान और ग्रामीण-खेकतहर मजदरू का चोली-दामन का साथ है। आपने इन 

दोनों को भलुा कदया है। देश कहाां आगे जाएगा? आपने ग्रामीण क्षेत्रों में भी बड़े-बड़े पूांजीपकतयों 

को घसुा कदया है। वहाां पर साइलोज लग गए, मांकडयों में मजदूरों का बरुा हाल है। आज व े

बेरोजगार हो गए हैं। आज उनको 2,000 या 3,000 रुपये महीने के कमलते हैं। मजदूर और 

दयनीय हो गए हैं। आपको इसका ध्यान रखना चाकहए। प्रकतकदन का न्यूनतम वेतन 400 रुपये 

होने चाकहए, ये पूरे देश की कडमाांड है। हम कहते हैं कक जब हमारा समय आएगा, तब हम 400 

रुपये जरूर करेंग ेऔर यह होना चाकहए। सरकार को इस बात को मानना चाकहए, गरीब की 

बात को मानना चाकहए, मनरगेा की बात को मानना चाकहए। आप न्यूनतम वेतन 400 रुपये 

करें। कृपया आप गरीब को 5 ककलो अनाज देकर लाइन में न खड़ा करें। उसे उसका हक दें। 

उसको ऊपर उठाने की बात करें। आप कहते हैं कक हम 80 करोड़ लोगों को अनाज द ेरहे हैं, 

तो क्या 80 करोड़ लोग लाइन में लगे रहेंग?े क्या वे हमेशा गरीब रहेंग?े अमीर, अमीर होता 

जाएगा, जीडीपी बढ़ती जाएगी, ककसके कलए? केवल आांकड़ों के कलए। 
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 महोदय, मझेु एक बात याद आ रही है। सषुमा स्वराज जी बहुत ही सम्माकनत नेता थीं। 

हम सभी उनको मानते थे। वह भाजपा की वररष्ठतम नेताओ ां में स ेएक थीं। मझेु याद है कक 

जब एक बार बजट पेश ककया जा रहा था, तब प्रणव मखुजी साहब कवत्त मांत्री थे। उन्होंने कहा 

था कक दादा, आांकड़ों से पेट नहीं भरता है। मैं सत्ता पक्ष को यह याद कदलाना चाह ांगी कक 

आांकड़ों से पेट नहीं भरगेा, गरीब और यवुा को रोजगार चाकहए, गरीब को वेतन चाकहए। आप 

गरीब को केवल 5 ककलो अनाज देकर आकखरी पांकक्त में खड़ा मत कररए। आप महांगाई पर 

कनयांत्रण लाइए। आप महांगाई पर कनयांत्रण क्यों नहीं कर पा रहे हैं? जो ऑयल कां पनीर् हैं, 

उनका मनुािा बढ़ता जा रहा है, लेककन क्या आप आम उपभोक्ता को कोई राहत देते हैं? 

क्या ककसानों तक कोई राहत पहुांचती है? क्या गरीब तक कोई राहत पहुांचती है?  

(1355/SPS/PS) 

आज इन््लशेन ककतना बढ़ता जा रहा है? िूड इन््लेशन के बार ेमें माननीय कवत्त 

मांत्री जी ने पाकसांग में कहा था कक हम इसका इांतजाम करेंगे, लेककन कैसे इांतजाम करेंग?े दाल, 

सकब्जयाां, सब चीजें इतनी महांगी होती चली जा रही है तो क्या केवल अनाज रहेगा? क्या 

गरीब आदमी सब्जी न खाए, प्याज न खाए, आलू न खाए, कोई सब्जी न खाए? ये सकब्जयाां 

उस तक नहीं पहुांचती हैं। अगर ये चीजें पहुांचती भी है तो महांगी कमलती हैं। … (व्यवधान) यह 

तो अपने-अपने खाने का अलग टेस्ट है, वह कोई बात नहीं है, लेककन गरीब आदमी तो प्याज 

और आलू खाता है, उसको कुछ और नहीं कमलता है। आपको आटे और दाल का भाव पता 

होना चाकहए। महोदय, आपने एलपीजी के द्वारा आांसू पौंछने की बात कही थी, लेककन आज 

आपको मकहलाओ ां और बहनों के आांसू नजर नहीं आते हैं। हम कशक्षा की बात करें तो कशक्षा 

का स्तर इस कदर कगरता चला जा रहा है कक मेर ेअपने राज्य में प्राइमरी स्कूल सकैड़ों की 

सांख्या में बांद होते चले जा रहे हैं, लेककन सरकार का उनकी ओर कोई ध्यान नहीं है। सरकारी 

स्कूलों में गरीबों के बच्चे पढ़ते हैं, अमीरों के नहीं पढ़ते हैं। हमार ेमाां-बाप सरकारी स्कूलों में 

पढ़कर ऊपर आए थे और उन्हीं के कारण आज हम यहाां पर खड़े हैं। अगर आप सरकारी 

स्कूल इस तरह से बांद करते रहेंग ेतो बच्चों के भकवष्ट्य का क्या होगा? यहाां पर नीट की बात 

कही गई। हमार ेनेता राहुल गाांधी जी ने इस बात को उठाया। उन्होंने जो कहा था, उसकी 

कजम्मेदारी कोई क्यों नहीं लेता है? आपको कजम्मेदारी तो लेनी पड़ेगी, क्योंकक आप सरकार 

में है। अगर आप कजम्मेदारी नहीं लेंग ेतो दशे आपको कदखा देगा, हमारा यवुा आपको कदखा 

देगा। बेरोजगारी की दर कदन-प्रकतकदन बढ़ती चली जा रही है। आईएलओ के आांकड़ों के 

मतुाकबक वषा 2022 में यूथ की अनएांप्लॉयमेंट हमार ेयहाां 23 प्रकतशत थी, चीन में 13 प्रकतशत, 

पाककस्तान में 11 प्रकतशत थी। सीररया, जो कक कॉकन््लक्ट जोन है, वहाां पर 22 प्रकतशत है 

तो हमार ेयूथ की यह बदहाली क्यों हो रही है? 
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महोदय, आप कस्ककलांग की बात करते हैं। क्या आपने पहले प्राइवटे सके्टर स ेबात 

की? क्या वह आपकी बात और आपकी स्कीम मानेगा, कजसको आपने इतने कवस्तार स े

अखबारों, मीकडया में कदखाया? मीकडया आप कां ट्रोल करते हैं। उस ेमीकडया में इस कदर 

कदखाया गया है, लकेकन क्या आपने उन कां पकनयों से बात की है? इस बात की क्या गारांटी है 

कक वह एक बार आपकी स्कीम का िायदा उठाकर इन बच्चों की दो-तीन महीनो में छुट्टी नहीं 

करेंगे, कजनको रोजगार कमल रहा है? ऐसे कैस ेबात बनेगी? अगर आप हमारा मेकनिेस्टो पढ़ते 

तो पहली नौकरी पक्की का वायदा हमार ेराहुल जी ने ककया था। आप उसको सनु लतेे। कें र 

में 10 लाख वैकें सीर् खाली हैं, हररयाणा में दो लाख वैकें सीर् खाली हैं, उनको भरने की 

बात क्यों नहीं की जाती है? इसके अलावा एससी, बीसी का बैकलॉग है। आप उसकी ओर 

कबल्कुल ध्यान  नहीं दे रहे हैं। आप बैकलॉग को भी भररए। प्राइवटे सेक्टर इतना ज्यादा 

आएगा तो क्या आपने वहाां पर आरक्षण कदया है? हमार ेलोग कहाां जाएांग?े रलेवे और कडिें स 

में रोजगार नहीं कमल रहा है, क्योंकक आपने सारी नौकररयाां बांद कर दी है? हमारा यवुा कहाां 

जाएगा और कस्कल इांकडया का क्या हुआ? आज के कदन बेरोजगारी इस कदर आपके सामने 

मुांह बाए खड़ी है, मगर आपको नजर नहीं आता है। अगर आपको नजर नहीं आता है तो आने 

वाल ेराज्यों के चनुाव में नजर आ जाएगा। वैसे, अभी जो उप चनुाव हुए थे, उनमें भी आपको 

नजर आ गया होगा।  

साकथयो, जब बेरोजगारी इतनी बढ़ती है तो गलत आदतें भी बढ़ जाती हैं। मेर ेअपने 

राज्य में कसरसा, कहसार, अम्बाला और पूर ेहररयाणा में नशा बढ़ता चला जा रहा है। हररयाणा 

कहाां था? हमार ेयहाां बोलते हैं कक ‘दशेाां में देश हररयाणा, कजत दूध दही का खाना’, लेककन 

आज के कदन हररयाणा ऐसा देश हो गया है, जो अपराध और नशे का कठकाना बन गया है। मैं 

एक-दो कबांदओु ां पर नजर और डालूांगी। अकग्नवीर की बात है। अकग्नवीर के खोखलेपन का 

पदाािाश राहुल गाांधी जी ने इस सदन में ककया है। सरकार ककतने ही टॉल क्लेम्स कर,े लेककन 

जब आप जमीन पर जाएांगे तो आपको असकलयत पता चल जाएगी। आपने दो कैटेगरीर् बना 

दी हैं। एक अिसर और जो साधारण जवान है, वह शहीद हो जाएगा तो उसके पररवार को 

पेंशन कमलेगी। जो गरीब का बेटा है, वह गरीब का बेटा केवल अकग्नवीर कहलाएगा, उसे केवल 

नाम कमलेगा। उसको और क्या कमलेगा? वह कैस ेजाएगा? आप सेना के साथ भी नाइांसािी 

कर रहे हैं, हमार ेयवुा के साथ भी नाइांसािी कर रहे हैं और हमार ेजवान के साथ भी आप 

नाइांसािी कर रहे हैं। 
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सर, हररयाणा की आबादी देश की लगभग दो प्रतिशि है, लेतकन सेना में हमारा तहस्सा 

दस प्रतिशि के करीब है। आज के तदन आपने हमार ेयुवाओ ंके तलए क्या इंसेंतिव छोड़ तदया 

है? कुछ नहीं छोड़ा है। यह योजना पूरी िरह से यवुा तवरोधी है, जवान तवरोधी है और सेना 

तवरोधी है। हम तिमांि करिे हैं तक आप अतननवीर योजना को इतमतिएिली खत्म कीतजए और 

‘जय जवान, जय तकसान’ के नारे को तिर से बुलंद कीतजए। तकसान को भी खशुहाल कीतजए, 

जवान को भी खुशहाल कीतजए। 

सर, एससी-बीसी की बाि मैंने कही। न बैकलॉग खत्म तकया जा रहा है और न ही नई 

नौकररया ं तमल रही हैं। प्राइवेि सेक्िर में भी इनके तलए कुछ नहीं है। इनकी प्री-मेतिक और 

पोस्ि-मेतिक स्कॉलरतशप के साथ नाइंसािी की जािी है, समय पर बच्चों को नहीं दी जािी है। 

हररयाणा में मेतिकल दस हजार के करीब स्िूिेंि्स थे। उनको िीन-चार साल से स्कॉलरतशप 

नहीं दी गयी। जब चनुाव आया, िब आपने ररलीज़ की। इसमें भी गरीबों के साथ राजनीति! क्या 

आप हमार ेएसी-बीसी के साथ भी राजनीति करेंगे? क्या पैसे की इिनी तकल्लि है तक आप 

गरीब से गरीब को उसकी स्कॉलरतशप नहीं देना चाहिे? िॉ. अंबेिकर स्कॉलरतशप से ही आगे 

पढ़ पाए थे। िॉ. अंबेिकर इकोनॉतमस्ि थे। लेतकन अगर आप बच्चों को मौका ही नहीं देंगे िो वे 

कहां से आगे तनकलेंगे?  

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्या, यह संसद है, हररयाणा तवधान सभा नहीं है। इसका जवाब 

माननीय मंत्री जी कैसे देंगी? 

कुमारी सैलजा (ससरसा) : सर, यह बजि है। इसमें हररयाणा राज्य की अनदेखी हुई है। … 

(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : यह बजि िो है, लेतकन राज्य के तवषय पर माननीय मंत्री जी कैसे जवाब दे 

सकिी हैं?  

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : सही बाि कहनी चातहए। 

… (व्यवधान) 

कुमारी सैलजा (ससरसा) : सर, आप अध्यक्ष हैं, लेतकन आप राजस्थान से हैं और आप 

राजस्थान से प्यार करिे हैं। … (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : मैं राजस्थान तवधान सभा में बोलंूगा। 

कुमारी सैलजा (ससरसा) : आपने स्पेशल कंपोनेंि प्लान खत्म कर तदया। सब प्लान बंद कर 

तदए और सारे िण्ि्स िायविट तकए जािे हैं। एकाध तदन पहले तहन्दसु्िान िाइम्स में ररपोिट थी 

तक मध्य प्रदेश में िण्ि्स िायविट कर तदए गए। तकस चीज के तलए गए- गऊशालाओ ंके तलए। 

गऊशाला और एससी-एसिी का क्या लेना देना है? लेतकन एससी-एसिी के िण्ि्स आप 
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गऊशालाओ ंमें दे रहे हो। यह िायवजटन हो रहा है और सरआेम हो रहा है। क्यों आप गरीबों के 

बजि पर, एससी-एसिी के बजि पर िाका िाल रहे हैं?  

 सर, जहां िक हेल्थ की बाि है िो हेल्थ पर एक्सपेंतिचर तगरिा चला जा रहा है। तपछले 

दो साल में बजि एतस्िमेि्स और बजि एक्सपेंतिचर में दो प्रतिशि का िकट  आ गया है। आगे 

यह और तगरिा चला जाएगा। हेल्थ सेक्िर में आपकी कतमिमेंि कोतवि के िाइम िो तदखी थी, 

लेतकन उसके बाद भूल गए।  

 सर, यह बरुा मनाने की बाि नहीं है, क्योंतक अपना राज्य िो अपना ही होिा है, इसतलए 

मझुे बोलन ेदीतजए। हररयाणा के कुरुके्षत्र में माननीय प्रधान मंत्री जी ने आयषु यूतनवतसटिी का 

िाउंिेशन स्िोन रखा था। लेतकन आज िक एक पत्थर नहीं लगा है। माननीय तवत्त मंत्री जी 

पिा करें। तसरसा में मेतिकल कॉलेज का नींव पत्थर महामतहम राष्ट्िपति महोदया ने रखा था, 

लेतकन वहां अभी िक िेंिर िक नहीं हुआ है।  

 आपने बच्चों के बार ेमें एक शब्द नहीं कहा है। कुपोषण सबसे ज्यादा हमार ेयहां है। 

नलोबल हंगर इंिेक्स, 2023 के मिुातबक 125 देशों में इंतिया की दर 111 है। तपछले साल 107 

थी, इस साल 111 पर हम आ गए हैं। भखुमरी, कुपोषण और बच्चों के तलए आप क्या कर रहे 

हैं? मतहलाओ ंकी जहां िक बाि है िो हमारी बाि सनु लेिे, राहुल जी ने प्रोतमस तकया था तक 

हर गरीब पररवार में हम एक मतहला को एक लाख रुपये देंगे। अगर आप यह दे देिे िो मतहलाओ ं

का अपन ेआप उद्धार हो जािा। आप हमारी बाि मान लें। इसमें कोई शमट की बाि नहीं है तक 

आपके पास आइतियाज़ नहीं हैं, हमार ेपास हैं। आप हमार ेआइतियाज़ ले लें, सझुाव ले लें िो 

देश का भला हो जाएगा।  

हमार ेपूवट मखु्यमंत्री अब यहा ंमंत्री हैं। उनके पास बहुि बतढ़या मंत्रालय है। आपको नाम 

बदलने का बड़ा शौक है। जेएनयूआरएम, राजीव आवास योजना के नाम से आपको थोड़ी 

तदक्कि है, शायद निरि है िो आपने नाम बदलकर स्मािट  तसिी रख तदया। िरीदाबाद तदल्ली 

से दो कदम दूर है। It is an overgrown urban slum. वह कहा ंसे स्मािट  तसिी है? हर जगह 

कचर ेके ढेर हैं। तमलेतनयम तसिी गरुूग्राम से मंत्री और एमपी का दो तदन पहले इंिरव्यू छपा था 

तक वहा ंकचरा प्रबंधन की क्या बदहाली है? आप उनकी बाि ही सनु लें। 

(1405/YSH/SM) 

 वहां पर क्या हो रहा है? मैं उम्मीद करिी ह ूँ तक यहां पर जो माननीय पूवट मुख्य मंत्री हैं, 

वे अपनी कुलीग की बाि सनुेंगे। दूसर,े िरीदाबाद के एक और केन्रीय मंत्री हैं, उनकी बाि 

सनुेंगे। आप इन शहरों का थोड़ा कल्याण कीतजए। मैं जानिी ह ूँ तक आप हररयाणा की िरि से 

हिाश हो चकेु हैं, लेतकन हररयाणा की जनिा के तलए आपको 10 सालों का मौका तमला िो 

आप कुछ िो कर दीतजए। हररयाणा के तलए कुछ िो कर दीतजए।  
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स्वच्छ भारि का कहीं पर तजक्र ही नहीं है। शायद आप भूल गए हैं। वह ऐनक भी िेि 

हो गई, जो आपने गांधी जी की ले ली थी और हर दीवार पर तचपका दी थी। वह ऐनक भी अब 

नजर नहीं आ रही है। पिा नहीं क्या हुआ, शायद उस कचर ेमें ही आपने उसको भी तलप्त कर 

तदया है।  

 सर, यहा ंपर अभी माननीय रलेवे मंत्री जी थे। चतलए, रलेवे की बाि मेर ेकुलीनस कर 

लेंगे। मैं तसिट  एक-दो तमनि लेकर अपना भाषण खत्म करंूगी। हररयाणा में रेलवेज़ का भी जो 

हाल है, उसे मेर ेकुलीग तििेल में बिा देंगे, लेतकन मैं एक-दो बािें जरूर कह ंगी तक उस समय 

जो मखु्य मंत्री थे, उन्होंने गिुगांव-िरीदाबाद के तलए जनवरी, 2016 में कहा था और ि्तवि 

तकया था, लेतकन आज िक उसका कुछ नहीं हुआ। बल्लभगढ मेिो सैंक्शन हुई थी, लेतकन 

आज िक उसके बार ेमें कुछ पिा नहीं है। उसके तलए न कोई प्रावधान तकया गया, न ही 

एनसीआर का ध्यान रखा गया और न हमार ेराज्य का ध्यान रखा गया।  

 सर, इंिरनेशनल एयरपोिट वषट 2019 में प्रॉतमस हुआ था। तहसार में वषट 2021 िक 

इंिरनेशनल एयरपोिट को कंप्लीि हो जाना चातहए था, लेतकन उसका कोई तजक्र नहीं है, न ही 

उसके बार ेमें कुछ मालूम है। इसके अलावा मैं न्यतुक्लयर प्लांि, गोरखपुर के बार ेमें बिाना 

चाह ंगी। तहसार के पास गोरखपरु है। आपने एनजी के बारे में कािी कुछ कहा है। हमें कािी खुशी 

है, लेतकन उसका क्या हुआ? आप उसका भी थोड़ा तजक्र कर दें तक वह तकस स्िेज पर है, कब 

शरुू होगा? हम उसे कब देखेंगे और हमें वहां से तबजली कब तमलेगी? अगर माननीय तवत्त मंत्री 

महोदया उस न्यतुक्लयर प्लांि के बार ेमें भी बिा दें िो उसके बारे में हमें पिा चलेगा।  

 सर, आज के तदन कुछ और बचा नहीं है। यूथ ने आपको पतनश कर तदया, मतहलाओ ंने 

आपको पतनश कर तदया। आपने हमारे तकसानों की इंसल्ि की। उन्होंने भी आपको पतनश कर 

तदया। अतननवीर न ेआपको पतनश कर तदया। यह बहुि दखु की बाि है तक आप तिर भी नहीं 

सनु रहे हैं। अगर माननीय प्रधान मंत्री जी इंिरवीन करें िो हम देश के तलए केवल यह चाहिे हैं 

तक आप देश को बिाइए तक देश आपको जो तदशा तदखा रहा है, क्या आप उससे कोई सीख 

ले रहे हैं? आप उससे कुछ सीख लें। आप अतननवीर को स्कै्रप कीतजए। एमएसपी को लीगल 

गारिंी दीतजए और िामट लेबर के तलए, हर लेबर के तलए 400 रुपये प्रतितदन कर दीतजए, वरना 

आपका वही हाल होगा, जो बाकी देश ने आपको तदखाया है।… (व्यवधान)  

 यह स्लोगन की सरकार है इसतलए आपका आतखरी स्लोगन यह है तक ‘कुसी को 

बचाओ, तमत्रों पर लिुाओ।’ 

(इति) 
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1408 बजे 

श्री सिप्लि कुमार दिे (सिपुरा पसिम) :  माननीय अध्यक्ष महोदय, मैं नॉथट ईस्ि के एक छोिे राज्य 

से सांसद के नािे चनुकर आया ह ूँ। वहां के तसिट  दो ही एमपी हैं। तसतक्कम के बाद वह सबसे छोिा 

राज्य है। आज मझेु इस बजि के ऊपर बोलने का मौका तदया गया, इसतलए मैं हमार ेदल के सबसे 

बड़े नेिा, देश के यशस्वी प्रधान मंत्री आदरणीय नरने्र भाई मोदी जी का आभार प्रकि करिा ह ूँ। 

साथ ही साथ तनमटला सीिारमण जी ने तजस िरह से इस बजि को प्रस्ििु तकया है, उसकी मैं 

सराहना करिा ह ूँ और उसके समथटन में खड़ा हुआ ह ूँ।  

(1410/RAJ/RP) 

माननीय अध्यक्ष महोदय, सैलजा जी बोल रही थीं, िो मैं सनु रहा था। नरने्र भाई मोदी जी 

ने वषट 2014 से प्रधान मंत्री के रूप में काम शरुू तकया है। उस समय 10 साल की यूपीए गवनटमेंि जो 

आतथटक तस्थति छोड़ कर गई थी, िो यह अनमुान तकया जा रहा था तक भारि फे्रजाइल पांच देशों में 

चला जाएगा। माननीय प्रधान मंत्री नरने्र भाई मोदी जी के नेिृत्व में एक पारदशी आतथटक व्यवस्था 

लागू की गई है। आतथटक तवषमिा और कोरोना काल के बावजूद भी, आज के आतथटक सवे में अनमुान 

लगाया गया है तक जीिीपी 6.5 प्रतिशि से 7 प्रतिशि िक रहेगी। यह बजि एक िोक्स्ि बजि है। 

…(व्यवधान) लगभग 48 लाख करोड़ रुपए का बजि पेश तकया गया है। इसमें वषट 2023-24 से 

लगभग 18.2 प्रतिशि कैतप िल एक्सपेंतिचर ज्यादा है। जब कैतपिल एक्सपेंतिचर बढ़ाया जािा है, 

िो इसका मिलब है तक इंफ्रास्िक्चर और जॉब ऑपचुटतनिी बढ़िी है। इसके साथ-साथ िेिरतलज्म, 

स्िेि के बार ेमें बिाया जािा है। मैं तनमटला सीिारमण जी को धन्यवाद देिा ह ं तक इन्होंने ऐसा बजि 

पेश तकया है तजसमें 4 लाख, 82 हजार करोड़ रुपए, इस बजि से सभी राज्यों का शेयर ज्यादा 

जाएगा। इस तलए सैलजा जी दो राज्यों के बार ेमें बाि कर रही थी। यह हो सकिा है तक कांगे्रस के 

खािे में तबहार और आंध्र प्रदेश नहीं है। हमार ेखािे में ये दोनों राज्य हैं और बाकी अन्य सभी राज्य 

भी हैं।…(व्यवधान) इसतलए इस बजि के माध्यम से माननीय प्रधान मंत्री जी ने सवाांगीण तवकास की 

िरि रुख तकया है। वषट 2013-14 में बजि 16 लाख करोड़ रुपए के आस-पास होिा था, जो कांगे्रस 

का लास्ि बजि था, आज वह 48 लाख करोड़ रुपए िक पहंुचा हुआ है।…(व्यवधान) इन पांच सालों 

में 4.1 करोड़ यवुाओ ंको रोजगार कौशल योजना से अतनांग के अवसर महैुया कराए जाएगंे। अभी 

रोजगार के बार ेमें बाि हो रही थी।…(व्यवधान) मैं उस पर आिा ह ं।…(व्यवधान) देश के 500 िॉप 

कंपनीज रोजगार सजृन कर सकिी हैं। इन 500 कंपतनयों में पोिटल के माध्यम से ऐतप्लकेशन लेकर 

एक करोड़ यवुाओ ंको इंिनटतशप का मौका तदया जाएगा। 

(1415/KN/NKL) 

हम तस्कल के बार ेमें छोिी उम्र से सनुिे आ रहे हैं तक जापान, कोररया, चीन में तस्कल इिनी ज्यादा 

है तक लोग घर में बैठ कर काम कर सकिे है। वे मोबाइल बना लेिे हैं, बाकी सब काम करिे हैं और 

हर आदमी के पास काम है, रोजगार है। यह सनुिे-सनुिे मैं 52 साल क्रॉस करके 53वें साल में पहंुच 

गया ह ं। मैं माननीय प्रधान मंत्री नरने्र भाई मोदी जी व तनमटला सीिामरण जी को धन्यवाद देना चाहिा 

ह ं। आपने ऐसा बजि पेश तकया है, तजससे यवुाओ ंको गारिंी के साथ रोजगार तमलने का अवसर 
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आया है। मोदी जी की गारंिी की बाि हो रही थी। मोदी जी की गारिंी है और अभी भी है। इस बजि 

में भी है।… (व्यवधान)  

माननीय अध्यक्ष महोदय, मैं कल्याण दा की बहुि श्रद्धा करिा ह ं। दादा मेर ेसे बड़े हैं। मैं जब 

लोक सभा में चुनकर आया था िब आपने बहुि प्यार से बंगला में तबप्लव बोला था। दादा, मैं आपकी 

श्रद्धा करिा ह ं। … (व्यवधान) मैं एक बाि कहना चाहिा ह ं। मैं अंतिम पंति में बैठा हुआ व्यति ह ं, 

एक छोिे से राज्य से, छोिे से गांव से आया हुआ व्यति ह ं। आप मेरी बाि भी सनुा करो। अभी यहां 

सैलजा जी ने बोला था तक जो अंतिम व्यति के बार ेमें सनेु, मैं िो बोलने के तलए खड़ा ह ं। सैलजा जी 

मझेु संरक्षण दे दीतजए। … (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष जी, हमार ेयहां कॉलेजों, यूतनवतसटिीज में बड़ी मात्रा में कैम्पस सेलेक्शन 

होिा है। अच्छे कॉलेजों में िो 100 परसेंि कैम्पस सेलेक्शन होिा है, तकन्िु तकसी गांव में कॉलेज हो 

या छोिे तजले में हो, उसमें कैम्पस सेलेक्शन नहीं होिा है। एक-दो परसेंिेज में होिा है। यवुा पढ़ने के 

बाद आशा करिा है तक मुझे कुछ रोजगार तमलेगा। आप मानकर चतलये तक तकसी कैम्पस से 30 

परसेंि कैम्पस सेलेक्शन हो गया और बाकी 70 परसेंि लोग रह गए, इनके मन में इनतियररिी 

कॉम्प्लेक्स आिा है। वे फ्रस्िेशन के तशकार होिे हैं, ड्रनस के तशकार होिे हैं। माननीय प्रधान मंत्री जी 

ने गरीब बच्चों के तलए बजि में प्रावधान रखा है तक यतद आपका कैम्पस सेलेक्शन नहीं भी हो, हमार े

देश में जो बड़ी-बड़ी कंपतनयां हैं, जो िॉप-500 कंपतनयां हैं, उनमें आपको इंिनटतशप करने का 100 

परसेंि मौका मोदी जी की गारिंी दे रहा है। … (व्यवधान) उसमें पहले महीने 6000 रुपये और उसके 

बाद उनको एक साल िक पर-मंथ 5000 रुपये तदए जाएगंे। उसमें उनकी िेतनंग होगी। यतद उनमें 

क्वातलिी हो, िो उसी कंपनी में उनका चयन भी हो जाएगा। आज देश में जॉब की कमी है, ऐसा नहीं 

है। पारदतशटिा की कमी है, तस्कल्स की कमी है। तजसके अंदर तस्कल है, एक्सपीररयंस है, मैंने देखा 

है तक वह आज इस कंपनी में है और कल उस कंपनी में चला जािा है। वह यहां छोड़ कर वहां चला 

जािा है, तकन्ि ुगरीब बच्चा तजसके पास एक्सपीररयंस नहीं होिा है, तजसका कैम्पस सेलेक्शन नहीं 

होिा है, आज नरने्र भाई मोदी जी वहां खड़े हैं तक मैं गातजटयन ह ं, मैं िमु्हार ेसाथ ह ं, मैं गरीब के साथ 

ह ं, मैं एससी के साथ ह ,ं मैं एसिी के साथ ह ं, मैं दतलि के साथ ह ं। यह बजि वह दशाटिा है। लम्बे 

समय िक कांगे्रस का राज था, तकंि ुकांगे्रस ने कभी भी उस दृति से यवुाओ ंको देखा ही नहीं। … 

(व्यवधान) 

(1420/VB/VR) 

 माननीय अध्यक्ष महोदय, इस बजि में तशक्षा, रोज़गार और तवकास के तलए 1.48 करोड़ 

रुपए का प्रावधान तकया गया है। यहाूँ से आवाज़ उठ रही थी, कह रहे थे तक कोई व्यवस्था ही नहीं 

है। लेतकन इसमें बड़ी मात्रा में प्रावधान तकया गया है।   

 महोदय, इस बजि में तकसानों के तलए 1.52 लाख करोड़ रुपए रखे गए हैं। माननीय सैलजा 

जी तकसानों की बाि कह रही थी। मैं उनसे कहना चाहिा ह ूँ तक बजि में तकसानों के तलए 1 लाख 

52 हजार करोड़ रुपए हैं और इसके अलावा, इसमें ितिटलाइज़र के तलए 1.75 लाख करोड़ रुपए 

एक्स्िा हैं। वह रातश भी तकसान के तलए दी जा रही है।  
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 माननीय प्रधानमंत्री नरने्रभाई मोदी जी के नेिृत्व में तपछले दस सालों में, वषट 2014 से 

2023 िक लगभग 14 लाख करोड़ रुपए एमएसपी में तदय ेगये हैं। माननीय सैलजा जी हररयाणा के 

बार ेमें बाि कर रही थीं, आपके हररयाणा में भारिीय जनिा पािी की सरकार द्वारा तकसानों को 

सबसे ज्यादा एमएसपी दी जािी है।  

 आपने एयरपोिट के बार ेमें कहा। तहसार में एयरपोिट िैयार हो चकुा है, आप वहाूँ से हवाई 

जहाज पर चढ़ सकिे हैं।… (व्यवधान) आप मझुसे ज्यादा हररयाणा को जानिी हैं क्योंतक आपने 

वहाूँ जन्म तलया है। जब मैं तदल्ली में नया-नया आया था िब आप मंत्री थीं। आपको कैसे मालूम 

पड़ेगा? मैं आपका आदर-सम्मान करिा ह ूँ। आज आपने तजस िरह से तनमटला जी को धन्यवाद देिे 

हुए अपनी बाि की शरुुआि की, यह एक अलग ही गेस्चर है। मैं इसकी सराहना करिा ह ूँ। 

 महोदय, आज नरने्रभाई मोदी जी का तकसानों के प्रति काम करने का जो िरीका है, उसी 

के कारण आज भारि दतुनया में दनुध उत्पादन में नम्बर वन पर है। यह कैसे हुआ? अगर तकसानों के 

तलए काम नहीं हुआ िो यह कैसे हुआ? कांगे्रस के जमाने में यह नम्बर वन िो था नहीं। यह था क्या? 

… (व्यवधान) मझेु िेिा तदखा दीतजए। मैं अध्यक्ष जी से तनवेदन करूूँ गा तक िेिा मांग लीतजए। वषट 

2014 से पहल ेदनुध उत्पादन में देश की तस्थति क्या थी। आज यह दनुध उत्पादन में नम्बर वन है। 

मोिे अनाजों के उत्पादन में नम्बर वन है, चावल और गेह ूँ के उत्पादन में नम्बर िू पर है। अगर मोदी 

जी ने तकसानों के तलए काम नहीं तकया, िो खेिी में यह जो िलन है, वह कहाूँ से आिा है? वह 

पातकस्िान से िो नहीं आिा है।… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : तबप्लव जी, आप एक बाि बिाए।ं बंगाल और बंगाल में मतहला सदस्यों का क्या 

है? ये आपको बंगाल पर सबसे ज्यादा िोक रही हैं। 

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : बंगाल वाले आपको सबसे ज्यादा क्यों िोक रहे हैं? आप इनको बंगाल में जवाब 

दे दीतजए। 

… (व्यवधान) 

श्री बिप्लि कुमार देि (बिपुरा पबिम) :  यह बाि मझेु ज्यादा उत्सातहि कर रही हैं।… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : प्लीज, शांि रहें। 

 इनको बंगाल की भाषा में जवाब दे दीतजए।  

श्री तबप्लब कुमार देब (तत्रपरुा पतिम) :  जवाब दे देंगे।… (व्यवधान) दादा, मैं बंगाल में जाना नहीं 

चाहिा ह ूँ, आप मझेु क्यों लेकर जाना चाहिे हैं? … (व्यवधान) 

(1425/PC/SAN) 

 माननीय अध्यक्ष महोदय, श्री नरने्र मोदी जी ऐसे प्रधान मंत्री हैं, जब तकसी बच्चे का जन्म 

होिा है, मां और बच्चे के साथ प्रधान मंत्री, ‘प्रधान मंत्री माितृ्व वंदना योजना’ को लेकर खड़े हो 

जािे हैं। … (व्यवधान) बच्चे के जन्म के बाद मां और बच्चे के तलए ‘उज्ज्वला योजना’ के माध्यम से 

गैस चूल्हा फ्री में देिे हैं। … (व्यवधान) ‘सूयट घर योजना’ के माध्यम से गरीब लोगों को तबजली फ्री 

तमलिी है। … (व्यवधान) ‘प्रधान मंत्री आवास योजना’ के माध्यम से घर फ्री तमलिा है। … (व्यवधान) 
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‘प्रधान मंत्री शौचालय योजना’ के माध्यम से शौचालय फ्री, ितबयि खराब हो, िो ‘आयषु्ट्मान भारि 

योजना’ के माध्यम से पांच लाख रुपए का हैल्थ इंश्योरेंस है, जो तक दतुनया में सबसे बड़ा हैल्थ 

इंश्योरेंस है, उसे श्री नरने्र मोदी जी लेकर आए हैं। … (व्यवधान)  

 घर से तनकलना है, िो अिल जी ने ‘प्रधानमंत्री सड़क योजना’ की शरुूआि की थी, तजससे 

अब लोग अपने घर से तनकलकर पक्के रास्िों पर चल सकिे हैं। … (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य, प्लीज, बैठे-बैठे तिप्पणी न करें।  

… (व्यवधान) 

श्री सिप्लि कुमार देि (सिपुरा पसिम) :  अध्यक्ष महोदय, इसके साथ-साथ घर में पानी की व्यवस्था 

की गई है। ‘जल जीवन तमशन’ के माध्यम से हर घर में मफु्ि पानी पहंुचाने की व्यवस्था प्रधान मंत्री 

जी ने की। … (व्यवधान) खाना बनाने के तलए घर में गैस चूल्हा होना चातहए, मफु्ि राशन 80 करोड़ 

लोगों को तदया जा रहा है। यह अगले पांच सालों िक चलेगा। मैं यह कहना चाहिा ह ं तक जन्म के 

समय भी मोदी जी हैं, खाना पकािे समय भी मोदी जी हैं, घर में रहने की व्यवस्था भी मोदी जी करिे 

हैं, रास्िे पर चलने के तलए भी मोदी जी हैं, नेशनल हाईवेज और एक्सपे्रस-वेज़ बनाने के तलए भी 

मोदी जी हैं। इसका पररणाम है तक आज देश की 25 करोड़ िैमलीज़ गरीबी रखेा से ऊपर उठकर 

मध्यम वगट में पहंुच गई हैं। … (व्यवधान) अब आप लोग नहीं चाहिे हैं तक वे लोग गरीबी रखेा से 

ऊपर उठकर मध्यम वगट में पहंुचें, िो मैं क्या करंू? … (व्यवधान) 

 सैलजा जी बोल रही थीं तक िीसी के तलए, एससी-1, 2 के तलए क्या तकया गया है? जो गरीब 

और तपछड़े लोग हैं, यह चीज उन लोगों को ही ज्यादा तमलिी है। जब मैं तत्रपरुा में मखु्यमंत्री के नािे 

काम कर रहा था, िो माननीय प्रधान मंत्री जी के मागटदशटन में मैंने एक और स्कीम भी लॉन्च की थी। 

जीवन भर के तलए िो सब स्कीम्ज हैं, घर भी है, मकान भी है, रास्िा भी है, तबजली भी है, पानी भी 

है, खाना भी है, चावल भी है, अनाज भी है, लेतकन तत्रपरुा में यतद तकसी गरीब पररवार के तकसी 

सदस्य की मतृ्य ुहो जािी है, िो अंतिम संस्कार के तलए दो हजार रुपए मोदी जी के नेिृत्व में वहां 

की सरकार देिी है। … (व्यवधान) मतृ्य ुके बाद लोगों के पररजनों के तलए स्मतृि का रास्िा मैंने 

बनाया, शमशान में अपने मािा-तपिा जी की स्मतृि में पेड़-पौधे लगा दीतजए, वे पेड़-पौधे लोगों को 

ऑक्सीजन देने का काम करेंगे। … (व्यवधान) उससे राहुल गांधी जी को भी आक्सीजन तमलिी है 

और हम लोगों को भी ऑक्सीजन तमलिी है। … (व्यवधान) मेर ेतमत्रों, यह कायट भी मोदी जी ने ही 

तकया है। … (व्यवधान) 

 माननीय अध्यक्ष महोदय, सैलजा जी मतहला हैं। हमारी माननीय तवत्त मंत्री भी मतहला हैं। … 

(व्यवधान) श्रीमिी इंतदरा गांधी मतहला प्रधान मंत्री थीं। … (व्यवधान) उसके बाद सोतनया जी यूपीए 

सरकार के दस सालों में, यूपीए की चेयरपसटन थीं। … (व्यवधान) मीसा जी यहां बैठी हुई थीं, अभी 

शायद नहीं हैं। … (व्यवधान) अच्छा हैं? उधर बैठी हैं मेरी बहन। … (व्यवधान) सोतनया जी 33 

परसेंि ररजवेशन का तबल लाना चाहिी थीं, आपकी पािी के लोगों ने उसे िाड़कर स्पीकर के सामने 

िें क तदया था। … (व्यवधान) दो-दो मतहला, इंतदरा गांधी जी और सोतनया जी, इिनी प्रभावशाली 

होिे हुए भी, यूपीए की चेयरपसटन होने और चाहने के बावजूद भी मतहलाओ ंके तलए 33 प्रतिशि 
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आरक्षण नहीं लाई।ं … (व्यवधान) माननीय प्रधानमंत्री श्री नरने्र मोदी जी के नेिृत्व में, मैं गवट करिा 

ह ं, दोनों हाउस में मतहला आरक्षण तबल लाने में सिल रहे और करके तदखाया। … (व्यवधान) मरे े

तमत्रों, 2029 में 33 प्रतिशि ररजवेशन से मतहलाओ,ं बहनों को इसी हाउस में लाया जाएगा। … 

(व्यवधान) 

(1430/CS/SNT) 

एसएचजी ग्रपु, आज 10 करोड़ बहनें एचएचजी ग्रपु्स में काम करिी हैं।… (व्यवधान) रोजगार करिी 

हैं, वे स्वरोजगारी बनी हैं।… (व्यवधान) ड्रोन दीदी, हम शहर के लोग ड्रोन चलाएगंे, इसके बार ेमें 

आइतिया नहीं था, आजकल गाूँव में बैठी एसएचजी ग्रपु की मतहला ड्रोन चलािी है।… (व्यवधान) 

तकसानों की िसलों की देखभाल करािी हैं।… (व्यवधान) वह ितिटलाइजर देने की व्यवस्था करिा 

है।… (व्यवधान) क्या कभी तकसी गाूँव में तकसी मतहला ने कभी सोचा था तक मैं ड्रोन चलाऊूँ गी? … 

(व्यवधान) बजि में इसके तलए 400 करोड़ रुपया तदया गया है।… (व्यवधान) मेरी बहनों आप ड्रोन 

नहीं चलाएगंी, आपको प्लेन तदया जाएगा, तचंिा मि कीतजए।… (व्यवधान) मैं नॉथट-ईस्ि से आिा 

ह ूँ, कांगे्रस के शासन में वहाूँ मात्र 9 एयरपोिट थे, आज माननीय प्रधानमंत्री जी के नेितृ्व में नाथट-ईस्ि 

में 16 एयरपोिट हैं। अभी हमार ेरलेवे मंत्री जी यहाूँ बैठे हुए थे, नॉथट-ईस्ि के सभी राज्यों में रले 

कनेतक्ितविी लाने वाले माननीय प्रधानमंत्री नरने्र भाई मोदी जी हैं।… (व्यवधान) कांगे्रस का लंबे 

समय िक शासन नॉथट-ईस्ि में रहा है। उस समय वहाूँ करप्शन के ऊपर करप्शन, स्कैम के ऊपर 

स्कैम, इसके अलावा इन्होंने कुछ नहीं तकया। मैं यह सब कुछ आपके सामने रखने वाला ह ूँ।… 

(व्यवधान) इस बजि में 3 लाख करोड़ रुपये का प्रावधान मतहलाओ ंऔर उनसे संबंतधि स्कीम्स के 

तलए रखा गया है।… (व्यवधान) इसका मिलब है तक इस बजि में तकसानों के तलए भी प्रावधान है, 

मतहलाओ ंके तलए भी प्रावधान है, यवुाओ ंके तलए भी प्रावधान है और हमारी आम जनिा के तलए 

भी प्रावधान है।  

 महोदय, यहाूँ संतवधान की बाि उठी है। संतवधान की प्रति हाथ में लेकर शपथ ग्रहण करनी 

पड़िी है। कांगे्रस ने 70 बार देश में धारा 356 लगाकर इस संतवधान की हत्या की हुई है।… (व्यवधान) 

दादा, आप बोलिे हो।… (व्यवधान) ममिा दीदी ने भी कांगे्रस को इसीतलए छोड़ा था, सीपीएम का 

साथ छोड़ा था।… (व्यवधान) वह दीदी के साथ थी और इसीतलए दीदी ने छोड़ तदया और छोड़कर 

िणृमूल कांगे्रस बनाई। कांगे्रस और कम्यतुनस्ि के लोगों ने, कम्यतुनस्ि्स की सत्ता के समय दीदी का 

माथा ििा था और उस समय दीदी को 28-29 िांके लगे थे। कांगे्रस और कम्यतुनस्ि्स, जो आज 

साथी हैं, उन्हीं लोगों ने ऐसा तकया था और दीदी को स्िेचर पर एक ररक्शा वाला उठाकर लाया 

था।… (व्यवधान) दादा, मैं झूठ नहीं बिा रहा ह ूँ, मैं सच बिा रहा ह ूँ।… (व्यवधान) आज आप उनके 

साथ बैठे हो।… (व्यवधान) तजन्होंने दीदी का माथा ििाया, आप उनके साथ बैठे हो।… (व्यवधान) 

दीदी देख रही हैं और इसीतलए दीदी ने बंगाल में कंप्रोमाइज नहीं तकया।… (व्यवधान) बंगाल में दीदी 

में दम था, इसतलए इन लोगों के साथ समझौिा नहीं तकया और दादा आप इनके साथ बैठे हो।… 

(व्यवधान) दादा, आप यहाूँ बैठे हुए सनु्दर नहीं लगिे हो, आप इधर बैतठए।… (व्यवधान) 

कल्याण दादा, आपका नाम कल्याण है, कल्याण करो, आप इधर आओ और मोदी के साथ 
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रहकर ही कल्याण कर सकिे हो, वहाूँ बैठकर कल्याण नहीं कर सकिे हो, वहाूँ एक पररवार, 

तसिट  गाूँधी पररवार का कल्याण करने वाले लोग हैं। … (व्यवधान) 

(1435/IND/AK) 

 अध्यक्ष महोदय, मैं तत्रपरुा से आिा ह ं और एक बार तमिल में तत्रपुरा के अंदर कांगे्रस की 

सरकार आई थी। अपनी ही सरकार में राष्ट्िपति शासन जारी करके कांगे्रस ने अपनी तमत्रिा 

रखन ेके तलए वहां सीपीएम को बैठाया। मेरी छोिी-सी स्िेि में राष्ट्िपति शासन लागू तकया और 

सीपीएम को वहां बैठा तदया।… (व्यवधान) मनमोहन तसंह जी 10 साल िक देश के प्रधान मंत्री 

रहे हैं। वे असम से राज्य सभा एमपी रहे। गोगोई जी सदन में बैठे हैं। असम से राज्य सभा एमपी 

रहने के बावजूद भी वे नाथट-ईस्ि में एक बार भी नहीं गए और मैंन ेअपने के्षत्र में िो उनकी िोिो 

भी नहीं देखी। प्रधान मंत्री नरने्र मोदी जी अब िक नाथट-ईस्ि में 90 बार जा चकेु हैं और 

मंतत्रपररषद में बैठे हुए लोगों ने 700 बार नाथट-ईस्ि में प्रवास तकया है। आज नाथट-ईस्ि के राज्य 

85 परसेंि ज्यादा कृतष उत्पाद को एक्सपोिट करिे हैं।… (व्यवधान) 

 अध्यक्ष जी, ये लोग संतवधान की बाि करिे हैं। वषट 1975 में इमरजेंसी लगान ेवाला 

कौन है? इमरजेंसी तकसतलए लगाई थी? देश में इमरजेंसी िब लगिी है, जब देश में आपािकाल 

होिा है या देश में तिजास्िर होिा है या कोई यदु्ध होिा है। वषट 1975 में इमरजेंसी क्यों लगी, 

तकस कारण से लगी, यह सभी जानिे हैं। एक व्यति के तलए, एक पररवार के तलए भारि जैसे 

गणिांतत्रक देश में इमरजेंसी लगा दी गई और ये संतवधान लेकर घूमिे हैं।… (व्यवधान) इस देश 

में एक पररवार के तलए, एक व्यति के तलए, इंतदरा गांधी के तलए इमरजेंसी लगाई गई। देश में 

कोई यदु्ध नहीं था, कहीं भीषण बाढ़ नहीं आई थी, कोई आपािकाल की तस्थति नहीं थी। ये 

लोग आज संतवधान की बाि कर रहे हैं। बाबा साहब अम्बेिकर को कांगे्रस ने इलेक्शन में हराने 

का काम तकया है। उन्हें हाउस में नहीं जाने तदया और माननीय प्रधान मंत्री नरने्र मोदी जी को 

मैं सैल्यूि करिा ह ं तक उन्होंने पंच िीथट बनाकर इन्हें जवाब तदया, जो हम सब के साथ है। 

 अध्यक्ष जी, हमारे देश में जॉब की कमी नहीं है। हमार ेदेश में तस्कल की कमी थी, तजसके 

तलए तस्कल िेवलपमेंि तमतनस्िी भी नरने्र भाई मोदी जी ने बनाई और राजीव प्रिाप रूड़ी जी, 

मेर ेतमत्र यहां बैठे हुए थे, वे पहले मंत्री बन ेथे।… (व्यवधान) जोशी जी, आप यह बाि कह कर 

क्यों दखु देिे हैं तक जनिा ने हिाया। ये लोग िीन इलेक्शन मोदी जी के सामने हार ेहैं। िीन 

चनुावों में इनकी संख्या तमलाकर भी 240 नहीं हुई। वहां बैठकर हमार े400 की संख्या की बहुि 

तचंिा करिे हैं। ये हमारी पािी के तलए यह सोच रखिे हैं तक 400 पार क्यों नहीं हुआ। इसके 

तलए मैं कह ंगा तक वषट 2047 िक एनिीए की ही सरकार रहेगी और 400 की संख्या पार करके 

जनिा इन्हें जवाब देगी।… (व्यवधान) 

 माननीय अध्यक्ष जी, मैं तत्रपरुा का सीएम रहा ह ं। 
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माननीय अध्यक्ष : मैं आपसे आग्रह करंूगा तक बैठे-बैठे यतद कोई व्यति कुछ बोले िो उसका 

जवाब मि दो।  

(1440/RV/UB) 

श्री सिप्लि कुमार देि (सिपुरा पसिम) : माननीय अध्यक्ष महोदय, मैं यह बिाना चाहिा ह ं तक 

मैं तजस पािी से आिा ह ,ं उस भारिीय जनिा पािी न,े मेरा तजिना भी पॉतलतिकल कररयर है, 

उसमें आठ साल मझुे प्रदेश अध्यक्ष बनाया, एम.एल.ए. बनाया, मुख्य मंत्री बनाया।… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : आप तकसे स्पिीकरण दे रहे हैं?  

 आप इन्हें स्पिीकरण मि दीतजए। आप बजि पर बोतलए। 

श्री सिप्लि कुमार देि (सिपुरा पसिम) : माननीय अध्यक्ष महोदय, नॉथट-ईस्ि में लम्बे समय 

िक इन्सजेन्सी रही। चाहे वह बोिोलैंि समस्या का समाधान हो, नागालैंि में समस्या का 

समाधान हो, चाहे नॉथट-ईस्ि में आफ्स्पा को 60 प्रतिशि खत्म करने का प्रावधान हो, वह मोदी 

जी के नेितृ्व में तकया गया।  

माननीय अध्यक्ष महोदय, आपको यह जानकर बहुि दखु होगा तक मेर ेराज्य तत्रपुरा में 

जो जनजाति है, वह वषट 1998 में तमज़ोरम से तिस्प्लेस्ि होकर तत्रपरुा में ररफ्यूजी जैसा 23 

साल रही है। वहां कांगे्रस और कम्यतुनस्ि पािी की सरकार रही, केन्र में उनकी तमली-जलुी 

सरकार रही। ये एस.सी., एस.िी. की बाि करिे हैं और वहां 36,000 जनजािीय पररवारों को 

23 सालों िक ररफ्यूजी जैसा रहना पड़ा। उन्हें पढ़ाई की सतुवधा नहीं थी, वोि देने का अतधकार 

िक नहीं था। उनके पास कुछ भी नहीं था। वे जनजािीय लोग हैं, एस.िी. हैं, गरीब हैं। इन्हें हक 

तदलान ेका काम, स्थायी रूप से तत्रपरुा में रहने का काम आदरणीय प्रधान मंत्री मोदी जी ने 

इनके तलए 600-700 करोड़ रुपये का पैकेज देकर तकया है। 

 अध्यक्ष जी, यह कोई छोिी बाि नहीं है तक अपने ही देश में कोई 23 सालों िक ररफ्यूजी 

बनकर रहे। उस समय केन्र की सरकार क्या कर रही थी? तत्रपुरा में कम्यतुनस्ि पािी की सरकार 

थी। एक समय कांगे्रस और कम्यतुनस्ि्स की तमली-जलुी सरकार थी, उनका सपोिट था। तकन्ि,ु 

उन एस.िी. समाज, जनजािीय समाज के तलए काम नहीं तकया गया।  

महोदय, तत्रपरुा में लम्बे समय िक इन्सजेन्सी रही। एन.एल.एि.िी. को सरने्िर करने 

का काम गहृ मंत्री अतमि भाई शाह जी ने करवाया। इसतलए चाहे नॉथट-ईस्ि की बाि हो या पूरे 

देश की बाि हो, माननीय प्रधान मंत्री जी ने हर के्षत्र में तपछले दस सालों में काम तकया है। इसका 

यह पररणाम है। मैंने शुरू में ही कहा तक कैतपिल एक्सपेंतिचर 18.2 प्रतिशि बढ़ा है। यह ऐसे 

ही नहीं बढ़ा है। उन्होंने काम तकया है, इसतलए यह बढ़ा है। मैं तवश्वास करिा ह  ंतक माननीय 

प्रधान मंत्री नरने्र भाई मोदी जी के नेितृ्व में अगले िीन सालों में हमारे देश की इकोनॉमी, जो  
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दतुनया की पांचवी सबसे बड़ी इकोनॉमी है, वह सबसे बड़ी इकोनॉमी में िीसरे स्थान पर चली 

जाएगी। 

 महोदय, इन्हें सरकार बचाने की इिनी तचंिा है। शैलजा जी ने इस बजि को ‘कुसी 

बचाओ बजि’ कहा। इसका मिलब तक तबहार और आंध्र प्रदेश की जरूरि कांगे्रस को नहीं है। 

यह बजि सबके तलए है। जैसा तक मैंने बिाया, इसमें लगभग 4.75 लाख करोड़ रुपये शेयर 

सभी राज्य सरकारों को अलग-अलग स्कीम्स के माध्यम से जाएगें। यह तसिट  दो राज्यों में ही 

नहीं जाने वाला है।… (व्यवधान) 

  माननीय अध्यक्ष महोदय, इस बजि के माध्यम से तनमटला सीिारमण जी ने हर वगट के 

तलए काम तकया है और माननीय प्रधान मंत्री नरने्र भाई मोदी जी के नेितृ्व में यह एक सशि 

बजि है, यवुाओ ंका बजि है, मतहलाओ ंका बजि है, गरीबों का बजि है।  

 महोदय, मनरगेा के बारे में बाि हो रही थी। इस बजि में मनरगेा के तलए 25,000 करोड़ 

रुपये बढ़ाये गये हैं। इसे जरा पढ़ कर देख लीतजए। इसे पूरा पढ़ लीतजए। चाहे देश का अतन्िम 

व्यति हो, चाहे इस सदन में बैठे हुए हम सभी लोग हों, इस बजि में नरने्र भाई मोदी जी ने 

सबके तलए काम तकया है। 

(1445/GG/SRG)  

 अध्यक्ष जी, मैं मानिा ह ूं तक मोदी जी के नेितृ्व में वषट 2014 में जो काम शरुू हुआ है 

और वषट 2047 िक एनिीए की सरकार रहिे हुए देश को दतुनया की नंबर वन इकोनॉमी बनाएगें। 

देश को एक नई ऊंचाई देने का काम जो रतबन्र नाथ िैगोर ने सोचा था, जो स्वामी तववेकानंद 

न ेसोचा था। … (व्यवधान) अभी दादा को अच्छा लगेगा, क्योंतक मैंने िैगोर जी का नाम तलया 

है। … (व्यवधान)  

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य मीसा जी, आप भाषण दे देना, लेतकन आज आप बैठे-बैठे 

हुए तिप्पणी बहुि कर रही हैं और भाषण में अपना नाम नहीं देिी हैं। 

… (व्यवधान) 

श्रीमती मीसा भारती (पाटसलपुि) : सॉरी सर। … (व्यवधान) 

श्री सिप्लि कुमार देि (सिपुरा पसिम) : माननीय अध्यक्ष महोदय, मैं आज आपको एक बाि 

बिाना चाहिा ह ूं। … (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य तबप्लब जी, आप उधर का जवाब नहीं देंगे, आप आसन 

की िरि का जवाब देंगे।  

… (व्यवधान) 
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श्री सिप्लि कुमार देि (सिपुरा पसिम) : महोदय, मैं आज आपको एक बाि बिाना चाहिा 

ह ू ंतक स्वामी दयानंद सरस्विी को समाज सधुारक के नािे जाना जािा है, क्योंतक उन्होंन े

कुरीतियों को खत्म तकया। ईश्वर चंर तवद्यासागर को तवधवा तववाह की शरुूआि कर के 

समाज सधुारक के नािे जाना जािा ह।ै राजा राम मोहन को भी समाज सधुारक के नािे 

जाना जािा है, क्योंतक उन्होंने सिी दाह प्रथा को बंद करवाया था। इसी िरह से हमार े

प्रधान मंत्री जी ने तसिट  आतथटक सधुार ही नहीं तकए हैं, बतल्क समाज सधुारक के नािे भी 

काम तकया है। उन्होंने भी िीन िलाक खत्म कर के सामाज को सधुार तदया है। इसतलए 

माननीय प्रधान मंत्री जी ने तसिट  आतथटक सधुार ही नहीं तक ए हैं, उन्होंने समाज सधुारक 

के नािे भी काम कर के इस देश के समाज को सरुतक्षि रास्िा तदखाया है।  

 महोदय, सैलजा दीदी न ेस्वच्छ भारि अतभयान की बाि की ह।ै मैं बिाना चाहिा ह ू ं

तक स्वच्छ भारि अतभयान के माध्यम से आज हम भारि के लोगों का स्वभाव बदला है। 

मैं भी जब छोिा था और जब बस से जािा था, िो तबतस्क ि खा कर उसका पकेैि बाहर ही 

िें किा था, यही तशक्षा थी तक बाहर ही िें को, बस में मि रखो। जबतक मैं आज देखिा ह ू ं

तक कोई बच्चा गाड़ी में जािा ह,ै रास्िे में चलिा है, िो कुछ भी रास्िे पर नहीं िें किा ह।ै 

इस प्रकार से नरेंर भाई मोदी जी की स्वच्छ भारि की मानतसकिा के कारण से पूर ेसमाज 

में पररविटन हुआ है और साथ ही साथ स्वच्छ भारि वही नहीं है, तितज़िाइज़ ेशन भी है, 

स्वच्छ भारि के माध्यम से करप्शन को खत्म तकया है और नरेंर भाई मोदी जी इस काम 

को करिे रहेंगे। इससे बड़ी मात्रा में भारि के लोगों को लाभ हुआ ह।ै स्वच्छ भारि तसिट  

झाड़ू मारना ही नहीं है, स्वच्छ भारि का मिलब करप्शन को खत्म करना भी है। नरेंर भाई 

मोदी जी ने करप्शन को खत्म कर के एक नया आयाम कायम तकया है।  

 अध्यक्ष महोदय, इसतलए मैं बजि का समथटन करिे हुए इिने बेहिरीन बजि के 

तलए माननीय प्रधान मंत्री जी और माननीय तवत्त मंत्री जी को बहुि-बहुि धन्यवाद देिा ह ूं। 

आप सबको भी धन्यवाद।  

(इति ) 

 

माननीय अध्यक्ष : श्री वीरने्र तसंह जी। 
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   (श्री दिलीप शइकीया पीठासीन हुए) 

1448 बजे 

श्री वीरने्द्र ससिंह (चन्द्दौली) : माननीय सभापति जी, आज मैं सदन में माननीय तवत्त मंत्री 

जी के द्वारा जो बजि पेश तकया गया है, उसका तवरोध करने के तलए इसतलए खड़ा ह ूं 

क्योंतक माननीय मंत्री जी ने, जो संघीय ढांचा इस देश में बना था, सार ेप्रदेशों में उनकी 

आबादी, उनकी भौगोतलक तस्थति के अनसुार सबको बजि का आवंिन होिा था, लेतकन 

माननीय मतं्री जी न ेउसमें इस िरीके की तवसंगतियां की हैं, जैसे लग रहा था तक यह 

सरकार बचाओ बजि है। इसमें पूर े देश में रहने वाले क्षेत्रीय प्रदेशों के िमाम लोगों के 

अतधकारों का भी हनन हुआ है। 

 महोदय, हम यूपी से आिे हैं। हमने एक बार भी माननीय तवत्त मंत्री जी के म ुंह से 

यूपी शब्द को नहीं सनुा। लगिा ह ैतक हमारी पािी के राष्ट्िीय अध्यक्ष जी के निेतृ्व में तजस 

िरीके से भारिीय जनिा पािी को बहुमि पाने से रोका गया है, शायद उसी का खातमयाज़ा 

हमार ेउत्तर प्रदेश को भगुिने को तमल रहा ह।ै  

(1450/MY/RCP) 

 तवत्त मतं्री जी ने तकसानों के बार ेअपनी बजि में कोई प्रावधान नहीं तकया ह।ै जहा ं

िक मेरा मानना है तक तकसानों की आमदनी िब िक नहीं बढ़ेगी, जब िक तकसानों की 

तस्थति बदहाली से  दूर नहीं हो पाएगी। उसके दो िरीके हैं। पहला िरीका यह है, जो खेिी 

में होन ेवाली लागि ह,ै उसको कम तकया जाए और दूसरा िरीका यह ह ैतक उसके उत्पादन 

को उतचि मूल्य बाजार में तमले। खेिी की लागि कैसे कम होगी, जब िक यह सरकार कृतष 

यंत्रों पर से जीएसिी नहीं हिाएगी, उपयोग में आने वाले खाद एवं दवाइयों पर 18 परसेंि 

जीएसिी ली जािी ह,ै कृतष यंत्रों पर भी जीएसिी लगाने का काम यह सरकार की है। इससे 

उनकी लागि में कमी आने की कोई उम्मीद उसके पास नहीं रह गई ह।ै 

 जहां िक तकसानों को िसल बीमा का झनुझनुा थमाया गया है, हम लोगों ने देखा 

ह ैतक केवल उन संस्थाओ ंको लाभ पहुंचाने की नीयि से इस देश के िैक्स का करोड़ों-

करोड़ रुपया उन कंपतनयों को तदया जािा है, लेतकन जब तकसान उसकी एवज में अपने 

िसल की बीमा का भगुिान के तलए उसके दरवाजे पर जािे हैं िो बीमा का सरलीकरण न 

होने के कारण िमाम उन कानूनों एवं पेचीदतगयों में उसे िंसा तदया जािा ह।ै मझु ेयह 

तवश्वास ह ैतक भारि सरकार उनको बीमा करने के तलए शायद तजिनी रातश देिी है, उसका 

पाूँच प्रतिशि भी वह उन तकसानों को वापस नहीं करिे हैं। 
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महोदय, मैं तकसान का बेिा ह ।ं मैं जानिा ह ं तक जवानों की भिी पूर ेदेश में नहीं हो 

रही है। गरीब, तकसान, मजदूर, गांव में रहने वाले नौजवानों की यह इच्छा होिी है तक वह 

सेना में भिी होकर, अन्य संस्थाओ ंमें भिी होकर अपने सपने को पूरा करें। व ेअपने देश 

की रक्षा में अपना जीवन कुबाटन करने के तलए भी िैयार होिे हैं। हमार ेराष्ट्िीय अध्यक्ष और 

इंतिया गठबंधन के नेिा अतननवीर योजना का तवरोध कर रहे थे। उस अतननवीर योजन के 

बार ेमें, उसको खत्म करेंगे या उनके जीवन को हम सरुतक्षि रखेंगे, इस बार ेमें एक भी शब्द 

माननीय तवत्त मंत्री जी ने अपने बजि के प्रावधान में नहीं बोला। 

 महोदय, आप जानिे हैं तक देश की सीमाओ ंपर देश की चौकीदारी करने के तलए 

हमार ेदेश के नौजवान जािे हैं, चाहे वे अतननवीर हों, चाह ेरगेलुर भिी का नौजवान हों, जो 

अपनी जान को हथेली पर लेकर बॉिटर पर जािे हैं, उनको पूरा तवश्वास होिा है तक जो 

सरकार देश में है, वह हमार ेपीछे खड़ी है। अगर मेरी जान को कुछ हो जाएगा िो तनतिि 

रूप से यह सरकार हमार ेपररवार, घर और बाल-बच्चों की रक्षा करगेी। लेतकन, दभुाट नय ह ै

तक सत्ता में बैठे हुए िमाम लोगों को उनकी पीड़ा का अहसास नहीं है। वे अतननवीर को 

िेम्पररेी भिी के रूप में लेिे हैं। यहाूँ िक की उनको शहीद का दजाट भी देन े के तलए 

आनाकानी करिे हैं। इस सदन से मेरी माूँग ह ै तक यतद उन नौजवानों के प्रति पीड़ा है, 

तकसानों और गरीब के बेिों के प्रति पीड़ा है िो उस भिी अतभयान को जारी रखा जाए। 

(1455/CP/PS) 

यतद उनकी कुबाटनी देश के बािटर की रक्षा के तलए होिी है िो उन्हें शहीद का दजाट तदया 

जाए। 

 रलेवे में दो कैिेगरीज़ हो गई हैं। एक ऐसी कैिेगरी है, तजस कैिेगरी में पैसे वाले और 

धनवान लोग यात्रा करिे हैं। उसे बहुि अच्छे िरीके के संवारने का प्रयास यह सरकार 

करिी ह।ै गांव, गरीब, तकसान के बच्चे और तकसान तजस यात्री, सवारी गाड़ी से यात्रा करिे 

हैं, उनकी बहुि बदहाल तस्थति ह।ै न उनकी लैतिन-बाथरूम ठीक हैं, न वहां बैठन ेकी ठीक 

जगह ह,ै न रलेव ेमें सिाई होिी है और न कमटचाररयों के द्वारा उनके साथ ठीक ढंग से 

व्यवहार तकया जािा ह।ै मैं उत्तर प्रदेश के पूवाांचल से आिा ह ।ं मैं तपछले तदनों अपन े

सातथयों से तमलने के तलए मुंबई गया था। वहां के लोगों की एक मांग थी।  

मैं सदन के माध्यम से इस बाि को कहना चाहिा ह ं तक यतद रले मंत्री के पास बजि 

में व्यवस्था हो िो मुंबई से पूवाांचल के तलए अतिररि गातड़यों की व्यवस्था करें, िातक वहा ं

काम करन ेवाले हमार ेिमाम साथी अपने घर ठीक िरीके से आ सकें । महोदय, हम लोगों 

के इतंिया गठबंधन के साथ जड़ेु हुए समाजवादी तवचार के निेा आदरणीय लालू प्रसाद 
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यादव जी के समय में गरीब रथ गरीबों के तलए चली थी। उसमें जो व्यवस्था और सतुवधा 

थी, वह एक अनकुरणीय व्यवस्था थी। हम चाहिे हैं तक गरीब रथ जैसी गातड़यां यतद हमार े

रले मंत्रालय के द्वारा चलाई जाए ंिो तनतिि रूप से हमार ेतकसान, गरीब और मजदूरों को 

लाभ होगा। 

महोदय, न्यायालयों में करीब पाचं करोड़ मकुदमे लतम्बि हैं। वहां गरीब सबसे ज्यादा 

परशेानी में जूझिा ह।ै बजि में इस िरीके का कोई प्रावधान सनुने को नहीं तमला तक मकुदम े

को खत्म करने के तलए तजला न्यायालयों में इन्फ्रास्िक्चर होना चातहए, व्यवस्था और 

सतुवधा होनी चातहए। न्यायालय को तदशा-तनदेश होना चातहए तक उनके मकुदमों का 

तनिारण ठीक ढंग से हो जाए, िातक उनकी कमाई का बहुि बड़ा भाग जो मकुदमे की पैरवी 

करन ेमें लग जािा है, वह बच सके।  

हम तदल्ली आिे-जािे हैं िो देखिे हैं तक यहां िैतिक की बहुि समस्या है। जब िक 

सावटजतनक िैतिक प्रणाली में गातड़यों का िंत्र सदुृढ़ नहीं तकया जाएगा, िब िक िैतिक 

व्यवस्था नहीं सधुर सकिी। एक-एक आदमी गाड़ी से चलिा है और पूरी सड़क पर गातड़यों 

का जाम रहिा ह।ै सावटजतनक िांसपोिट की व्यवस्था ठीक िरीके से की जाए। यतद सरकार 

के पास बजि में प्रावधान हो िो हमार ेसड़क पररवहन मतं्री इस पर तवशेष रूप से ध्यान 

देंगे।  

मैं दैवीय आपदा से जड़ुी कुछ बािों को रखना चाहिा ह ं। आप सब क्षेत्रों से चनुकर 

आए हुए प्रतितनतध हैं। आकाशीय तबजली तगरने से बहुि से लोगों की मतृ्य ुहो जािी ह।ै मैं 

सदन के माध्यम से यह बाि उठाना चाहिा ह ं तक या िो हमारी साइंस प्रणाली को इिना 

िेवलप तकया जाए िातक पहले से अनमुान हो सके तक आकाशीय तबजली क्यों तगर रही है। 

आकाशीय तबजली तगरने से यतद तकसी तकसान की खेि में काम करिे हुए या जानवर चरािे 

हुए मतृ्य ुहोिी है िो जो उसको मआुवजा तदया जािा है, उसको दो गनुा करने की बाि इस 

बजि के माध्यम से की जानी चातहए। 

स्वास््य सेवाए ंऔर उसका इन्फ्रास्िक्चर गावं में सबसे जजटर हो गया है। सदूुर 

गांवों में कोई िॉमा सेंिसट की व्यवस्था नहीं है। मैं स्वास््य मंत्रालय की िरि माननीय तवत्त 

मंत्री जी का ध्यान आकतष टि करना चाहिा ह ं।   

मैं गरीबों के तलए ही बाि कर रहा ह ं, इसके तलए मझु ेथोड़ा संरक्षण चातहए। मैं चाहिा 

ह  ंतक सदूुर गांव में मखु्य मखु्यालय से 70-80 तकलोमीिर दूर कोई कस्बा या गांव है, ऐसी 

व्यवस्था की जाए तक वहां िामा सेंिर उपलब्ध हो, सारी सतुवधाओ ंके साथ उपलब्ध हो। 

हमार ेचंदौली जनपद में बहुि से ऐसे गावं हैं, जहां से अगर कोई हािट अिैक का मरीज है,  

 



24.07.2024          RPS Uncorrected / Not for publication 352 

 

 

एक्सीिेंि का मरीज ह,ै वहां से अगर वह मखु्यालय के िामा सेंिर िक आिा है िो उसकी 

तजन्दगी भगवान भरोसे बचिी ह ैया िो नहीं बचिी ह।ै  

हमार ेयहां भाभा कैं सर संस्थान माननीय प्रधानमंत्री जी न ेबनवाया है, इसके तलए 

मैं उनको धन्यवाद देिा ह ं, लेतकन अिसोस के साथ कहना चाहिा ह ं तक भाभा कैं सर 

इंस्िीि्यूि एक रिेरल सेंिर बन कर रह गया है। वहां गरीबों के इलाज के तलए छह-छह 

महीन ेिक वेतिंग का सामना करना पड़िा ह।ै  

 मैं आपसे तनवेदन करना चाहिा ह ं तक िीजल-पेिोल को एक समान जीएसिी के 

दायर ेमें लाया जाए। हमने देखा है तक बािटर के जो तजले हैं, उन तजलों से इसकी िस्करी 

होिी ह ैऔर िस्करी के कारण बहुि बड़े राजस्व की हातन होिी ह।ै  

 खाद्य उत्पाद के क्षेत्र में मैं माननीय मंत्री जी से कहना चाहिा ह ं तक खाद्य उत्पादन 

में जो कृतष उत्पाद हैं, उसके तलए स्िोर न होन ेके कारण जब िसल उनके खेिों में रहिी 

ह ैिो उसके दाम कम तमलिे हैं, वही िसल तबचौतलये के जररए जब अढ़तियों के स्िोर में 

चली जािी ह ैिो यही प्याज की कीमि जहां 2 रुपये तकलो भी तमलना मतुश्कल होिा ह,ै 

वहीं आज 70-80 रुपये तकलो प्याज तमल रहा है। यतद सरकार महंगाई कम करना चाहिी 

ह ैिो खाद्य पदाथों के स्िोरजे की क्षमिा को बढ़ाया जाए िातक तकसानों को लाभ तमल 

सके।  

 आज हमार ेनौजवान बेरोजगार हैं। हम बड़े उद्योगों को संरतक्षि करिे हैं और उनको 

संरक्षण देिे हैं। कृतष और खाद्य से जड़ुी हुई माइक्रो लैवल के जो कुिीर उद्योग हैं, उनको 

संरतक्षि तकया जाए और इसके तलए प्रतिबतंधि तकया जाए तक वह खाद्य पदाथट बड़े 

उद्योगपति न बनाने लगे। इससे स्पधाट के वािावरण में छोिे लोगों के साथ अन्याय हो जािा 

ह ैऔर वह अपना सामान नहीं बेच पािे हैं।  मैं अपनी बाि को समाप्त करिे हुए पनु: इस 

बजि का परुजोर तवरोध करिे हुए अपनी वाणी को समाप्त करिा ह ं।   

(इति) 
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1504 hours 

SHRI ABHISHEK BANERJEE (DIAMOND HARBOUR): Hon. Chairman Sir and 

esteemed Members of this august House, today, I rise here to speak on the 

Union Budget that was presented by the hon. Finance Minister yesterday. If I am 

to describe this Budget in one line, I would say it is a Budget without any clarity 

or vision which has been rolled out to satisfy the coalition partners of the BJP 

rather than providing any substantial relief to the 140 crore people of this country. 

This Budget was planned by two individuals to keep another two in good faith 

neglecting the aspirations of 140 crore people. So, the gist is that it has been 

planned by two and executed for two. It is anti-people Budget crafted to bribe 

two political parties and buy time. 

Sir, today, we stand at the precipice of a new era in Indian democracy. 

When PM Modi became the Prime Minister for the first time in 2014, everyone 

referred to the Government as Modi Government.  

(1505/SM/SK) 

 When Shri Modi was elected for the second term in 2019, everyone 

referred to the term as Modi 2.0. But on 4th June, 2024, the people of India 

decisively rejected the Modi-led BJP Government which reigned supreme 

almost for a decade.  

 What we now have in place is a creaky, shaky coalition. Yes, Sir, coalition. 

Coalition means cooperation. No one is referring this Government as Modi 3.0, 

not even the Union Finance Minister who presented the Budget yesterday, nor 

even the MPs of BJP, neither the Home Minister, nor the External Affairs 

Minister, nor the Defence Minister, nor the Panchayati Raj Minister, nor the 

Health Minister. Even the BJP leaders are not referring to this as Modi 3.0.  

 It is so uncertain and fragile that it can implode anytime. As I was saying, 

coalition means cooperation; coalition means collaboration; coalition means 

cohesion. But after yesterday, one thing is very clear that Coalition means 

appeasement and compensation. That is very clear from yesterday’s Budget. It 

is ironic that BJP which decried appeasement politics for the last ten years, is 

now ensnared in its tentacles of appeasement politics and trying to save its own 

chair. वक्त बदल गया है। 

 This change is more than a paradigm shift in leadership. It is a clear 

rejection of authoritativeness; it is a rejection of arrogance, divisive politics and 
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empty promises. The message from the electorate of this country is loud and 

clear. वक्त बदल गया है। 

 Today is exactly the 50th day since this rejection. But PM Modi refuses 

to accept this reality. He is running a coalition Government and he wants 

everyone to believe that “सब चंगा सी; all is well.” So, the Defence Minister is the 

same person; the Commerce Minister is the same person; the Home Minister 

is the same person; the External Affairs Minister is the same person; the 

Finance Minister is also the same person.  

Sir, one thing has changed. I was sitting throughout when the Budget 

was being presented. Only the cheerleaders have gone done in number. बैंच 

बजाने वालों का नम्बर थोडा कम हो गया है। The number of cheerleaders has gone 

down. It is because the people of this country denied them access to this 

temple of democracy. It is a big change.  

Amidst all the failures in the last decade, the PM and his Government 

have achieved something, which is truly remarkable – a world class collection 

of abbreviations. With more than 110 acronyms or abbreviations up their 

sleeves, every new initiative feels like almost a linguistic surprise. Sir, who 

needs plain names when you have a whole vocabulary of letters to decipher? 

There are 110 names. Just imagine!  

Why am I talking about abbreviations or acronyms? It is because I want 

to reply to this Government in a language which they understand. There is 

ART which means Accountability, Responsibility, Transparency. There is 

HRIDAY which means Heritage City Development and Augmentation Yojana. 

There is UDAN which means Ude Desh ka Aam Nagarik. There is GOBAR 

which means Galvanising Organic Bio-Agro Resources. They have thrown 

every absurd acronym possible at the people of this country. There are 110 

names! As I said, I want to reply to this Government in a language which this 

Government and the Union Ministers especially the Union Finance Minister 

understand.      
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(1510/RP/KDS) 

So, take for instance the Budget – B.U.D.G.E.T. It is a word with six letters. 

I will explain all six letters in detail.  Let me start with ‘B’ – ‘B’ for betrayal. BJP 

promised acche din. … (Interruptions) BJP promised acche din before coming 

to power in 2014. … (Interruptions) What have they done? They have betrayed 

the citizens.  They have betrayed the housewives.  They have betrayed the daily-

wage earners and the farmers. … (Interruptions) आप सनुने की हहम्मत 

रहिए।…(व्यवधान) 

As far as price rise is concerned, a home-cooked veg-thali costs eight 

percent more year on year in April 2024.  The price of onions goes up by 43 per 

cent.  The price of tomatoes goes up by 41 per cent.  The price of potatoes goes 

up by 39 per cent. … (Interruptions) सर, एक-एक करके सदस्यों को बोलने की इज़ाजत है। 

Sir, I have a lot of patience.  So, these things will not distract me.  You can just 

ask them to have patience and listen to what I say and then the Minister can 

reply. … (Interruptions)  He is not going to become the Minister. This is not going 

to score brownie points. … (Interruptions) 

Sir, BJP promised acche din before coming to power in 2014. Sir, what 

have they done? They have betrayed the citizens.  They have betrayed the 

housewives.  They have betrayed the daily-wage earners.  They have betrayed 

the farmers.   

As far as price rise is concerned, a home-cooked veg-thali costs eight 

percent more year on year in April 2024.  The price of onion goes up by 43 per 

cent.  The price of tomatoes goes up by 41 per cent.  The price of potatoes goes 

up by 39 per cent. … (Interruptions) The price of LPG cylinder crossed Rs. 1,100 

in 2023.  The household savings plummeted to a 50-year low in 2023 with 

household debt reaching a record high of 39.1 per cent of GDP in 2024.   

Sir, in the case of earnings, 63 crore people earned less than Rs. 308 per 

day and 18 crore people earned less than Rs. 180 per day. If the NDA 

Government in the last ten years had spent even a quarter of time, which it 

dedicated to political witch-hunting and spreading communal hatred, on 

addressing the real issues of interest for the people, India would not be ranked 

111th out of 125 countries in the Global Hunger Index. … (Interruptions) These 

people sitting here in the Treasury Benches need to know that they have 

betrayed the marginalised communities.  They spoke about “Sabka Saath, 
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Sabka Vikas” which turned into “jo humare saath, hum unke saath” as admitted 

by BJP MLA and the Leader of the Opposition in the Bengal Assembly and 

proved right by the failed Finance Minister of this failed Government 

yesterday.… (Interruptions) 

As far as crime against the Scheduled Castes and the Scheduled Tribes 

is concerned, it has increased by 13 per cent and 14 per cent respectively from 

2021 to 2023.  They speak about a double-engine Government in Uttar Pradesh.  

They are trying to defame Bengal.  But let me give you a data which was given 

by the Ministry of Social Justice and Empowerment last year and which was 

given by the Minister himself.  

(1515/NKL/MK) 

It proves that Uttar Pradesh has the highest number of cases of atrocities 

against Dalits, followed by Rajasthan. Sir, who is in power in Uttar Pradesh and 

Rajasthan? Can these two, who are shouting at the top of their voices, answer? 

… (Interruptions) Who is the Chief Minister of Uttar Pradesh? … (Interruptions) 

Who is the Chief Minister of Rajasthan? … (Interruptions) 

After the ‘Mangalsutra’ and ‘Mujra’ vilification episodes, the Government 

of Uttar Pradesh and Uttarakhand, in their infinite wisdom, have mandated that 

eateries along the Kanwar Yatra route display the names of owners and staff 

members. … (Interruptions) It is a move clearly intended to instigate hate 

speeches and hate crimes targeting the minority community. We commend and 

thank the hon. Supreme Court for swiftly intervening with a stay order against all 

these discriminatory directives. 

 Sir, talking about the vacancies in tribal schools, about 10,000 vacancies 

in Eklavvya Model Residential Schools remain unfilled as of today.  

Sir, now I come to religious representation. Religion belongs to an 

individual, whereas a festival is for everyone. The hon. Chief Minister of West 

Bengal has said: “Dharma Jar Jar, Utsav Sobar.” … (Interruptions) 

Sir, BJP does not have a single Muslim MP. … (Interruptions) Sir, please 

listen to this. … (Interruptions) The whole country needs to know that BJP does 

not have a single Muslim MP in Lok Sabha, Rajya Sabha or any  

State Assembly. … (Interruptions) Diversity is not about the colours in our Flag; 

it is about the people in our Parliament. … (Interruptions) 
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Sir, the absence of diversity in Parliament has tangible consequences in 

the past. It led to policies that overlook the needs of marginalised communities, 

legislation that failed to address systematic injustices, and a governance 

structure that perpetuated inequality rather than fostering unity. The 

marginalised across the country have spoken with a strong voice this time and 

unequivocally rejected a Government that has betrayed their aspirations and 

rights. 

Sir, now I come to ‘U’. बजट के बी पर बोला ‘हबटे्रअल’, अब मैं यू पर आता ह ं। … 

(व्यवधान) 

Sir, ‘U’ stands for Unemployment. … (Interruptions) The unemployment 

rate in our country rose to an eight-month high of 9.2 per cent in June 2024. … 

(Interruptions) Talking about youth unemployment… (Interruptions) मोदी जी की 

तीसरी बार, यवुा अभी भी बेरोजगार। … (व्यवधान) When we speak about youth 

unemployment, look what unemployment has done to this country. … 

(Interruptions) This is the perfect example. They have gone mad. … 

(Interruptions) This is what unemployment has done. … (Interruptions) मोदी जी 

की तीसरी बार, यवुा अभी भी बेरोजगार। … (व्यवधान) 

माननीय सभापति (श्री दिलीप शइकीया): माननीय सदस्य, एक हमनट सहुनए। 

… (व्यवधान) 

माननीय सभापति: माननीय सदस्य, जैसे आप यहां चनुकर आए हैं, वैसे य ेलोग भी यहां चनुकर 

आए हैं। Please respect each other. आप थोड़ा अपनी भाषा का ध्यान रिें। 

… (व्यवधान) 

माननीय सभापति: प्लीज, आप लोग बैठ जाइए। 

… (व्यवधान) 

HON. CHAIRPERSON: Abhijeet ji, please continue.  

… (Interruptions) 

श्री अदिषेक बनर्जी (डायमण्ड हारबर) : मोदी जी की तीसरी बार, यवुा अभी भी बेरोजगार। … 

(व्यवधान) 

Sir, among graduates, unemployment was 13 per cent in 2022-23. Among 

postgraduates and above, it was 12.1 per cent in 2022-23. The Skill India 

Mission aimed to train 400 million people by 2022, but only 14 million received 

training by 2024. The target still remains a distant dream. The hon. Finance 

Minister announced Rs. 2 lakh crore package for five schemes on jobs and 

skilling of 4,10,00,000 youth. BJP had previously promised two crore jobs a year. 
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They are nowhere close to meeting the target, and now they are setting 

unrealistic targets. … (Interruptions) These young people do not want to listen 

to Budget Speeches. The young people of this country, the young India, does 

not want to listen to your rhetoric, does not want to listen to your empty promises, 

does not want to listen to your 90-minute long Budget Speeches.  

(1520/VR/SJN) 

 Now, I come to women unemployment. Unemployment rate for women 

living in urban India is 22.7 per cent. They speak of “Beti Bachao, Beti Padao”, 

but they forget to mention about beti ko naukri dilao. On the other hand, you see 

what is happening in West Bengal. Kanyashree Scholarship Scheme touched 

the lives of 85 lakh girls, and won the UN Public Service Award. This award was 

not handed over by any Tom, Dick or Harry. ....(Interruptions) It was the UN 

Public Service Award. Over 2,20,00,000 women have been financially 

empowered through schemes like Lakshmir Bhandar. Financial assistance of 

Rs.12,000 annually for general category, and Rs.14,400 for women of SC/ST 

categories has been provided. Many other States are also rolling out similar 

schemes. I appeal to the hon. Finance Minister, and I humbly urge the 

Government to set aside arrogance, and embrace willingness to learn from 

successful practices integrating them into their approach. Only three States in 

the country have enterprises where women own more than three out of 10 

establishments, and these three States are Telangana, West Bengal and 

Karnataka. It is not coincidental that all three States are governed by the non-

BJP political parties. ....(Interruptions) And, I have no qualms or hesitation in 

saying that BJP and women empowerment simply do not align and are rather 

paradoxical.   

 Sir, now I come to ‘D’ which stands for ‘deprive’ like the hon. Member has 

deprived his ... (Expunged as ordered by the Chair) Sir, ‘D’ stands for ‘deprive’. 

You spend Rs.20,000 crore on revamping Central Vista. ....(Interruptions) You 

did this to improve the homes of the rich, influential and powerful. 

....(Interruptions)  

HON. CHAIRPERSON (SHRI DILIP SAIKIA): Abhishek ji, please sit down.  

....(Interruptions) 

SHRI ABHISHEK BANERJEE (DIAMOND HARBOUR): What have you done for 

the homeless in the cities, in the towns, in the villages? ....(Interruptions)  
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माननीय सभापति: अहभषेक जी, प्लीज मेरी बात सहुनए। 

… (व्यवधान) 

माननीय सभापति : माननीय सदस्य, जो इस सदन का मेंबर नहीं है, आप उनके बार ेमें नहीं बोल 

सकते हैं। इसको ररकॉडड से हनकाल हदया जाए। 

....(Interruptions)… (Not recorded) 

SHRI ABHISHEK BANERJEE (DIAMOND HARBOUR): Sir, he is speaking 

about Mamta Banerjee. ....(Interruptions)  

HON. CHAIRPERSON: Please do not mention the name of a person who is not 

a Member of this House. 

....(Interruptions) 

1523 बजे 

(इस समय डॉ. काकोली घोष दस्तीदार और सशु्री महुआ मोइत्रा आकर 

पटल के हनकट िड़ी हो गई।ं) 
 

HON. CHAIRPERSON: Saumitra Khan ji, please go back to your seat.  

....(Interruptions) 

माननीय सभापति : आप लोग भी बैठ जाइए। मैं भी आसन से िड़ा हो गया ह ं। 

… (व्यवधान) 

1523 बजे   (माननीय अध्यक्ष पीठासीन हुए) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य, प्लीज बैठ जाइए। 

… (व्यवधान) 

1524 बजे 

(इस समय डॉ. काकोली घोष दस्तीदार और सशु्री महुआ मोइत्रा अपने-अपने स्थानों पर 

वापस चली गई।ं) 
 

माननीय अध्यक्ष : कल्याण जी, प्लीज बैठ जाइए। आपकी पाटी के एक सदस्य बोल रहे हैं। 

… (व्यवधान) 

श्री अदिषेक बनर्जी (डायमण्ड हारबर) : महोदय, मैं एक बात स्पष्ट करना चाहता ह ं हक सभापहत 

महोदय ने बोला है हक जो इस सदन का सदस्य नहीं है।…(व्यवधान) सर, एक बार मेरी बात सनु 

लीहजए।…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य, आप भी बैठ जाइए। 

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्यगण, हमें यह प्रयास करना चाहहए हक जो इस सदन का सदस्य 

न हो, उसके बार ेमें हटप्पणी न करें। सभी लोग इसका पालन करने का प्रयास करें। 

… (व्यवधान) 
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माननीय अध्यक्ष : मैंने सबको बोल हदया है। 

… (व्यवधान) 

श्री कल्याण बनर्जी (श्रीरामपुर) : आप हसर्ड  हम लोगों को बोलते हैं। जब बीजेपी के लोग इंटहवडन 

करते हैं, तब आप लोग कुछ नहीं बोलते हैं। क्यों?...(व्यवधान) You did not stop them. 

....(Interruptions) Why this discrimination? ....(Interruptions)  

माननीय अध्यक्ष : क्या आप अपने सदस्य को बोलने नहीं देना चाहते हैं? आप उनको हडस्टबड कर 

रहे हैं। 

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : अहभषके जी, एक हमनट के हलए रुहकए। 

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : क्या आप मझेु डायरके्शन देंगी? 

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य, प्लीज बैठ जाइए। 

… (व्यवधान) 

(1525/SPS/SAN) 

माननीय अध्यक्ष : ऐसे मत कीहजए। 

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य, मेज मत थपथपाइए। जब आपको बोल हदया है हक बैठना है 

तो बैठना है। 

… (व्यवधान) 

श्री अदिषेक बनर्जी (डायमण्ड हारबर) : सर, मैं एक चीज़ स्पष्ट करता ह ं। ऑनरबेल चेयरमैन सर 

ने बोला हक जो इस सदन के सदस्य नहीं हैं, कोई भी सदस्य उनके हिलार् कोई हटप्पणी नहीं 

करगेा। मैं आपसे इतना पूछना चाहता ह ं हक पहिम बंगाल की चीर् हमहनस्टर इस सदन की सदस्य 

नहीं हैं। उन्होंने हटप्पणी क्यों की? आप अपने पद का मान रहिए। उनको बोहलए हक उठकर मार्ी 

मांगे। Then, I will continue my speech.  … (Interruptions)  No, Sir. You have to 

intervene. … (Interruptions) 

माननीय अध्यक्ष : ररकॉडड में कुछ नहीं जा रहा है। 

… (व्यवधान) (कायडवाही-वतृ्तान्त में सहम्महलत नहीं हकया गया।) 

 

SHRI ABHISHEK BANERJEE (DIAMOND HARBOUR): Sir, you are the Speaker 

of this House. … (Interruptions) No, Sir. 

माननीय अध्यक्ष : एक हमनट, प्लीज बैहठए। 

… (व्यवधान) 
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श्री अदिषेक बनर्जी (डायमण्ड हारबर) : सर, मैं हवनम्र रूप से आग्रह करता ह ं हक आप उनको 

बोहलए। आप स्पीकर के नाते, अध्यक्ष के नाते, इस सदन की गररमा के हलए आप उनको बोहलए हक 

वह उठकर मार्ी मांगें। … (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य, आपको कंटीन्यू करना है तो कीहजए। उनका नाम सदन के 

ररकॉडड से हनकाल हदया है। अगर आपको कंटीन्यू नहीं करना है तो डायरके्शन मत दीहजए हक वे 

मार्ी मांगें। आप मझेु डायरके्शन नहीं दे सकते हैं। मैंने उनका नाम हनकाल हदया है। सदन में ऐसा 

कई बार हुआ है, पहले भी हनकाला गया है।  

… (व्यवधान) 

SHRI ABHISHEK BANERJEE (DIAMOND HARBOUR): Sir, ‘D’ stands for 

deprived. You spent Rs. 2,000 crore on revamping Central Vista. You did this to 

improve the homes of the rich, influential and powerful. What have you done for 

the homeless in the cities, towns and villages? Why have you deprived the 

homeless across India and Bengal? You are not only visionless and shameless 

… (Interruptions)  You are not … (Interruptions) 

माननीय अध्यक्ष : एक हमनट, प्लीज। 

… (व्यवधान) 

SHRI ABHISHEK BANERJEE (DIAMOND HARBOUR): Sir, he is not even 

listening to you.  

माननीय अध्यक्ष : आप हडस्टबड क्यों कर रहे हैं? मैं बाद में आपकी बात सनु लूंगा। 

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : नहीं, सब हनकाल देंगे। 

… (व्यवधान) 

श्री अदिषेक बनर्जी (डायमण्ड हारबर) : सर, य ेतो आपकी बात भी नहीं सनु रहे हैं। Now, I 

come to the issue of depriving the rural poor. मोदी जी का तीसरी बार, गरीबों के ऊपर 

लगातार अत्याचार। Sir, over the past decade, the BJP-led Central Government has 

made its Bangla-virodhi stand abundantly clear by deliberately depriving people 

and abusing power to suppress Bengal’s voice. They have made an array of 

hollow promises, disrespected Bengal’s culture and hatched continuous 

conspiracies to tarnish the State’s image. Failing to fight us politically, you 

declared an all-out war on our rural poor, depriving them of roti, kapda and 

makaan. 

 Sir, hon. Finance Minister gave a statement today in the Rajya Sabha, 

saying that Bengal has failed to implement the scheme that Centre has aided in 

the last ten years. Sir, I challenge the hon. Finance Minister if she can release 
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the White Paper of how many dimes, pennies or rupees the Central Government 

has given to Bengal after its embarrassing defeat in the West Bengal Legislative 

Assembly elections in 2021. Sir, in the last three years, let me put this on record, 

मैं कुछ बोलूंगा, वह सही हो सकता है, आप उस पर हटप्पणी करेंगे, वह सही हो सकता है या गलत 

हो सकता है, लेहकन कागज तो झूठ नहीं कहता है। मैं बस इतना कह रहा ह ं हक आपने वषड 2021 में 

बंगाल में हारने के बाद मनरगेा के हलए बंगाल में हकतना पैसा हदया? आवास योजना में वषड 2021-

22, वषड 2022-23, वषड 2023-24 र्ाइनेंहशयल ईयर में अगर आपने वाइट पेपर ररलीज करके 

साहबत कर हदया हक दस पैसा हदया है। … (व्यवधान)  

सर, देहिए मैं वाइट पेपर मांग रहा ह ं, लेहकन य े हचल्ला रहे हैं। अर ेभईया, वाइट पेपर दे 

दीहजए, कहानी ित्म। हम वाइट पेपर मांग रहे हैं, लेहकन य ेहचल्ला रहे हैं। इनके पास कागज नहीं हैं, 

लेहकन सीएए के नाम पर पूर ेदेश से कागज मांग रहे हैं। यह बीजेपी हैं। … (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य, आप बीच-बीच में मत टोहकए। 

… (व्यवधान) 

(1530/SNT/MM) 

SHRI ABHISHEK BANERJEE (DIAMOND HARBOUR): Sir, MGNREGS funds 

to the tune of Rs. 6,913 crore have been forcefully withheld denying wages to 

more than 59 lakh workers over the past three years. Around 11,36,000 eligible 

families have been deprived of a roof over their heads as Rs. 8,140 crore under 

the PM Awas Yojana have been deliberately halted. The Government withheld 

the release of Rs. 800 crore under the National Health Mission due to non-

compliance and certain colour branding guidelines for health and wellness 

centres despite other conditions being duly met. Despite 334 Central and NLM 

teams visiting West Bengal in the last three years and ATRs being submitted on 

time by the departments concerned of the State Government against every 

observation that was made by the Centre, still no funds have been released. 

Official interactions with the hon. Prime Minister and the other BJP Ministers of 

the Department concerned were met with dismissive attitude and constant 

rejection. Our leaders fighting for the people of West Bengal were even detained 

in Delhi by Delhi Police. Even women MPs were manhandled and dragged by 

their hair. And this BJP talks about naari shakti. 

 The Finance Minister yesterday in her speech proposed flood control 

initiatives for States like Bihar, Assam, Himachal Pradesh, Sikkim, and 

Uttarakhand. Unsurprisingly, West Bengal was once again left out in spite of 

northern part of West Bengal being one of the worst flood affected areas and 
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despite the fact that six out of eight MPs from PCs that fall under the northern 

part of West Bengal are from BJP. This is the kind of discrimination meted out 

to our State. I hope people of Jalpaiguri and Alipurduar are watching this and 

listening to what I am saying. 

 As long as we stand as people’s representative, the rights of West 

Bengal’s people cannot be taken away. The State Government of West Bengal 

has already cleared the pending wages of 59 lakh MGNREGS workers from its 

own treasury. It has also been decided that the first instalment of funds for the 

construction of houses shall be released by 31st December, 2024, which is by 

the end of this year. In 2022 and 2023 under the Pathashree Scheme, 26,486 

kilometres of rural roads were constructed and repaired with a financial outlay 

of Rs. 6,448 crore. 

 As regards depriving women, ‘वंहचत हो रही देश की नारी, िलुे घूम रहे शोषणकारी।’ 

You have 240 MPs in Parliament. If you had implemented the one-third quota 

as per the Women’s Reservation Bill, the BJP would have had 80-woman MPs. 

But how many do they have? They have just 31, which is a mere 13 per cent of 

their total strength. Compare this to the Trinamool Congress Party, which boasts 

not one per cent, five per cent, 10 per cent, 13 per cent, 15 per cent, 20 per cent, 

25 per cent but it has 38 per cent women MPs in Lok Sabha. Last year, a Special 

Session was convened to pass the Women’s Reservation Bill. Yet, the BJP 

failed to implement it in spirit. In West Bengal, we demonstrated that where there 

is a will, there is a way. We achieved substantial female representation without 

grandstanding in the media. That is the difference. 

 Sir, this Government is depriving the students. ‘तीसरी बार मोदी सरकार, िो 

गया है हशक्षा का अहधकार। The inability to conduct NEET is one of the biggest failures 

of this Government, jeopardising the future of almost 33 lakh bright students. 

We, all of us, in the Opposition demanded a discussion on this in Parliament but 

there is hardly a word from the hon. Prime Minister on this issue. Our CM wrote 

to the PM for scrapping NEET in favour of reverting to a system where the State 

Government conducts its own medical tests. More than 12,000 vacancies in 

Kendriya Vidyalayas nationwide are yet to be filled in. There are more than 

7,50,000 vacancies for teaching posts nationwide from Class I to Class VIII. 

There are more than 1,20,000 vacancies for teaching posts in UP alone from 
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Class I to Class VIII. Students account for eight per cent of the total number of 

suicide victims. 

(1535/AK/YSH) 

Lives of more than, 13,000 students are lost every year because of 

suicides. … (Interruptions) Depriving the working class … (Interruptions) ‘मजदूर 

की जेब हो रही है िाली, बताओ कब यह हालत है सधुरने वाली।’ 

 The ILO data reveals that the growth rate of real wages between 2006 

and 2013 was six per cent. So, the data suggests that the growth rate of real 

wages from 2006 to 2013 was at six per cent and between 2014 to 2021 it is 

down to 1.4 per cent. The Indian Railways made a bold proclamation about 

upgrading 40,000 conventional coaches to Vande Bharat standards turning a 

blind eye to the genuine struggle faced by everyday travellers and neglecting 

the fact that almost 96 per cent of passengers perform their journey in general 

and non-AC coaches. They continue to endure grave risks and vulnerabilities 

compounded by this Government's sheer ineptitude.  

Now, I come to ‘G’, G for Guarantee. … (Interruptions) 

SHRI SAUMITRA KHAN (BISHNUPUR): It is G for Ghotala. … (Interruptions) 

श्री अदिषेक बनर्जी (डायमण्ड हारबर) : सर, देहिए ये िदु बोल रहे हैं हक सरकार का घोटाला 

है।… (व्यवधान) Thank you. … (Interruptions) I will take it actively. … (Interruptions) 

It is very good. … (Interruptions) G for Guarantee, G for Ghotala. NEET Ghotala 

and a guarantee with zero warranty. … (Interruptions) 

 PM announced demonetization and guaranteed that black money would 

be wiped out. He failed in it … (Interruptions) आप हकतना सेल्र् गोल देंगे?… (व्यवधान) 

देते रहहए, आप को ही डांट पड़ेगी।… (व्यवधान) Why I say guarantee with zero warranty? 

It is because PM announced demonetization and he said that black money will 

be wiped down. This Government failed in it as 99 per cent of the black money 

came back into circulation and is in the system now. 

He guaranteed that terrorism would be curbed; again he failed in it. There 

have been 26 terror attacks in Jammu and Kashmir in the last six months. He 

guaranteed to create 25 crore jobs in 2014 and he failed to do it. In 2023, the 

Government admitted that in the last 10 years only one crore jobs were created. 

He guaranteed that everyone will have a house. The Prime Minister himself said 

that every Indian will have a roof over their head and everyone will have a house 

by 2022. The Finance Minister proposed the construction of an additional three 
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crore houses under the PM Awas Yojana. Yet, no mention has been made of 

11,36,000 houses in West Bengal that are still awaiting the Central funds. Now, 

the same money is being allocated to purchase aircraft worth Rs. 8,000 crore 

and construct palatial buildings as a part of Central Vista project worth Rs. 

20,000 crore, and the poor people of this country still endure homelessness and 

still remain without a roof over their heads. It is another failed promise. 

They guaranteed employment to the rural poor under MGNREGA, but 

failed to do so. As I said, not a penny has been allocated for West Bengal in the 

last three financial years following BJP's embarrassing defeat in the 2021 

Assembly elections. They guaranteed to turn bullet trains into a reality by 2022, 

but failed again. Now, the deadline has been conveniently shifted and postponed 

to 2026. One kilometre of bullet train costs Rs. 200 crore whereas one kilometre 

of Dedicated Freight Corridors (DFCs) on the other hand costs Rs. 25 crore.  

Railway accidents today have become the order of the day, but the Union 

Budget presented yesterday makes no mention of rail safety or installation of 

anti-collision devices or Kavach in the passenger trains. They had guaranteed 

to double farmers income by 2022, but it failed. The actual growth staggers at 

three per cent and at this rate, the farmers can expect their incomes to be 

doubled by 2035 or 2040. 

(1540/UB/RAJ) 

 Over one lakh persons involved in farming sector tragically took their lives 

between 2014 and 2022. Around 30 suicides happen every single day. They 

guaranteed that no home would be without electricity or water by 2022. They 

failed again. They guaranteed to end terrorism, they failed again. More than 50 

soldiers died in Jammu and Kashmir terrorist attack in the last 32 months. More 

than 50 soldiers died in J&K terrorist attacks in 32 months. From 2018-2022, 

Jammu & Kashmir had seen 761 terrorist incidents leading to 174 civilian 

casualties. You make all the big promises, but you fail to keep them. You give 

all the guarantees but those guarantees come with zero warranty. 

Under this budget, one thing is clear. The only thing that is growing faster than 

price rise and inflation is the BJP's list of broken promises and guarantees. So, 

we have ‘B’ for Betrayal, ‘U’ for Unemployment, ‘D’ for Deprive, and ‘G’ for 

Guarantee. सर, मैंने कहा है हक यह एक्रोनिम्स की सरकार है, तो मैं एक्रोनिम्स में ही जवाब दूगंा। 

बजट का ‘बी’ था, हबटे्रयल, ‘यू’ था अनइम्प्लॉयमेंट, ‘डी’ था डेपराइव, ‘जी’ था गारटंी। अब मैं ‘ई’ पर 
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आता ह ं। Sir, ‘E’ for Eccentric. Modi j's ... (Expunged as ordered by the Chair) has 

turned governance into a ... (Expunged as ordered by the Chair), costing the 

nation dearly. His obsession with grandstanding has only distracted the 

countrymen from the real issues, leaving India to pay the price for his dictatorial 

displays. He announced unplanned lockdown. The Government's abrupt 

announcement of the national lockdown in March 2020 left citizens with only four 

hours to prepare, triggering widespread chaos and hardship. The unplanned and 

poorly implemented lockdown resulted in the tragic deaths of over 8,700 people, 

primarily migrant workers, on our railway tracks and roads. 

Now, I will talk about the Farm Bills. In 2020, the same Modi government 

unilaterally passed three contentious farm Bills without any consultation with the 

farmers or farmers’ organisation or any Opposition parties.  

माननीय अध्यक्ष : प्लीज, इस ररकॉडड को हक्लयर कर लें। इस सदन में हकसान हवधेयक पर साढ़े 

पांच घंटे चचाड हुई थी। 

…(व्यवधान) 

श्री अदिषेक बनर्जी (डायमण्ड हारबर) : हबल पर कोई चचाड नहीं हुई है।…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : हकसान हबल पर …? 

…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : जब स्पीकर बोलता है, तो बोलता है और वह सही बोलता है। आप अपनी 

जानकारी करके्ट करें। 

…(व्यवधान) 

श्री अदिषेक बनर्जी (डायमण्ड हारबर) : सर, हबल पर कोई चचाड नहीं हुई है।…(व्यवधान) इनका 

ताली बजाना ित्म हो जाए तो मैं बताऊं।…(व्यवधान) आपने सदन को यह याद 

हदलाया।…(व्यवधान)  

माननीय अध्यक्ष : एक हमनट माननीय सदस्य, जब मैं बोल रहा ह ं तो मैं कभी गलत नहीं बोल 

सकता।  

…(व्यवधान) 

श्री अदिषेक बनर्जी (डायमण्ड हारबर) : सर, आप मझेु एक चीज बता दीहजए।…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : हकसान हवधेयक पर साढ़े…। 

…(व्यवधान) 

श्री अदिषेक बनर्जी (डायमण्ड हारबर) : सर, एक हमनट। इस सदन में जो लोग ताली बजा रहे हैं। 

700 हकसान मार ेगए हैं। उनको मौत के घाट उतारा गया है। सर एक आदमी ने एक हमनट भी उनको 

श्रद्ांजहल दी?…(व्यवधान) ये आज ताली बजा रहे हैं। इसीहलए इनका ऐसा हाल है।…(व्यवधान) 

सर, 700 लोग मार ेगए हैं।…(व्यवधान) क्या? …(व्यवधान) 700 farmers died! 700 farmers 
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died! What did you do? … (Interruptions) You people have blood on your hands! 

You people have blood on your hands! … (Interruptions) In 2020, these 

contentious Farm Bills were passed without any consultation with the Opposition 

parties or farmers’ organisations. These Bills sparked massive protests. मैं एक 

चीज स्पष्ट कर देता ह ं। ये जो बोल रहे हैं, मैं बीजेपी से यहां पर जो सवाल पूछ रहा ह ं, हमहनस्टर को 

जवाब देना है, अगर इनमें से कोई भी जवाब देना चाहता है, तो मीहडया चैनल चूज कर ले और मझेु 

टाइम बता दे। मैं आ जाऊंगा, एक-एक हाथ लड़ लूंगा।…(व्यवधान) सर, मैं कह रहा ह ं।… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : नो। आप अपनी बात कहहए। 

…(व्यवधान) 

श्री अदिषेक बनर्जी (डायमण्ड हारबर) : अगर इनके सीने में दम है और अगर हहम्मत है, तो ये सेट 

कर लें।… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : नो, आप चनुौती मत दीहजए। आप अपनी बात कीहजए।  

… (व्यवधान) 

SHRI ABHISHEK BANERJEE (DIAMOND HARBOUR): I am challenging them 

to come and debate with me. … (Interruptions) 

माननीय अध्यक्ष : आप इनको सदन में चनुौती मत दीहजए।  

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : नो, यह चनुौती बाहर दीहजए, सदन में चनुौती नहीं दीहजए। 

…(व्यवधान) 

(1545/SRG/KN) 

माननीय अध्यक्ष : आप बाहर चिुौती देिा, यहाां सदि में िहीं। 

… (व्यवधाि) 

SHRI ABHISHEK BANERJEE (DIAMOND HARBOUR): Sir, harsh measures 

such as barbed wires, cement boulders and iron spikes were deployed on the 

roads to block farmers from entering the Capital. … (Interruptions) This reveals 

the true face of this fascist Government. … (Interruptions)  

Now, I will come to demonetisation. In November 2016, the Union 

Government demonetised Rs. 500 and Rs. 1,000 currency notes … 

(Interruptions), You do not know that demonetization was done in 2016 … 

(Interruptions) Sir, this Government demonetised Rs. 500 and Rs. 1,000 

currency notes. … (Interruptions) सर, य ेमझु पर आरोप लगा रहे हैं नक मैं पढ़ कर बोल रहा 

ह ां। पीएम टेलीप्रॉम्पटर से बोलते हैं। … (व्यवधाि) सर, प्राइम नमनिस्टर टेलीप्रॉम्पटर से बोलते हैं। 

… (व्यवधाि) सर, डेटा तो मैं पढ़ कर ही बोल ांगा। … (व्यवधाि) आप अपिे िेता को जाकर ज्ञाि 

दीनजए। … (व्यवधाि) 
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माननीय अध्यक्ष : आप सदि के िेता के बार ेमें चचाा मत कीनजए। आप अपिी बात कनहये। 

… (व्यवधाि) 

SHRI ABHISHEK BANERJEE (DIAMOND HARBOUR): Sir, demonetization was 

brought to combat black money. … (Interruptions) It was brought to combat 

corruption. … (Interruptions) It was brought to combat terrorism. … 

(Interruptions) 

माननीय अध्यक्ष : मैंिे हटा नदया है। मैंिे उिको टोक नदया है। 

… (व्यवधाि) 

SHRI ABHISHEK BANERJEE (DIAMOND HARBOUR): However, the move 

resulted in a severe cash crunch and significant economic destruction. … 

(Interruptions) Despite promises to eliminate black money, over 99 per cent of 

the invalidated currency returned to the banking system, indicating the sheer 

failure of the initiative. … (Interruptions) Shockingly, counterfeit notes increased 

by 10.7 per cent in 2022 with fake Rs. 500 notes rising by 101.93 per cent and 

Rs. 2,000 notes by 54 per cent.  

माननीय अध्यक्ष : माििीय सदस्य, वषा 2016 के बाद तो वषा 2019 के चिुाव हो गए। 

… (व्यवधाि) 

SHRI ABHISHEK BANERJEE (DIAMOND HARBOUR): Sadly, 130 fellow 

Indians lost their lives due to heat and the strain of standing in long queues, 

falling victim to this eccentric decision. … (Interruptions) That is why we say ‘E’ 

for `Eccentric’.  

 Now, I come to the last letter. … (Interruptions) Sir, `T’ for Tragedy. … 

(Interruptions) 

माननीय अध्यक्ष : माििीय सदस्य, आप वतामाि बजट पर बोनलये। वषा 2016 के बाद तो वषड 2019 

के चिुाव हो गए। 

… (व्यवधाि) 

श्री अदिषेक बनर्जी (डायमण्ड हारबर) : सर, कोई 60 साल पहले जवाहर लाल िेहरू की बात 

करगेा, द सर ेिेताओ ां की बात करगेा तब आप कुछ िहीं बोलेंगे। … (व्यवधाि)  

माननीय अध्यक्ष : सब बोलते हैं। 

… (व्यवधाि) 

श्री अदिषेक बनर्जी (डायमण्ड हारबर) : सर, मैं पााँच साल पहले की डीमोिेटाइजेशि की बात 

बोल ांगा तो आप कहेंगे नक वतामाि इश्य ुपर बोनलये। सर, यह पक्षपात िहीं चलेगा।… (व्यवधाि) 

माननीय अध्यक्ष : आप बजट पर बोनलये। 
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श्री अदिषेक बनर्जी (डायमण्ड हारबर) : सर, मैं बजट पर ही बोल रहा ह ां। जब नबप्लब देब बोल रहे 

थे तब 100 साल परुािी बात कर रहे थे। वह 50 साल परुािी इमरजेंसी की बात कर रहे थे तब आप 

चपु थे। अब मैं डीमोिेटाइजेशि की बात कर रहा ह ां तो आपको चभु रहा है। … (व्यवधाि) सर, वाह! 

… (व्यवधाि) 

माननीय अध्यक्ष : माििीय सदस्य, आप अपिी बात कनहये। 

… (व्यवधाि) 

SHRI ABHISHEK BANERJEE (DIAMOND HARBOUR): Sir, `T’ for Tragedy. … 

(Interruptions) and this is the tragedy. … (Interruptions) The example you all set 

in the House, that is why I said, `T’ for Tragedy. … (Interruptions). When the 

Kolkata flyover collapsed a few years ago, Modi Ji jested that it was not an act 

of God. He said, “It is an act of fraud.” … (Interruptions) Sir, we wonder what he 

has to say when 141 lives were lost in Morbi bridge collapse in Gujarat. Was it 

an act of God or an act of fraud? … (Interruptions) Sir, what happened when 

roofs of Delhi, Jabalpur, and Gujarat airports collapsed. … (Interruptions) Was 

it an act of God or act of fraud? … (Interruptions) Sir, what happened when the 

Ayodhya Ram Temple roof started leaking after first rain? Was it an act of God 

or an act of fraud? … (Interruptions) Sir, when Mumbai’s Atal Setu started 

developing cracks within six months of its inauguration, was it an act of God or 

an act of fraud? … (Interruptions) When 41 workers trapped for 17 days after 

Uttarkashi Tunnel was caved in, was it an act of God or an act of fraud? … 

(Interruptions) When 20 people killed as girder launcher collapsed on Samruddhi 

Expressway in Thane, what was it? Was it an act of God or an act of fraud? … 

(Interruptions) When 300 lives were lost in Balasore train accident last year, 

what was it? Was it an act of God or an act of fraud?  

(1550/RCP/VB) 

 When nine people were killed and 40 people were injured as a goods train 

rammed with Kanchanjunga Express last month, what was it?  Was it an act of 

God or an act of fraud?  The Railway Minister has blood on his hands. A once 

reliable mode of transport has been transformed into a death trap.  There have 

been 244 train accidents between 2017 and 2022.  There have been 15 major 

accidents in 2023 alone.  Sir, 50 per cent of compulsory track safety inspections 

were not even completed. … (Interruptions) Only Rs.672 crore was spent out of 

the needed Rs.58,459 crore on track renewal.  The Rashtriya Rail Sanraksha 



24.07.2024            MMN Uncorrected / Not for publication 370 

 

Kosh which would have received Rs.20,000 crore every year, received only 

Rs.4,225 crore.  There is a staggering shortfall of Rs.15,775 crore. 

 Manipur is burning over the last almost one-and-a-half years.  There have 

been more than 200 killings, 70,000 displacements and wrecking of 1000 

homes. … (Interruptions) There is no mention of the word Manipur in the Union 

Budget.  … (Interruptions) 

 Another tragedy of this Government has been the weaponisation of the 

Central agencies to carry out politically motivated witch-hunts against the 

Opposition leaders like many of us including me.  They did not stop at me or my 

wife or my elderly parents or my PA or my advocate, but even my 11-year-old 

daughter and four-year-old son were not spared. … (Interruptions) The BJP tried 

to make an example out of me by setting an example for the rest of the country 

to see by letting the ED and the CBI go after me. … (Interruptions) What did the 

people do?  देश में जनता माहलक है, कोई नेता माहलक नहीं है।… (व्यवधान) The people of 

West Bengal and the people of my constituency elected me third time with a 

margin of 7,10,000 votes setting an example for Shri Narendra Modi, Shri Amit 

Shah and the millions of BJP members and the rest of the country to see that 

this is the people’s power. … (Interruptions) If I have to bow, I will bow before 

the power of the people.  I will not bow before the people in power.   People need 

to understand this.   

 India’s national debt today stands at staggering Rs.169 lakh crore.  The 

Finance Minister needs to know this.  … (Interruptions) Before you ridicule West 

Bengal for a debt of Rs.6 lakh crore, the budget predominantly, as I said, is anti-

Bengal and anti-people even though the State elected 12 BJP MPs as compared 

to three in Andhra Pradesh.  You still have the guts and gall to overlook West 

Bengal.  You will get a befitting reply again.  Perhaps, the Central Government 

would have benefited drawing inspiration from West Bengal Budget for the year 

2024-25.  Our Budget stood out for its inclusive approach introducing new 

schemes while enhancing the incentives of the existing ones. It comprehensively 

addressed the needs of every section of the society ensuring support for women, 

youth, students, fishermen and artisans alike.  By prioritising equitable growth 

and social welfare, it has set a commendable example of governance focussed 

on holistic development of the people. 
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 I have explained to the august House, including the Finance Minister who 

is sadly not present in the House, ‘BUDGET’.  I repeat again: ‘B’ for Betrayal, ‘U’ 

for Unemployment, ‘D’ for Deprived, ‘G’ for Ghotala and guarantee, ‘E’ for 

Eccentric and ‘T’ for Tragedy.  The Finance Minister made her seventh Budget 

speech.  There are more empty words, more empty promises, and hollow words.  

This Budget has got more fiction than finance. … (Interruptions)  

(1555/PS/PC) 

 I have exposed the track record of this Government on promises, on 

governance, on guarantees, and on targets. Since we are talking about the 

General Budget and estimates and figures, we should also take a look at the 

audit or try to take a look at an audit. Sir, if you audit the results of 2019 general 

elections, what will the audit show? The election results are a direct audit of the 

performance of the hon. Prime Minister and this Government. The PM was the 

face, the body and the head of the BJP campaign which cried, ‘अबकी बार, 400 

पार’. And what is the result of that audit? The result of the audit is that the BJP 

lost heavily in West Bengal. They were stunned in Uttar Pradesh. They were 

shaken up in Maharashtra. Their slogan of ‘जो राम को लाए हैं, हम उनको लाएगं’े 

backfired. … (Interruptions) Their slogan of ‘जो राम को लाए हैं, हम उनको लाएगं’े 

backfired. … (Interruptions) I would rather say, प्रभ ुराम आए, तो न्याय आया। कुछ वक्त 

ज़रूर लगा, लेहकन इंसार् आया। 

 The BJP not only faced a humiliating defeat from the Ayodhya seat but it 

also lost Badrinath in the last bye-election. That takes me back from where I 

started. वक्त बदल गया है। The Prime Minister now leads a creaky, vulnerable, and 

shaky coalition, and it leads a coalition Government which is just waiting to blow 

up. Rather than investing in the future of this country, it is unfortunate that the 

Union Government is investing for Modi ji’s political survival at the expense of 

the nation’s well-being. The truth is that the hon. Prime Minister is on borrowed 

time. You all are on borrowed time. Mark my words. And I would like to end by 

saying, थोड़ा सब्र रहिए और कुसी की पेटी बांध लीहजए, मौसम हबगड़ने वाला है। 

 Thank you, Sir.             (ends) 
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कुमारी बााँसुरी स्वरार्ज (नई दिल्ली) : सर, मेरा पॉइंट ऑर् ऑडडर है। … (व्यवधान) माननीय 

सांसद जी ने एक नहीं, बहल्क तीन बार अनपाहलडयामेंट्री लैंग्वेज का इस्तेमाल हकया है। … 

(व्यवधान) वषड 2021 की आप ही की रूहलंग है, ‘हबटे्रड’ और ‘हबटे्रयल’ शब्द अनपाहलडयामेंट्री 

कैहटगरी में आते हैं, वे इसका इस्तेमाल नहीं कर सकते। … (व्यवधान) इसके अलावा उन्होंने 

‘हमहनयन’ शब्द का इस्तेमाल हकया, जो आपहत्तजनक है। … (व्यवधान) इन्होंने हमार ेयशस्वी 

प्रधान मंत्री श्री नरने्र मोदी जी पर व्यहक्तगत हटप्पणी की और ‘एक्सेहन्ट्रक’ शब्द का इस्तेमाल 

हकया। … (व्यवधान) 

 सर, मेरा आपसे हनवेदन है हक इन तीनों बातों के हलए इनको मार्ी मांगनी चाहहए और 

ररकॉडड से ये तीनों शब्द एक्सपंज होने चाहहए। … (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : जो हवषय आपने उठाया है, मैं उसको चैक करंूगा। मेरा सभी माननीय 

सदस्यों से आग्रह है हक कई माननीय सदस्य आसन को चनुौती देते हैं, आसन पर हटप्पणी 

करते हैं। मैं सभी दलों के माननीय सदस्यों से कह रहा ह ं हक इससे बचना चाहहए, यह उहचत 

नहीं है।  

 श्री जी. हकशन रड्ेडी जी – आप बोहलए। 

… (व्यवधान) 

कोयला मतं्री; िथा खान मतं्री (श्री जी. तकशन रड्ेडी) : बहुत हमहनस्ट्रीज़ में यूसी 

सहटडहर्केट्स कुछ स्टेट्स से नहीं आते हैं। बहुत से अलग-अलग स्टेट्स से, महहलाओ ंपर 

अत्याचार हुआ, उसका ‘ज़ीरो’, एक भी नहीं है। … (व्यवधान) हकसानों पर अत्याचार हुआ, 

‘ज़ीरो’, कुछ भी नहीं है। … (व्यवधान) आज देश में एक प्रांत ऐसा है, उस प्रांत में न हकसानों 

द्वारा आत्महत्या होती है, न महहलाओ ंद्वारा आत्महत्या होती है, न महहलाओ ंपर अत्याचार 

होता है। … (व्यवधान) एक ही स्टेट है, अभी हमने जो भाषण सनुा है, उन्हें वैस्ट बंगाल के बारे 

में बात करनी थी, उन्होंने वे सार ेशब्द इधर के हलए यूज़ हकए हैं। … (व्यवधान)  

1559 hours   (Shri Dilip Saikia in the Chair)  

आदरणीय सदस्यों, यह पूरा भाषण, जो अहभषेक बनजी जी ने हदया है, यह पूरा भाषण 

वैस्ट बंगाल की सरकार के हलए है। … (व्यवधान) यह भाषण भारत सरकार के हलए नहीं है, 

बहल्क पूरा भाषण वैस्ट बंगाल की सरकार के हलए है। … (व्यवधान) 
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(1600/SMN/CS) 

1600 hours 

SHRI DAYANIDHI MARAN (CHENNAI CENTRAL): Vanakkam Sir. Vaazhga Tamil.   

The Prime Minister said: ‘It is unfortunate that I was not born as a Tamilian. I 

only wish to be born as a Tamilian in the next birth. I love the language of Tamil and 

the people of Tamil Nadu.’ This is what our Prime Minister said before the first 

phase election.  

 After the election got over, in the last phase when he goes to Odisha, what 

does he say? How can he give the control of Odisha to Tamilians? This showed his 

anger. People of Tamil Nadu will never forget and that is depicted here in this 

Budget. As you try to cheat by saying who are Tamil people and saying that you will 

support Tamil and wherever you went, you tried to speak our Thirukkurral and tried 

to get our hearts but your true heart is this. The Prime Minister is spewing venom 

against the people of Tamil Nadu.   

 Sir, I will not take much time speaking about the Budget because even the 

BJP Member who spoke today never spoke on the Budget. I think the time has 

come for the Prime Minister to take some good advice and follow our Dravidian 

model Chief Minister Shri M.K. Stalin. When my Chief Minister Shri M. K. Stalin 

became the Chief Minister of Tamil Nadu, he said, I will work not only for the people 

who voted for me but also for the people who did not vote for me. It is my duty. But 

today, Sir, our Prime Minister is not working for the people who voted for his Party 

but only for the parties which are supporting him.  

 In fact, if you see Sir, lakhs and crores of rupees were spent by this Union 

Government to promote Modi ki Guarantee before the elections. Wherever you 

went, televisions, radios, newspapers channels, it was all public money that was 

used to promote the Prime Minister.  

 Sir, after the election, Modi ki guarantee has gone. Now, we have Modi ka 

insurance. What is this insurance? The insurance premium is being paid by the 

people of India to ensure that he still continues as our Prime Minister.  

 Sir, for three years, the Union Government’s share of funds for Chennai’s 

Metro Rail has been pending. Our Chief Minister has repeatedly written and urged 

for the funds. For the Chennai Metro Rail phase II, he had written to them to give 50 

per cent of funds. Till date, they have not given a single rupee. But our Chief 

Minister has said that Tamil Nadu Government will fund it and already put Rs. 

12,000 crore in this Budget.  
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 Sir, we would like to know about this. You went to Coimbatore. You had a 

roadshow. The Prime Minister tried to appease the people of Coimbatore. Our 

Tamil Nadu has sent you a project for the Coimbatore Metro Rail and Madurai 

Metro Rail. We have not received any response. Nothing has come from you.  

 Sir, our Tamil Nadu Government has made a request for the Tambaram- 

Chengalpattu elevated expressway. Till now, there is no mention of the funds. For 

ten years, the middle class has faced the brunt of inflation, rise in food prices and 

rise in fuel and LPG prices.  

 Right now, Russia – Ukraine war is going on and it is because of that the 

western countries are not buying fuel directly from Russia but this Russian fuel is 

being bought by India. If the price of petroleum per barrel is 120 dollars, India was 

getting it for 60 dollars.  Did any of the Indian benefit because of the price 

reduction? No. The oil went to our Prime Minister’s refineries, got refined into diesel 

and petrol and exported to Europe and they sold it at the market price. You brought 

windfall taxes. For the first time in India windfall taxes was brought.  

 Sir, I would like to ask the Finance Minister why do you not give us a white 

paper on the windfall taxes and how much of money Ambanis and Adanis made 

because of the Ukraine war.     

(1605/SM/IND) 

 Sir, one has to have a heart to provide substantial relief in income tax. 

Household savings rate is at a record low of 5.2 per cent of Gross National 

Disposable Income in 2023. What does the common man get? It is only a saving of 

Rs.1058 per month. That is the saving they are talking about.  

 Madam, you have announced targeted programmes relating to irrigation and 

flood mitigation. Bihar got the funds for Kosi-Mechi inter-State link project.  Assam, 

Sikkim and Uttarakhand are getting assistance for flood management. Himachal 

Pradesh is also getting the assistance for reconstruction and rehabilitation.  

 What about Tamil Nadu? We had the worst flood in Chennai. In Tuticorin, 

there is flood which we have never seen for 150 years. The Finance Minister, 

Shrimati Nirmala Sitharaman went there. She said that she was among her friends. 

There, she appealed to the people, yes, we will do something. Till now, not a single 

rupee has come. In fact, she visited a temple there and asked the residents not to 

put money into the temple hundi and give the money directly to the priests.  

 Is this the way the Finance Minister behaves? Will it be okay if I tell the 

people of Tamil Nadu not to pay taxes to the Union Government? How is it that the 
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money goes to the other States but does not come to Tamil Nadu? That is not the 

way. I am an elected person. But she is a selected person.  

 Our Chief Minister of Tamil Nadu has met the Prime Minister multiple times 

and made a demand for Rs.37,000 crore as disaster relief. Do you know how much 

money the Union Government has given to Tamil Nadu? You will be surprised or 

even faint. The Union Government has given only 276 crore so far. It seems to be 

very imbalanced for this minority BJP Government in announcing Rs.11,500 crore 

to Bihar due to political compulsion. When there was flood in Gujarat, the Prime 

Minister went there the very next day and announced a slew of support up to 

Rs.1,000 crore immediately. But for Tamil Nadu, even months later, there is no 

care.  

 Why is this Union Government singling out our State and denying our people 

the schemes that they need? It is not enough to visit Tamil Nadu during elections 

and call us your brothers and sisters. People of Tamil Nadu will never ever forgive 

you for this betrayal.  

 I am happy that the BJP has finally taken the clue and followed the footsteps 

of hon. Chief Minister Shri M.K. Stalin’s Dravidian model by copying his pioneering 

scheme. But the scale which you have announced is unbecoming. Take for 

example, the skill development scheme. What does the Budget say about it? The 

Finance Minister says that it will train 20 lakh people in a year. But my Dravidian-

model Chief Minister, Thiru. M.K. Stalin has already introduced a scheme of training 

15 lakh youth in a year. The State Government is training 15 lakh people but the 

Union Government, with all the resources, is training only 20 lakh people in a year.  

 They have also taken our trademark Dravidian scheme like State-run hostels 

for women – the ‘Thozhi’ hostels. It was implemented by our Chief Minister. We 

welcome it. This should, in fact, be named as a Dravidian-model hostels for women 

throughout the country. The credit for this should go to our Chief Minister who first 

implemented it in Tamil Nadu.  

 Another scheme, ‘Naan Mudhalvan Scheme’ has now been repackaged as 

an upskilling programme. Even the idea of INDIA’s alliance of ensuring 

apprenticeship and employment-linked incentives has been taken up. It is good for 

them. They are copying us. But I need to remind, when the Congress manifesto 

announced this, what Shrimati Nirmala Sitharaman said? She said, “It is 

unimplementable”. What has happened now? I think probably she thought that it 

was not brought by Nehru ji.    
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 The BJP has surprisingly managed to get a few votes in Tamil Nadu. I feel 

bad for them. In 2019, they were competing with NOTA.  

(1610/RP/RV) 

 This time, the people of Tamil Nadu have given a little more.  This time we 

got 40 seats out of 40 seats.  They got no seat. Not a single seat they could win.  

They think that the people of Tamil Nadu will forgive them for such treatment.  They 

are being so vicious against the people of Tamil Nadu. The South is being ignored.  

They have announced a slew of schemes for their allies like Bihar and Andhra 

Pradesh but States like Tamil Nadu, Kerala, Telangana, and Karnataka have been 

completely ignored. We have no issues.  We want them to support Andhra 

Pradesh.  We are not against it.  But, they should not penalise other States.  This 

reflects very poorly on them.  

I thought Mrs. Nirmala Sitharaman is a very learned person.  She has come 

out with a New East angle. Yesterday, I was scratching my head and wondering 

what is this New East thing.  In the New East of India, Bihar and Andhra Pradesh 

come but West Bengal does not come.  The State of Tamil Nadu is sharing border 

with Andhra Pradesh but we do not come into this.  She is using such things.  It is 

usually said that if I get injured, its blood for me but if you get injured, it is only a 

tomato puree. I remember, probably Mrs. Nirmala Sitharaman is suffering from 

selective amnesia or dementia.  I do not know that.  In 2014, the Government had 

Chandrababu Naidu garu as their alliance partner.  We all know how badly he was 

treated.  He had to give two choices for the ministry.  He did not even have the 

choice to pick the portfolio.  He had come for the swearing in ceremony.  The 

Government said that one of his MPs was going to become a minister and the 

same Civil Aviation was given to him. At that time, the Chief Minister of Andhra 

Pradesh Shri Chandrababu Naidu garu wanted an appointment with the Prime 

Minister Modi.  He had to wait for four months for that.  He had to wait for four 

months to get an appointment with Modi.  It is for what, it is for a special status for 

Andhra Pradesh. What all you have been giving him now?  What did our Prime 

Minister say in 2019? He said during a rally in Rajamahendravaram: “The 

Polavaram Project is an ATM for Chandrababu Naidu and his son.” When he sues 

you, you put him up and down but when you want to becomes the Prime Minister 

because of his help, the same ATM changes and become a very important machine 

for the country.   

 As far as Bihar is concerned, within one week, 15 bridges in Bihar collapsed.  

Normally, our Sangh Parivar would have come and said: “There is corruption.  The 
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bridges have fallen.  There should be a CBI and ED inquiry.”  But, what is the 

Government doing? The Government is giving Rs. 26,000 crore to rebuild those 

bridges.  The Government is rewarding the corrupt persons in Bihar because they 

want to stay in power and they say that they are pure.  How can we accept that?   

 There was a lot of hope from the Budget.  Everyone thought that it would be 

a pro-poor, pro-farmer, and pro-youth Budget.  We also thought that this 

Government’s humbling defeat would make it to come back clean and good for 

everyone.  The expenditure on social sector is crucial for a developing nation like 

India.  It is the only tool by which we can eradicate poverty, develop better health 

infrastructure, and provide safety net for the most vulnerable sections of the society.  

As per the Government’s estimate, the Government always compares the amount 

spent this year versus the last year to show how overall the welfare expenditure 

has grown at a CAGR of 12.8 per cent; education by 9.4 per cent and health by 

15.8 per cent and claims it as a record expenditure but the devil is in the details. 

Looking at the figures in terms of percentage of total expenditure reveals a different 

story.  The expenditure on education was just around 1.9 per cent in 2017-18.  

(1615/NKL/GG) 

Medical and public health expenditure has decreased from 0.8 per cent 

to 0.16 per cent. Welfare schemes for Scheduled Castes, Scheduled Tribes, 

and Minorities have declined from 0.16 per cent to 0.13 per cent. There is no 

mention about census. This is the fifth Budget being presented without census. 

This is the first Government since Independence that has failed to conduct 

census, even three years after the pandemic. 

Sir, you compare yourself with the other countries and talk about 

becoming the fifth-largest economy of the world. One hundred and forty-three 

countries in the world have conducted the census successfully after the 

pandemic and managed to get the data. So, what does it mean? The 

Government does not know how many people to plan for, what the state of 

human resources are, what the demography and economic structure are at the 

local, regional and national levels. So, how can we expect effective policy 

making from this Government? One wonders if you are avoiding conducting a 

census because of the pressure from within your dependable allies for a caste-

based census. The Budget lets down the poor and fails to address the growing 

economic inequality. 
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 Sir, when Dr. Manmohan Singh, the Former Prime Minister took over, 

the GDP in 2004 was Rs. 54.8 lakh crore. The GDP usually doubles every ten 

years. When Dr. Manmohan Singh left the office and the great Prime Minister, 

Shri Modi took over in 2014, the GDP was Rs. 105.27 lakh crore which literally 

doubled. Now, let us do the maths. That means, after ten years, it should have 

been doubled. It should have been more than Rs. 200 lakh crore. But in 2023-

24, it is only Rs. 173.82 lakh crore. This shows that you are not performing as 

you claim to perform.  

Sir, Budgets are aimed at stimulating growth. The Economic Survey 

says that India's real GDP grew by 8.2 per cent in FY24, marking a growth of 

over 7 per cent for the third consecutive year. Its forecast now is a modest 6.5 

to 7 per cent. But what is growth? Is it just the increase in the size of the 

economy or is it an equitable distribution of wealth from the growth? Who is 

benefitting from this growth? Is it the 3.44 crore people living in extreme 

poverty in the country? Afterall, they are the ones most affected by 

macroeconomic indicators like inflation in food prices. While headline and core 

inflation have eased to 5.1 per cent and 3.1 per cent respectively, the 

Consumer Food Price Index remains high at 9.4 per cent in June 2024. 

Economic inequality has widened significantly over the past decade under the 

BJP's crony capitalist Government. The wealth of India's billionaires, who are 

Modi’s friends, has increased by 35 per cent in 2020 alone, while millions were 

pushed into poverty due to the pandemic. Reports indicate that the top 10 per 

cent of the population holds 77 per cent of the national wealth, highlighting a 

severe disparity in income distribution. 

Sir, there is another astounding statistic within this as well. By 2022-23, 

the top one percent of the country's population had 22.6 per cent share of all 

income and owned 40 per cent of all the wealth in the country. This is worse 

than the colonial era of the British Raj. 

Sir, talking about youth and unemployment data, this is the elephant in the 

room. Despite promises to create two crore jobs annually, the reality has been 

starkly different. The unemployment rate rose to a 45-year high of 6.1 per cent 

in 2018 to 17.8 per cent now. This was much before the pandemic. So, you 

cannot blame the global situation. Today the situation is worse. On one hand, 

the Ministry of Labour and Employment is saying that as per the latest 
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available Annual Periodic Labour Force Survey Reports, the estimated 

unemployment rate on usual status for persons of age 15 years and above 

was 4.2 per cent in 2021, 4.1 per cent in 2022 and 3.2 per cent in 2023. But 

the data from the Centre for Monitoring Indian Economy (CMIE), an 

independent think tank, says that the unemployment rate was 8 per cent in 

2020-21, 5.9 per cent in 2021-22 and 7.3 per cent in 2022-23. This is far more 

believable looking at the ground reality.   

(1620/VR/MY)  

According to the CMIE Data, the unemployment rate in India stood at 9.2 

per cent in June 2024, a sharp increase from 7 per cent in May 2024. CMIE's 

Consumer Pyramids Household Survey shows that female unemployment 

reached 18.5 per cent, exceeding the national average, in June 2024. This is 

up from 15.1 per cent in the same period last year. At the same time, male 

unemployment stood at 7.8 per cent, slightly higher than 7.7 per cent in June 

2023. While the Labour Participation Rate (LPR) rose to 41.4 per cent in June 

2024 from 40.8 per cent in May and up from 39.9 per cent in June 2023, the 

rural unemployment rate rose to 9.3 per cent in June from 6.3 per cent in May. 

The urban unemployment rate climbed from 8.6 per cent to 8.9 per cent. This 

contrasts sharply with the 2014 figures, where the unemployment rate was 

5.44 per cent when the UPA left power. 

Sir, the Finance Minister highlighted the BJP Government's nine crucial 

priorities for transforming India into a developed country by 2047. The nine 

priorities for generating ample opportunities for Indians included - productivity 

and resilience in agriculture, employment and skilling, inclusive human 

resource development, social justice, urban development, energy security, 

infrastructure, innovation, research and development, and next-generation 

reforms.  

Let me take them one by one. First is, productivity and resilience in 

agriculture. An Inter-Ministerial Committee was set up in April 2016 to lay out a 

roadmap to double the farmers’ income by 2022 as promised by the Prime 

Minister. They used the 2012-13 National Sample Survey Office data to 

estimate that. The national average annual income of Indian farmers was 

Rs.96,703 in 2015-16. Based on this, the Committee set the targeted double 

income at Rs.192,694 at 2015-16 constant prices to Rs.271,378 at current 
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prices in 2022-23. The Committee calculated that to achieve those levels, the 

farm income would have to grow annually by 10.4 per cent over the next seven 

years. While data for 2022-23 is not available. According to the last situational 

survey data released in 2021, the average annual income of farming 

households increased from Rs.96,703 in 2015-16 to Rs.1,22,616 in 2018-19. 

This suggests that the annual growth in farmers' income has been mere 2.8 

per cent. Even this growth has been driven by non-farm income since the 

income from crop cultivation declined by 1.5 per cent annually since 2015-16.  

Sir, when this Government came to power, they did a promise – I was 

also surprised – that a mega project of interlinking of rivers will be taken up. 

How many rivers have they interlinked? Can they give us a White Paper on 

that? They changed the name of the Ministry as Jal Shakti Ministry because 

they want to interlink rivers. What a scam, Sir! That means, they are still all 

alone.  

Sir, now let us come to employment and skilling. I have already 

presented my case on the unemployment issues and the lack of scale in the 

Skill Development Scheme.  I remind you again, the Budget says it will train 20 

lakh youths across the country while in my State, the Chief Minister of Tamil 

Nadu is providing training to 15 lakh youths every year through the Dravidian 

Model. So, there is a wide gap between a State and a country.  

So far as inclusive human resource development is concerned, the 

Government's strategy for inclusive human resource development and social 

justice focuses on comprehensive growth across various sectors. Programs for 

education, health, and economic empowerment, enhancing schemes like PM 

Vishwakarma and PM SVANidhi to support artisans, self-help groups and 

entrepreneurs, the Purvodaya Initiative in the East, projects like the Patna-

Purnea Expressway, Rs 15,000 crore for Andhra Pradesh's capital needs and 

support for the Polavaram Irrigation Project are all commendable. But why is 

my State, Tamil Nadu not included? Why are all the other States not included? 

I would ask, and the people of India would like to know where is the report card 

for how similar schemes have fared in the past. Many questions on these 

topics have only given vague data on funding and outcomes. 
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(1625/SAN/CP) 

 Sir, India’s public healthcare system remains under-funded and over-

burdened. The country’s healthcare expenditure is still averaging around 1.28 per 

cent of GDP, much lower than the global average of six per cent. Rural areas face 

severe shortages of doctors and medical facilities. So, how exactly will you have 

inclusive human resource development? 

 Sir, let us come to social justice. Caste-based discrimination and social 

inequalities persist. Dalits and other marginalised communities continue to face 

significant socio-economic challenges. Inclusive policies and robust implementation 

are needed to ensure social justice. But all we see is welfare schemes being 

ignored and spending being cut for these sections that require a social security or 

safety net.  We, from Tamil Nadu, and our Chief Minister have repeatedly explained 

how NEET is anti-social justice, yet you still remain adamant on not abolishing it. 

Our hon. Speaker comes from Kota and that is his constituency. Every year more 

than 22 students commit suicide because of the fear of facing NEET. The same 

thing is coming from other States. There is the question of future of our children. 

Your arrogance should not come in the way. This is not what we want. This is anti-

social. This is against social development. I hope, you open your eyes and, after all 

the scams, try not to cover it up and pushover it.  

 Sir, then they are talking about urban development. You refuse to fund our 

Chennai Metro Project or any other metro project, and load the States with the 

construction bill for housing projects. The Air Quality Index (AQI) in major cities 

continues to be hazardous, and deforestation rates have increased.  

 Smart Cities Mission has been extended till March 2025 after the June 

deadline was missed.  Smart cities allocation is slashed to Rs. 2,400 crore for FY25 

from Rs. 8,000 crore in FY24. 

 You say more resources will be allocated to the Urban Rejuvenation Mission, 

which is more about improving the living conditions of the urban poor in the cities, 

but even during the course of this election, we saw in Chennai that when the Prime 

Minister Modi went for a roadshow from his favourite area of West Mambalam, he 

had to cross my constituency where poor people were staying in the Slum Board 

houses on which clothes were put. They did the same thing in Nama Kshetram 

where they did not want to see the poor of Gujarat. In the similar way, the houses of 

poor people of Chennai were covered. This is the condition of the poor.  

 Then, what happened to piped drinking water to every house? Nothing has 

been happening. 
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 PM is talking about energy security. FM has announced a diversified energy 

plan focussed on small, modular nuclear reactors, rooftop solar plants and the 

development of indigenous technology for Advanced Ultra Super Critical (AUSC) 

thermal power plants with much higher energy efficiency. Can we have the data of 

how much of this funding will be allocated to each State and how will the criteria for 

selecting these projects for each State be decided?  

 As on June, about 54.5 per cent of India’s power came from thermal sources 

like coal, gas and diesel, while 45.5 per cent came from non-fossil fuel sources, 

which includes 1.8 per cent nuclear power capacity, according to the Power 

Ministry. How does the FM plan to alter this drastically in a short period? What 

happens if a State decides to not opt for small, modular nuclear reactors and wants 

to pursue an alternate source? Is there a mechanism for how this announcement 

will be implemented?  

 There is an announcement related to the ambitious green hydrogen mission 

which got Rs. 600 crore in the Interim Budget. No announcement has been made 

related to electric vehicles and FAME III, which will be critical to not just cleaner 

environments but also the industry. What about funding for harnessing offshore 

wind energy potential?  

 Regarding infrastructure, FM has budgeted Rs. 11.11 lakh crore of capital 

expenditure for 2024-25, and roads and railway projects are to get nearly 50 per 

cent of this outlay.  The massive slash in the social sector spending over the years 

coupled with the unimaginative move to push capex once again in the latest Union 

Budget has become the trademark of the BJP Budgets and does little for the 

common people of this country.  

The budgeted capital expenditure is about 17 per cent more compared to the 

actual expenditure of Rs. 9.48 lakh crore last year. The FM has once again bet on 

increased capital expenditure spending, but with little to show how it has helped 

deliver results. The two most powerful indicators of a revival in the capital 

expenditure cycle are acceleration in the completion of investment projects and in 

the increase in net fixed assets of non-finance companies. We are yet to see any 

result for the capex investments of the last few years. So, how can we be sure? 

(1630/SNT/NK) 

 We must also not forget that large capital expenditure is at the cost of 

welfare. There have been significant cuts in major schemes and no investment in 

key sectors like healthcare and education. Similarly, schemes for minorities, the 

disabled, and pensions for the elderly, have all been summarily reduced. In 
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addition, the rise in prices over the past five years means that every rupee buys 

about less than it did in 2019. This deadly combination of insufficient funding and 

rising inflation directly hurts our nation’s poorest and the most disadvantaged. It 

will only aggravate the existing crises such as inflation, historically high 

unemployment, and low savings in the country. So, this push for infrastructure 

comes at a large cost. When will we see the results of the massive capex 

spending by the BJP? 

Now, I will come to innovation and development. All of us will be in support 

of fostering indigenous innovation and research, but will the Union Government 

follow through with sufficient and consistent funding? The Anusandhan National 

Research Fund for basic research and prototype development is to be 

operationalised. How does the Government propose to do this? Is there a 

roadmap in place? Financing pool of Rs. 1 lakh crore for spurring private sector-

driven research and innovation at commercial scale is commendable but where 

are the funds for such an announcement going to come from? 

1632 hours   (Shri A. Raja in the Chair) 

Let us talk about the next-generation reforms. How does the Government 

plan to ensure uniform implementation of land and labour reforms across the 

States, given the varying levels of infrastructure and governance capabilities? 

How does the Union Government plan to structure the fiscal support for the 

States? What criteria will be used to determine the allocation of funds? How will 

the Government address the digital divide, particularly in rural areas, to ensure 

that the benefits of digitised land records and GIS mapping are accessible to all 

the citizens? How will the Government involve various stakeholders, including 

farmers, labour unions, and industry representatives, in the reform process to 

ensure their concerns and suggestions are adequately addressed? We already 

saw how your farm laws backfired due to lack of consultation. 

Chairman Sir, in conclusion, the Union Budget has once again failed to 

meet the aspirations of the middle-class people. Nearly Rs. 4 lakh crore have 

been promised as subsidy for Andhra Pradesh and Bihar to support you being 

the Prime Minister. I would like to ask this. From where is the money going to 

come? At whose cost are you going to do this? … (Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON (SHRI A. RAJA): Please conclude. 

… (Interruptions) 
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SHRI DAYANIDHI MARAN (CHENNAI CENTRAL): We are supporting you. … 

(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: Please address the Chair. Do not yield to them. 

… (Interruptions) 

SHRI DAYANIDHI MARAN (CHENNAI CENTRAL): Thank you, Sir. You are very 

fair. … (Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: Please address the Chair. 

… (Interruptions) 

SHRI DAYANIDHI MARAN (CHENNAI CENTRAL): Sir, at this point, while I 

conclude, I would like to mention our demands. Our Chief Minister, Shri MK 

Stalin, is for the people. Tamil Nadu has risen as a primary State, as a number 

one State in governance, and is ensuring that development takes place. But why 

are you penalising us? Is it because we did not elect you? We did not elect you 

because you are two faced. You always do useless abuses. You want to split us 

in the name of religion, caste. You make sure to discriminate us by birth. Till now, 

many times the Prime Minister has said he loves Tamil language. What has he 

done for our Tamil language or for the people of Tamil Nadu? We say in Tamil: 

“Vaayila vadai sudaravar thaan Modi.” It means: “He fries vada through his 

mouth, not in the oil.” He does not even give the vada to us. He takes it and eats 

it himself.  

I humbly request you this. The people of Tamil Nadu are watching you. Do 

not try to punish them. If you punish Tamil Nadu, then India will not grow. If India 

has to grow, Tamil Nadu has to grow. The people of Tamil Nadu have one more 

great fear from our Prime Minister. In 2014 when the Prime Minister first entered 

the Parliament, he came to the old Parliament and fell flat and took the blessings 

of the Parliament. 

(1635/AK/SK) 

This was in 2014. Now, that is no more the Parliament building. Now, in 2024, 

the Prime Minister took blessings from the Constitution. He took the Constitution 

book and took all his blessings. The people of Tamil Nadu and the country are 

worried. Please do not destroy the Constitution. Thank you, Sir. Vazhga Tamil! 

     (ends) 
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1635 hours 

SHRI SRIBHARAT MATHUKUMILLI (VISAKHAPATNAM): Thank you, Sir. This 

is my first speech in the Parliament. I have heard many learned Members 

speak today. I am not as prepared for countering many of the things that were 

said, but I think as we speak in the future, I will learn from it. I think the 

takeaway is that politics at different times change, and when we point fingers 

at someone, there are four fingers pointing back at us. I think that I will speak 

about those as we proceed into the future.  

I would like to start off by thanking the hon. Prime Minister and the 

Finance Minister for their visionary Budget, which exemplifies the 

Government's unwavering commitment to Viksit Bharat and the goal of making 

India a $30 trillion economy by 2047 and also making it the third largest 

economy by 2027.  

There were things that were said by Members of the Opposition. I would 

like to highlight some of them. One was that the Government today is not a 

stable Government. I would like to remind everyone that when the UPA-II 

came into power in 2009, the UPA did not get the magic numbers. They were 

under 273 and they had to take external support of other Parties to form the 

Government. Compared to the times then and the partners over here that were 

part of that alliance, they are much stronger now than they were then.  

I would like to also highlight that what we are doing now is that the 

alliance is based on pre-election agreement among the political parties and we 

have all come together based on the needs of our respective States. I will 

come back to why Andhra Pradesh needs help and what are the challenges 

that we have faced over the last five years.  

I would like to highlight certain aspects of the Budget, which will help us 

become Viksit Bharat by 2047. I would like to start off with the focus on 

infrastructure and capital expenditure. The amount of Rs. 11.11 crore that has 

been committed to capital expenditure is about 12 per cent greater than what 

was committed last year. I would also like to appreciate that an amount of Rs. 

1.5 lakh crore has been given interest-free for multiple States across the 

country to leverage and to build their own infrastructure. 

I would also like to acknowledge the budget given for Rural Bharat. 

There is an allocation of Rs. 2.66 lakh crore. In particular, I would like to 
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appreciate the Government for recognising the challenges of the MSME sector 

by basically providing end-to-end support from the new credit assessment for 

giving about Rs. 100 crore of loan without collateral; from giving support to 

stressed MSMEs during their times of difficulty; and to giving them access to 

funds. I think that the MSMEs are the backbone of the country because across 

rural and urban areas, there are millions of MSMEs across the country that 

need that help.  

But, through this development we are not leaving people behind 

because there are allegations of price rise and inflation. I would like to remind 

here that the average inflation in the NDA Government over the last 10 years 

has been about five per cent as per the World Economic Outlook, but during 

the UPA regime between 2004 and 2014, the inflation was 7.5 per cent. So, 

there is a 2.5 per cent average lower number of inflation in the last 10 years 

compared to the UPA regime from 2004 to 2014. So, whatever complaints the 

Opposition has about price rise, I think they are pointing a lot more fingers at 

themselves. 

I think the commitment of the Government to give budget support to one 

crore families for building housing -- both in urban and rural areas -- is much 

appreciated and we look forward to getting that benefit in Andhra Pradesh 

also. We appreciate the continued welfare support through the Pradhan Mantri 

Garib Kalyan Yojana to 80 crore people and the Government is continuing that 

for five more years. 

I would like to specially mention about the water management, sewage 

and solid waste treatment plan in about 100 cities, and I hope that the city of 

Visakhapatnam that I represent is covered in it. I have been told in the 

Parliament, during the entire campaign and also after having contested in 2019 

that there is an acute shortage and this is an acute challenge which we face in 

our city with sewage and solid waste treatment issues.  

1640/UB/KDS) 

 I would also like to highlight the solar plan which is about installing solar 

panels in one crore households for 300 units of free electricity. Through this, 

the Government is providing developmental support to not only the wealthy, 

but also to the poor and to the people all around the country. I hope that, as 

the country keeps moving forward, we support many others. We have provided 
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a basic standard of living through these various initiatives. We focus on 

infrastructure and we focus on economic growth. But the question is about 

equity. How are we giving opportunity to different people around the country?  

There are different things that the hon. Finance Minister has spoken 

about in the Budget speech. One thing, which is very interesting, was about 

being able to provide internship opportunities to one crore youth across the 

country to start with in the 500 top companies. But I hope that it gets spread to 

other companies. In the budget outlay, the Government has announced to give 

one-time assistance of Rs. 6,000 and a monthly benefit of about Rs. 5,000. I 

would like to appreciate the intention to set up a thousand ITIs in the hub-and-

spoke model across the country and train 20 lakh youth in skilling. I think it is a 

much-needed initiative.  

Being a person who is in higher education, I would like to, in particular, 

appreciate the intention to give loan support of about Rs. 10 lakh to every 

student who wants to pursue higher education in domestic institutions and also 

giving three per cent subvention on interest. I did my graduation in the US. I 

lead a university in India today with about 30,000 students. I have seen over 

the last two decades that increasingly the number of assets that one holds is 

going down. Most of the people have to take debt to educate their children. 

And today, I do not want India to go into a place where the United States is 

right now, which is rising debt trap in the students community. And, I think, if 

you see the major expenditure that any household incurs is on education and 

on healthcare. So, this important scheme coming in the higher education is 

much appreciated.  

I would also like to briefly mention some initiatives in the Atmanirbhar 

Bharat intentionality, which is about making ourselves self-sufficient on the 

semiconductors and the entire technology sector. Given the challenges we 

have seen in the pandemic and, in general, in the global uncertainty, I think all 

of the production link incentives we have given in the technology, IT, and 

automobile sector are all very necessary to provide opportunities for the Indian 

citizens for pursuing manufacturing in India. As we do all this, I think there are 

two potentially disruptive forces that we have to watch out for. I am happy to 

see that certain initiatives in those areas have been announced.  
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The first disruptive force that could really change the way we live is 

working on climate change and environment sustainability. While we may be 

ignorant of the incremental damage to the environment, we are all seeing the 

way cyclones, hurricanes, storms and earthquakes are happening around the 

world. So, investments into that area are like bringing clean energy, doubling 

the budget from Rs. 10,000 crore to close to Rs. 20,000 crore on new, 

renewable energy, increasing the nuclear power investments by almost 400 

per cent from about Rs. 500 to Rs. 2,000 crore, and increasing the solar grid 

capacity. Looking at the overall renewable energy capacity, in 2014, we had 76 

gigawatts. Now we have come close to 200 gigawatts. So, the Government is 

delivering on its stated intention, and I think it will keep doing so over the next 

five years.  

I would like to also specifically mention, though it is a small investment 

into the space, the VC fund that has been set up for Rs. 1,000 crore. I think, it 

is very important because as we exhaust our natural resources and as we look 

beyond the earth, investing into space startups and potentially living on other 

planets down the line will not be an impossibility. It will be a possibility. I am 

glad that India is joining that idea.  

I would also like to highlight the second potentially disruptive and very 

dangerous thing, that is, artificial intelligence which has to be managed well. 

The Government of India approved the India AI Mission in March 2024 with a 

budget outlay of about Rs. 10,000 crore over the next five years. I would like to 

request that we put specific focus and do research on the impact on the labour 

markets through the advancement of AI, what regulations we need to put in 

place to ensure that AI does not overtake the way our labour market functions, 

and also invest into research on how we can skill our workforce to deal with AI 

in the future.  

As far as the State of Andhra Pradesh is concerned, I would like to 

specifically appreciate the hon. Finance Minister, Nirmala Sitharaman ji and 

our hon. Prime Minister, Modi ji, for the support of Rs. 15,000 crore that has 

been announced for Amaravati in the current financial year and the 

commitment to allocate more in the coming years because Amaravati is a 

project that is very historic and unique. We have received about Rs. 33,000 

acres from over 30,000 farmers without taking a single rupee upfront with the 



24.07.2024            RJN Uncorrected / Not for publication  389 

 

trust that we will develop and give back a world-class Capital. But due to the 

damage caused in the last five years by the previous Government, we have 

lost that ability to do it. So, we need the support of the Centre and we 

appreciate the Centre’s response to that. 

(1645/SRG/MK) 

As far as industrial development infrastructure goes, there was a 

mention of the Koparthi node, the Orvakal node in the Vishakhapatnam-

Chennai Industrial Corridor and the Hyderabad-Bengaluru Industrial Corridor. 

We would like to work closely with the Central Government in ensuring that 

these are a reality in the very near future. We would like to appreciate the 

grants for the backward regions, Rayalaseema, Prakasham and North Coastal 

Andhra, which I represent, getting the grants continuously over the next five 

years, and we look forward to overall getting all the aspects of the AP 

Reorganization Act being implemented in letter and spirit. We appreciate the 

Finance Minister for that support.  

I would also like to specifically mention something that was mentioned at 

the beginning of the Budget speech and somewhere in the middle, which is 

about the seafood exports. Andhra Pradesh now exports close to 40 per cent  

of the seafood in India out of the $8 billion industry. And there is significant 

challenges in terms of what the farmers face in terms of access to the shrimp 

brood stocks. So two things were mentioned. One, starting a breeding centre 

for shrimp brood stocks in the country will really mitigate the production 

volatility and provide the livelihood stability for thousands of aqua farmers in 

our State, and also providing NABARD financing for not just the shrimp 

farmers, but also for the processors and for the exporters. So we thank the 

Government for that support. 

I would also like to highlight here to all Members of the House why 

Andhra needs this support. The State was divided in 2014. I would like to 

remind everybody in the House, the division, according to us, was done 

unscientifically. For the first time in 2014, Andhra Pradesh had a deficit budget 

after eight years of continuous positive budgets. And even the revenue 

distribution that was done was not done fairly. It was unequal. There are 

multiple challenges. After our Government came to power in 2014 and our 

leader, Mr. Chandra Babu Naidu, was the Chief Minister. We systematically 
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worked on developing the economy. We competed with Telangana in the 

development of our per capita income. On multiple metrics, we were doing 

well. Our agriculture grew, our economy grew at a faster rate than the 

country’s economy.  

But in 2019, when we lost the elections, the damage that has been 

done to the State in the last five years, to some people’s eyes, they feel that 

we have gone back by 15 to 20 years. For a State that historically has 

received only about 40 paisa or 45 paisa for every rupee it gives to the 

Centre, we are in a very unique position today where we need to depend on 

the Centre to be able to run our State. And that is the particular reason why I 

even went to elections together with the BJP, with the Jana Sena, with Modi 

Ji and with Pawan Kalyan Ji for the good of the State. What are the 

challenges we faced? Amravati was not just not developed. It was 

systematically tried to be killed and destroyed. We have seen the farmers in 

Andhra Pradesh protesting for over 1200 days, close to 1,500 days, 

protesting against the earlier dictatorial regime in Andhra Pradesh.  

Coming to the progress of Polavaram, well, it achieved about 72 

percent by the end of 2019. It is because of the Government in the last five 

years, I am very sad to say that it has only progressed about three percent. 

And under the claims of saving money or reverse tendering, they have 

damaged so many aspects of the Polavaram project. Now we have an 

international committee coming and checking it out and seeing what damage 

has been done and how we can prepare it for the future. I am also very sad 

that Andhra Pradesh, that was thriving, had the highest unemployment rate 

among graduate youth in India at about 24 percent in the year 2022-23. We 

seek to really reverse that. And overall, we still have not released our White 

Paper on finances of the State. I think we will do that shortly, maybe today or 

tomorrow. But the State's debt is estimated to have reached about Rs. 13 

lakh crore in many forms, debt on the State, debt through corporations - 

many of which we do not know - debt through liabilities that have to be paid, 

debt through incentives that have to be paid. When we club all of them 

together, it is about Rs. 13.5 lakh crore. When we left office in 2019, the 

State debt was about Rs. 3.5 lakh crore. In a period of five years, we have 
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seen the debt going up by Rs. 10 lakh crore. And that has really crippled 

us and our ability to invest into our own future. And the by-products of that 

are many other failures.  

One such thing I would like to highlight is the failure in the way that 

we have managed our power sector leading to a loss of over Rs. 1.2 lakh 

crore in the power sector alone. I can keep going on and on, but I think the 

people of Andhra Pradesh have recognized these failures in governance. 

And when we came together, the BJP, Jana Sena and TDP, we went to 

the people that we need to beat this dictatorial regime. They have given us 

a historical mandate of 164 seats out of 175 seats. We have won 21 seats 

in the NDA.  

(1650/RCP/SJN) 

 I would like to remind the Members from the Opposition that we have 

gone together.  It is not that BJP has three MPs in Andhra Pradesh, but 

the NDA has 21 MPs in Andhra Pradesh.  That is a very strong part of the 

Government today.  We would like to continue to seek Central support 

over the next few years because we would like Andhra Pradesh to come 

back onto its feet.  As was said before, strong States make for strong 

countries and cooperative federalism is very good for all the States to 

compete in a very positive manner.  So, we would like to continue to do 

that.  But we seek that help in the short-term so that Andhra Pradesh can 

get back onto its feet.  Under the visionary leadership of our leader 

Chandrababu Naidu ji, we had difficulties in 1995 when he became Chief 

Minister.  We had difficulties in 2014 when we came to power.  But we 

have never seen difficulties like this what we have now in 2024.  In fact, 

just yesterday, our Chief Minister while speaking in the Legislative 

Assembly said, “I cannot even announce the Budget of the State because 

that is how bad the things are. I need two months’ time to study how bad 

the things are before I can even announce a Budget for the State.”  So, we 

are very sad as Members of Parliament representing our State to see a 

prospering State in this condition.  But regardless this, innovation is going 

about unabated.  Similar to the skilling commitment of the Central 
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Government, Andhra Pradesh has taken on a very innovative decision to 

do a skill census to measure the requirement of skills and availability of 

skills in all the districts of Andhra Pradesh and use that information as a 

basis for skill development, as a basis for employment, as a basis for 

investment into the State of Andhra Pradesh, and we will continue to do 

so.   

 There are many other things that I would like to speak.  But I will just 

end with a few things.  Coming back to a few things concerning my 

Parliamentary constituency Visakhapatnam, the Government has recently 

announced the intention to overhaul 200 State-run firms and shift the focus 

away from privatisation and towards enhancing intrinsic value.   

I request the hon. Finance Minister to include the Vizag Steel Plant 

among the State enterprises.  We will provide all our support from the 

State Government to bring it back onto its feet and really deliver on 

providing steel to the country.  We would like to continue to coordinate with 

the Government on the speedy establishment of the South Coast Railway 

Zone.  I look forward to whatever budgetary allocation is required for that.   

I would like to end my speech by saying that this gracious allocation 

for a State like Andhra Pradesh is very well received by the people of 

Andhra Pradesh especially in the despair that we have been in the last five 

years.  We would like to acknowledge our Prime Minister Narendra Modi ji 

and our Finance Minister Nirmala Sitharaman ji for recognising this need 

and respecting the judgement of the people of Andhra Pradesh.   

I look forward to participating more in this august House in further 

debates.  I thank the hon. Chairperson for the time given to me to speak 

today.   

Thank you.  

(ends) 
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1653 बजे 

श्री दिनेश चंद्र यािव (मधेपुरा) : सभापति महोदय, माननीय तित्त मंत्री जी द्वारा जो बजट 

2024-25 पेश तिया गया है, मैं उसिे समर्थन में बोलने िे तलए खड़ा हुआ ह ं। 

 मैं िाफी समय से सभी माननीय सदस्यों िे भाषणों िो सनु रहा र्ा। िांगे्रस पाटी िी 

िुमारी सैलजा जी न ेिहा ति यह बजट तबहार िा बजट है और उन्होंने एि राज्य िा नाम 

तलया है। उसी िरह से टीएमसी िे एि सदस्य ने भी िहा ति यह तबहार िा बजट है एिं इसमें 

और िुछ नहीं है। अभी मैं डीएमिे िे सम्मातनि सदस्य माननीय दयातनति मारन जी िो भी 

सनु रहा र्ा। उन्होंने िहा ति यह बजट िुछ राज्यों िे तलए है, तबहार िे तलए है। तबहार में 15 

पलु तगर गए हैं। यह जो पैसा तदया गया है, यह उसिी भरपाई िे तलए हैं और इस बजट से भ्रष्ट 

लोगों िे हार्ों में रातश दी गई है।  

 मैं बहुि तदनों से मारन साहब िो देख रहा ह ं। िह अंगे्रजी में बोलिे हैं, जोर-जोर से 

बोलिे हैं और तिल्लािर भी बोलिे हैं। उनिो बोलने से पहले र्ोड़ा संयम जरूर बरिना 

िातहए। हम तिसिो भ्रष्ट िह रहे हैं? हम तिसी दूसरे िो भ्रष्ट िह रहे हैं, िो उनिो अपने बार े

में भी सोिना िातहए। तबहार िो पैसा तदया गया, तबहार सरिार िो पैसा तदया जाएगा, िो 

आप भ्रष्ट िह रहे हैं। तबहार िो पैसा तदया गया है, यानी आपिी नजर में हमार ेशासि भ्रष्ट हैं। 

(1655/SPS/PS) 

महोदय, िैसे मेरा स्िभाि बोलने िा नहीं है और यतद मैं भी तबना िथ्य िे िह ं ति 

ितमलनाडु िे शासि भ्रष्ट हैं िो अच्छा नहीं लगेगा। इसतलए इस िरह िी भाषा िा प्रयोग 

िदातप नहीं िरना िातहए। … (व्यििान) ररिॉडथ में यह बाि है। आपने यह िहा र्ा। हम 

उिन ेपढ़े-तलखे नहीं हैं। आप अंगे्रजी में बोल रहे रे्, लेतिन ट्ांसलेशन हो रहा र्ा ति भ्रष्ट 

लोगों िे हार् में पैसा दे तदया गया है। मारन साहब, आप तबहार िो नहीं जानिे हैं। यतद आपिे 

यहां बरसाि से पानी अतिि होिा है िो िभी-िभी बाढ़ आ जािी है। यतद बाढ़ आिी है िो 

मैनेजमेंट िी भी गलिी होिी है, क्योंति पानी तनिलने िा रास्िा नहीं होिा। तबहार िी 

तस्र्ति यह है ति तहमालय से तजिनी नतदयां तनिलिी हैं, नेपाल देश से होिे हुए सबसे पहले 

तबहार में उनिा आगमन होिा है। िह पानी प्रत्येि साल िबाही मिािा है। यह एि-दो बार 

नहीं होिा है, प्रत्येि साल जान-माल िी भी क्षति होिी है और अच्छी बनी हुई सड़िें  भी टूट 

जािी हैं। उससे पुल और पतुलया भी िंस जािे हैं, उससे जमीन भी िट जािी है और फसल 

िी बबाथदी होिी है। 

महोदय, तबहार िी जो भौगोतलि तस्र्ति है, उसिी िजह से आिा तबहार बाढ़ से 

परशेान है और आिा तबहार सखुाड़ से परशेान है, तफर भी हमार ेमाननीय मखु्य मंत्री जी 

अपने संसािनों से तबहार िो ऊंिाई पर उठाने िा प्रयास िरिे हैं। हम िषथ 1990 से 

तििायि हुए हैं िो हम यह जानिे हैं। हम अनुभि िी बाि बिािे हैं ति तििान सभा िी िमेटी 
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पंजाब और हररयाणा में आई र्ी। उसमें हम भी रे्। हमने देखा र्ा ति सभी गांिों पक्िी 

सड़िों से जड़ेु हुए हैं। हमें आश्चयथ होिा र्ा ति हम लोगों िे यहां ऐसा क्यों नहीं है, लेतिन 

आज िे तदन आप जािर देतखए, लेतिन आप लोगों िो िो मौिा नहीं तमलिा होगा। तबहार िे 

लोगों िे प्रति देश िे लोगों िा नजररया बहुि गलि है, लेतिन ऐसे लोगो िो एि बार तबहार में 

घूमिर देखना िातहए। आज तबहार िी यह तस्र्ति है ति सभी गांि पक्िी सड़िों से जड़ेु हुए 

हैं, सभी गांिों में तबजली िी सतुििा उपलब्ि है। आपिो उसिो देखना िातहए। यह 

मानतसििा बनी हुई ति तबहारी है, तबहार में िुछ नहीं है, सब खत्म हो गया है, सब पलु बह 

गए हैं, सभी पलुों िा पैसा खा गए हैं।  

यतद भारि सरिार और माननीय प्रिान मंत्री आदरणीय नरेंद्र मोदी जी ने तबहार िे 

तलए िुछ तदया है िो हम मानिे हैं ति िह हमार े तलए पयाथप्त नहीं है। तबहार िो बहुि िुछ 

तमलना िातहए, इसतलए सरिार िे स्िर पर और हम तबहार िे प्रतितनतियों िे द्वारा भी बार-

बार यह मांग िी जािी है ति तबहार िो तिशेष राज्य िा दजाथ तमले। िुछ ििनीिी िारणों िे 

िलिे िह नहीं तमल पा रहा है। यतद तबहार िो तमल गया िो इसमें आपतत्त तिसी िो नहीं 

होनी िातहए।  

सभापति महोदय, हम पहली बार 1996 में सांसद बनिर आए रे्। इस बार मैं पांििीं 

बार सांसद ह ं। हमने िई सरिारों िो देखा है और िई प्रिानमंतत्रयों िो बनिे हुए देखा है। हम 

उनिे सार् लोिसभा में रहे हैं। महोदय, हम आपिो भी बहुि तदनों से जानिे हैं, लेतिन 

व्यतिगि ररश्िा और घतनष्ठिा न हो, िह अलग बाि है। पहली बार हम िषथ 1996 में सांसद 

बनिर आए रे्। हमने िई तिभागों िे मंतत्रयों और अन्य लोगों िो भी देखा है। िणृमूल िांगे्रस 

िे एि नौजिान सार्ी बनजी साहब बोल रहे रे् ति तबहार में सारा पैसा िला गया है, दूसरी 

जगह नहीं गया है। हम यह नहीं िहिे हैं और आरोप लगाना मेरा स्िभाि नहीं है। हम िो उस 

जमान ेमें भी रे्, जब िहां से रले मंत्री होिी र्ीं। िह सम्मातनि नेिा र्ीं। हम अभी भी उनिो 

सम्मातनि मानिे हैं। हम लोग तिल्लािे रहिे रे् और बंगाल में पैसा जािा र्ा, लेतिन तबहार में 

पैसा न िे बराबर जािा र्ा। जो तपछड़ा हुआ है, तजसिो आिश्यििा होिी है, इसतलए िहां 

पैसा जािा है। इसमें तिसी िो आपतत्त नहीं होनी िातहए।  

तबहार िे तपछड़ेपन िो देखिे हुए तबहार िो जरूर इस बार रातश तमली है। हम प्रिान 

मंत्री जी िे आभारी हैं ति उन्होंने माननीय मखु्य मंत्री श्री नीिीश िुमार जी िे सझुाि और 

प्रस्िाि िो िुछ हद िि मानिर तबहार िो रातश देने िा िाम तिया है। हमारे यहां सड़ि 

सेक्टर में भी पैसा गया है। 
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(1700/MM/SMN) 

सड़क सेक्टर में 26 हजार करोड़ रुपये देखन ेमें बहुत लगता है लेककन इससे कम 

क्या हो सकता ह?ै इससे दो एक्सप्रेस हाईवे बनेंगे। एक एक्सप्रेस हाईवे जो पटना से 

पूकणिया तक बनेगा, वह हमारी लोक सभा से भी गजुरगेा। दूसरा, बक्सर से भागलपरु तक 

एक एक्सप्रसे हाईवे बनगेा, उसके बाद छोटी-छोटी कुछ सड़कें  हैं। बक्सर में गंगा नदी पर 

दो लेन का पलु बनेगा। ऐसा नहीं है कक जो पलु ध्वस्त हो गए हैं या क्षकतग्रस्त हो गए हैं, 

उनके कलए यह राकि दी गयी है। पलु के कनमािण के बार ेमें कबहार के बार ेमें अखबार वालों 

का नज़ररया भी ठीक नहीं रहता ह ैऔर टीवी वाले कदखाते हैं कक पलु ध्वस्त हो गया। मेर े

लोक सभा क्षेत्र में एक पलु था। मैंने सबुह-सबुह देखा तो उसमें बताया जा रहा था कक 

कबहार के सहरसा में एक पलु बह गया। मझुे लगा कक कहां का पलु बह गया है? मैंन ेइस 

बार ेमें डीएम से पूछा कक कहां का पलु बह गया है, तो उन्होंने कहा कक मेहसी प्रखंड के 

एक गावं में ग्रामीण कवकास कवभाग की सड़क थी, वहा ं10 लाख रुपये का कल्वटि बना 

हुआ था। वह कोसी नदी के ककनार ेहै और जब बाढ़ आती है तो प्रिैर होता है और, चंूकक, 

कल्वटि छोटा होता है तो उसका एप्रोच बह गया। लेककन, टीवी में उन्होंने यह कदखाया कक 

कबहार का एक और पलु ध्वस्त हो गया जो कक हमारी लोक सभा के महसी प्रखंड के बार े

में था। इसमें वह अपने आप से बनाकर बोलते हैं।  

 कबहार में आज कबजली सभी जगह उपलब्ध है। कबहार में अभी इतने संयंत्र नहीं हैं 

कक कजतनी कबजली का उत्पादन ककया जाए, उसी कबजली का उपयोग ककया जाए। कबहार 

सरकार के माननीय मखु्यमंत्री जी हर घर में कबजली दे रहे हैं। बाहर से भी कबजली 

खरीदकर उपलब्ध करायी जाती है, कजसके कलए 21400 करोड़ रुपये का प्रावधान ककया 

गया है। कपरपैंती में 1400 मेगावाट का कवद्यतु संयंत्र लगेगा। उसी के साथ-साथ इसमें एक-

दो हवाई अड्डों के जीणोद्धार के भी काम होंगे। इसमें राजगीर और भागलपरु में ग्रीन 

एयरपोटि बनेगा। इसके अलावा सहरसा में भी एक-दो राज्य सरकार के छोटे एयरपोट्िस 

हैं, उनका जीणोद्धार होगा। यह सारी राकि माननीय मखु्यमंत्री जी के द्वारा कदए गए 

प्रस्तावों के कलए ही दी गयी है। इस सबकी आवश्यकता थी और यह सब होना चाकहए तो 

इसमें सभी लोगों को खिुी होनी चाकहए। इस सब से ये सार ेकाम होंगे। 

 मैंने पहले भी कहा है कक कबहार बाढ़ से तबाह रहता है। खासकर के कोसी नदी से 

तो प्रत्येक साल लोग बबािद होते हैं। कोसी-मेची अंतरराष्ट्रीय कलंक प्रोजेक्ट, बैराज, नदी 

के प्रदूषण, नवीनीकरण और कसंचाई की अन्य पररयोजनाओ ंके कलए भी माननीय प्रधान 

मंत्री जी ने 11500 करोड़ रुपये कदए हैं। हम उनके आभारी हैं कक उन्होंने माननीय 

मखु्यमंत्री जी के प्रस्ताव को माना है। प्रधान मंत्री सड़क योजना के बार ेमें कवत्त मंत्री जी न े
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घोषणा की है कक 25000 की ग्रामीण बसावट में हम सड़क बनाएगें। यह केवल कबहार में 

ही नहीं होगा बकल्क पूर े देि में पीएमजीएसवाई की सड़क बनेगी। इससे सभी लोगों को 

खिुी होनी चाकहए।  

पयिटन की दृकि से कबहार कपछड़ा हुआ था। पयिटन के कवकास के कलए भी माननीय 

प्रधान मंत्री जी की कृपा हुई है। कािी कवश्वनाथ मंकदर कॉररडोर मॉडल की तरह गया के 

कवष्ट्णपुद मकंदर और बोधगया के महाबोकद्ध मंकदर के कलए भी राकि की व्यवस्था करायी 

जाएगी। राजगीर में कहन्दू, बौद्धों और जैन धमि के अत्यंत धाकमिक महत्व के जैन मकंदर 

पररसर में 20वें तीथंकर मकुनस्रवु्रत का प्राचीन मंकदर ह।ै सप्तऋकष या सात जल धाराए ं

कमलकर एक गमि जल ब्रह्मकंुड राजगीर के कवकास के कलए भी घोषणा की गयी है। नालंदा 

कवश्वकवद्यालय पूर ेकवश्व में प्रकसद्ध है। उसके पनुरुुत्थान के अलावा नालंदा को एक पयिटन 

केन्र के रूप में सहायता प्रदान की जाएगी, इसकी घोषणा भी की गयी है। 

(1705/YSH/SM) 

 सभापकत महोदय, गया में जो औद्योकगक केन्र है, उसका कवकास ककया जाएगा, 

जो कक पूर ेपूवांचल को कवर करगेा। भागलपरु के कवक्रमकिला कवश्वकवद्यालय के कलए भी 

भारत सरकार ने राकि दी है। पहले से जो राज्य कवककसत हैं, कजनको पहले से बहुत कुछ 

कमल चकुा है, उसकी तो लोग चचाि नहीं करते हैं, लेककन जो कपछड़ा राज्य है, कजस पर 

माननीय प्रधान मंत्री जी की आज दया-कृपा हुई है, उसकी लोग बार-बार चचाि कर रहे हैं। 

यह उकचत नहीं है। इसकलए मैं सरकार और माननीय प्रधान मंत्री जी का आभार व्यक्त 

करता ह ूँ कक उन्होंने माननीय मखु्य मंत्री जी के सझुाव को माना।  

 अब मैं क्षेत्र की जो दो-चार समस्याए ंहैं, उनकी चचाि संक्षपे में करना चाहता ह ूँ। 

उसके बाद मेर ेऔर साथी बजट पर बोलेंगे। हमार ेयहां पर एक 10 ककलोवाट के एफ.एम. 

रकेडयो की स्वीकृकत हुई थी। उस समय अनरुाग ठाकुर जी मंत्री थे। माननीय प्रधान मंत्री 

जी ने उसका कदनांक 19.01.2024 को किलान्यास भी ककया था, लेककन वह काम अभी 

तक िरुू नहीं हुआ है। अन्य जगहों पर हवाई अड्डों का कवकास हो रहा है। हम चाहते हैं 

कक सहरसा में भी एक हवाई अड्डा बने। सहरसा में भी भारत सरकार एक ‘एम्स’ के 

कनमािण की स्वीकृकत दे।…(व्यवधान) 

 सर, मैं दो कमनट से ज्यादा नहीं लंूगा।  

HON. CHAIRPERSON (SHRI A. RAJA): Please wind up. 

श्री दिनेश चंद्र यािव (मधेपुरा) : सभापकत महोदय, मैं समझता ह ूँ कक मेर ेबोलने का 

समय 15 कमनट था।  
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HON. CHAIRPERSON: I think one more speaker is there from your 

Party.  

श्री दिनेश चंद्र यािव (मधेपुरा) : सभापकत महोदय, समय बंटा हुआ है। एक गकत िकक्त 

योजना के अंतगित हमार ेसंसदीय क्षेत्र सहरसा में 150 करोड़ रुपये की लागत से सहरसा 

जंक्िन पर याडि रीमॉडकलंग के कायि का प्रस्ताव रले मंत्रालय में आया है। मैं रले मंत्री जी 

से यह मांग करता ह ूँ कक उसके कनमािण की स्वीकृकत दी जाए। लाइट ओवरकब्रज स्वीकृत 

हुआ था, लेककन वषों से वह काम थोड़ा सा करके छोड़ कदया गया। वह काम पूरा होना 

चाकहए। सहरसा से मानसी-मधेपरुा रलेखंड के दोहरीकरण के कलए फाइनल लोकेिन सव े

का आदेि रलेव ेबोडि से कदनांक 15.12.2023 को हो गया, लेककन उसका काम आगे 

नहीं बढ़ रहा ह।ै सहरसा जंक्िन एवं मानसी जंक्िन के बाईपास के कलए फाइनल 

लोकेिन सवे का भी आदेि है, लेककन वह काम भी अधूरा पड़ा हुआ है।  

सहरसा में ही मेर ेलोक सभा क्षेत्र में कपछले बजट वषि 2023-24 में सहरसा-

बैजनाथपरु समपार संख्या 104 के स्थान पर ऊपरी सड़क पलु के कनमािण के कलए 67 

करोड़ रुपये की राकि स्वीकृत हुई थी, लेककन उसका भी काम आगे बढ़ नहीं रहा है। मेरा 

क्षेत्र काफी कपछड़ा हुआ है। वह कोसी का इलाका ह।ै देि के अन्य जगहों से राजधानी 

और वंदे भारत गाड़ी चलती ह।ै मेर ेलोक सभा क्षेत्र में पूवि मध्य रलेव ेका सहरसा जंक्िन 

काफी आय देने वाला स्टेिन है। सरकार की योजना वंदे भारत स्लीपर रेन चलाने की ह।ै 

मैं माननीय प्रधान मंत्री जी से कनवेदन करना चाहता ह ूँ कक सहरसा जंक्िन से नई कदल्ली 

तक वंदे भारत स्लीपर रेन चलाई जाए। पचंगकछया एक ऐसा स्टेिन है, जहा ं फुट 

ओवरकब्रज नहीं ह,ै उसका भी कनमािण होना चाकहए। हमार ेसंसदीय क्षेत्र में कोसी नदी पर 

घोघसम और कठडूमर घाट हैं, जहा ंप्रत्येक बाढ़ में कम से कम 25 लोग डूबकर मर जाते 

हैं। मैं सरकार से मांग करना चाहता ह ूँ कक कठडूमर घाट पर पलु का कनमािण कराया जाए।  

 सभापकत महोदय, अंत में मैं एक कनवेदन करना चाहता ह ूँ कक सांसद के वतेन, 

दैकनक भत्ता और पेंिन के कलए जब कवत्त मंत्री आदरणीय जेटली जी साहब थे, तब एक 

एक्ट बना था कक पांच साल के बाद महंगाई के इंडेक्स को देखकर सासंद का वेतन अपन े

आप बढ़ जाएगा, लेककन लंबा समय बीत गया है और सांसद का वतेन, भते्त या पेंिन पर 

कोई कनणिय नहीं हुआ है। इसकलए मैं आपके माध्यम से माननीय प्रधान मंत्री जी से 

कनवेदन करना चाहता ह ूँ कक सांसद कोई धनकुबेर नहीं है। यहां साधारण पररवार के लोग 

भी हैं, कजनको भारी परिेानी होती है। इसकलए वेतन बढ़ाने पर कवचार ककया जाना चाकहए।  

(इकत) 
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(1710/RP/RAJ) 

1710 hours 

SHRIMATI SUPRIYA SULE (BARAMATI): Thank you, Sir.  I stand here to 

speak on the Union Budget, the Union Territories of Jammu and Kashmir 

Budget, and the Demands for Grants for the Union Territories of Jammu and 

Kashmir 2024-25.   

I congratulate the hon. Finance Minister on presenting her Sixth Budget.  

Every year we have a lot of expectations from her because India is no more 

insulated, it is a big global player over the last few decades. So, everything that 

impacts globally impacts our country as well. So, while we are talking about 

India which she also I think mentioned in her Budget Speech that what is 

happening globally, what is happening in Europe and South America is 

eventually going to affect our country as well. But I would like to make a small 

point before I get into the Union Budget. This is one more year after making 

Jammu and Kashmir a Union Territory against their wish.  We are passing the 

Jammu and Kashmir Territory Budget and their Demands of Grants. Mr. Amit 

Shahji, the hon. Home Minister, had committed to this House that within a year 

they will hold elections and the Budget of the State will be discussed in their 

Assembly. So, I take this opportunity and request the Treasury Benches to 

keep their words and I hope next year elections are held in Jammu and 

Kashmir and they pass their own Budget in their own State. So, I think this is a 

very important point and it must be done because if parliamentary elections 

can be held in Jammu Kashmir, why are assembly elections not held? Anyway, 

you have committed to the Court that by September they are supposed to hold 

the elections this year. I do not know why we are passing the whole budget of 

2024-25.  Even if you are passing the budget, I request with full compassion 

and empathy for the people of Jammu and Kashmir, they deserve to make 

their own decisions for themselves. 

The four engines of growth for a robust economy are investment, 

consumption, exports, and fiscal deficit. I do not want to be a prisoner of the 

past and history.   Such a type of debate is going on from the Treasury 

Benches. Actually, I was disappointed with the Treasury Benches today. We 

used to listen to such wonderful speeches even if they were opponents and I 

miss most of them today.  If we study the entire Budget for the last decade of 
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this entire Government, they probably had very less to say in their Budget 

because the Treasury Benches only spoke about things which have happened 

50 years ago.  People have apologized and moved on. It has nothing to do 

with our economy and the future of this country or the growth of this country. 

So, I want to speak only about the Budget today and I want to limit my 

entire speech to that. If you look at investments itself, now, how much 

investments have come into this country? What was the idea of reducing the 

corporate tax? They reduced the corporate tax under the pretext or maybe 

they thought it was a wonderful decision at their level that if they reduced the 

Corporate Tax, more investments will come.  But, that is not reflecting in the 

numbers that the Government has given. The Gross Fixed Capital Formation 

of the percentage of GDP, if you look at it, in 2013-14, it was Rs. 30.70 lakh 

crore while if you look at 2023-24, it was Rs. 30.80 lakh crore. So, there is 

reduction in bringing GST.  They have made a lot of effort.  I am saying that 

governance is continuity. I am not taking away the credit that the Government 

has done nothing in last 10 years. Well, GST was the Congress's Bill which 

they implemented. We may have differences in the way they have 

implemented it but it was a good effort.  

As far as digitalization is concerned, what they have done in banking, I 

am not taking away the credit from them. But at the same time, was it too little, 

too late to reduce corporate tax? That is the one reason why investments are 

not coming. I think, the Government needs to even introspect why the 

environment for investment is not as good as it should be. 

As far as consumption is concerned, it is clearly not doing well, 

especially, the agrarian crisis and the rural economy. The data speaks for itself 

louder than you and I arguing about it. I am not running the Government down, 

but they need to accept that there is an agrarian crisis in this country.  

A new word which I also have learned over the last few years is 

shrinkflation. Sir, if you go into FMGCs, you will notice that all these big 

FMGCs have started a new line which is actually called shrinkflation. It is 

shrinking, showing the inflation and shrinking. So, if the biscuit is for five 

rupees, there were five biscuits in it. Now there are four. The size of the biscuit 

and the packaging has become less. You look at any big company, be it 
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Godrej and all, all the big boys, they have started this new concept of 

shrinkflation. 

(1715/NKL/KN) 

This Government is denying the fact that there is a price rise. Where is 

this shrinkflation coming from? It is a completely new concept in Economics. 

But it is a marketing activity for all these big companies which directly impact 

jobs and the economy. It is a reflection when FMCGs do not do well. The data 

speaks for itself.  

Now, I come to exports. When there was a global issue with China, 

everybody looked at it as China plus one. So, there was a great opportunity for 

India to become the ‘plus one’. Has India truly become Atma Nirbhar Bharat? 

Was it really Make in India? It was all wonderful sloganeering but has it really 

converted into jobs? So, if it is China plus one, what number are we globally? 

China plus one has become Mexico, China plus one has become Vietnam, 

China plus one has become Indonesia. We are at number four globally. So, we 

have not done as well as we should have done. And this was the sloganeering 

of this Government when they had a clear mandate. They had 300 MPs, and 

they could have done anything they wanted. So,whatwentwrongin‘Makein

India’? I think we all need to introspect. There is just no point changing

policies. Change is inevitable in any economy. We understand that. 

Fourth is fiscal spending. Now, in fiscal spending, what is important is 

this. After the global issues and slowing down after the pandemic, India has 

recovered in the K shape. We will give credit. But who has really done well? 

The hon. Finance Minister constantly spoke about fiscal deficit. The FRBM Act 

was wonderful. Even though it came into force under the leadership of Atal 

Bihari Vajpayeeji, the UPA continued it because governance is continuity. It 

was a very good Act and we continued it. It was three per cent for the States, 

and we should not cross five per cent for the country.  

Yesterday, the hon. Finance Minister said that the fiscal deficit is 

estimated at 4.9 per cent. Is it really going to stop at 4.9 per cent? My concern 

is, once the supplementary demands come, it will probably go up. I am not 

saying that my number is perfect. Neither I am a finance expert nor am I an 

economist. But from whatever little that I read, it will probably go up to 5.6 per 

cent. This is what the rough estimate is. Now, if the fiscal deficit goes up, what 
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did we bring this law for? Should there be no good practices? Are the States 

also following the same? Just now, a gentleman from Andhra, Mr. Bharat 

spoke about it. He said that in Andhra, they do not have money and their Chief 

Minister who is such a learned man is going to take two months to find out 

where their fiscal deficit is. My State is not far away from that either, but I will 

come to that.  

Sir, I want a clarification from this Government for my understanding and 

for the country to know. You are saying that you are at 4.9 per cent. Well, the 

data does not say so. If they really have reached 4.9 per cent, it is not because 

of the great policies of this Government. …(Interruptions) They are saying 4.5 

percentbutatwhosecost?Howareyoureachingthat ‘4.5’number?This is

not because of the policies of the then Modi Government and the present NDA 

Government, as they call themselves. But the Modi Government has survived 

this whole thing not because of the great work they have done. It is the hard 

work that this nation and the people of this country have done, and the credit 

goes to the RBI. Actually, the entire house should thank the RBI and its 

Governor, Shri Shaktikanta Das, who gave them a dividend of Rs. 2 lakh crore. 

That is why they are at 4.9 per cent. Otherwise, they would not have been at 

4.9 per cent. So, this is something very important. I think, we should really 

thank the RBI which has done a wonderful job and actually saved this 

Government. It is not their credit. Instead, it is the RBI's credit in terms of the 

goodpoliciesthattheyhavemanagedtocomehereevenat‘240’.Otherwise,

they would have not reached this much. 

Another question which my colleague Shri Dayanidhi Maran very rightly 

put up is about the census. I do not see anything about the census in this 

entire Budget. I want to ask them two-three very pointed questions. I am not 

criticizing them; I am just asking them. 

Sir, they talked about women, how much more they want to do for 

women, and how they have got the Women’s Reservation Bill which is still not 

implemented. But unless you do the census, how are you going to implement 

the Bill is my first question.  

Second is about delimitation. Our constituencies are huge with 23 to 24 

lakh voters. When I started as an MP, there were 14 to15 lakhs voters. Now, 

the number has reached to 23 lakh and the money we are getting is Rs. 5 
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crore. In Maharashtra, one MLA gets Rs. 5 crore per year. So, if I have six 

MLAs, the amount is actually equivalent to Rs. 30 crore. …(Interruptions) We 

are getting Rs. 5 crore per MLA.  

(1720/VR/VB)  

 So, unless you do this delimitation, how are we going to manage this? Is 

the Government thinking of doing this and raising funding for this?  

 The other point is with regard to MPLADS. Either you increase the fund 

under that or stop that. I would request the Government to scrap it either or 

make them fair because what will a Member of Parliament do with that? An 

MLA gets Rs.5 crore and I am also getting Rs.5 crore. ....(Interruptions) What 

are we achieving? ....(Interruptions) Some hon. Members are saying that MLAs 

get Rs.15 crore. ....(Interruptions) So, why do not you increase it? That is one 

very important question.  What about the fiscal deficit? I want a clear answer 

from this Government. What about the caste census? We definitely want to ask 

the Government. 

 Sir, they talk about GST. Whenever you ask anything from this 

Government with regard to GST, they say that the GST Council will decide. I 

want to ask two very small questions from the hon. Finance Minister. The 

Income-Tax Department has unearthed a huge fake money changing scam. 

There are companies which have input tax credit. Now, input tax credit scam 

under the Goods and Services Tax is some thousands of crores of rupees 

scam. What has this Government done to make sure that such scams do not 

happen in future? What are the checks and balances? Anything you ask from 

thisGovernment,theywillsay,“GotoGSTCouncil”.Now,Ihaveaproblemin

my State. You may not have that problem in your State because I do not know 

what your Finance Minister does. But unfortunately, in Maharashtra, our 

Finance Minister, never attends the GST Council meeting. This is what data 

says. So, my State is always unheard. What is the Plan-B for it, if a Finance 

Minister does not attend GST Council meetings? Maharashtra is never heard. 

So, I want some justice for that, and want a solution for that. Besides the 

Finance Minister, nobody can speak in that meeting. ....(Interruptions)  

 He is your ally, you will have to tell in that case. ....(Interruptions)  

HON. CHAIRPERSON (SHRI A. RAJA): Please address the Chair. 

....(Interruptions)  
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SHRIMATI SUPRIYA SULE (BARAMATI):  So, that is one very important thing. 

 Sir, the other very important scheme of the Government is PLI scheme. I 

want to ask one very pointed question because this is really important. My hon. 

colleague, Shri Dayanidhi Maran talked about unemployment. I think the whole 

thrust of this Government was on skilling and employment. They started a very 

good scheme of Production Linked Incentive. I am not taking away from the 

intention of this Government. Shri Raghuram Rajan has said that there was some 

semiconductor company in Gujarat to which they have given an incentive of Rs.2.3 

crore. This is the kind of money which we have paid them as an incentive. 

....(Interruptions) That is the level of money that has been given with no outcome. 

Not only that, one of the Cabinet Ministers has agreed with that figure. I do not 

know who he is, and I do not want to name anybody. But he said that the 

Government has given Rs.2.31 crore per employee for that particular unit in 

Gujarat. Is this the PLI scheme? Is this what you thought of giving in the 

Government? Is this how you are going to create jobs?   

 Now, the new one is Employment Linked Incentive scheme. So, your PLI has 

already failed, and this ELI is also going to fail. You have already failed even in 

fiscal deficit. Thanks to the RBI. So, where is really this economy going? Just by 

making all these announcements, and giving all these schemes, there is nothing 

that you are quantifying in this economy. The numbers are not helping for what they 

are saying in these various schemes.  

 They are very proud of feeding 80 crore people. I am also very happy if they 

are feeding 80 crore people. But how come when they keep saying about this multi-

dimensional poverty index, every time they are saying that they are getting people 

out of poverty? How come you are still feeding 80 crore people after 10 years? I 

mean, it is the same number. They are so proud to say for 10 years that they are 

feeding them. I am very happy if they are feeding them. Then, how come are they 

talking about multi-dimensional poverty index? What is this for? 

 They are doing nothing for EPS-95. So much they talked about pension. 

EPS-95 was a commitment this Government made. I mean, may his soul rest in 

peace because Arun ji, unfortunately, is no more with us, but Arun ji had mentioned 

it that EPS-95 is something we commit to. This Government has not done it.  

 Then, I come to the agrarian crisis. The hon. Finance Minister, unfortunately, 

is not here. Shri Biplab Deb is here. He was talking about milk production, wheat 

production. This is the data from 10 years.  
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(1725/SAN/PC) 

 There is no great innovation. What have they done to milk prices and 

casein? What have they done by banning the exports of onions? They have lost 

two seats in Maharashtra only because of banning exports of onions? Their allies 

are begging them to allow onion export, but they have done nothing. Even after 

losing two or three seats and after doing miserably in the elections, they have still 

not done it. It is fine because it helps us in the State. Once we form the 

Government, we will make sure that agrarian issues are addressed and farmers are 

respected not just by hands-me-down approach and revdis, which is their favourite 

word, but by respectfully giving MSPs to the farmers for their produce which they 

produce with their hard work.  

 AsapercentageofGDP,theincreaseforagricultureinthisyear’sBudgetis

not even one per cent over the last ten years. In agriculture, it was 3.52 per cent 

and now, it has only become 4.2 per cent. In health, from 1.15 per cent of the GDP, 

it has gone to 1.85 per cent. In education, 1.8 per cent has only become 3 per cent. 

For infrastructure, which is their favourite, they like only big-ticket projects even in 

Maharashtra. They only work for infrastructure and you know, obviously, why. Then, 

social justice is only 1.5 per cent, which is not a great thing. I just need to ask this 

Government one thing. In her reply, the hon. Finance Minister should tell us what 

the plan of this Government is.  

I am as concerned as Andhra Pradesh is. They have just come to power and 

they are suffering as they are saying. The same thing is there in Maharashtra. 

Every time, there is no fiscal management in that State. Then, why did we pass that 

Bill?  If there is no good discipline of finances, in this country unfortunately, I say 

this with great pain, there will be a complete economic crisis. We do not want to go 

ourneighbour’sway.Wewanttobefirmandcommittedtobearobustcountrywith

good growth with very good fiscal management and a strict one.  

 So, I urge this Government to kindly reply to all these questions and 

reassure us. I have no problem with what they have given to Andhra Pradesh and 

Bihar, but they should not give us a step-motherly treatment because of what the 

voters have decided. This is mandated by our Constitution that elections have to be 

fair and just, and we are living in a democracy. 

 Thank you. 

          (ends) 
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1727 hours 

DR. SHASHI THAROOR (THIRUVANANTHAPURAM): Thank you very much, 

Mr. Chairman Sir for giving me an opportunity to add my words to the Indian 

NationalCongress’sviewontheUnionBudgetpresentedbythehon.Finance

Minister.  

 Mr. Chairman, Sir, this under-whelming Budget has been a woefully 

missedopportunityfor,afterall,thiswastheGovernment’schancetoproveto

the citizens of India, after the colossal setback the BJP suffered in the recently 

concluded general election, that the Prime Minister and the Finance Minister 

have actually listened to the concerns of the people. Once again, they have let 

the people of India down.  

The Budget is, in many ways, an emblem of this Government’s

economic mismanagement and financial recklessness made all the more 

worse by its divisive policies. This Budget makes it abundantly clear that the 

BJP has run out of ideas. Rather than being a vision statement of the 

economic future of the country, this Budget is an illustration, as has been 

pointed out by many, of their politics. Their priorities chiefly revolve around 

appeasing their two regional allies, forgetting there are 26 other States and 

eight Union Territories whose people have nothing to be happy about. But 

even out of those two, the people of Andhra Pradesh have less reason to be 

happy at the supposed allocations made to their State in the Budget. The 

Budget only commits to arranging Rs. 15,000 crore towards the development 

of Amravati. This is not an allocation. It merely entails the facilitation of loans 

by the Centre from multilateral development organisations to your State. 

Instead of amounting to a formal financial support from the Centre, this 

commitment would only add to Andhra Pradesh’s existing debt burden. The

otherpromisesmade,ofcourse,are theveryonesbroken in theNDA’s first

term. One only hopes that another No Confidence Motion will not again have to 

follow!  

The four other States which have received the Government support for 

natural calamities are all NDA-ruled States – Bihar, Assam, Sikkim and 

Uttarakhand. On the other hand, INDIA alliance-States find themselves cast 

out and ignored. Indeed, Karnataka, Tamil Nadu as well as my home State of 

Kerala have, time and again, sought funds for natural calamities from cyclones 
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to rapid coastal erosions, but they have got none. Bihar received Rs. 26,000 

crore for its highways, but Karnataka had sought and got nothing for the critical 

road infrastructure projects in Bengaluru. 

(1730/SNT/CS) 

 For the Government of India, it seems some States are more equal than 

others. Now, this inclination to bias is not limited to State allocations either. If 

one looks at the specific concessions on basic customs duty given to three 

cancer drugs, it turns out they are all made by the same pharmaceutical 

company. Why were various other costly life saving drugs being imported into 

the country overlooked for this exemption? 

On that subject, Mr. Chairman, I find it worrying that the Government has 

completely disregarded the augmentation of existing healthcare infrastructure. 

In my own State of Kerala, many were hoping to hear a mention of the long 

proposed AIIMS in Kerala. Alas, even with the presence of two Ministers of 

State from Kerala, the Government has continued to disappoint us. 

Bias, Mr. Chairman, takes many forms. This Budget fails to consider that 

in our country today private investment is sputtering; consumption growth is 

slow; real rural wages are plummeting; overall wages are in decline; and the 

demand for investment credit has collapsed. As a result, returns on labour are 

low and so are returns on debt capital. Only equity and private profits are 

booming. The situation is perverse. Luxury watches, premium cars, and 

business class travel are reporting huge increases in sales and net profits but 

the purchases of ordinary people have plunged. बकनयान, गंजी खरीदने के कलए भी 

लोगों के पास पैसे नहीं हैं। But SUV sales are rising and small car and two-wheeler 

sales are tanking. It is starkly clear why inequality in India today is said to be 

worst than during the British raj. 

Even when all the flaws that beset the developing country, ill health, 

poor education, abysmal housing, poor sanitation, malnutrition, infant mortality, 

all linger in India, a multibillionaire can preside over an obscenely extravagant 

wedding reportedly spending Rs. 5,000 crore while in the sprawling slums in 

the same city most Indians struggle to survive on less than Rs. 200 a day. This 

Government does not frame its policies with those Rs. 200-a-day people in 

mind. Instead, it gives tax breaks to favoured capitalists and corporates in the 

nameofboostingprivate investment. Infact, thisGovernment’scorporatetax
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cuts have meant a revenue loss over the last five years of an astronomical Rs. 

8.7 lakh crore foregone by the Government. Who has this benefit? Can you tell 

us where the jobs are, hon. Finance Minister? Where is the capital investment? 

While no one expects it any better from this Government, it is 

extraordinary that in India individuals pay more direct tax than corporates. 

Budgeted figures of higher direct taxes from individuals and lower from 

corporates will surprise voters and should shame the Government. Perhaps, 

they are ashamed since they have stopped even releasing detailed GST 

revenue collection data allegedly because their GST collections are so high 

that they have not revealed the extent to which the aam aadmi is subsidising 

this Government through regular purchases that they pay GST on while the 

Government subsidises a favoured few. But once again, concealing data is a 

speciality of this Government. Remember the PM CARES Fund. 

During the UPA years, Mr. Chairman, the personal income tax was 21 

per cent of total tax collection; corporate tax was 35 per cent. Today, the share 

of corporate taxes out of total tax collection is at the lowest level ever at just 26 

per cent while the share of personal income tax in total tax collections has 

increased to 28 per cent. While this is going on, private investment has 

nosedived from a peak of 35 per cent of GDP under Dr. Manmohan Singh to 

below 29 per cent during this Government’s 10 years of BJP rule. So, the

corporate tax cut has put over Rs. 8.7 lakh crore on the pockets of billionaires 

while the middle-class and the aam aadmi continue to bear the weight of heavy 

taxation. 

In contrast, if the money were to be put into the hands of ordinary 

people, they would spend it in their local communities and on their own 

essentials, and so stimulate the economy. It would be a matter of spending on 

roti, kapda, aur makaan, rather than on the pockets of those who happen to 

support the BJP. So, I want to point out to the hon. Finance Minister – in her 

absence, of course – that one-third of our populations lives under Rs. 100 a 

day. 

(1735/AK/IND) 

And if we are to have a Budget that addresses their needs, then we 

must pay attention to those crucial sectors of our economy that are 

conspicuous in their absence from this Budget. 
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My colleague, Kumari Selja has already addressed the issues of 

emissions,farmers’welfare and agriculture, and in the interest of time, I would 

not touch them. But consider, for instance the word ‘health’, which is 

mentioned only four times in the speech. Indeed, Madam Minister did not even 

discuss healthcare at length at a time in India when 55 million of our most 

vulnerable citizens are annually cast below the poverty line because of having 

to spend on healthcare. This Budget offers nothing tangible to this vital sector. 

Was it really so long ago that COVID-19 rampaged across the world, 

wreaking havoc and exposing our massively inadequate and ineffective 

healthcare sector? Yes, if one were to look at the Budget, it would seem that 

the pandemic has been forgotten. The allocations for the Ministry of Health and 

Family Welfare have decreased as a share of the overall expenditure from 

2.16 per cent in 2019 to 1.9 per cent in the Budget. At the same time, the 

Ministry of Ayush had an allocation nearly doubling.  

The fact is that India is just not spending enough on health. Brazil, 

Russia, China and South Africa, the other BRICS countries spend roughly 14 

to 15 times more than us. Until recently, even Bhutan, Nepal and Maldives 

were outspending us. This year, the Budget Outlay for health has seen a 

miniscule rise, yet far from the aspiration of five per cent of the GDP. The Modi 

Government's health expenditure, as a proportion of GDP, remains stagnant 

and we are even distant from spending the minimum 2.5 per cent that was 

outlined by their Governments in the National Health Policy. 

I must address the so-called ‘missing middle’. According to NITI Aayog, 

these are the people who have no health insurance cover and are too well-off 

to be eligible for the Ayushman Bharat Yojana. When flagged in a 2021 NITI 

Aayog Report, the Government said that they would take notice of this and yet 

here we are in 2024 with no health solution at all for this middle-class. This is 

highly irresponsible and reflective of our Government's inability to afford 

something as basic as healthcare insurance cover to some of our neediest 

citizens. 

Offering health insurance to employees at negotiated rates; reducing 

GST on health insurance premiums; offering such tax benefits as increased 

exemption limits under Section 80D of Income Tax Act could all have been 

ideas for the Finance Minister to make health insurance far more affordable 
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and accessible, especially for the middle section, the ‘missing middle’ of our 

population which is growing according to the Government. But she has 

completely overlooked them. 

The truth is that even when it comes to a sector as indispensable as 

public healthcare, the mantra of the BJP as with everything else has been re-

brand, not revamp. So, we have had India's health and wellness centres, which 

need more funds and more staff to provide cost-effective treatment to ordinary 

Indians, but regardless of their faith, being renamed Ayushman Arogya 

Mandirs casting a secular institution of a secular nation into an overtly religious 

mode. But, perhaps, a certain Constituency in Uttar Pradesh should have 

taught the BJP to never again to exploit a Mandir for scoring political goals. 

Re-branding is what this Government has done for the last 10 years. We 

have been calling it a name-changing Government and not a game-changing 

Government as you know. But honestly, hearing the inflated claims of the 

Ruling Party after this weak Budget and all the TV shows that I had to appear 

on yesterday, I am reminded of a garage mechanic saying to the owner of a 

car ‘हम आपकी कार के बे्रक्स तो ठीक नहीं कर सके, लेककन हॉनि की आवाज बढ़ा दी है।’That 

is what the Government is doing. The brakes of the Indian economy have 

fallen out because the Government’s horn keeps getting louder.  

Let us look at the targets announced for Make in India. In its 10 years of 

existence and under-achievements, this Government thinks honestly that 

rhetoric is a substitute for action. But I may move to another sector of the 

economy, which the Budget barely pays any attention to, and that is education. 

It is immensely critical to employment generation. For all the BJPs talk of 

upskilling youth and equipping them with the tools that they need to procure 

jobs in today’s intensely competitive job market, there is no mention in the 

Budget speech of primary or higher education.  

We have a staggering 35 lakh youngsters who dropped out of school in 

the last academic year for which there are records. And this is not just an 

indication of economic failure by the Government of kids having to join the 

informal workforce to support their families.  

(1740/UB/RV) 

But it is the future of India stepping away from the path of knowledge. It 

is deeply unfortunate. While leaving school may not be in these students’
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hands,gettingthembacktoschooliscertainlyintheGovernment’shands.So, 

it is a shame that access to quality and compulsory education has been wholly 

overlooked in this Budget.  

Education has been allocated a miserly Rs. 1.2 lakh crore, which is a 

seven per cent decrease from the revised estimated allocation of 2023-24. 

More alarming is the fact that the allocation for the Department of School 

Education and Literacy as a share of the total budget outlay reduced from 3.16 

per cent in 2013-14, the last year that we were in Government when the UPA 

was there, to just 1.53 per cent in 2024-25. And the combined allocations for 

both the Departments have declined from 4.7 per cent as a share of the total 

budget expenditure in our last year to 2.53 per cent in your last year. Now, as a 

share of GDP, it is even worse. It is a horrifically low 0.36 per cent. The 

Government's own New Education Policy of 2020 recommends that the 

education budget should be six per cent of GDP. Now, Mr. Chairman, if this 

Modi Government cannot even meet the goals that they set for themselves, 

then what can we expect of them?  

In continuance of their onslaught in education, by the way, the Budget 

has slashed the funding for the UGC by 60 per cent. 

HON. CHAIRPERSON (SHRI A. RAJA): Please conclude.  

DR. SHASHI THAROOR (THIRUVANANTHAPURAM): Sir, my Party has 

allocated 20 minutes to me. So, I have another six or seven minutes to go.  

HON. CHAIRPERSON: You have 15 members from your Party. 

DR. SHASHI THAROOR (THIRUVANANTHAPURAM): No, Sir, I have been 

told to take 20 minutes, and I have prepared accordingly, please.  

But they have slashed the UGC budget by 60 per cent, and fears do 

abound now that this would reduce the UGC to purely a regulatory agency, 

encourage universities to start more self-financing courses, creating an 

additional financial burden on students, and will also make more universities 

dependent on loans from the Higher Education Financing Agency – a complete 

transformation in our education environment. On top of that, in 2019, the 

Government introduced four per cent education and health cess, which is not a 

sustainable source of revenue for the Government, but this cess has financed 

70 per cent of the total educational expenditure after 2015. So, that is another 

source of worry.  
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There is little to cheer on health and education, but should we welcome 

the Government's belated recognition of the worst-ever employment crisis in 

our country in history by their borrowing the Congress Party's proposed 

apprenticeship scheme and renaming it? No. First, the exaggerated claims of 

the Government that it added 125 million jobs in its 10 years, including 47 

million last year, are completely fake. They include unpaid labour, and even 

one hour's work a week has been counted as a job. Second, they have diluted 

our scheme. We had proposed an apprenticeship, which would lead to jobs. 

They have reduced that to an internship, which is only an assistance. They 

have only restricted it to 500 top companies. We had it open-ended. We 

offered Rs. 1 lakh per person, they are offering only Rs. 5,000 a month. And on 

top of that, they are taking 10 per cent from CSR funds. The CSR funds are 

meant for social welfare benefits and not for the companies to spend on 

themselves.  

You have the fine print in the annexure that says that the participation of 

these companies is voluntary. I do not know how they are going to define the 

500 top companies and how these companies would voluntarily shoulder the 

Government's burden of creating an economy where there are enough jobs. 

The precedents are not encouraging. Can the Government tell us what 

came off their 10 years of skill development efforts? How many of those 

trained have been placed in real jobs? What about the schemes for women? 

Why is the participation of female labour force today at a record low of 28 per 

cent? सभापकत जी, हारने के बाद बीजेपी हमार ेसुझाव मानने लगी। यह तो अच्छी बात है, अगर 

इससे भारत की भलाई हो जाए। But it is amusing to me that the BJP had to lose its 

majority in Parliament before they became receptive to effective suggestions 

from the Opposition. Let me immodestly point out that it was I who in the Lok 

Sabha on 10th March, 2016, asked the late Finance Minister, Shri Arun Jaitley, 

to reduce or remove angel tax in order to strengthen the startup ecosystem. I 

am glad to see that eight years later, a Finance Minister has heeded my words 

and abolished it. चकलए,‘देर आए, दरुुस्त आए।’  

I have to say that the Finance Minister's rosy claims on FDI are belied by 

facts. The FDI as a ratio of GDP has, in fact, collapsed from an average two 

per cent of GDP to 0.5 per cent of GDP last year, the lowest in a decade. One 

big reason for stunted private investment is the heightened risk perception of 
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the Indian economy. The foreign companies are actually pulling money out of 

our country. 

(1745/SRG/GG) 

Some USD 44.4 billion have been pulled out in 2023-24. And actual FDI, 

that is investments minus what they take out, has fallen to USD 26 billion, 

which is a 37 per cent drop according to RBI data, and the lowest number 

since 2006-07 when the UPA was in power. Similarly, the Government's 

disservice of removing indexation benefits under the long-term capital gains 

tax is unforgivable because countless members of the middle-class worked 

tirelessly for years to be able to afford a house or make an investment in real 

estate to secure a pakka house for their families. And it is no longer a viable 

investment because you no longer can index the appreciation of that value to 

inflation and you will pay a much larger sum as a result. … (Interruptions) A 

couple of minutes more, Sir. In this example, we are looking at the 

Government taking more taxes out of the pockets of the middle-class, out of 

people who might even end up losing money in the course of buying and 

selling a property, which may be the only one that they can afford. So the real 

worry with all of this is that you are going to see a strong resurgence of cash 

transactions in purchases of property. It will bring the real estate economy 

back into the deadly pool of black money for so much for na khaunga na 

khaane dunga.  

I must say, Sir, the Government keeps boasting of capex and 

infrastructure, but the fact is that - and it even says it will create jobs in the 

tourism sector because of this - but the truth is, how can you create jobs or 

strengthen tourism when your refusal to reduce GST in hotels has made India 

amongst the costliest destinations? … (Interruptions) 

I am just concluding, Sir. Or, how does it indeed boost tourism when 

everything on the infrastructure side that we are seeing, is collapsing? The roof 

in  Terminal 1 in Delhi has collapsed. In Rajkot in Jabalpur, the canopies have 

collapsed. Five bridges have fallen in Bihar last month, and Mumbai's Trans 

Harbour Link, which was inaugurated by the PM in January this year, has 

developed cracks. So what the Finance Minister ought to do is allocate 

resources to fix our infrastructure rather than boasting about the tourists it will 

attract.  
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I am going to wrap up, Sir, with just one sad comment further before I 

conclude, which is about the accidents and the failure of the Government to 

implement its own kavach that it has been talking about. We have had grisly 

and ghastly railway accidents, but the kavach system has only utilized less 

than half of the money allotted to it in the last Budget and only one per cent of 

the total amount of railway lines that are supposed to have been equipped with 

kavach have been equipped. So, this is pretty shameful and the Budget has 

glossed over it. 

Nor did the Finance Minister mention MGNREGA which has been 

mentioned by others, so I can just say in one sentence that demand keeps 

going up, but the Modi Government keeps reducing its allocations to this, and 

the allocation they have requested now is far short of the amounts requested 

and required to meet the demands. On top of that, they have deleted job cards. 

267 per cent of more job cards have been deleted this year, and the new 

Aadhaar-based payment system has left eight million active workers ineligible 

for payment. This is supposed to be something to help the rural poor. It is 

actually hurting them,  

Sir, let me conclude by saying that this Budget is a do-nothing, claim-to-

do-everything exercise. No matter how much the Government ratchets up the 

mythic vision of a Viksit Bharat and its rhetoric, this is not a Budget for a Viksit 

Bharat. It is a motley collection of schemes without an analytical framework or 

a coherent spending plan, and no pathway to achieve the boasts and rhetoric 

of either Amrit Kaal or Viksit Bharat. The Government is selling us a penthouse 

in a building whose foundations are shaky, whose canopy has collapsed, 

whose lift shaft is yet to be installed, and whose workers are starving. 

The Budget lacks originality, ambition and strategy. We get no answers 

to the employment puzzle. We get no solutions to education, health, and we do 

not engage with any of the crises of investment I have outlined today. 

The Budget that India needs and India deserves is much more than a 

statement of solidarity with the ruling party's political allies.  

Thank you, Mr. Chairman. Thank you.  

(ends) 
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(1750/RCP/MY) 

1750 hours 

SHRI BHARTRUHARI MAHTAB (CUTTACK): Thank you, Mr. Chairperson.  I 

will be speaking for the first time after being elected to the 18th Lok Sabha.  It is 

my pleasure and I express my gratitude to my party, Bharatiya Janata Party 

and my leader Yashasvi Pradhan Mantri Narendra Modi ji for being entrusted 

to participate in the deliberation on the Budget 2024-25.   

 This budget is for continuation of empowerment of the newly emerged 

neo middle-class.  The budget sans poetry, but is filled with political 

pragmatism.  This is a Budgetthatwilltakethecountry’svillages,poorandthe 

farmers on the path of prosperity.  The Budget exercise is a complex 

intertwining of political-economy compulsions with multiple policy trade-offs 

required to achieve often conflicting economic objectives, while constrained by 

limited revenues. Despite these difficulties, a hallmark of the budgets of the 

past few years has been stability and predictability in approach and outcomes.  

Key to this continuity is furthering progress on the path of fiscal consolidation.   

The fiscal deficit has been steadily reduced from 9.2 per cent of the GDP 

in the FY 2021 to a budgeted 5.1 per cent for the FY 2025 in the Interim 

Budget.  Now it is estimated that the fiscal deficit would be 4.9 per cent of 

GDP.  The earlier FY 2024 fiscal deficit has been 5.6 per cent.  This 

demonstrates that the Indian economy has recovered strongly from the 

pandemic, but sustaining growth to attain Viksit Bharat’s goal will require

sustained interventions and dealing with several emerging economic and 

policy challenges. India has achieved higher growth in the post-pandemic 

period without compromising on financial stability.  This year’s Budget is 

remarkably different from that of the previous 10 budgets.   

When the Interim Budget was presented last February, 2024 I had said 

sitting that side, “The Government is full of self-confidence to form the next 

Government and thereby looking at the long-termpicture”. ThisBudget has 

specifically outlined the developmental programmes in the Eastern States of 

the country.  The hon. Prime Minister’s vision of Purvodaya has been 

propounded inthisyear’sBudget mentioning Bihar, Jharkhand, West Bengal, 

Odisha and Andhra Pradesh.  There was a time in not so distant past when 

this part of the country was feeding the whole of India.  It was rich because of 
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its trade and commerce, because of its rich soil, because of the production of 

food grains.  People thronged to that part for employment as Odisha is rich in 

minerals, with abundant water and forest cover.  Andhra Pradesh and Odisha 

have a long coastline with vibrant ports.  Jharkhand is a mineral-rich State with 

adequate human resources.  Bihar has a vast stretch of plains for cultivation 

and able human resources.  West Bengal developed its agriculture and has a 

vigorous MSME sector engaging a large number of youths.  Yet, I would say 

that this part of the country was systematically pauperised during the last 50 or 

60 years until there was an intervention of the Union Government led by Modi 

ji. 

(1755/PS/CP) 

 Today, we find policy intervention and the greater focus is on the eastern 

States. The hon. Prime Minister has repeatedly said during the last 10 years 

that the country cannot become fully Viksit if a region is left unattended and 

underdeveloped. I congratulate the Government and the Finance Minister for 

bringing the eastern States into the focus of development. Investment on 

infrastructure will facilitate investment and investment will generate 

employment which will ultimately help in the economic growth of the country.  

 Hon. Chairperson, Sir, here, I would like to mention that there have been 

some criticisms in my State by the Opposition that Odisha did not find place in 

the FinanceMinister’s Budget Speech.Whilementioning about ‘Purvodaya’,

the Finance Minister has categorically stated and I quote: 

“We will formulate a plan, Purvodaya, for the all-round 

development of the eastern region of the country covering Bihar, 

Jharkhand,WestBengal,OdishaandAndhraPradesh.” 

 

 Here is the actual issue that is there and the plan that is there before this 

Government. I quote: 

“This will actually cover human resource development, 

infrastructure, and generation of economic opportunities to make 

theregionanenginetoattainViksitBharat.” 

 

 These five States will be the engine of development of our nation. And 

today, I may mention here that in the other House there was a Question from 
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anOppositionMemberrelatingtoOdisha.Hewasasking,‘Whatareyougoing

to do about the Coastal Express Highway that was supposed to be built? What 

are you going to do relating to the capital region highway or the roadway that is 

going to begin? And there is a specific answer by the Government in the other 

House.Ibelieveintomorrow’snewspaperandintoday’smedia,allthatwillbe

flashed.  

 Now, I come to the Polavaram issue on which there were some 

criticisms also. Categorically, I had stated, being a Member in the 16th Lok 

Sabha, that the Government of Odisha and the people of Odisha are not 

against the Polavaram project per se. Our concern was relating to the 

inundation of backwaters after the commencement of the Polavaram project. It 

is a national project. Adequate funding is now going to be provided for the 

Polavaram project. But the concern of Odisha is that adequate measures need 

to be taken and the Chief Minister of Odisha and the Chief Minister of Andhra 

Pradesh are going to sit together and settle that matter. It is not a political 

issue at all. Whatever human intervention is necessary or whatever 

Government intervention is necessary, that will be done by the respective two 

Governments together sitting there and finding out the solution. 

 My third point for deliberation here is this. How does we focus on forging 

a new economic strategy? I believe the Government will take note of it -- what I 

am going to mention just now -- which is now crucial to counter the challenge 

to investment andgrowthbyChina’smuscular industrial policy.Amid rapidly

rising trade deficit with China, despite efforts to curb imports and investment in 

the backdrop of Galwan clash in 2020, some are advocating to attract 

investment from Chinese companies to boost import. We know that a number 

of countries such as Mexico, Vietnam, Taiwan and Korea are benefitting from 

‘ChinaPlusOne’strategypursuedbywesternfirms.Thequestionforusisthis.

If we adopt this policy, will it result in a total movement of trading relations 

away from China?  
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(1800/SMN/NK) 

Should we import goods from China or import capital from China? That 

is the question. The Economic Survey has stated this. … (Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON (SHRI A. RAJA): It is already 6 ‘o’ clock. Since there 

is a long list of Members from various parties to speak, if the House agrees, 

we will extend the time of the House up to 8 ‘o’ clock.   

SEVERAL HON. MEMBERS: Ok Sir, we agree with you.  

SHRI BHARTRUHARI MAHTAB (CUTTACK): To boost Indian manufacturing, 

plug India into the global supply chain, it is inevitable that India plugs itself into 

the China supply chain. Whether we do so by relying solely on imports or 

partially through Chinese investment is a choice that India has to make. The 

economic survey has posed this question before the nation and before the 

Parliament and the Parliament has to take a decision and to a certain extent, 

the Finance Minister has mentioned it in her speech not in such clear terms 

but a mention is there.   

1801 hours   (Shri Dilip Saikia in the Chair) 

So, what is the decision of the Government I would like to understand. 

There are two things prevalent today. One is this China plus one policy. The 

other is ABC which means anybody other than China. Why can we not adopt 

the second option? I believe there is a need to strike a balance between 

importing goods and FDI from China. Data shows that foreign investment from 

China has not been robust although Chinese goods has been persistent and 

has been rising for close to two decades. Out of the two choices to benefit 

from the China plus one strategy, it can integrate into China supply chain or 

promote FDI from China. Amongst these choices, focussing on FDI from 

China seems more promising for boosting India’s export. Moreover, choosing 

FDI to benefit from the China plus one approach appears more advantageous 

than relying on trade.  

India has huge ambition in photo-voltaic semiconductor electric vehicles 

and pharma industries. India has robust capacity in steel and yet sees 

significant imports of cheap Chinese steel. Why are we importing Chinese 

steel that are flooding our market? China is a dominant supplier in India 

including pharma. Since roads, ports and rail tracks are not tradeable, we 
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make it here but the rest are falling prey to Chinese industrial policy. If current 

needs are met by our imports, that would rule out investment and depress 

overall economic growth in our country. To thwart industrial infanticide at the 

hands of the Chinese State, Indian industry must be spared the price pressure 

of Chinese imports.  

The fourth point that I would like to mention is this. The country is at a 

critical juncture grappling with significant economic challenges despite being 

an accounting document. The Budget is more than just a ledger of expenditure 

and revenue. It is a powerful signal of the Government’s priorities and policy 

directions and an estimated 135 million Indians emerged from 

multidimensional poverty between 2015-16 and 2019-20.  This trend is 

primarily driven by improvements in rural India with the most major gains in 

States such as Bihar, Madhya Pradesh, Uttar Pradesh, Odisha and Rajasthan. 

India today is on track to achieve the Sustainable Development Goal of 

cutting multidimensional poverty by at least half by 2030. By each of the nine 

tracks highlighted in the Budget, it has many areas to appreciate. The focus 

on employment generation will be a big boost and provide the thrust for the 

growth of the economy. The support for manufacturing sector, a package for 

employment generation and the skilling and upskilling for 4.1 crore youth 

across sectors are some of the key highlights of the Budget.   

(1805/SM/SK) 

This, coupled with the allocation of Rs.1.48 lakh crore for education and 

employment skilling, underscores the Government’s commitment to 

harnessing India’s demographic dividend.  

The plan to upscale 1,000 industrial training institutes is a pivotal step 

towards enhancing the skill sets of our future workforce. I am particularly 

heartened by the allocation of over Rs.3 lakh crore for women-led 

development initiatives including provisions for accommodation through 

working women’s hostels which will greatly benefit women workforce, 

especially those who are in the manufacturing industries.  

The Indian economy’s stunning revival from COVID-19 and its 

emergence as the world’s fastest growing major economy is partially attributed 
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to an infrastructural revival spurred by Government’s spending in the past 

few years.  

The CAPEX budget for the financial year 2025 has been retained at 

Rs.11.1 lakh crore or 3.4 per cent of GDP. A massive expansion in urban 

housing at an investment of Rs.10 lakh crore and rural roads programmes 

with Rs.26,000 crore is a big infra push.  

Employment generation is a real bottom line for Indian industries. 

Indian companies in private sector should pick up the job creation baton 

from the Government and invest in new manufacturing capacities so that the 

country can complete its journey to Vikshit Bharat by 2047. Providing 

employment is not the job of the Government only. The private sector also 

has to join in and play their roles.  

It seems that the question in most of our minds has been whether 

India’s new Government would work as Modi 3.0, that is, the third term of 

the Prime Minister, Shri Narendra Modi ji or an NDA 2.0. Earlier, there was 

a coalition Government led by Shri Atal Bihari Bajpayee ji and this is the 

second coalition Government which Modi ji is leading.  

I am of the opinion that barring a few sops for allies, its policy priorities 

suggest no change in the Government’s approach. The approach which was 

there in the Interim Budget has also been magnified in the present Budget 

that we have a long-term goal to achieve and we have to reach 2027 as 

Vikshit Bharat.  

This Budget is unruffled. As many Opposition Members have already 

spoken, this Government or the Party in power is totally ruffled because of 

the election result. This Government is totally unruffled and is continuing in 

its long-term approach. We are not ruffled by 2024 election result.  

With these words, I support the Budget in full term. Thank you. 

(ends)     
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1808 बजे 

श्री रव िंद्र दत्ताराम  ाइकर (ममु्बई उत्तर-पविम) : माननीय सभापति जी, मैं आपका आभारी 

ह ूं तक आपन ेमझुे तिव सेना पार्टी की िरफ से बजर्ट की चचाा में भाग लेने का अवसर तिया।  

 मैं सबसे पहले माननीय नरने्द्र मोिी जी का अतभनूंिन करिा ह ूं, वह िीन बार चनुकर 

आए हैं और प्रधान मूंत्री बने हैं। मैं तवत्त मूंत्री तनमाला सीिारमण जी का तविेष अतभनूंिन करिा 

ह ूं, उन्द्होंन ेआज एक नया ररकॉर्ा बनाया है। वह पहली मतहला तवत्त मूंत्री हैं, तजन्द्होंने साि बार 

लगािार बजर्ट पेि तकया है। मैं महाराष्ट्र के मखु्यमूंत्री, पार्टी प्रमखु एकनाथ तिूंिे जी का भी 

आभार व्यक्त करिा ह ूं। मैं ममु्बई नाथा-वैस्र्ट काूंस्र्टीरु्टएूंसी से चनुकर आया ह ूं, मैं वहाूं की जनिा 

का धन्द्यवाि करिा ह ूं तक  उन्द्होंने मझुे चनुकर इस सिन में भेजा। 

           माननीय सभापति जी, माननीय तवत्त मूंत्री जी ने गरीबों के सखु-िखु, इन्द्रास्रक्चर 

और तसर्टीज़ के रे्वलमेंर्ट का बजर्ट पेि तकया।  

(1810/MK/RP) 

 उसी प्रकार से हमारे महायतुि के माध्यम से ममु्बई में तवकास हो रहा है। मैं महायतुि को 

धन्द्यवाि ि ूंगा, तजन्द्होंने वधावन पोर्टा का, समतृि महामागा का और ममु्बई में अर्टल सेि ुजैसा 

इूंरास्रक्चर प्रोजेक्र्ट िैयार तकया। मेरा एक सौभाग्य है तक ममु्बई िहर होने के नािे मैं वहाूं का 

चार बार काउूंसलर, िीन बार एमएलए और आठवीं बार लोक सभा में आया ह ूं। यह मेरा भाग्य 

है तक मैं अपने पक्ष की िरफ से यहाूं आया ह ूं। जब हम इन सभी समस्याओ ूं को इलेक्िन के 

र्टाइम िेखिे हैं, लोगों के पास जािे हैं िो उनकी समस्या केवल बेतसक चीज की होिी है। वही 

बेतसक चीज उन्द्हें चातहए। उसी म लभ ि सतुवधा के माध्यम से हम काउूंसलर का इलेक्िन लड़े, 

एमएलए का इलेक्िन लड़े और एमपी का इलेक्िन लड़े। हम उनको बेतसक एमेतनर्टीज िेना 

चाहिे हैं और वही लोग माूंगिे हैं। उसी प्रकार से इस बजर्ट के माध्यम से सरकार तवकतसि 

भारि के सूंकल्प को प रा करगेी। यह बजर्ट गरीब, तकसान, यवुा, मतहला और समाज के हर वगा 

को लाभ पह ूंचाने वाला बजर्ट है। माननीय तवत्त मूंत्री जी ने तवकतसि भारि के तलए सरकार के 

9 प्रॉयोररर्टी एररयाज बिाए हैं, तजसमें िहर का तवकास प्रगति से हो जाएगा।  

 सभापति महोिय, मैं एक िहर से प्रतितनतधत्व करिा ह ूं। वल्र्ा बैंक का यह अनमुान है 

तक वषा 2036 िक भारि को 840 तबतलयन र्ॉलर का तनवेि अबान इूंरास्रक्चर में करना 

होगा। आज िहरी भाग िेि के जीर्ीपी में 60 प्रतििि का योगिान करिे हैं। मझुे खिुी है तक 

सरकार ने इस पर ध्यान तिया है। 

 सभापति महोिय, वषा 2024-25 में उधाररयों को छोड़कर कुल प्राति िथा कुल व्यय 

क्रमि: 32.0 लाख करोड़ रुपये और 48.21 लाख करोड़ रुपये अनमुातनि है। तनवल कर प्राति 

कर 25.83 लाख करोड़ रुपये अनमुातनि है। राजकोषीय घार्टा जीर्ीपी का 4.9 प्रतििि रहने 

का अनमुान है। ये बिािे हैं तक यह अलग है। लेतकन, ऑन ि पेपर, ऑन ि ररकॉर्ा यह 4.9 
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प्रतििि रहने का अनमुान है। वषा 2024-25 के िौरान तिनाूंतकि प्रतिभ तियों के माध्यम से 

सकल तनवल बाजार उधारी क्रमि: 14.01 लाख करोड़ रुपये और 11.60 लाख करोड़ रुपये 

रहने का अनमुान है। िोनों ही वषा 2023-24 की िुलना में कम होंगे।  

 सभापति महोिय, प्रधानमूंत्री िहरी आवास योजना, इस बजर्ट में िहर का रे्वलपमेंर्ट 

करने के तलए 10 लाख करोड़ रुपये के तनवेि से एक करोड़ गरीब और मध्यम वगा के पररवारों 

के आवास की जरूरि का समाधान तकया जाएगा। इसमें अगले पाूंच वषों में 2.2 लाख करोड़ 

रुपये की कें रीय सहायिा िातमल होगी। तकफायिी िरों पर ऋण सतुवधा के तलए ब्याज सतब्सर्ी 

के प्रावधान की पररकल्पना की गई है।  

 सभापति महोिय, आपके माध्यम से मैं यह कहना चाहिा ह ूं तक हम वषा 1947 में स्विूंत्र 

ह ए हैं, उसके बाि िहरों का रे्वलपमेंर्ट होना िरुू हो गया था । िहरों के अूंिर औद्योतगकरण 

ह आ और उस औद्योतगकरण के माध्यम से लोग नौकरी करने के तलए और अन्द्य काम करने के 

तलए िहरों में आने लगे। काम करन ेके तलए िहरों में आने के बाि उन्द्हें रहने की प्रॉब्लम होने 

लगी। इसके कारण उनके यहाूं झोपड़परियाूं बनने लगी और घर बनने लगे। उसी िरह से ममु्बई 

िहर भी महाराष्ट्र की राजधानी है और िेि की औद्योतगक राजधानी भी है। वहाूं भी उसी प्रकार 

से वषा 1960 के बाि औद्योतगकरण ह आ। वहाूं औद्योतगकरण के माध्यम से जहाूं तमल बनी, 

इूंर्स्री बनी िो खेड़े गााँव से लोग मुम्बई आने लगे। ममु्बई िहर पहले छोर्टा था, लेतकन उसके 

बाि लोग प वा नगर और पतिम नगर के माध्यम से झगु्गी-झोपड़ी बनाने लगे। उसके माध्यम से 

ममु्बई िहर ममु्बई पतिम नगर और मुम्बई प वा नगर बन गया।         

(1815/SJN/NKL) 

 इसी िरह उनको िेखिे ह ए तिवसेना प्रमखु माननीय बालासाहेब ठाकरे जी ने सन् 1995 

में गरीब लोगों के तलए अच्छे घर बनाने की कल्पना की थी, तजसका उद्देश्य आज सफल होने 

जा रहा है। मझुे माल म है, हमार ेयहाूं एमएचएर्ीए है, महाराष्ट्र हाउतसूंग बोर्ा है। झोपड़-परियों 

के रे्वलेपमेंर्ट के तलए एसआरर्ी बन,े उनके तलए एसआरए बन,े मगर वहाूं जैसा तवकास होना 

चातहए था, वैसा तवकास नहीं ह आ। अब जब 10,00,000 करोड़ रुपये की तनतध के माध्यम से 

िहरों का तवकास होगा, िो िहरों में रहने वाले गरीब और मध्यम वगीय लोग अपना घर ले 

सकिे हैं। उसी िरह से तवकास होने जा रहा है, तजसके कारण झोपड़-परियाूं कम हो जाएूंगी। 

जो लोग झोपतड़यों में रह रहे हैं, वे अफोरे्बल घर के माध्यम से घर ले सकें गे। हम भाड़े में रहने 

वाले लोगों के तलए भी घर बनाने वाले हैं, िब झोपड़-परियाूं कम हो जाएूंगी। सब घर कान नी 

होंगे, वहाूं सबको सतुवधाएूं तमलेंगी। इसीतलए मैं माननीय तवत्त मूंत्री और माननीय प्रधानमूंत्री जी 

का अतभनूंिन करिा ह ूं, क्योंतक उन्द्होंन ेलोगों को बेहिर जीवन िेने का प्रयास तकया है। 

 उन्द्होंने यह भी कहा है तक राज्य सरकारों िथा बह पक्षीय तवकास बैंकों की साझेिारी में 

हम भरोसेमूंि पररयोजनाओ ूं के माध्यम से 100 बड़े िहरों के तलए जल आप तिा, सीवेज उपचार, 
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ठोस अपतिष्ट प्रबूंधन िथा तवत्तीय रूप से व्यवहाया पररयोजनाओ ूं को बढ़ावा िेंगे। इन 

पररयोजनाओ ूं में उपचाररि जल का प्रयोग तसूंचाई िथा आस-पास के के्षत्रों में िालाबों को भरने 

के तलए भी पररकल्पना की जाएगी। जब बाररि होिी है, जब हमार ेिहर बन ेथे, िब स्रक्चरली 

कुछ िय नहीं था। जैसे लोग आिे गए, भवन बनिे गए, लेतकन कोई तसस्र्टम नहीं था। उसको 

स्रक्चरल तसस्र्टम में लाना बह ि जरूरी है। हम लोग ‘प्रधानमूंत्री आवास योजना’ के माध्यम से 

ऐसा कर सकिे हैं। 

 सभापति महोिय, अभी बाररि का मौसम चल रहा है। हम िेख रहे हैं तक प र ेभारि में 

जल भराव का मदु्दा हर वषा उठिा है। मैं सरकार को धन्द्यवाि िेिा ह ूं तक उन्द्होंने यह घोषणा की 

है तक राज्य सरकारों और मल्र्टी लैर्टरल रे्वलेपमेंर्ट बैंक्स के साथ तमलकर केन्द्र सरकार वॉर्टर 

सप्लाई, सीवेज रीर्टमेंर्ट और सॉतलर् वेस्र्ट मैनेजमेंर्ट प्रोजेक्र्ट 100 बड़े िहरों में लाएगी। िहरों 

में बस्िी बढ़िी जा रही है, पानी की सतुवधा कम हो रही है। मगर 100 िहरों के माध्यम से हम 

उनका तवकास कर सकिे हैं। जब कोई िहर बनिा है, िो वहाूं पानी की सतुवधा बह ि जरूरी है। 

100 िहर रे्वलेपमेंर्ट के माध्यम से हम तवकास कर सकिे हैं।  

मैं कह ूंगा तक हम मुूंबई िहर में 7 िालाबों के माध्यम से पानी पह ूंचािे हैं। मुूंबई िहर को 

प्रतितिन 3,850 तमतलयन लीर्टर पानी तमलिा है। मगर मुूंबई की पानी की जो आवश्यकिा है, 

वह 4,500 तमतलयन लीर्टर पानी की है। हम 100 तसर्टीज़ बनाने जा रहे हैं, उसी माध्यम से 

मुूंबई िहर के तलए हमें और धरणों की जरूरि है। उसके अूंिर गारगाई, तपूंजाल पररयोजना हो। 

इन धरणों की बह ि जरूरि है। हम जो 100 तसर्टीज़ बनाने जा रहे हैं, वहाूं हम पानी की व्यवस्था 

करने जा रहे हैं। वहाूं हम लोग पाइपलाइन का तनमााण करेंगे। हम गारगाई और तपूंजाल पररयोजना 

बनाने की कोतिि करेंगे, िो बह ि अच्छा होगा। हम उसके माध्यम से मुूंबई िहर के तलए 4,500 

एमएलर्ी पानी ला सकिे हैं। 

इसी िरह से हमें र्ीसैतलनेिन भी करना चातहए, िातक पानी की आप तिा के तलए समूंिर 

के पानी को मीठा तकया जा सके। जब हम कोई तसर्टी बनािे हैं, िो पररप णा तसर्टी बनाने की 

जरूरि है। जब हम पानी लािे हैं, िो पीने के तलए जो पानी होिा है, हम उसको िे िेिे हैं। मगर 

सेकें र्री य ज के तलए जो पानी बचिा है, हम एसर्टीपी के माध्यम से समूंिर में छोड़िे हैं, निी में 

छोड़िे हैं, नाले में छोड़िे हैं, जहाूं हो पािा है, वहाूं छोड़िे हैं। इसके तलए एसर्टीपी की भी जरूरि 

होिी है, तजसका इसमें प्रबूंध तकया गया है। इसमें बिाया गया है। हम 100 बड़े िहरों का तवकास 

करने जा रहे हैं, िो उसके माध्यम से हम ऐसा कर सकिे हैं। 

(1820/SPS/VR) 

 सभापति महोिय, जैसा इन्द्होंन ेकहा है तक मुूंबई-महाराष्ट्र में हम लोगों ने इन्द्रास्रक्चर 

का प्रबूंध तकया है। केन्द्र सरकार द्वारा तवगि वषों में अवसूंरचना का तनमााण करने िथा इसे 

बेहिर बनाने के तलए तकए गए पयााि तनवेि का अथाव्यवस्था पर अत्यतधक सकारात्मक प्रभाव 
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पड़ा है। हम अन्द्य प्राथतमकिाओ ूं और राजकोषीय समेकन की आवश्यकिाओ ूं के अनरुूप अगले 

पाूंच वषों में अवसूंरचना के तलए सदुृढ़ राजकोषीय सहायिा बनाए रखने का प्रयास करेंगे।  

महोिय, इस वषा तवत्त मूंत्री जी ने प ूंजीगि व्यय के तलए 11,11,111 करोड़ रुपये का 

प्रावधान तकया है। यह हमारी जीर्ीपी का 3.4 प्रतििि होगा। कोई भी िहर बनिा है िो उस 

िहर में इन्द्रास्रक्चर चातहए होिा है।  उसके तलए प्रबूंध होना बह ि जरूरी है, उसमें जैसे, मेरो 

हो, रोर् हो, रेल हो। इन्द्रास्रक्चर की वहाूं की तसर्टी को बह ि जरूरि होिी है। मुूंबई के बार ेमें 

मैं कह ूंगा तक वहाूं पर एयरपोर्टा है, जैसा मैंने जीरो ऑवर में भी कहा था और उसके तलए मझुे 

एक तमनर्ट बोलने के तलए तमला था। उस एयरपोर्टा पर एक ही रन-वे है और जो ि सरा है, वह 

उसको क्रॉस करके जा रहा है, यानी एक ही रन-वे चाल  है। जब हम मुूंबई आिे हैं िो हमें आधा-

आधा, एक-एक घण्र्टा ऐसे ही ऊपर घ मना पड़िा है। मेरी माूंग है तक उसके बाज  में जो झोपड़पिी 

है, यति हम उसका रे्वलपमेंर्ट िहरी तवकास के माध्यम से करेंगे िो वहाूं ि सरा रन-वे बन 

जाएगा। हम ि सर ेरन-वे के माध्यम से एयरपोर्टा की तस्थति में सधुार ला सकिे हैं।  

 महोिय, वहाूं एक फनेल भी होिा है। रर्ार के माध्यम से फनेल के अूंिर की जो सतुवधा 

है, उस पर भी सरकार को तवचार करना चातहए। मैं अपनी बाि िो तमनर्ट में समाि करिा ह ूं। 

वहाूं कोंकण रलेवे है। जब हम इन्द्रास्रक्चर बनािे हैं िो रेलवे के अूंिर भी रे्वलप होना चातहए। 

रलेवे के अूंिर मुूंबई के तलए िस साल से मल्र्टीमॉर्ल कनेतक्र्टतवर्टी करने का एक प्रयास है। 

उसका क्या ह आ है, अभी िक हम लोगों को माल म नहीं है। इसके तलए भी आपके माध्यम से 

प्रयत्न होना चातहए। इसी प्रकार से कोंकण रलेवे में िो रैक होन ेचातहए। वहाूं पर एक ही रैक है। 

यति मुूंबई से कोंकण जाना है िो एक ही रैक पर रेन चलिी है। वहाूं पर िो रैक बनन ेचातहए। 

मेरो 6 और 7 का रे्वलपमेंर्ट होना चातहए। मैं एक ही तमनर्ट में पयार्टन के तलए अपनी बाि कह ूंगा। 

वहाूं पर पयार्टन बढ़ना चातहए और बाहर का पैसा आना चातहए। मेर ेएररया में जोगेश्वरी गफुा और 

अूंधेरी की गफुा है। आतका योलॉतजकल तर्पार्टामेंर्ट के माध्यम से र्ट ररज्म के तलए इनका रे्वलपमेंर्ट 

तकया जाना चातहए। हमारे यहाूं महाराष्ट्र में तिवाजी महाराज के जो तकले हैं, उनका रे्वलपमेंर्ट 

करना चातहए। यहाूं क्र ज का तजक्र तकया गया है िो मैं कहना चाहिा ह ूं तक अलीबाग, िापोली, 

गहुागर, रत्नातगरी और तसूंधिुगुा के जो एररयाज़ हैं, वहाूं पर रे्वलपमेंर्ट के तलए क्र ज बनाया 

जाएगा। वहाूं र्ट ररज्म का एक साधन पैिा हो जाएगा। इसी के माध्यम से हमार ेयहाूं समुर के 

तकनार ेअच्छे होर्टल बनेंगे, थ्री स्र्टार और फाइव स्र्टार होर्टल बनेंगे और इसी के माध्यम से 

हमारा र्ट ररज्म बढ़िा जाएगा। महोिय, आपने मझुे बोलने का समय तिया, इसके तलए आपका 

धन्द्यवाि। 

(इति) 
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1824 बजे 

श्री लालजी  माा (अम्बेडकर नगर) : सभापति महोिय, आपने मझु ेसामान्द्य बजर्ट की चचाा में 

अपनी बाि रखने का अवसर तिया, मैं इसके तलए आपका आभारी ह ूं। माननीय तवत्त मूंत्री जी 

द्वारा जो बजर्ट प्रस्ििु तकया गया, वह बजर्ट भेिभावप णा बजर्ट है। तकसानों, नौजवानों, तपछड़े 

वगा के लोगों, अनसु तचि जाति के साथ अन्द्याय तकया गया है।  

(1825/MM/SAN) 

तकसी भी िेि के तवकास का रास्िा, भारि के तवकास का रास्िा खेिों और खतलहानों से होकर 

गजुरिा है। जब खेि और खतलहान समिृिाली होंगे िो िेि की आय बढ़ेगी। लेतकन इस बजर्ट 

में तकसानों के बार ेमें, उनकी एमएसपी की गारूंर्टी िेने के बारे में कोई बाि नहीं रखी गयी है।  

 मान्द्यवर, यह बजर्ट तकसानों के तहिों की अनिेखी करने वाला बजर्ट है। माननीय तवत्त 

मूंत्री जी ने कहा तक हमने एमएसपी अतधक बढ़ाकर िेने का काम तकया है। हमारा जो कॉस्र्ट 

ऑफ प्रोरे्क्िन है, सरकार के तवतभन्द्न कृतष तवश्वतवद्यालयों के फामों में उस कॉस्र्ट ऑफ 

प्रोरे्क्िन के समिलु्य जो समथान म ल्य है, वह नहीं है। महूंगाई के कारण तकसान की लागि बढ़ 

गयी है। खाि का िाम बढ़ गया, कीर्टनािक िवाओ ूं का िाम बढ़ गया, बीज का िाम बढ़ गया, 

र्ीजल का िाम बढ़ गया, तबजली का िाम बढ़ गया, लेतकन उसके समिलु्य एमएसपी का िाम 

नहीं बढ़ा है। इससे तकसान की आमिनी घर्टी है। ि सरी िरफ तकसान जो कृतष यूंत्र खरीििा है, 

माननीय मूंत्री जी ने अपने भाषण में ि सर ेसेक्र्टसा को ररयायि िेने का काम तकया है, लेतकन 

कृतष यूंत्रों के बारे में कोई उल्लेख नहीं तकया है, तजन पर 28 परसेंर्ट जीएसर्टी है।  

 मान्द्यवर, बाबा साहब भीमराव अम्बेर्कर जी ने सूंतवधान सभा में इस बाि को कहा था 

तक भारि में सामातजक और आतथाक गैर बराबरी है। जब िक हम इसको ि र नहीं करेंगे, भारि 

को समिृिाली नहीं बना सकिे हैं। उस सामातजक और आतथाक गैर बराबरी को बढ़ान ेवाला 

यह बजर्ट है। जाति जनगणना का कोई उल्लेख नहीं है। इस बजर्ट में तपछड़े वगों की बैकलॉग 

भिी का कोई उल्लेख नहीं है। अनसु तचि जाति के आरक्षण को प रा करने का कोई उल्लेख 

नहीं है। इसके साथ-साथ तकसान को समथान म ल्य िेने की गारूंर्टी का उल्लेख नहीं है। मैंन ेबजर्ट 

के तवतभन्द्न तहस्सों को िेखने का काम तकया है। तपछले वषा के मकुाबले उवारक पर कम पैसा 

रखन ेका काम तकया गया है। कृतष के बजर्ट को भी तजस िरह से बढ़ान ेका काम होना चातहए, 

उस ढूंग से नहीं बढ़ाया गया है। केवीके की िरफ भी ध्यान नहीं तिया गया है। मनरगेा के द्वारा 

लोगों को रोजगार तमलिा है, उसकी मजि री 231 रुपये प्रतितिन है। 231 रुपये में आजकल 

कोई मजि र नहीं तमलिा है। उसको बढ़ाने का भी इस बजर्ट में कोई प्रोतवज़न नहीं तकया गया 

है। अनसु तचि जाति के पढ़ने वाले बच्चों को छात्रवृतत्त और फीस की प्रतिप तिा िेने की व्यवस्था 

होिी थी। इस बजर्ट में केन्द्र सरकार न ेउसको घर्टाने का काम तकया है। उसको बढ़ाने का 

प्रोतवजन इस बजर्ट में नहीं तकया गया है। िहरी तवकास की बाि की गयी है, लेतकन ग्रामीण 
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तवकास की तििा में इस बजर्ट में कोई प्रोतवजन करने का काम नहीं तकया गया है। मेरा यह 

मानना है तक जब िक हम तकसान को, चौधरी चरण तसूंह जी भारि के प्रधान मूंत्री रह चकेु हैं, 

उन्द्होंन ेएक तकिाब तलखी है- ‘भारि की आतथाक भयावह तस्थति- कारण और तनिान ’ हमारे 

तवत्त मूंत्री जी को उस तकिाब को जरूर पढ़ना चातहए था। अगर हम उस तकिाब को पढ़िे िो 

तनतिि रूप से इस िेि में छोरे्ट-छोरे्ट उद्योगों को बढ़ावा िेने का काम करिे। बनुकर उद्योग प रे 

िेि में बड़े पैमाने पर फैला ह आ है। यह िमाम लोगों को रोजगार िेिा है। लेतकन बनुकर उद्योग 

को बढ़ावा िेने की व्यवस्था नहीं की गयी है। 

माननीय सभापति (श्री वदलीप शइकीया) : कृपया आप अपना भाषण समाि कीतजए। 

(1830/YSH/SNT) 

श्री लालजी  माा (अम्बेडकर नगर) : मान्द्यवर, मैं तसफा  िो तमनर्ट ल ूंगा। मैं आपके माध्यम से 

यह तनवेिन करना चाहिा ह ाँ तक हमें उन बनुकरों को तबजली सस्िी िर पर िेने के तलए, उनके 

उत्पािन की खरीि करने के तलए िथा उनको सस्िे रर्े्टस पर धागा उपलब्ध करवाने की 

व्यवस्था करनी चातहए। साथ ही साथ उत्तर प्रिेि के साथ भेिभाव तकया गया है। उत्तर प्रिेि 

कभी बाढ़ से िो कभी स खे से प्रभातवि ह आ है। वहाूं पर िमाम जगहों पर बाढ़ आई है। नेपाल 

पानी को नतियों में छोड़िा है, उसका बह ि बड़े तहस्से पर असर पड़िा है। ि सरी िरफ स खा 

भी है। हमार ेतजले में आज कम वषाा के कारण तकसान की धान की फसल खत्म हो रही है। 

उसके तवकास के तलए िथा उसको कैसे ठीक तकया जाए, उसकी कोई व्यवस्था नहीं की गई 

है।  

 मान्द्यवर, अयोध्या के बार ेमें बार-बार चचाा होिी है। बनारस से माननीय प्रधान मूंत्री जी 

चनुकर आिे हैं। अयोध्या से बनारस जाने में साि घूंर्टों से ज्यािा का समय लगिा है। उसके 

तलए एक्सप्रेस-वे बनाने के तलए भी इस बजर्ट में कोई प्रावधान करने का काम नहीं तकया गया 

है।  

 मान्द्यवर, साूंसिों की जो के्षत्र तवकास तनतध है, वह बह ि कम है। वह पाूंच करोड़ रुपये 

है। एक तकलोमीर्टर में एक करोड़ रुपये लगिे हैं। पाूंच करोड़ रुपये में पाूंच तकलोमीर्टर सड़क 

बनेगी। हमार ेयहाूं पर पाूंच तवधान सभा के्षत्र हैं और वे 20 लाख की आबािी को कवर करिे हैं। 

उस राति को भी इस बजर्ट में बढ़ाने का माननीय तवत्त मूंत्री महोिया ने उल्लेख नहीं तकया है। 

मैं आपके माध्यम से माूंग करिा ह ाँ तक के्षत्र तवकास तनतध कम से कम 20 करोड़ रुपये होनी 

चातहए।  

 मान्द्यवर आपने मझुे बोलने का अवसर तिया, उसके तलए मैं आपका हृिय से आभार 

व्यक्त करिे ह ए अपनी वाणी को तवराम िेिा ह ाँ।  

(इति) 
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1832 बजे 

सुश्री प्रविती सुशीलकुमार वशिंदे (शोलापुर) : सभापति महोिय, आपने मझेु बजर्ट पर बाि करने 

के तलए मौका तिया, उसके तलए मैं आपका िहेतिल से ितुक्रया करिी ह ाँ।  

 हम भारि के लोग, जो हमार ेसूंतवधान की प्रस्िावना है। इन चार िब्िों में भारि की िाकि 

और महानिा तछपी है। न कोई जाति , न धमा, न भाषा, न पहनावा, तसफा  हम भारि के लोग। इसी में 

ही हमारी पहचान है और इसी में ही हमारी गररमा बसी ह ई है, लेतकन तपछले कुछ सालों में इस 

पहचान को, इस िाकि को धमा की राजनीति से कमजोर बनाया गया है।  

आज वषा 2024 के बजर्ट पर बाि करने के तलए आपने मझेु मौका तिया है। मैं आपको थोड़ा 

इतिहास में ले जाना चाहिी ह ाँ। हम सब जानिे हैं और प रा तवश्व यह मानिा है तक कुछ ििकों पहले 

भारि सोने की तचतड़या थी। उस समय जी.र्ी.पी. और इस प्रकार की चीजें नहीं थीं, लेतकन भारि 

इकोनॉतमकली और कल्चरली तवश्व की एक महाितक्त थी और हम यह भी जानिे हैं तक भारि में 

ि रवीरों की कोई कमी नहीं थी, बावज ि इसके मटु्ठीभर हमलावरों ने हमें कई बार ल र्टा और न तसफा  

ल र्टा, बतल्क हमें सैकड़ों साल गलुाम भी बनाए रखा। ऐसा क्यों ह आ? पहले मगुलों ने और तफर 

अूंगे्रजों ने भारि पर राज तकया। ऐसा वे कर पाए, क्योंतक सोने, चाूंिी, हीर,े जवाहराि और पैसे की 

कोई कमी नहीं थी, लेतकन कमी तसफा  एक बाि की थी और वह थी – सामातजक एकिा की।  

 धन, िौलि, िाकि कुछ मटु्ठीभर राजाओ ूं और समाज के ठेकेिारों के पास थी। 90 प्रतििि 

समाज प्रिातड़ि था और मैं यह कह ूंगी तक जानब झकर इन्द्हीं समाज के ठेकेिारों के द्वारा िेि गरीब 

रखा गया था। आज हमारा िेि ितुनया की पाूंचवीं लाजेस्र्ट इकोनॉमी है और मझेु यह उम्मीि ही नहीं, 

बतल्क प रा तवश्वास है तक हम जल्िी ही ितुनया की पहले नम्बर की इकोनॉमी बनेंगे, क्योंतक इसकी 

प्रगति की मजब ि नींव स्विूंत्रिा के बाि की सरकार ने रखी थी। इसी के साथ हम आज सामातजक 

िौर पर जाि-पाूंि-धमा की िाखाओ ूं में तबखरिे जा रहे हैं, कमजोर होिे जा रहे हैं। फाइनेंतियल 

इनइक्वेतलर्टीज़ बढ़िी जा रही है। पैसा और सत्ता कुछ चूंि ठेकेिारों के पास सूंतचि हो रहा है या मैं 

यह कह ूंगी तक सत्ता की लालसा में ऐसा जानब झकर करवाया जा रहा है।  

 मेरी ये सब बािें कहने का िात्पया यही है तक समाज की प्रगति तसफा  मजब ि इकोनॉमी से ही 

नहीं, बतल्क समाज की एकिा में है। हमें इतिहास में ह ई गलतियों को िोहराने से बचना चातहए। बीजेपी 

तपछल ेएक ििक से सत्ता में है, लेतकन इनके मिुातबक आज भी तहूंि  खिर ेमें है। क्या यह हकीकि 

है या तफर बीजेपी तहूंिओु ूं को इस र्र में रखकर अपनी राजनीति चमका रही है? आप बिाएूं, जो 

सूंस्कृति हजारों साल गलुामी की जूंजीरों में जकड़ी पड़ी रहने के बावज ि तजूंिा है और तजूंिा ही नहीं 

सार ेतवश्व में अपना र्ूंका बजा रही है, वह खिर ेमें कैसे आ सकिी है? लेतकन तफर सोचने पर मझेु 

महस स होिा है तक बीजेपी और उनकी नीतियों की वजह से तहूंि  खिर ेमें है। 

(1835/RAJ/AK) 

हमारी तहन्द्ि  सूंस्कृति एक निी के बहाव की िरह बहिी चली आ रही है। वह सामने आने 

वाले हर किरिा के पहाड़ों को कार्टिे ह ए, हर पत्थर में सेंध लगािे ह ए बह रही है। उसके बहाव को 

न कोई िलवार कार्ट सकिी है और न ही कोई पहाड़ रोक सकिा है। पर, िभुााग्यवि उसी निी के 
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बहाव को रोक कर किरिा में ढालने की कोतिि की जा रही है। मैं समझिी ह ूं तक यही भारिीय 

सूंस्कृति के पिन का कारण बन सकिा है।  

सभापति महोिय, र्ॉ. बाबा साहेब अम्बेर्कर द्वारा बनाए गए सूंतवधान की बिौलि तपछड़े 

और ितलि वगा को आरक्षण के जररए समाज में स्थान और सम्मान तमला और आज वह आरक्षण 

भी इनकी नजरों में खर्टक रहा है। इसीतलए सभी सरकारी कूं पनीज का प्राइवेर्टाइजेिन करके 

इनर्ायरकै्र्टली आरक्षण खत्म करने का षर्यूंत्र बीजेपी कर रही है।  

सभापति महोिय, इनके मुिातबक बीिे वषा 2014 के पहल ेकोई भी अच्छा काम िेि में नहीं 

ह आ। कुछ महानभुावों के मिुातबक िेि आजाि ही वषा 2014 में ह आ। खैर, आप तकिनी भी कोतिि 

कीतजए, लेतकन इस सच्चाई को नहीं झठुला सकिे हैं तक आज भारि चाूंि पर पह ूंचा, उसकी नींव 

इसरो के रूप में पूंतर्ि नेहरू जी ने रखी थी। वषा 2014 से बीजेपी अपने झ ठे प्रोपगैंर्ा से काूंगे्रस की 

लेगेसी को तमर्टाने की परुजोर कोतिि कर रही है। पर, इनकी लाखों नॉन-बायलॉतजकल कोतििों के 

बावज ि ितुनया इस िेि को नेहरू-गाूंधी का िेि ही मानेगी। जब य ेितुनया के तकसी भी कोने में जािे 

हैं, िो इनको गाूंधी जी की प्रतिमा के सामने ही निमस्िक होना पड़िा है। ऐसी सरकार और ऐसे तवत्त 

मूंत्री से हम क्या उम्मीि करें, जो प्याज के बढ़िे िाम के सवाल पर कहिी हैं तक िाम बढ़िे हैं, िो 

बढ़ने िो, हम प्याज नहीं खािे। स्क ल्स-कॉलेजेज के फीस बढ़िे हैं, िो बढ़ने िो, हम तिक्षा नहीं, भक्त 

बढ़ािे हैं। तफर भी जनिा की प्रतितनतध होने के नािे मेरा िातयत्व है तक मैं लोगों के प्रश्न इस सिन के 

समक्ष पेि करूूं ।  

सभापति महोिय, मैं पूंिप्रधान तकसान सम्मान तनतध योजना के बार ेमें कहना चाहिी ह ूं। 

तकसानों को पूंिप्रधान तकसान सम्मान तनतध योजना के माध्यम से सालाना छ: हजार रुपए तिए जािे 

हैं। उनको िो-िो हजार रुपए िीन इूंस्र्टॉलमेंर्ट में तिए जािे हैं, लेतकन इनको फतर्टालाइजर खरीिने पर 

18 प्रतििि जीएसर्टी िेना पड़िा है। एक तकसान एक साल में कम से कम एक लाख रुपए का 

फतर्टालाइजर खरीििा है, िो आप उन्द्हें छ: हजार रुपए िेिे हैं लेतकन उनसे 18 हजार रुपए लेिे हैं। 

यह तकस िरह की नाइूंसाफी उनके साथ ह ई? आप उन तकसानों का मजाक उड़ा रहे हैं। आप उन्द्हें 

छ: हजार रुपए िेिे हैं, लेतकन उनसे जीएसर्टी के माध्यम से 18 हजार रुपए लेिे हैं। जब य पीए की 

सरकार थी, िब फतर्टालाइजर पर से रै्टक्स एग्जेम्प्र्ट तकया गया था। मेरी माूंग है तक उनको जो सालाना 

छ: हजार रुपए तमलिे हैं, उसे बढ़ा कर 12 हजार रुपए तकया जाना चातहए।  

सभापति महोिय, मेर ेसूंसिीय क्षेत्र में करीब 50 हजार लोग पूंिप्रधान तकसान सम्मान तनतध 

योजना से वूंतचि हैं, क्योंतक इसको अप्रवुल नहीं तमल रहे हैं। जब व ेमूंत्रालय में जाकर प छिे हैं, तक 

हमारी योजना के अप्रवुल का क्या ह आ, व ेकहिे हैं तक तिल्ली जाकर प छो, हमें नहीं पिा है। पूंिप्रधान 

तकसान सम्मान तनतध योजना का इूंर्टेंिन क्या है? क्या इस योजना के माध्यम से तकसानों को फूं साया 

जा रहा है?  

सभापति महोिय, मैं फसल बीमा योजना के बार ेमें कहना चाहिी ह ूं। पति म महाराष्ट्र के 

सोलापरु, साूंगली, सिारा और कोल्हापरु में उड़ि और अरहर की िाल उगाई जािी है, लेतकन फसल 

बीमा योजना तसफा  बाजरा, मक्का और सोयाबीन के तलए तमलिी है।  
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आपके माध्यम से मैं फाइनैंस तमतनस्री से गजुाररि करिी ह ूं तक अरहर और उड़ि फसल के 

तलए भी फसल बीमा योजना के फाम्सा भर तिए गए हैं, लेतकन उनको फसल बीमा योजना का लाभ 

नहीं तमल रहा है।  

सभापति महोिय, मैं पूंिप्रधान आवास योजना के बार े में कहना चाहिी ह ूं। आिरणीय 

फाइनैंस तमतनस्र्टर जी ने कहा है तक वे इस बजर्ट में घरों की सूंख्या बढ़ा कर िीन करोड़ घर िे रहे 

हैं, लेतकन अभी िक महाराष्ट्र को पूंिप्रधान आवास योजना का र्टारगेर्ट नहीं तमला है, क्योंतक इस 

योजना के िहि गौठान जमीन पर घर बनाए जािे हैं, लेतकन असतलयि यह है तक गाूंव में गौठान 

जमीन नहीं है। जब लोग कलेक्र्टर के पास जािे हैं, िो कहा जािा है तक गौठान जमीन नहीं है, आप 

गायरान जमीन ढ ूंढ कर लाइए, िो हम आपको पीएम आवास योजना की सतुवधा िेंगे। अब व ेगायरान 

जमीन कहाूं से लाएूंगे?  

मैं आपके माध्यम से फाइनैंस तमतनस्र्टर से ररक्वेस्र्ट करिी ह ूं तक सार ेतर्तस्रक्र्ट कलेक्र्टसा 

को आिेि िें तक गाूंवों में तजिनी भी गायरान जमीनें हैं, उनको गौठान जमीन में बिल कर पूंिप्रधान 

आवास योजना लोगों के तलए लाग  की जाए।  

(1840/KN/UB) 

सार ेजो पेंतर्ूंग प्रपोजल्स हैं, उनको एक्सेप्र्ट तकया जाए। मेरी आपसे यह गजुाररि है तक इस योजना 

के तलए 1 लाख 40 हजार रुपये तमलिे हैं। यह बह ि कम प ूंजी है। पूंिप्रधान आवास योजना के तलए 

2 लाख 50 हजार रुपये तिए जाए। 

महोिय, वषा 2014 में प्राइम तमतनस्र्टर ने बड़ी एूंतबतियस्ली मरुा लोन की घोषणा की थी। 

कल फाइनेंस तमतनस्र्टर ने इसकी राति 10 लाख रुपये से 20 लाख रुपय ेकी है। लेतकन मरुा लोन 

उस पीररयर् में उन्द्हीं लोगों को तमले, तजनकी तसफाररिें बीजेपी के कायाकिााओ ूं ने की थी, जबतक 

जो सामान्द्य आिमी है, आम आिमी है, उसको यह लोन नहीं तमला था। तसफा  कुछ चूंि लोगों को यह 

लोन तिया गया था। मेरी यह माूंग है तक कोरोना के र्टाइम पर जो लाभाथी मरुा लोन का कजा नहीं िे 

पाए, आपने जैसे अिानी और अूंबानी के तलए कजाा माफ तकया है, वैसे ही इन लाभातथायों का कजाा 

भी माफ तकया जाए। उनका मरुा लोन का कजा िरुूंि माफ तकया जाए।  

आिरणीय सभापति महोिय, जो माइक्रो फाइनेंस और तचर्ट फूं र््स तिए जािे हैं, यह हमार े

सेल्फ-हेल्प ग्रपु्स और बीड़ी कामकारों को, पावरल म वका सा को तिए जािे हैं, हमारी काफी सारी 

मतहलाओ ूं को तिए जािे हैं, लेतकन इस माइक्रो फाइनेंस और तचर्ट फूं र् के ऊपर रगेलुेर्टरी अथॉररर्टी 

नहीं होिी है। इसतलए ये बेतहसाब इूंरेस् र्ट इन लोगों से, गरीब लोगों से लेिे हैं। मुझे इस बाि का ि:ुख 

हो रहा है तक कल की बजर्ट स्पीच में, हमारी जो अन्द्नधान्द्य सरुक्षा योजना है, अन्द्न सरुक्षा योजना 

जो य पीए सरकार लाई थी, उसके बार ेमें फाइनेंस तमतनस्र्टर ने कोई तजक्र नहीं तकया। तपछले िस 

साल से हमार ेिेि का जो गरीब है, एपीएल कार्ाधारक को अन्द्नधान्द्य योजना का लाभ नहीं तमल 

रहा है। िस साल से करोड़ों लोग इस योजना से वूंतचि रह रहे हैं, भ खे मर रहे हैं। सैलजा जी ने जैसे 

कहा था तक कुपोषण का जो प्रमाण है, हमार ेिेि में बढ़ रहा है। गरीब लोगों से जान-ब झकर एक फॉमा 

– तगव-अप सतब्सर्ी फॉमा – उनको तबना बिाये जान-ब झकर भरवाया जा रहा है। अगर आप यह
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फॉमा भरेंगे िो आपकी फ र् सतब्सर्ी कर्ट हो जाएगी। उनसे जबिास्िी यह फॉमा भरवा रहे हैं, िातक उनको 

इस योजना का, जो तक काूंग्रेस की योजना थी, लाभ न तमले। इसकी वजह से हमार ेिेि में ढेर सार ेलोग 

भ खे मर रहे हैं। मैं फाइनेंस तमतनस्र्टर से यह गजुाररि करिी ह ूं तक एपीएल कार्ाधारक को िरुूंि इस 

योजना का लाभ तमले और सार ेके सार ेतजिन ेभी लोग हैं, उनको धान तमल।े 

महोिय, कल की स्पीच में आूंध्र प्रिेि और तबहार के ऊपर बह ि प्यार जिाया गया। मझेु उस 

बाि से कोई कूं प्लेंर्ट नहीं है, लेतकन महाराष्ट्र से इिनी नफरि क्यों है? महाराष्ट्र की िरफ उिना प्यार 

क्यों नहीं जिाया गया, तजिना तबहार और आूंध्र प्रििे की िरफ जिाया गया। क्योंतक उनको तपछली 

लोक सभा से कम सीर्टें तमलीं या िायि उनको अूंिाजा लगा तक आने वाले इलकै्िन में वह चनुाव हारन े

वाल ेहैं। मैं तवत्त मूंत्री जी को बिाना चाहिी ह ूं तक महाराष्ट्र में तहन्द्िवी स्वराज की नींव रखी गई थी– 

कणखर िेिा, राकर्ट िेिा, िगर्ाूंच्या िेिा, महाराष्ट्र ििेा – यह हमार ेमहाराष्ट्र के बार ेमें कहा जािा 

है। लेतकन अफसोस है तक महाराष्ट्र की िरफ कोई ध्यान नहीं तिया जा रहा है। तसफा  महाराष्ट्र का 

इस्िेमाल तकया जािा है।  

महोिय, अगर मैं रलेवे के बार ेमें बोल ूं िो रलेवे में स्लीपर कोच की सूंख्या कम कर रहे हैं। फस्र्टा 

क्लास और सैकें र् क्लास की सूंख्या बढ़ा रहे हैं। िेि का जो गरीब आिमी है, वह स्लीपर कोच से रेवल 

करिा है। वह फस्र्टा क्लास और सैकें र् क्लास सफर नहीं करिा है। मैं आपके माध्यम से गजुाररि करिी 

ह ूं तक स्लीपर कोचेज की सूंख्या बढ़ाई जाए। 

मैं िोलापरु के तलए कुछ माूंगे रखिी ह ूं और अपना भाषण समाि करिी ह ूं। हमार ेिोलापरु में 

एयरपोर्टा है, लेतकन एयर सतवास नहीं है। उर्ान स्कीम के अूंिगाि यह आया है, लेतकन जान-ब झकर वहाूं 

पर जो तचमनी थी, ऑब्स्रक्िन था, वह िोड़ा गया और अभी िक वहाूं पर एयर सतवास िरुू नहीं ह ई 

है। वहाूं बोरामणी एयरपोर्टा है। वहाूं इूंर्टरनेिनल एयरपोर्टा के तलए फूं र््स एक बार तिए गए, लेतकन उसके 

बाि फूं र््स नहीं तिए गए। मैं तवत्त मूंत्री जी से गजुाररि करिी ह ूं तक बोरामणी एयरपोर्टा के तलए फूं र््स 

तिए जाए। जो मूंगलवेढा िालकुा है, वहाूं पर इररगेिन स्कीम है और वहाूं के 35 गाूंव पानी से वूंतचि है। 

(1845/VB/SRG) 

 मैं विनती करती ह ूँ वक आप उन ग ांिों के विए भी इररगेशन स्कीम जल्द-से-जल्द अपू्रि करें। 

अांत में, मैं यही कहन  च हती ह ूँ वक बीजेपी विपक्ष की अिहेिन  कर रही है वक हमें इतनी सीटें वमिीं, 

जनत  ने अस्िीक र वकय , पर आपके 400 प र क  क्य  हुआ? िेवकन मैं उनसे कहन  च ह ूँगी वक हम 

स्िीक र करते हैं वक हम सरक र बन ने के विए पय ाप्त सीटें नहीं जीत प ए।  हम हम री ब तें श यद 

जनत  को बेहतर तरीके से नहीं समझ  प ए। िेवकन मैं यह भी कहन  च ह ूँगी वक हम ह र गये तो क्य  

हुआ, हम झोि  उठ कर चि नहीं देंगे। हम िोग यहीं डटे रहेंगे। हम एक मजबूत विपक्ष के रूप में, वसर्ा  

और वसर्ा  इस देश के विए एिां इस देश की जनत  के विए आि ज़ बिुांद करते रहेंगे।  

 मैं कुछ शब्द कहकर अपनी ब त सम प्त करन  च ह ूँगी।  

सत्त  की ि िच में न रै्ि ओ सम ज में ध्रिुीकरण क  रोग, 

आपकी हस्ती वमट  देंगे, हम भ रत के िोग। 

 जय वहन्द, जय मह र ष्ट्र। धन्यि द। 

(इवत) 
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1846 hours 

SHRI JAGADISH SHETTAR (BELGAUM): Respected Chairman, Sir, I 

have been given the opportunity to address this august House. For the 

first time, I am elected to the Parliament from the Belgaum constituency 

that is in Karnataka. I am very much thankful to the hon. Speaker and our 

Party and our leader Shri Narendra Modi Ji for giving me a positive 

address and participating in the Budget Session.  

Sir, I am honoured to be here today to discuss the crucial elements 

that drive our nation's progress. The Budget mainly focuses on four major 

pillars – Garib, mahila, yuva and anndaata. This is from the cornerstone 

of our pursuit of our hon. Prime Minister Narendra Modi Ji’s vision of a 

Viksit Bharat.  

Viksit Bharat is a concept, a promise to every citizen of our great 

nation. It embodies our commitment to economic growth that reaches 

every corner of the country ensuring that no one is left behind – Sabka 

Saath Sabka Vikaas. Through strategic initiatives and inclusive policies, 

the Budget is building a nation where the opportunities are abundant and 

everyone has the means to contribute to and benefit from our collective 

prosperity.  

I will focus mainly on the benefits of our start-ups, the women 

empowerment consumption, MSMEs and job creation. These are the main 

important pillars of the development of our nation. Our hon. Finance 

Minister and the hon. Prime Minister Narendra Modi Ji have given 

importance to these four pillars. Accordingly, the Budget has been 

presented. I am very much happy. I am supporting this Budget and I 

congratulate our Finance Minister and our leader Shri Narendra Modi Ji 

for this important and a good Budget.  

As far as start-ups are concerned, the abolition of angel tax is a 

wonderful step in ensuring the continued success of our start-ups in the 

nation. The investments in AIML are in the right direction. The start-ups 
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are the livelihood of innovation and economic vitality. They bring fresh 

ideas, create new markets, and generate employment opportunities. The 

Budget recognizes this and is committed to fostering a supportive 

environment for the start-ups.  

(1850/RCP/PC) 

 To promote the farmer producer organisations, cooperatives and 

start-ups in the vegetable supply chain, ensuring better collection, storage 

and marketing, additionally the Budget is providing financial support to 

encourage development of new crop varieties and fostering agricultural 

start-ups.  That will bring innovation into our farming communities.  This is 

very important.   

We have seen start-up in other fields.  But now this aim to encourage 

start-ups in the agriculture is very important.  It will be helpful to the farmers 

and it will facilitate women empowerment.  It is giving so much importance 

to facilities and projects concerning women.  It will facilitate women 

empowerment.  That is also a very good step taken by our hon. Prime 

Minister. 

 Regarding local economy, boosting domestic consumption is 

another key focus area.  To stimulate local economy, the Budget 

envisages developing 100 weekly haats or street food hubs in select cities.  

That is also very important and it will create more employment 

opportunities.  

 Another important sector is Micro, Small and Medium Enterprises 

(MSMEs).  This will create more employment opportunities at the national 

level.  Wherever MSMEs are there, it will create more employment 

opportunities for youth.  That is a very important sector.  Loan and other 

facilities will be given to the MSMEs for their development.  The aim of our 

leader Narendra Modi ji to create more job opportunities is very important.   

The Budget has launched schemes to provide internship 

opportunities in 500 top companies for one crore youth over the next five 

years equipping them with the skills and experience needed to succeed in 
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today’s competitive job market.  Additionally, the Budget is offering an 

allowance of Rs.5,000 per month and one-time assistance of Rs.6,000 

through CSR fund providing crucial support to our young workers.  The 

Budget’s skilling initiative is aimed at equipping 20 lakh youths with new 

skills over the next five years.  The Budget is also upgrading 1000 

industrial training institutes in hub and spoke arrangements ensuring that 

our work force is ready for the jobs of tomorrow.  These are very good 

steps for development, for creation of employment opportunities, women 

empowerment and skilled youth labour.  Whatever steps have been taken 

by Narendra Modi ji are very important. 

 The Opposition parties are criticising it but I think, they have 

forgotten what Modi ji has done for the country in the last 10 years.  I will 

give one example.  Take for example, the UDAN scheme.  In Karnataka 

only Bengaluru and Mangaluru airports are developed.  But Hubli and 

Belgaum airports were there only as showpieces.  After launching of the 

UDAN scheme, there is much connectivity from Belgaum to so many 

important cities.  There is connectivity even to Delhi.  There is connectivity 

from Hubli to Delhi and from Belgaum to Hubli.  There is connectivity to so 

many cities.  There is connectivity even to Gulbarga.  Even in Kalyana-

Karnataka, Gulbarga Airport has been developed.  Shimoga Airport has 

been developed.  So, air connectivity started because of UDAN scheme.  

UDAN scheme is for a limited period.  

I would request the hon. Prime Minister and the concerned Minister 

that if the period is further extended, then more commercial activities will 

happen in the cities and they will be further developed. 

(1855/PS/CS) 

 Hon. Chairperson, Sir, another point is this. The Members from the 

Opposition Parties have started criticising the Government asking as to 

what has happened to the infrastructure. Earlier, when the UPA 

Government was there, and when the Congress Government was there, 

why had the infrastructure not developed? When Atal Bihar Vajpayee 
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came into power and when he became the Prime Minister, four-lane and 

six-lane roads were constructed. And when did the Pradhan Mantri 

Gramin Sadak Yojana start? It was started when Atal Bihari Vajpayee ji 

was the Prime Minister.  

During these 10 years of Modi ji’s regime also, so many 

expressways and highways and four lanes and eight-lanes roads have 

been constructed. Why did it not happen during the UPA Government? 

Why did it not happen during the Congress Government? They are only 

criticising the Government. Kindly see the contributions made by Modi ji 

during the last 10 years.  

Earlier, in Karnataka, for the last so many years, we have not been 

given IITs. When the Congress Government was there and when the UPA 

Government was there, we did not get IITs. But when Modi ji came into 

power, the State of Karnataka got IIT for the first time. Several medical 

colleges have been established. AIIMS have also been established in so 

many States. Why was it not done by the Congress? They have to answer 

it. … (Interruptions) What happened? … (Interruptions) Only corruption 

and scams happened during UPA-II.  

During the last 10 years, there have not been any scam. There is no 

blackspot on Modi ji. A transparent Government has been given by Modi 

ji. What had happened during UPA-II? Only scams, scams and scams 

happened. Only corruption, corruption, corruption had happened. … 

(Interruptions) Transparent Government and good administration are 

given by Modi ji. And now, we are the fifth largest economy in the world. 

Within a short period, we will become the third largest economy in the 

world.  

What had happened in the UPA Government? What had happened 

during the Congress Government? Why did you not solve all such 

problems? Only criticising will not help. You see your performance. You 

compare your performance. I have limited time. If I am given more time, I 

will explain what had happened during the UPA Government and the 
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Congress Government, and will also explain what the Karnataka 

Government is doing. I will explain everything. But nothing had happened. 

Model Government is there. Good administration is there. You have to see 

and learn from Modi ji’s leadership. Still, he is the mass leader. Indian 

people like Modi ji. He is the mass leader. He is the popular leader. 

Nobody can compare with the leadership of Modi ji. So, now, this has 

happened.  

 Hon. Chairperson, Sir, I would like to say one last point. There are 

river disputes also. A dispute relating to Kalasa-Banduri (Mahadayi river) 

is there between Karnataka and Goa. There is also a dispute with regard 

to Upper Krishna Project among Karnataka, Andhra Pradesh and 

Telangana. Kaveri river water dispute is there between the States of 

Karnataka and Tamil Nadu. The Minister of Jal Shakti Shri C R Patil was 

sitting here. With regard to this issue, I request all the national Parties as 

well as the regional Parties. If there is economic development, and if more 

irrigation projects are taken up everywhere in the country, the farmers will 

develop like anything, and economic activities will be increased. So, 

keeping in view of all these things, these issues have to be resolved 

consciously. If such disputes involving rivers like Mahadayi and Kaveri, 

and Upper Krishna Project are resolved, then it will be helpful.  

 I am very much thankful to the hon. Chairperson and our Party for 

giving me the opportunity to address this august House.  

 Thank you.  

(ends) 
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(1900/SMN/IND) 

1900 hours 

SHRI ANIL YESHWANT DESAI (MUMBAI SOUTH-CENTRAL): Thank 

you Sir, hon. Finance Minister Smt. Nirmala Sitaraman Ji presented the 

Union Budget for the financial year 2024-25. The Budget outlines a total 

expenditure of Rs. 48.21 lakh crore and receipts of Rs. 32.07 lakh crore 

which excludes borrowings. The Budget shows the net tax receipts 

estimated at Rs.25.83 lakh crore. Thus, the fiscal deficit is projected at 

4.9 per cent of GDP. I hope the Government would contain this deficit 

well within the limits prescribed and would not certainly jump so that the 

economy does not get shaken.  

Though this budget emphasizes on key initiatives under the Viksit 

Bharat theme, it largely offers sops to BJP's allies - TDP and JDU 

governed Andhra Pradesh and Bihar - whereas States like Maharashtra, 

Haryana, Jharkhand found hardly any mention in the Speech made by 

hon. Finance Minister. We are not averse to Andhra Pradesh or Bihar as 

these states do require allocation of sufficient funds but in the true spirit 

of cooperative federalism, other states in the country should have been 

allocated proportionate share in allocation. This has not happened.  

Sir, road map drawn out by the govt. for the pursuit of Viksit Bharat 

is focusing on four major groups - Mahilaye (women), Garib (poor), Yuva 

(youth), and Annadata (farmers). To achieve the goal of Viksit Bharat, 

nine priorities have been chalked out in this Budget which includes 

productivity in agriculture, employment and skilling, inclusive human 

resource development and social justice, manufacturing and services, 

urban development, energy security, infrastructure, innovation, research 

and development and next generation reforms.  These are the nine 

major points which have been focussed in this Budget.  

Though this Budget carries an allocation of more than Rs. 3 lakh 

crore for schemes benefitting women and girls in order to enhance 

women's role in economic development, what is the situation on the 
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ground as far as security and well-being of women in various states is 

concerned? Whatever is provisioned in the Budget, does it really go to 

empower the rural women? Rural women's education, health and 

security are the issues which remain unanswered as of date. 

Secondly, as far as garib or poor is concerned, the Niti Aayog 

claimed that 24.8 crore people have been lifted out of multidimensional 

poverty in nine years leading up to year 2022- 23. If this is true, then why 

is the programme of free ration for five years to 80 crore poor in 

operation? May the hon. Finance Minister enlighten the house on this 

issue? 

Sir, unemployment is the biggest problem being faced in our 

country. Unemployment has reached its peak at the rate of 9.2 per cent 

according to the Centre for Monitoring Indian Economy (CMIE). The 

Central Govt. departments, Central Government undertakings which 

have huge capacity to offer permanent employment to youth of India, 

should take up recruitment drives and encourage State Governments to 

fill in their vacancies in various departments. Private sector corporates 

should also be urged to take up recruitment drives. 

Recently, in the state of Maharashtra, Air India's fixed contract 

term recruitment exercise showed a pathetic sight of thousands of 

unemployed youth stranded outside the campus of Air India struggling to 

make their way to get jobs in the heavy rains which lashed the city of 

Mumbai. This situation prevails in all the States in varying degrees. 

Permanent job has become a word of the past and contract basis has 

become the norm where exploitation of youth at the hands of contractors 

has become the order of the day. 

(1905/SM/RV) 

Sir, since I come from the State of Maharashtra, the above-stated 

facts about mahilayen, garib, yuva and annadata do really matter in 

various districts of my State. Along with this, I would like to mention here 
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that Maharashtra contributes immensely to the Central exchequer but 

does not get its due share in return.  

Our city of Mumbai which is the financial capital of India is the 

highest direct tax paying city in the country. But what does Mumbai get in 

return? The PIB released State-wise GST collections in March 2024, 

which shows that  Maharashtra has ranked first in the list in absolute 

numbers followed by Karnataka, Gujarat, Tamil Nadu, Haryana and UP. I 

sincerely request to the hon. Finance Minister to review the devolution of 

funds and increase the share of Maharashtra substantially in the coming 

years. 

Sir, the Railways has seen an increased allocation of 5.8 per cent 

from the previous years in this Budget. It was anticipated that this Budget 

would give priority to rail safety. However, the Budget does not reflect 

Government’s promised focus on rail safety despite several rail 

accidents in recent times.  It does not have anything to counter the 

issues of congestion and comfortable travel which have been plaguing 

the Railways for quite some time.  

In the year 2020, the Government declared that the National 

Automatic Train Protection System, that is, Kavach, would cover more 

than 35,000 kilometres of rail route. The technology is to be fitted in 

trains as well as on rail routes so that it would decrease the probability of 

accidents. But the implementation of Kavach is slow and limited progress 

has been made in this direction. I would urge the Government to 

complete the implementation programme of Kavach and ensure the 

safety in rail travel. 

Sir, many welfare schemes have been announced in this Budget 

which look good on paper. But do they really materialise, become 

operational and benefit the people at large? The schemes like Har Ghar 

Nal Se Jal, Izzat Ghar, PM Awas Yojana etc. are good for the people at 

large especially in rural areas.  But the audit of the timely implementation 

will give the correct picture of these schemes. 
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Sir, the provision for Central Government schemes like MGNREGA 

is being reduced now to Rs.60,000 crore from Rs.86,000 crore in 2023-24. 

May I know the reason for this? MGNREGA is the Scheme which really 

helps the rural farmers and the rural economy. Similarly, lesser provision 

has been made in Research & Development projects this year compared 

to 2023-24. Earlier, it was Rs.1200 crore. Now, it has been reduced to 

Rs.840 crore. Solar power grid also faces this same thing. From Rs.10,000 

crore, it has been reduced to Rs.4,970 crore. May I know from hon. 

Finance Minister the reason for this reduction in the provision?  

Sir, before I conclude, I regret that hon. Finance Minister has not 

given any relief to the salaried middle-class people which they were 

looking for. Mediclaim policy is of essence in today's world as medical 

treatment charges are beyond the capacity of the common man. The GST 

charged on Mediclaim policy is 18 per cent which makes it unaffordable to 

the middle-class people.  This needs review by GST council. The New 

Pension Scheme should be replaced by Old Pension Scheme as it is the 

genuine demand of salaried class, which I hope the hon. Finance Minister 

would look into and oblige the middle-class people.  

Sir, the Economic Survey which came the other day just before the 

Budget was presented shows that the household savings and small 

savings have been really low as far as our economy is concerned. It is one 

of the indicators which gauge the strength of the economy. If India is to 

become third largest economy as far as the global powers are concerned, 

then this is the power that we should give to the people who really make 

the labour force of India. May I know from the hon. Finance Minister what 

measures would be taken on the sidelines of the Budget which will 

strengthen the economy of India and make it a super power in times to 

come?  

Thank you very much. 

(ends)     
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(1910/GG/RP) 

1910 बजे 

श्री धरे्मन्द्र यादव (आज़र्मगढ़) : सभापति महोदय, 18वीं लोक सभा के गठन के बाद और 

इस नए संसद भवन के बनने के बाद मैं आज पहली बार बोलने के तलए खडा हुआ ह  ं। आपने 

मझुे बोलने के तलए मौका तदया, उसके तलए आपका बहुि-बहुि धन्यवाद। 

 सभापति जी, मैं सबसे पहले श्रद्धेय नेिा जी को नमन करना चाहिा ह  ं, तजन्होंने अपने 

संघर्ष, अपनी तहम्मि, साहस और अपने प रे जीवन की िपस्या समाज के उत्थान, देश और 

उत्तर प्रदेश की िरक्की और समाज के हर व्यति की िरक्की और खशुहाली के तलए अपना 

प रा जीवन समतपषि तकया है। सबसे पहले मैं आपके माध्यम से उनको नमन करना चाहिा ह  ं। 

 माननीय सभापति महोदय, श्रद्धेय नेिाजी ने हम लोगों को अपनी समाजवादी तवरासि 

में इंसाफ और इंसातनयि, न्याय और हक़ की लडाई करना तसखाया है। उस लडाई को हम 

लोग बख बी अपने नेिा आदरणीय अतखलेश यादव जी के नेितृ्व में शानदार िरीके से न 

केवल लड रहे हैं, बतकक नेिाजी के हर सपने को प रा करने िक चुप बैठने वाले नहीं हैं।  

 सभापति महोदय, बजट एक व्यापक तवर्य है। जब हम इस तवर्य के बार ेमें सोचिे हैं, 

िो समझ में नहीं आ रहा है तक कहााँ से शरुू करें। क्योंतक देश में आज कोई वगष नहीं बचा है, 

कुछ चतुनंदा उद्योगपतियों के बारे में बाि नहीं करंूगा, लेतकन देश के 140 करोड लोगों में से 

कम से कम 95 फीसदी लोग ऐसे हैं, जो आज प री िरह से बबाषद हैं। एनडीए की यह सरकार 

11वां बजट पेश कर रही है। लेतकन इस 11वें बजट के बावज द, अगर मैं देखिा ह  ं िो समाज 

के गरीबों के तलए जो सबसे ज्यादा ज़रूरी चीज़े हैं, जैसे स्वास््य है िो वर्ष 2023 और 2024 

में उसका बजट घटा तदया है। तकसानों का बजट जहां य पीए की सरकार के समय वर्ष 2014 

िक 5.5 पसेंट था, वहीं 2024 आिे-आिे यह 3.15 पसेंट रह गया है। तशक्षा का बजट जहां 

वर्ष 2013 में 4.77 पसेंट था, आज 2023-24 आिे-आिे यह ढाई पसेंट रह गया है। इसी 

िरह से तजिनी भी ज़रूरी चीज़ें हैं, सभापति महोदय मझु ेकहन ेमें कोई संकोच नहीं है तक यह 

जो बीजेपी-एनडीए की सरकार है, वह प री िरह से गरीब तवरोधी, तकसान तवरोधी, नौजवान 

तवरोधी, बनुकर तवरोधी, छात्र तवरोधी, दतलि तवरोधी, तपछडा तवरोधी, मज़द र तवरोधी, तजिनी 

भी उपातधयां दी जाएगंी, वे कम हैं। मैं कोई राजनीतिक भार्ण नहीं दे रहा ह  ं। मैं उदाहरण 

सतहि बिा रहा ह  ं। … (व्यवधान) जब आपका नंबर आएगा िब बोल देना और हमें पिा है तक 

आपकी पाटी की िरफ से बोलने के तलए आपका नंबर भी नहीं आएगा, यह भी हमें पिा है। 

 सभापति महोदय, श्रद्धेय नेिा जी ने हमेशा कहा है तक  चनुाव में या जनिा के बीच 

तकया हुआ वादा अगर आप प रा नहीं करिे हैं िो वह भी एक सबसे बडा भ्रष्टाचार है। उस 

भ्रष्टाचार में अगर तकसी ने वकडष ररकॉडष बनाया है िो बीजेपी-एनडीए की सरकार ने बनाया है।  
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 सभापति महोदय, वर्ष 2014 के चनुाव के समय प्रधान मंत्री जी ने वादे तकए तक दो 

करोड रोज़गार हर साल तमलेंगे। स्वामीनाथन जी, तजनको इस सरकार ने भारि रत्न तदया, 

उसके तलए मैं इस सरकार को धन्यवाद देिा ह  ं, लेतकन वह धन्यवाद अध रा है, जब िक यह 

सरकार उनकी तसफाररशों को नहीं मानिी है। वर्ष 2007-08 से लगािार देश में मांग चल रही 

है तक स्वामीनाथन जी की जो तसफाररश हैं, जैसे तकसानों को डेढ़ गनुा समथषन म कय तद या 

जाए, एमएसपी की गारटंी दी जाए, कान नी हक और अतधकार तदए जाए,ं उस गारटंी को आज 

िक नहीं माना है। … (व्यवधान) आप मझु े तडस्टबष मि कीतजए। … (व्यवधान) सभापति  

महोदय, मेरा टाइम इसमें काउंट नहीं होगा। … (व्यवधान)  

माननीय सभापति (श्री ददलीप शइकीया) : आप चेयर की िरफ देख कर बोतलए। 

… (व्यवधान) 

श्री धरे्मन्द्र यादव (आज़र्मगढ़) : अर ेयार! ... (Expunged as ordered by the Chair) से 

जीि आए हो िो ज्यादा न बोलो। … (व्यवधान) माल म है तक  तकिने बडे िीरदंाज हो। … 

(व्यवधान) ... (Expunged as ordered by the Chair)… (व्यवधान) स्वामीनाथन जी 

की तसफाररश आपने नहीं मानी, एमएसपी आपने लाग  नहीं की और तकिनी बतढ़या बाि है तक  

खाद पर हम सतससडी बढ़ा रहे हैं, लेतकन पहले 50 तकलो से घटा कर 45 तकलो तकया गया। 

तफर 45 तकलो को 40 तकलो तकया गया और मुझे लगिा है तक  िीसरा कायषकाल प रा होिे-

होिे खाद के कटे्ट में केवल 10 तक लो ही बचेगा, इससे ज्यादा नहीं बचेगा। इस सरकार ने मंडी 

एक नहीं बनाई, तकसान इिनी आत्महत्याए ंकर रहे हैं और अगर तकसान एमएसपी की मााँग 

करिे हैं, हज़ारों तकसान तदकली की सीमा पर मार ेजािे हैं और आप सोचिे हैं तक  आपकी 

बाि को कोई नहीं समझेगा।   

(1915/MY/NKL) 

 सभापति महोदय, नौजवानों को तकिना गमुराह तकया गया! नौजवानों से कह तदया 

गया तक हर साल 2 करोड नौजवानों को रोजगार तदया जाएगा। मैं आज अपने नौजवानों की 

ओर से सवाल प छिा ह ं। भारिीय जनिा पाटी के लोग और सरकार में बैठे लोग बिाए।ं 10 

साल आपने राज कर तलया है। आतखर 20 करोड नौजवानों का रोजगार कहां है?… 

(व्यवधान) छोतडए। कोई िमु्हें नोतटस नहीं लेिा।… (व्यवधान) छोडो, िमु्हें कोई नोतटस नहीं 

लेगा। 20 करोड नौजवानों के रोजगार का तहसाब कहां है? आज 11वें बजट में जब याद आई 

िो वह भी टे्रतनंग की बाि करिे हो। मैं कहना चाहिा ह ं तक आप आईआईएम, आईआईटी के 

नौजवानों को रोजगार नहीं दे पा रहे हो। आप सोच रहे हो तक इंटनषतशप जैसे छोटे तशगफेु से 

नौजवान खुश होंगे। देश के नौजवान खशु होने वाले नहीं हैं। 

 सभापति महोदय, तशक्षा के मसले पर लगािार बजट घटाया जा रहा है। लगािार 

सरकारी तशक्षा कम की जा रही है। इस बीजेपी सरकार का लगािार प्रयास है तक नौजवान 
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तशतक्षि होंगे िो सवाल प छेंगे। देश में जेएनय  से लेकर, बीएचय  से लेकर, एएमय  से लेकर, 

तजिन ेबडे संस्थान हैं, सार ेसंस्थानों को बबाषद कर तदया है। एक भी दतलि, एक भी तपछडे, 

कहीं भी आपका वाइस चांसलर नहीं है। तजिने भी आपके प्रोफेसर, एसोतसएट प्रोफेसर, 

अतसस्टेंट प्रोफेसर हैं, उनकी तनयतुियों में आरएसएस का जब िक कोई फंडामेंटल बेतसक 

कोसष नहीं करगेा, िब िक उसकी तनयतुि  नहीं होगी। आप क्या सोच रहे हो तक इन नौजवानों 

को देश नहीं देख रहा है? य जीसी का बजट लगािार कम तकया जा रहा है। इस सरकार पर 

मेरा खुला आरोप है, तशक्षा को प्राइवेट करके, तशक्षा को मटु्ठीभर उद्योगपतियों के हाथों में 

देकर, तशक्षा को चतुनंदा लोगों के हाथ में देकर, देश के 140 करोड लोगों में, तजसमें मैं 

समझिा ह ं तक 90 प्रतिशि लोग गरीब हैं, उन गरीबों के हाथों से तशक्षा को छीनने का र्डयंत्र 

आपकी सरकार कर रही है। इसके तलए हम लोग इस मौके पर तवरोध करिे हैं। आप लगािार 

फीस बढ़ा रहे हैं, तशक्षकों की कमी है, रोजगार आप दे नहीं पा रहे हो। 

 सभापति महोदय, जहां िक समातजक असमानिा की बाि है, वर्ष 2014 में तजस 

समय एनडीए की सरकार बनी थी, उस समय देश की तजिनी भी आतथषक चीजें थीं, जो वेकथ 

थीं, उसमें तपछडों की हैतसयि 17 फीसदी थी। आज दस सालों की एनडीए सरकार के बाद 

तपछडों की आतथषक हैतसयि केवल 9 फीसदी हो गई है। मैं चनुौिी के साथ कहना चाहिा ह ं। 

तवत्त मंत्री जी अपने जवाब में बिा दें। अनसु तचि जनजाति का एक भी व्यति देश में अरबपति 

हो िो आप बिा दो। एक भी अरबपति हो िो बिा दो। एक भी दतलि को अरबपति आपने बना 

तदया हो िो बिा दो। एक भी तपछडे को बना तदया हो िो आप बिा दो। आप अपने जवाब में 

डेटा द ेदेना। आप डेटा देना, हमारी अवाज नहीं रूकेगी। 

 सभापति महोदय, जब भी बीजेपी के लोग तवपक्ष में रहे, आपने ओपीएस की बाि की 

है। दस साल से आप सत्ता चला रहे हो, 11वां बजट पेश कर रहे हो। आज ओपीएस के तलए 

प रा देश और सरकारी कमषचारी परशेान हैं। कहीं ओपीएस की चचाष नहीं है। परुानी पेंशन की 

कोई चचाष नहीं है। 

 सभापति महोदय, हम पुरानी पेंशन के तलए मााँग करिे हैं। आप बहुि बडे राष्ट्ट्रभि 

बनिे हो। मैं मााँग करिा ह ं तक देश के पैरातमतलट्री फोसेस को आप पुरानी पेंशन दीतजए। मैं 

इसकी मााँग करिा ह ं। आप राष्ट्ट्रभि हैं न? सीमा पर जो सुरक्षा कर रहे हैं, जो समस्याओ ंको 

झेल रहे हैं, मेरी मााँग है तक आप उनको ओपीएस दीतजए। उनको आप ओपीएस नहीं दे 

पाओगे। 

 सभापति महोदय, इसी िरीके से देश के अंदर बहुि से ऐसे संतवदा कमषचारी हैं। एक से 

एक बतढ़या फाम षला है, अब कान नन मंडल आयोग लाग  हो गया िो कैसे तपछडे व दतलिों को 

रोकें , िो संतवदा कमी आ गया। संतवदा कमी की प्राइवेट कंपनी आ गई। आपने संतवदा कमी 

की आउटसोतसिंग कर दी। आउटसोतसिंग के कारण देश के सार े दतलि, सार े तपछडे, सारे 
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आतदवासी, आपकी सेवाओ ंसे बाहर हो गए। उनके पास कोई कान नी हक नहीं है। आप लोग 

आरक्षण को खत्म करने के तलए िरह-िरह के जो र्डयंत्र अपना रहे हो, इन र्डयंत्रों को देश 

का जनमानस प री िरह से जान भी चकुा है, पहचान भी चकुा है। इसीतलए, उत्तर प्रदेश से िो 

आपको बाहर कर ही तदया है, देश से भी जकदी बाहर करेंगे। हमारे साथी तमलकर द सरे प्रांिों 

से भी बाहर करेंगे। 

 सभापति महोदय, इसी िरह से हम मााँग करिे हैं। आप सोतचए, अकेले उत्तर प्रदेश की 

यह बाि है, देश के अन्य प्रांि की हालाि मझुे नहीं पिा, वे और बदिर होंगे। अकेले उत्तर 

प्रदेश में एक हजार से अतधक तशक्षातमत्र आत्महत्या कर चकेु हैं, लेतकन तकसी सरकार के 

कान पर ज ं नहीं रेंग रही है। तकसान आत्महत्या कर रहे हैं, इन्हें कोई मिलब नहीं। अनदुेशकों 

को समय से िनख्वाह नहीं तमल रही है, कोई मिलब नहीं है। आंगनवाडी मतहलाए ंपरेशान हैं, 

इनको कोई मिलब नहीं है। आपकी आशा बहुए,ं रसोइयां मतहलाए,ं आंगनवाडी, पंचायि 

सहायक, रोजगार सेवक, मैं समझिा ह ं तक यहां बैठे हर सदस्य के पास इनके के्षत्रों का 

डेलीगेशन इनसे जरूर तमलिा होगा।  

(1920/CP/VR) 

वह यह मांग करिा होगा तक कम से कम हमारा मानदेय बढ़ाया जाए, हमें स्थायी तकया 

जाए।…(व्यवधान) 

  सभापति  महोदय, मेरी पाटी के तकसी भी मेंबर का टाइम कम करके मेरा टाइम बढ़ा 

दीतजए। कोई भी मेंबर मेर ेतलए टाइम दे देगा। इन सभी समस्याओ ंके तलए मैं आपसे कहना 

चाहिा ह ं तक इनका समाधान कररए। अगर समाधान नहीं करेंगे, अभी िो तबहार और आंध्र को 

पैकेज देकर बैसाखी पर बंध गए, देखें तफर देश में तकिने राज्यों को पैकेज दे पाएगें?  

तवत्त राज्य मंत्री जी, आप उत्तर प्रदेश से आिे हैं। इिना भी हक नहीं तक प रे बजट 

भार्ण में एक बार भी उत्तर प्रदेश का नाम आ जािा। अयोध्या से इिनी नफरि हो गई। 

अयोध्या से अवधेश जी क्या जीि गए, आप लोगों को इिनी नफरि हो गई तक उत्तर प्रदेश 

का एक बार भी नाम नहीं आया। मैं इस मौके पर देश के गरीबों, तकसानों, नौजवानों, 

व्यापररयों, बनुकरों, इत्यातद सभी की ओर से कहना चाहिा ह ं तक यह बजट देश तवरोधी बजट 

है। कोर समस्याओ ंके तलए संवेदनशीलिा के साथ मैं कह ंगा तक सरकार को तवचार करना 

चातहए। श्रद्धेय नेिा जी जब रक्षा मंत्री थे, उन्होंने व्यवस्था दी थी तक देश के अंदर जो भी 

सैतनक शहीद हुए, उनको ससम्मान, उनके घरों पर जाकर राष्ट्ट्रीय सम्मान के साथ उनकी 

अंत्येतष्ट हो। मैं उन्हीं की परम्परा को आगे बढ़ािे हुए एक और मांग करिा ह ं तक जो हमार े

शहीद हैं, उनका अंत्येतष्ट स्थल जहां कहीं भी बना हो, तजस भी परम्परा से बना 

हो…(व्यवधान) आपको कुछ नहीं पिा है। सैतनकों के तलए यही आपका भाव है।… (व्यवधान) 
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 सभापति  महोदय, मेरा अनरुोध है तक अतननवीर की योजना खत्म की जाए। चार साल 

के सैतनकों से देश की उिनी मजब ि रक्षा नहीं हो सकिी है। केवल चार साल, उन्हें आप साठ 

साल पर ररटायरमेंट दीतजए। चार सालों के बाद वे कहां नौकररयां ढ ंढेंगे? मेरी मांग है तक 

अतननवीर की योजना खत्म की जाए। साथ ही साथ मेरी एक मांग और है तक जो शहीदों का 

शहादि स्थल है, उनको शहीद स्थल के िौर पर डेवलप करने के तलए केन्र सरकार को 

अतिररि बजट देना चातहए। मैं नहीं समझिा ह ं तक इसमें तकसी को कोई तदक्कि होनी 

चातहए।  

 महोदय, बािें बहुि लम्बी-लम्बी की जािी हैं। मैं थोडा सा अपने के्षत्र के बारे में कह ाँगा। 

हमार ेआदरणीय नेिा माननीय लाल जी वमाष जी ने भी कहा है। जो बाढ़ की समस्या है, जो 

समस्या तबहार में है नेपाल से पानी छोडने की, वही समस्या उत्तर प्रदेश की भी है। तवशेर्कर 

प वी उत्तर प्रदेश में अगर आप चतलए िो खीरी से शुरू करेंगे, पीलीभीि, खीरी से लेकर प रा 

आप चले जाइए और एकदम कुशीनगर बॉडषर िक, तबहार बॉडषर िक सभी जगह यही समस्या 

है। जब घाघरा आिी है, िो मैं समझिा ह ाँ तक इन तजलों के लाखों लोगों को िहस-नहस करके 

चली जािी है। तजिना तवकास होिा है, बरसाि के समय वह सारा का सारा तवकास प री िरह 

से खत्म हो जािा है। मेरी केन्र सरकार से मााँग है तक आप बजट पास कर रहे हो िो कम से 

कम उत्तर प्रदेश से इिनी नफरि न करर ए। दो बार आप उत्तर प्रदेश के दम पर ही बैठे थे। 

तवत्त राज्य मंत्री जी हंस रहे हैं, इनके यहााँ भी बाढ़ आिी है, महाराजगंज बचिा िो नहीं होगा, 

कुशीनगर बचिा नहीं होगा, मऊ बचिा नहीं है, आजमगढ़ बचिा नहीं है, अम्बेडकर नगर 

बचिा नहीं है, बहराइच बचिा नहीं है, खीरी बचिा नहीं है, श्रावस्िी बचिा नहीं है, पीलीभीि 

बचिा नहीं है, बतलया बचिा नहीं है, कुशीनगर बचिा नहीं है, गोरखपुर बचिा नहीं है, हमारे 

उत्तर प्रदेश के इिने तजले प्रभातवि हैं। तबहार की िरह से एक तवशेर् पैकेज हमारे उत्तर प्रदेश 

के तलए भी दे दीतजए। कम से कम इिना िो कहने की तहम्मि रतखए, केवल सब के सब 

चीखन ेके तलए बैठे हैं। 

 महोदय, मैं एक द सरी बाि कहना चाहिा ह ाँ, हमसे प वष जो हमारे आजमगढ़ के सांसद 

रहे हैं, उन्होंने बडी लंबी-लंबी बािें कीं, गोरखपरु से आजमगढ़ होिे हुए बनारस िक की हमने 

रलेवे लाइन स्वीकृि करा दी। मैंने जब अतधकाररयों से पिा तकया िो सच्चाई यह है तक अभी 

उस पर एक भी पैसे के बजट का आबंटन नहीं हुआ है।… (व्यवधान) बजट का आवंटन नहीं 

है।…(व्यवधान) हााँ, आज आप ही ने िो बजट पेश तकया है।… (व्यवधान) आप ही ने िो 

साइन तकया है।… (व्यवधान) तनमषला जी ने िो तकया नहीं होगा, आप ही ने तकया होगा।… 

(व्यवधान) उस पर भी बजट आना चातहए।  

द सरा, जो बाढ़ वाली समस्या है, मैं समझिा ह ाँ यह कोई मेर ेअकेले के्षत्र की समस्या 

नहीं है, जो भी संवेदनशील व्यति होगा, वह इस पर जरूर गंभीरिा से सोचेगा। इसी के साथ 
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मैं अपनी पाटी की ओर से इस जन तवरोधी बजट का परुजोर तवरोध करिा ह ाँ। बहुि-बहुि 

धन्यवाद।  

(इति) 

 

 

(1925/NK/SAN)  

माननीय सभापति (श्री तिलीप शइकीया): श्री सखुदेव भगि जी। 

श्री अजय भट्ट (नैनीताल-ऊधर्मद िंह नगर) : मान्यवर, कायषवाही में … (Not 

recorded)  शसद दो-िीन बार आया है, … (Not recorded) शसद प री िरह से 

असंसदीय ह।ै  मेरा तनवेदन है तक हम सभी को भार्ा शैली ठीक करनी चातहए, लेतकन 

अगर यह शसद कहीं आ गया हो, अगर कहीं यह शसद कायषवाही में आ गया हो िो मेरा 

तनवेदन है तक उसे हटा तदया जाना चातहए।  

माननीय सभापति: इसे देख लेंगे।  

 श्री सखुदेव भगि जी।  

… (व्यवधान) 

माननीय सभापति: अगली बार आप और अच्छा बोलेंगे।  

 श्री सखुदेव भगि जी।  

श्री  ुखदेव भगत (लोहरदगा) : सर, मेरी मेडन स्पीच है, माननीय सदस्य बैठेंगे िो 

बोल ंगा।  

श्री धरे्मन्द्र यादव (आज़र्मगढ़): महोदय, अगर … (Not recorded) शसद असंसदीय ह ै

िो उसे जरूर हटा दीतजए, उसकी जगह भ्रष्टाचार जोड लीतजए।  

माननीय सभापति: प्लीज धमेन्र जी, आप बैठ जाइए।  

 … (व्यवधान) 
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1926 बजे  

श्री  ुखदेव भगत (लोहरदगा) : सभापति जी, यह मेरी पहली स्पीच है। मैं पहली बार 

तनवाष तचि होकर आया ह ं। तवत्त मंत्री जी कल बजट पेश कर रही थीं, मैं बहुि उत्सकु 

था, एक्साइटेड भी था तक सवोच्च पंचायि में तजस प्रकार का बजट आना चातहए, 

लेतकन कल दो-िीन बािें मझु ेबडी अजीब सी लगीं तक बजट का संबंध तवत्त से होिा 

है, लेतकन मैंने देखा तक बजट का संबंध कुसी से है। द सरी बाि, यह बजट देश की 140 

करोड जनिा के तलए नहीं है, यह सत्ता के तलए बजट है। कल जो बजट प्रस्ििु हुआ, 

वह सत्ता के तलए है इसतलए मैंने कहा तक इस बजट का संबंध तवत्त से नहीं, कुसी से है।  

 सामान्यि: हम लोगों को अच्छी चीजें पसंद आिी हैं। यही कारण है तक मोदी जी 

की सरकार ने कांगे्रस पाटी की पांच गारटंी योजना की कॉपी की है। न्यायपत्र गारटंी, 

पहली नौकरी पक्की, लेतकन यह यथाथष से कोसों द र है। इसतलए कोसों द र है तक 

बजट का प्रावधान इन्होंने 10 हजार करोड रुपये रखा है और शेर् रातश कंपतनयों के 

सीएसआर फंड से जटुाने की बाि की है। न नौ मन िेल होगा न राधा नाचेगी। एक 

करोड इंटनतशषप की इन्होंने बाि की है, हर कंपनी को 20 हजार इंटनतशषप सतृजि करने 

पडेंगे।  

 महोदय, अच्छी चीजें ग्रहण की जािी हैं, अच्छी चीजें चरुायी नहीं जािी हैं। 

भारिीय जनिा पाटी ने इसे चरुाया है इसतलए इसमें खातमयां या त्रतुट होना स्वभातवक 

है। भारि एक कृतर् प्रधान देश है, लेतकन कल पिा चला तक भारिीय जनिा पाटी ने 

इसे कुसी प्रधान देश बना तदया है। मैं इसतलए इस बाि को कह रहा ह  ंतक वर्ष 2019-

20 में बजट में कृतर् का तहस्सा 5.44  परसेंट था। अभी 3.15 परसेंट है, यह डाउन 

तकया जा रहा है।  

वर्ष 2022-23 में कृतर् की तवकास दर 4.7 प्रतिशि था, लेतकन वर्ष 2023-24 

में 1.4 प्रतिशि है। हमार ेसदस्यों ने भी कहा, एमएसपी को कान नी दजाष देने की बाि 

है, उसके बार ेमें मौन, ऋण माफी के बार ेमें मौन, तजस प्रकार मतणपरु के बार ेमें मोदी 

जी मौनी बाबा बन जािे हैं, इस मसले पर भी सरकार मौन धारण कर लेिी है। एक 

िरफ राहुल गांधी जी भारि जोडो यात्रा के माध्यम से भारि जोडो की बाि करिे हैं, 

लेतकन बजट के माध्यम से यह सरकार छोडो, छोडो, राज्यों को छोडो की बाि करिी 

है।  

मैं इसतलए इस बाि को कह रहा ह ं तक फंड एलोकेशन की जो बाि आई है, 

तजस प्रकार आपने दररयातदली तदखायी है, लेतकन फेडरल कैरके्टर की बािें आयी हैं, 
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जब मैं राज्यों की बाि करिा ह ं, स खाग्रस्ि कनाषटक है, ितमलनाडु में साइक्लोन आया 

था, आपने उनके साथ तकिनी नाइंसाफी की थी, मैं इस भेदभावप णष रवैये को स्मरण 

कराना चाहिा ह ं।   

(1930/SK/SNT) 

अचानक माननीय मोदी जी का तबहार पे्रम तदखा। झारखंड तबहार से ही अलग हुआ है। 

मैं स्मरण तदलाना चाहिा ह ं तक उन्होंने तजिनी बडी घोर्णाए ंकी थीं। स्विंत्रिा सेनानी 

वीर कंुवर तसंह जी की धरिी से मोदी जी ने, देश के प्रधान मंत्री जी ने प री तजम्मेदारी 

से 1 लाख 25 हजार करोड रुपये के पैकेज की बाि कही थी। क्या हुआ? यहां हमार े

सीतनयर सहयोगी तनतशकान्ि जी बैठे हैं, मैं उन्हें स्मरण तदलाना चाहिा ह  ं और 

बिलाना चाहिा ह ं तक  मोदी की फाइलों में गांव का मौसम गलुाबी है, मगर ये वादे झ ठे 

हैं और ये दावे तकिाबी हैं। मैं तबहार के सारे सहयोतगयों को बिाना चाहिा ह  ं तक 1 

लाख 25 हजार करोड रुपये देने का वादा तकया था और 26 हजार करोड का हश्र भी 

वही होने जा रहा है। मैं इसतलए यह बाि एमपी के तमत्रों से कह रहा ह ं, तजन्होंने 29 

सीटें दी हैं, तदकली में साि सीटें दी हैं, वे छले गए हैं। यह रवैया इनके साथ है। 

 द सरी बाि, सपा के एक सहयोगी कह रहे थे तक यह गरीब तवरोधी बजट है। हंगर 

इंडेक्स में भारि का रैंक 111वां है और इन्होंने खाद्य सतससडी घटा दी है। जहां िक 

परीक्षा और तशक्षा की बाि करें, तशक्षा का बजट साि फीसदी डाउन कर तदया है।  

 महोदय, संसदीय लोकिंत्र में दो तवधायी कायष महत्वप णष होिे हैं – तवतध का 

तनमाषण और लोक धन पर तवधातयका का तनयंत्रण। अगर तवतध का तनमाषण हो जािा है 

िो इस पर कभी-कभी न्यायायल हस्िक्षेप करिा है लेतकन लोक धन के संबंध में संसद 

का सबसे महत्वप णष दातयत्व होिा है तक  सरकार द्वारा तकए गए खचष एवं प्रस्िातवि 

योजनाओ ंके तियान्वयन पर सिि तनयंत्रण रखे। भारि सरकार की राजस्व प्रातियों में 

व्यतिगि टैक्स की तहस्सेदारी 19 फीसदी है और कॉरपोरटे टैक्स की तहस्सेदारी 17 

फीसदी है। यह िब है जब कॉरपोरटे टैक्स में वर्ष 2019 में भारी राहि दी गई थी और 

इससे सरकारी खजाने में 1 लाख 45 हजार करोड रुपये राजस्व नुकसान प्रति वर्ष हो 

रहा है। यह ररयायि इसतलए दी गई थी िातक रोजगार का सजृन हो, लेतकन ऐसा नहीं 

हुआ। ररयायि के बावज द न िो तनजी तनवेश बढ़ा और न ही रोजगार का सजृन हुआ। 

कॉरपोरटे टैक्स में कटौिी के बजाय कन्जम्पशन ब स् ट पर एक-चौथाई रातश सालाना 

लगा देिे िो घरले  खपि खचष में कमी नहीं आिी और तनतिि रूप से हमारी 

अथषव्यवस्था सदुृढ़ होिी। आज घरले  खपि खचष में तगरावट आई है जो इनकम स्टेटस 
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को कहीं न कहीं पररलतक्षि होिी है। हम जानिे हैं तक इकोनामी में कैतपटल 

एक्सपेंतडचर के पररणाम ज्यादा ररटनष देने वाले होिे हैं। … (व्यवधान) आपको िो 

सपोटष करना चातहए क्योंतक  हम नए सदस्य हैं। यहीं से आपकी गंभीरिा पिा चलिी है 

और यह पिा चलिा है तकस प्रकार आप सबसे िोडो-िोडो कर रहे हैं, आपके संस्कार 

और व्यवहार से पररलतक्षि होिा है। … (व्यवधान)  

 माननीय सभापति जी, मैं क्षमा चाहिा ह ं। 11 लाख 11 हजार करोड रुपय ेका 

आउटले जो तक तपछले तवत्तीय वर्ष में 10 लाख करोड रुपय ेथा तजसे घटाकर 0.5 

लाख करोड कर तदया गया था। मझुे नहीं माल म तक बजट की रातश क्यों घटाई गई? 

क्या फंड की कमी हो गई थी या तियान्वयन में तशतथलिा बढ़िी गई थी? दोनों ही 

पररतस्थतियां तचंिाजनक हैं।  

(1935/MK/AK) 

 सभापति महोदय, बजट का सबसे बडा खचष इंटे्रस्ट के पेमेंट पर होिा है, जो 

कुल एक्सपेंतडचर का 25 फीसदी होिा है। इसीतलए, हमें उधार लेने के पहले दस बार 

सोचना चातहए। 

 सभापति महोदय, हमार ेसहयोगी सत्तापक्ष लोगों ने बडी-बडी बािें की हैं तक हम 

यह करेंग,े वह करेंगे, लेतकन तपछली बार 1 फरवरी का जो अंिररम बजट था, वह 

47.65 लाख करोड रुपये का था, इस बार यह 48.21 लाख करोड रुपये का है। म ल 

बजट अभी केवल 56 हजार करोड रुपये ज्यादा है। … (व्यवधान) यह िो वैसा ही 

हुआ तक मुंगेरीलाल के हस ीन सपने की िरह बािें हो रही हैं। … (व्यवधान) इसीतलए 

िो मैं कह रहा ह ं तक अंिररम बजट और म ल बजट में केवल 56 हजार करोड का ही 

अंिर है। आपने जो बडी-बडी घोर्णाए ंकी हैं, मैं उसी के बार ेमें कह रहा ह ं।            … 

(व्यवधान) यह बजट मुंगेरीलाल के हसीन सपने की िरह है। 15 लाख रुपये देने जैसे 

जमुले की िरह है।  

 सभापति महोदय, इसीतलए मैंने कहा तक यह बजट का संबंध तवत्त से नहीं है, 

इस बजट का संबंध कुसी से है। … (व्यवधान) यह बजट देश के 140 करोड जनिा के 

तलए नहीं है, यह सत्ता के तलए है। यह बजट कुसी के तलए है। धन्यवाद। 

(इति) 
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1937 hours 

SHRI ABHIJIT GANGOPADHYAY (TAMLUK): Sir, thank you for giving me this 

opportunity to speak in the Parliament of this country. I express my thanks to 

our leader Shri Narendra Modi ji, all other senior leaders, and all my friends 

here. 

This is my maiden speech in this House. I was hearing the discussion for 

the whole day since the debate on the Budget has started today, but I never 

understood how the Opposition Members who are attacking this Budget, could 

say such superficial words in respect of the Budget. This is, after all, a Budget 

of a country that is a sovereign country as also a democratic country. They 

should have noted this first that in this Budget there is an increase in the 

standard deduction in income tax. None of them have indicated it, and the 

reason that I understand is that in any Budget the Opposition will never praise 

the Budget and whatever be the foolishness in their speech, they will say it all. 

But after all, we all are seasoned leaders unlike me who is coming from a 

judicial career for the last nearly 30 years or more.  

This standard deduction, when it has been done, will bring a huge 

quantity of money in the coffers of the employed persons. Why am I saying 

‘employed persons’? It is because the standard deduction is applicable only to 

the employed persons who are mostly middle-class and lower middle-class 

people.  

(1940/UB/SJN) 

 It is not applicable to the businessmen. So, when a large amount of 

money will be infused in the market, a huge demand will arise for goods. I do 

not want to compare it with the Bottled Demon because some persons want to 

keep the demon in the bottle again. However, this is a hugely powerful wave 

which will come in this market. Pumping money into the industries and then to 

the agricultural sector will raise demand.  

 What I have not heard from the Opposition is any single sentence on 

economy or economics. They are all strewn with the data, data and data. 

When some amount of money comes in the hands of the general people, then 

a question arises: which part of it will be saved by the person and which part of 

it will be spent for consumption of goods? In economics, it is called MPA and 

MPC. MPA means Marginal Propensity to Save and MPC means Marginal 
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Propensity to Consume. It has been proved time and again in the economics of 

all the countries that Marginal Propensity to Consume is always higher than 

the Marginal Propensity to Save which means if a person gets Rs. 100 extra 

monthly or annually – we are talking about people from the service sector, who 

are not wealthy, unless they take huge bribe – he will spend more than Rs. 50 

out of this extra disposable income which can be shown to the tax officials. The 

smaller part, for example, Rs. 40 or sometimes only Rs. 10 out of this extra 

Rs. 100 will be saved.  

Now, this is the question of microeconomics. The concept of 

macroeconomics says savings are equal to investment. So, a part of the 

money will be pumped into the market by way of standard deduction of taxes 

for the service sector people, and they will start demanding and purchasing 

more goods and services. Services include tourism, treatment, and other 

intangible things which a person can get. 

(1945/SRG/SPS) 

The savings part will naturally go to his banker. Their savings equal to 

investment conception will show that the banker will have huge amount of 

money for giving loans to the industrialists. So, how did my learned friends 

from the Opposition miss this point? Neither they were seeing the woods nor 

they are seeing the trees. They are only rebuking the Budget proposal. When 

the banking sector will get the extra money, they will definitely … 

(Interruptions) brother, please try to learn. … (Interruptions) Yes, please try to 

learn. … (Interruptions) You do not know, please try to learn. … (Interruptions) 

Shout, shout … (Interruptions) That is the only thing you know. … 

(Interruptions) howling, howling and howling  … (Interruptions) That is the only 

thing you know. … (Interruptions) I understand.  

HON. CHAIRPERSON (SHRI DILIP SAIKIA): You please carry on.  

SHRI ABHIJIT GANGOPADHYAY (TAMLUK): So, I must ignore the shouting. 

… (Interruptions) I will request them to learn if it is not known to them. When a 

huge amount of money will come to the market in the form of investment, new 

industries will be grown, will be set up for serving the extra demand. This 

demand-supply equation, which will come into the market from the unleashed 

huge amounts of money pumped from the lower middle-class section, will 

definitely change the face of the economy which point my learned friends were 
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missing. As I have said, they were missing the woods and also missing the 

tree.  

 Now, I will go to some part of Budget proposals.  

HON. CHAIRPERSON: Gangopadhyay Ji, please conclude within one minute.  

… (Interruptions) 

SHRI ABHIJIT GANGOPADHYAY (TAMLUK): Who wants me to conclude? I 

have not told anybody to stay here. … (Interruptions) 

SHRI GAURAV GOGOI (JORHAT): What is your view on Gandhi and Godse? 

SHRI ABHIJIT GANGOPADHYAY (TAMLUK): Do not talk like a ... (Expunged 

as ordered by the Chair) Sir. … (Interruptions) You neither know Gandhi nor 

Godse … (Interruptions)  

HON. CHAIRPERSON: Let us see the proceedings.  

… (Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: We will see the proceedings.  

… (Interruptions) 

SHRI ABHIJIT GANGOPADHYAY (TAMLUK): Please keep your ... (Expunged 

as ordered by the Chair) than to open it … (Interruptions)  

HON. CHAIRPERSON: Gaurav Ji, we will see the word. 

… (Interruptions) 

 

SHRI ABHIJIT GANGOPADHYAY (TAMLUK): I will request my very learned 

friends, … (Interruptions) 

र्माननीय  भापदत : प्लीज, आप बैठ जाइए। 

… (व्यवधान) 

 र्माननीय  भापदत : मैंने बोल दिया है।  

… (व्यवधान) 

 

SHRI ABHIJIT GANGOPADHYAY (TAMLUK): I will request my learned friends 

to understand… (Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: Please sit down.  

… (Interruptions) 

 

HON. CHAIRPERSON: Hon. Minister. 

… (Interruptions) 
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दवदध और न्द् याय र्मिंत्रालय के राज्य र्मिंत्री; तथा  िं दीय कायय र्मिंत्रालय र्में राज्य र्मिंत्री (श्री अजुयन 

रार्म र्मेघवाल) : ऐसा है दि अगर िोई असंसिीय शब्ि हुआ तो चेयर िो अदधिार है। उन्हें बोलने 

िीदजए। आपने क्वेश्चन ठीि नहीं पूछा है। गौरव जी, आपने क्वेश्चन अच्छा नहीं पूछा है। अभी 

आपिो यह क्वेश्चन नहीं पूछना चादहए था। … (व्यवधान) अभी वह बजट पर बात िर रहे थे, 

लेदिन आपने ऐसा क्वेश्चन क्यों पूछा है? अगर िोई असंसिीय हुआ तो चेयर िो अदधिार है। आप 

इनिो बोलने तो िीदजए। आप इनिो रोि िैसे सिते हैं। … (व्यवधान) 

(1950/RCP/MM) 

माननीय सभापति (श्री ददलीप शइकीया) : अगर कोई अनपातलषयामेंटरी वडष य ज़ हुआ है िो 

उसको प्रोतसतडंनस से तनकाल देंगे। 

… (व्यवधान) 

SHRI ABHIJIT GANGOPADHYAY (TAMLUK): The Budget also proposes 

support for MSMEs. … (Interruptions) Our Government has stated, the Finance 

Minister has stated that special attention will be given to MSMEs and 

manufacturing, particularly labour-intensive manufacturing, which has been 

taken care of. … (Interruptions) 

माननीय सभापति : आसन से बोल तदया गया है। आप लोग प्लीज़ कोऑपरटे कीतजए। 

… (व्यवधान) 

SHRI ABHIJIT GANGOPADHYAY (TAMLUK): Why is it labour intensive?  This 

is because it is the labour-intensive technique which gives maximum 

employment to the unemployment people. … (Interruptions) 

माननीय सभापति : मैंने ऑलरडेी बोल तदया है। 

… (व्यवधान) 

SHRI ABHIJIT GANGOPADHYAY (TAMLUK): So, when it comes to the 

question of giving employment, then the very popular way to establish and to 

encourage the Micro, Small and Medium Enterprises (MSMEs) … 

(Interruptions) 

माननीय सभापति : मैंने बोल तदया है। 

… (व्यवधान) 

SHRI ABHIJIT GANGOPADHYAY (TAMLUK): Sir, let them shout.  They only 

know that. … (Interruptions) I would also draw the attention of this House to 

point No.42 at page No.8 that the MSMEs help in growth and also compete 

globally as mentioned in the Interim Budget. … (Interruptions) 
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1951 बजे   (माननीय अध्यक्ष पीठासीन हुए) 

माननीय अध्यक्ष : आप लोग कृपया बैठ जाइए। मैं आपकी बाि को अभी सुनिा ह ं। 

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : आप लोग कृपया बैठ जाइए। मैं आपकी बाि को समझिा ह ं। 

… (व्यवधान) 

श्री गौरव गोगोई (जोरहाट) : सर, हम आपका सम्मान करिे हैं, लेतकन हम यहां गाली सनुने नहीं 

आए हैं।… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : आप कृपया बैठ जाइए िातक मैं आपके तवर्य को समझ सक ं । 

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : क्या तवर्य था? इन्होंने कौन-सा शसद बोला था? 

… (व्यवधान) 

श्री गौरव गोगोई (जोरहाट) : सर, आप सदस्य से प तछए। … (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : आप बिाइए, इन्होंने ऐसा क्या बोला है? 

… (व्यवधान) 

श्री गौरव गोगोई (जोरहाट) : सर, यह आप इनसे प तछए या आप ररकॉडष देख लीतजए, क्योंतक मझेु 

लगिा है तक अगर कोई अनपातलषयामेंटरी शसद यहां कहा गया है िो उस अनपातलषयामेंटरी शसद को 

दोहराकर इस सदन और आपकी गररमा को मैं ध तमल नहीं करना चाहिा ह ं। … (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : अगर कोई अनपातलषयामेंटरी शसद है िो मैं उसे देख ल ंगा।  

… (व्यवधान) 

श्री गौरव गोगोई (जोरहाट) : तजस अनपातलषयामेंटरी शसद को यहां बोला गया है, उसके तलए 

पहली बार चनेु गए सांसद को खेद प्रकट करना चातहए। अगर माशषल ने आपको वह शसद तदखा 

तदया है।… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : मझेु नहीं तदखाया है। 

… (व्यवधान) 

श्री गौरव गोगोई (जोरहाट) : मझेु लगिा है तक सरकार को भी इस पर खेद प्रकट करना चातहए। 

… (व्यवधान) मझेु इनसे ज्यादा उम्मीद नहीं है, लेतकन मैं अजुषन मेघवाल जी से उम्मीद करिा ह ं 

तक सदन का वररष्ठ सदस्य और मंत्री होने के नािे, अगर उनके सांसद से गलिी हुई है िो मैं मंत्री 

महोदय से भी अपेक्षा करिा ह ं तक वे खेद प्रकट करेंगे।… (व्यवधान) मैं उनसे अपेक्षा नहीं करिा ह ं, 

लेतकन आप बडे हैं और सदन में भी हैं।… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : मैं प र े तवर्य को देख ल ंगा। माननीय सदस्यगण, मैं सभी की भावनाओ ंका 

आदर करिा ह ं। हम ऐसे कई तवर्य चचाष में लािे हैं, तजनको तकसी पक्ष को नहीं लाना चातहए। 

तवशेर् रूप से, मैं आग्रह करिा ह ं, हमें सदन के नेिा के बार ेमें या सदन के तकसी भी माननीय 

सदस्य के बार ेमें कोई भी बाि तबना प्रमातणकिा के नहीं कहनी चातहए। आप तजस तवर्य को मेर े

ध्यान में लाए हैं, मैं उसे देख ल ंगा।  
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श्री गौरव गोगोई (जोरहाट) : सर, अगर यह सब ऐसे में ही चला गया िो यह बहुि गलि संदेश 

जाएगा।… (व्यवधान) 

(1955/PS/YSH) 

माननीय अध्यक्ष : मैं देख ल ंगा।  

 (व्यवधान) 

SHRI ABHIJIT GANGOPADHYAY (TAMLUK): Now, I will come to paragraph 

no. 51 of the Budget Speech. … (Interruptions) Here, ‘Internship in Top 

Companies’ has been mentioned. … (Interruptions) 

श्री गौरव गोगोई (जोरहाट) : आप संरक्षक होने के नािे इन्हें समझािे तक संसद के अंदर तकस 

प्रकार की भार्ा का प्रयोग तकया जािा है।… (व्यवधान) 

SHRI ABHIJIT GANGOPADHYAY (TAMLUK): An internship allowance of Rs. 

5,000 per month along with a one-time assistance of Rs. 6,000 will be given to 

interns. This will again boost up the market. … (Interruptions) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य, आप एक तमनट रुतकए। व ेपॉइंट ऑफ ऑडषर उठा रहे हैं। 

… (व्यवधान) 

SHRI HIBI EDEN (ERNAKULAM): Hon. Speaker, Sir, I have a Point of Order. It 

is Rule 352 – Rules to be observed while speaking. The Rule states that a 

member while speaking shall not utter treasonable, seditious or defamatory 

words.  

सर, यह तलतखि में है। आपको सारा हटाना है।… (व्यवधान)  

माननीय अध्यक्ष : मैं रूल 352(ए) सदन में पढ़ चकुा ह ाँ। मैंने आपको बिा तदया है तक मैं सार े

तवर्य को देख ल ंगा। 

… (व्यवधान) 

SHRI ABHIJIT GANGOPADHYAY (TAMLUK): When this extra amount again 

will come to the market, it will again create demand and investment. … 

(Interruptions)  

Now, I again draw the attention of this House to point no. 46 on page no. 

9 which is regarding Mudra loans. The limit of Mudra loans will be enhanced to 

Rs. 20 lakh from the current Rs. 10 lakh for those entrepreneurs who have 

availed and successfully repaid previous loans under the ‘Tarun’ category. 

These loans will again be invested in manufacturing sector, or service sector, 

or agriculture sector, which will enhance market demand and supply. So, this 

budget proposal is fully for the common man. … (Interruptions) 
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The other day one gentleman was playing with the picture of Lord Shiva. 

Instead of taking shelter under Lord Shiva, he should take the side of this 

common man. … (Interruptions) 

HON. SPEAKER: No, please, do not show it.  

SHRI ABHIJIT GANGOPADHYAY (TAMLUK): Instead of playing under the 

picture of Lord Shiva, their leader, Mr. Spaghetti, should learn how to be 

beside the common man … (Interruptions) This is a common man’s Budget. … 

(Interruptions)  

माननीय अध्यक्ष : आप उनको समझा रहे हैं िो आपके नेिा को भी समझाइए। वे भी फोटो लेकर 

बहुि आिे हैं। मैंने उनको भी टोका है और इस िरफ के सदस्यों को भी टोकें गे। 

… (व्यवधान) 

SHRI ABHIJIT GANGOPADHYAY (TAMLUK): It is a common man’s Budget. 

माननीय अध्यक्ष : नो, ऐसा नहीं है। मैंने उनको भी रोका है और इधर भी रोकें गे। ऐसा नहीं चलेगा। 

तकसी को भी पोस्टर लेकर आने की इजाजि नहीं है।  

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : आठ बजने वाले हैं और समय खत्म होने वाला है। 

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : मैंने उसको कायषवाही से तनकाल तदया है। 

… (व्यवधान) 

SHRI ABHIJIT GANGOPADHYAY (TAMLUK): When this Budget announced 

that there are four castes ‘Garib’ ‘Mahilayen’, ‘Yuva’ and ‘Annadata’, I do not 

think that there should be anybody who can say that this caste system, as has 

been indicated in the Budget proposal, will be removed, and is to be removed. 

… (Interruptions) 

(ends) 

(2000/RAJ/SMN) 

माननीय अध्यक्ष : सभा की कायषवाही कल गरुुवार तदनांक 25 जलुाई, 2024 को प्राि: 11 बजे 

िक के तलए स्थतगि की जािी है।  

2000 बजे  

ित्पिाि् लोक सभा गरुुवार, 25 जलुाई 2024 / 3 श्रावण 1946 (शक) 

 के नयारह बजे िक के तलए स्थतगि हुई। 
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